
Na Bizeljskem 
brigadirji 

iz Ljubljane
Pomoč pri trgatvi

V petek zvečer je na Bizeljsko 
prispelo 32 mladih iz delovne 
brigade Ljubljana Šiška. Ponudili 
so se za pomoč p ri trgatvi. Pri 
Francu Balonu z Bizeljskega in 
p ri Kovačičevih v Gregovcih so v 
soboto in nedeljo trgali grozdje, 
p ri Jožetu Iljažu na Bizeljskem 
pa koruzo. Nekaj j ih  je odšlo 
tud i v Bistrico ob Sotli. Delati so 
nameravali tud i v Slovinovih vi
nogradih, vendar so jim  odgovo
r il i,  da bodo grozdje lahko po
trgali sami. Kmetje so pohvalili 
delo in pridnost mladih L jub
ljančanov. Občinska konferenca 
ZSMS v Brežicah je z n jim i v 
stalnih stik ih  in  se zdaj dogovar
ja, da bi prihodnje leto spet 
prišli na Bizeljsko ter pomagali 
p ri izkopu vodovoda in jarkov za 
telefonski kabel.

Brigadirji iz Šiške so b ili p ri
pravljeni delati tud i v dežju. 
Tokrat so imeli srečo, saj je  bilo 
vreme sončno. Do Brežic so 
pripotovali z vlakom, naprej pa z 
avtobusom. S seboj so prinešli 
šotorska krila  in spalne vreče. 
Prenočevali in hranili so se p ri 
km etih, p ri katerih so delali.

KOČEVJE: MLADI 
VOLIJO NOVO 

VODSTVO
Danes, 21. oktobra, zvečer bo 

Programsko-volilna seja občinske 
konference ZSM Kočevje, na kateri 
oodo razpravljali o svojem delu v 
zadnjem letu dni, sprejeli bodo de- 
ovni program, izvo lili nove člane 
Predsedstva OK ZSM za obdobje 
Prihodnjih dveh let in p o trd ili dele
gate za 9. kongres ZSM Slovenije.

Cehi obiskali krške kovinarje
Delovna skupina naših gospodarstvenikov in gostov iz Čehoslovaške na obisku v krški 

občini -  SOP ža sklenil posle za 130 milijonov dinarjev za tovarno v Doboju

14. oktobra se je mudila v 
Krškem mešana češkoslovaško- 
jugoslovanska skupina za gospo
darsko sodelovanje, zlasti na

NEKOČ IN DANES — Tudi starejši se že težko spominjajo, kdaj so 
se na lojtrniškem vozu zadnjič peljali na izlet, na proslavo ali na 
udarniško delo. Po tolikih desetletjih se stara idilika vrača. Vrste 
pred bencinskimi črpalkami in novi stabilizacijski ukrepi zveznega 
izvršnega sveta so krajane Malega Podljubna že zresnili. Avtomobile 
s posušenimi rezervoarji so pustili doma in so se na nedeljsko 
slovesnost ob otvoritvi asfaltirane ceste pripeljali kar z lojtrniškim 
vozom. Konjsko vprego so komajda sestavili, saj vsa vas premore le 

J jra k o n ja . (F o to : Janez Pavlin)

področju
gumarske

kemične, živilske in 
gumarske industrije. Delegacija 
se je zadržala v Kovinarski, v 
tovarni za industrijsko opremo 
SOP, v Celulozi. Gosteje sprejel 
tudi predsednik krške občinske 
skupščine Branko Pirc z najviš
jim i družbenopolitičnimi delav
ci in vsakemu članu skupine 
podelil zbornik „Krško skozi 
čas” . Gostje so si z zanimanjem 
ogledali še jedrsko elektrarno in 
kulturnozgodovinske znameni
tosti Kostanjevice.

Z jugoslovanske strani so b ili v 
skupini med drugim tud i predstav
n ik Energoinvesta, tovarne „D ju ro  
D jakovič," „Z o rke ” , Utve, vlogo 
gostitelja pa je pravzaprav prevzela 
domača tovarna SOP, ki sodeluje s 
češko tvrdko Chepos iz Brna dobre 
tr i leta. Prav letos je SOP s Čehi 
sklenil posel za 130 m ilijonov dinar
jev. Do ju lija  prihodnjega leta mora 
SOP, k i je poskrbel za celoten inže
niring, spraviti v pogon novo po ln il
no lin ijo  za sokove v Doboju za 
tamkajšnjo tovarno ,,Bosanka", kjer 
je zaposlenih okrog 4500 delavcev. 
Čehi poznajo SOP po kakovostni 
paletizaciji, transporterjih za po
krovčke, napravah za doziranje in 
kontro lo  lužine, tozd Industrijska 
oprema pa bo izvozil še nekatere 
izdelke.

Generalni d irektor Cheposa, 
kovinsko- predelovalne industrije z

V  drugi polovici tedna bo 
prevladovalo suho in razme
roma toplo vreme.

oko li 65.000 delavci, V ladim ir Štro- 
ner, bivši župan Brna, je izrazil 
prepričanje, da se bo sodelovanje 
razširilo še na, tovarno „D ju ro  
Salaj". Po mnenju Čehov b i v nič 
kaj rožnatem gospodarskem položa
ju  kazalo izko ris titi vse možnosti za 
razširitev kooperacije in dolgoročno 
sodelovanje pri napravah za kem ič
no, prehrambno in gumarsko indu
strijo.

P. PERC

KAKO SE KUHA CELULOZA -  Po pogovorih v tovarni „Djuro 
Salaj" so se gospodarstveniki iz Čehoslovaške med ogledom 
tovarne dlje zadržali ob komandnem pultu za kuhanje celuloze (na 
sliki) (Foto: Pav?l Perc)

Želje so kaj slab izvoznik
Dolenjska gospodarska zbornica: več ekonomske spodbude, upoštevati mnenje združe
nega dela -  Letni izvozni načrt ne bo uresničen — Najboljša bršljinska Iskra -  Ostra 

,  graja sklepanja na skupščini siseot, češ da so bili delegati „žejni prepeljani čez vodo"

Na razširjeni seji medobčinske gospodarske zbornice za Dolenj
sko so 14. oktobra pretresali dosežene letošnje devetmesečne 
rezultate v blagovni menjavi s tujino ter izhodišča sporazumov za 
devizni režim v letu 1983.

lenjski gospodarski zbornici, bo 
nujno upoštevati mnenje zdru- 

(Nadaljevanje na 2 . strani)

Po podatkih medobčinske 
gospodarske zbornice je bil ob 
tričetrletnem obračunu izvozni 
plan na konvertibilno področje 
uresničen s 5 6 , 7  odst., med 
posameznimi izvozniki pa so 
velike razlike. Medtem ko so v 
Iskrini tovarni Ela v tem času 
dosegli le 21 odst. plana, so v 
Iskrini tovarni napajalnih na
prav že v osmih mesecih pre
segli letni izvozni plan. Večina 
izvoznih delovnih organizacij pa 
ocenjuje, da bo možno celotni 
letni plan uresničiti v naj
boljšem primeru s 85 do 90 
odst. Izjemi sta le novomeški 
Labod in metliška Beti, ki bosta 
izvozni plan presegla, toda v

glavnem na račun , lohn" pos
lov, pa, kajpak, bršljinska Iskra, 
ki se že zdaj ponaša s 24-odst. 
preseganjem letnega plana.

Razlogi za zatikanja v izvozu 
so v glavnem v pomanjkanju 
deviz za nabave repromateriala 
pa v slabi oskrbi z materiali na 
domačem trgu, v slabi kvaliteti 
teh materialov. Na drugo mesto 
vzrokov pa postavljajo že ob 
začetku leta preveč optimis
tično planiranje, h kateremu so 
bili v večini primerov prisiljeni. 
Predvidevanja močno rušijo 
tudi svetovne razmere, kjer je 
konkurenca vse hujša.

Pri planiranju izvoza v pri
hodnjem letu, so menili v do-

PRAZNIČNI DNEVI V 
BREŽICAH

S pohodom po poteh Brežiške 
čete se bodo v nedeljo, 24. 
oktobra, začele prireditve v po
častitev 28. oktobra, praznika 
brežiške občine. V  torek, 26. 
oktobra, ob 11. 'uri bo slovesni 
začetek gradnje ž itn ih  silosov v 
Brežini, v sredo ob 10. u ri pa 
otvoritev prve faze savskega na
sipa med starim in  novim mos
tom na levem bregu reke. Po
poldne istega dne bo invalidska 
organizacija razvila svoj prapor v 
Domu JLA , kjer se bodo zbrali 
tud i krvodajalci. Najpožrtvoval- 
nejšim med n jim i bodo podelili 
priznanja. Ob 17. uri je  izpred 
spomenika revolucije napovedan 
tradicionalni tek po brežiških
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Zanemarjen 
del našega 
bogastva

Dd konca meseca akcija 
zbiranja jeklenih odpadkov

V gozdovih, ki izgubljajo listje, 
°b cestah in poteh nas „ pozdrav
ljajo" odsluženi avtomobili, štedil
niki, hladiniki, pralni stroji in ostala 
^ra, ki je nerabna našla svoje mesto 
tam, kjer ji ga je najmanj treba. Ne 
samo da onesnažuje okolje, marveč 
so jasna znamenja, ki stojijo kot 
klicaji za našim malomarnim od
nosom do bistvenih vprašanj se- 
danjega gospodarskega trenutka: d o 
anergije in surovin. Vsa ta navlaka je 
lahko uporabna kot drugotna su
rovina.

Zbiranje drugotnih surovin je v 
svetu vsakdanja stvar, saj z njimi 
uspešno zmanjšujejo nesmotrno iz
koriščanje naravnih bogastev, 
•^anjšujejo porabo primarne ener
gije, hkrati pa iz okolja odstranju
jmo moteče in škodljive odpadke. 
Med drugotnimi surovinami zavze
majo pomembno vlogo železni in 
jekleni odpadki. V njih je vložene 
veliko primarne energije, zato je 
vključjtev tovrstnih odpadkov v pro
izvodnjo novih jeklenih in železnih 
'zdelkov varčevanje v najboljšem po
le n u  te besede. Večino jeklenih 
odpadkov, ki nastajajo v industriji, 
Pri nas že organizirano odkupujejo 
m predelujejo za metalurške vložke 
|Pd., povsem pa je prepuščeno spod
budi posameznikov zbiranje jeklenih 
odpadkov, ki nastajajo v negospo
darstvu in gospodinjstvu.

Slovenske železarne, Dinos in 
urovina letos prvič organizirajo 

a cijo zbiranja jeklenih odpadkov. 
Trajala bo do konca oktobra. Vanjo 
naj bi se vključili šolarji, mladinci in 
diugi. Na zbiralnih mestih bodo 
plačevali kilogram odpadkov po 3 
dinarje.

Letošnja akcija bo najverjetneje 
postala stalna. Korist zbiranja in 
vključevanja jeklenih odpadkov v 
Predelovalni proces pomeni izboljše
vanje gospodarskih učinkov naše 
družbe in je lahko delež h gospodar
ski stabilizaciji.
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V Novem mestu se v soboto 
začne mladinski kongres

Darja Colarič: , Poudarili smo tiste točke, kjer bi 
mladina morala in mogla najbolj zastaviti"

V  soboto, 23. oktobra, (in  ne 
v petek, 22. oktobra, ko t je bilo 
vseskozi načrtovano), se bo v 
športni dvorani v Novem mestu 
ob 8. u ri začel 11. kongres 
Zveze socialistične mladine Slo
venije. Na tem najvišjem zboru 
slovenskega mladega rodu bo 
sodelovalo 445 delegatov, 200 
gostov, delo kongresa pa bo 
spremljalo 110 novinarjev iz vse 
Jugoslavije.

„N ismo hoteli v ogromno po
roč ilo , v ogromne smernice, saj 
preokupirani s konkretn im i 
stvarmi tu d i m ladi niso več pri
pravljeni brati zajetih gradiv," je 
v pogovoru za Dolenjski list, k i 
ga objavljamo v današnji Prilogi, 
poudarila Darja Colarič, pred
sednica republiške konference 
ZSMS, in nadaljevala: „S li smo v 
analizo stanja, k i je hkra ti poro
č ilo  in smernice za naprej. G oto
vo v resoluciji n i vsega. Poudarili 
smo najbolj pereče točke, kjer 
bi mladina morala in mogla po 
kongresu najbolj zastaviti.”

V  svečano, vendar skromno 
okrašeni dolenjski m etropoli 
bodo v počastitev kongresa šter 
vilne kulturne prireditve -  o ' 
n jih  pišemo na ku ltu rn i strani 
časnika -  za delegate in goste pa 
bodo p rired ili tud i nekaj izletov 
in srečanj, med drugim na Bazo 
20, ter obiska v K rko in  Novo- 
teks.

JŽL
lil [KCNGKES ISMCv

Darja Colarič iz Novega 
mesta, ki je v tem mandatu 
vodila slovensko mladinsko 
organizacijo.

Ker je  b il začetek kongresa 
prestavljen na soboto, 23. 
oktobra, so organizatorji presta
v ili tu d i osrednje prireditve ob 
letošnjem občinskem prazniku. 
Tako bo v petek, 22. oktobra, 
ob 15. u ri v Šmihelu otvoritev in 
ogled centra usmerjenega izobra
ževanja, ob 16.30 prav tam slav
nostna seja občinske skupščine, 
ob 17.30 bo na Glavnem trgu v 
Novem mestu promenadni kon
cert godbe na pihala in nastop 
fo lk lo rn ih  skupin Dolenjske in 
Bele krajine, ob 19.30 pa v 
športni dvorani svečana priredi
tev v počastitev 11. kongresa 
ZSMS.

V  kongresnih dneh bo vse
stransko poskrbljeno za in fo rm i
ranje, izhajal bo Mladi val, glasi
lo OK ZSMS, javna mesta v 
Novem mestu in oko lic i bodo 
opremljena s stenčasi, v kongres
nih prostorih bodo fotočaso- 
pisi, v Domu Majde Šilc, kjer 
bodo stanovali delegati, pa bo 
delovala razglasna postaja Glas 
Baze.

Sveženj nujnih ukrepov
Predpisi omejujejo porabo energije, spodbujajo pa izvoz 

— Devizni računi nedotaknjeni — Draga pot čez mejo

Skupščina Jugoslavije je 15. 
oktobra na predlog zveznega 
izvršnega sveta sprejela sveženj 
varčevalnih in stabilizacijskih 
ukrepov, ki se jih po splošnem 
mnenju nismo mogli izogniti.

Od 20. oktobra je omejena proda
ja oencina in dizelskih goriv, ki 
bodo poslej na bone. Za osebni avto 
bo mogoče dob iti 40 litrov bencina 
na mesec. Boni se lahko prenašajo iz 
meseca v mesec, odgovorni pravijo, 
da je bencin za takšen način prodaje 
zagotovljen. Preprodaja n i dovolje
na. Kar se elektrike tiče , velja prva 
in druga stopnja omejitve v vsej 
državi, skrajšan je spored TV, šport
nih igrišč ne bodo več osvetljevali, 
prepovedana je uporaba električn ih 
grelcev v stanovanjih in drugih pro
storih, kjer je centralno ogrevanje. 
Zgornja temperatura v stanovanjskih 
in drugih prostorih ne sme b iti višja 
od 19 stopinj, kurilno sezono bodo 
skrajšali. Kurilno  olje in mazut se 
bosta postopoma podražila. Večja 
cena bo šla v prid razvoja premogov
nikov in preusmeritev s tekočih na 
trda goriva. Rudarji bodo delali ob 
sobotah, nedeljah in praznikih, ta 
čas šteje v pokojninsko dobo. Skle
n ili naj bi dogovor, s katerim  bi 
uvedli delo ob dnevni svetlobi, razen 
tam, kjer to ni mogoče. Omejena je 
uporaba luksuznih avtomobilov, 
štruce kruha ne bodo težje od 80 
dag. Udeležba za posojilni nakup 
peči na gorilno olje je 95-odstotna, 
za tekstil in pohištvo pa je polog 
60-odstoten.

Sprejeti so tud i posebni ukrepi, ki 
naj spodbude izvoz. Sklenjeno je 
bilo, da je mogoče za proizvodnjo 
blaga za izvoz, ki nam ga plačujejo s 
konvertib iln im i devizami, uvažati 
surovine in drug reprodukcijski 
material, če vrednost ne presega 50 
odstotkov vrednosti blaga, k i ga 
bomo izvažali. Teh surovin ni mogo
če uporabiti za proizvodnjo blaga za 
prodajo na domačem trgu.

Novi ukrepi po besedah odgovor
nih ne spreminjajo položaja im etni
kov deviznih računov, onemogočili 
pa bodo trgovanje z devizami na 
črno. Zasebni promet z devizami je 
kaznivo dejanje. Prav tako nista v 
ničemer spremenjena položaj in 
način razpolaganja z devizami za 
naše zdomce.

V  ponedeljek zjutraj je  začela 
veljati tud i uredba ZIS, po kateri

mora vsak, k i gre v tu jino  prvič, 
plačati 5.000 din pologa, ob vsakem 
naslednjem prehodu pa po 2.000 
dinarjev več. Depozit vrnejo čez 
leto dni. Kazni za nespoštovanje 
uredbe o plačevanju „depozita na 
dinarje, ki jih  imajo občani pravico 
odnesti iz Jugoslavije," so zelo viso
ke. Plačevanja pa so med drugim 
oproščeni zdomci, n jihovi svojci, k i 
gredo na obisk, občani, k i službeno 
potujejo v tu jino , neposredni udele
ženci v mednarodnem prometu in še 
nekateri.

Sodeč po prvih odmevih v javno
sti, še posebej med ljudm i iz gospo-

« Registrirani traktoiji 
lahko po novem dobe 350 
litrov goriva na mesec, za kom
bajne in neregistrirane traktotje 
pa bodo bone izdajali od 1. 
junija do 31. decembra: za 
kombajne 300, za traktorje pa 
350 litrov goriva na mesec.

darstva, so petkovi ukrepi skupščine 
SFRJ in zvezne vlade naleteli na 
razumevanje. V  zdajšnjem neugod
nem gospodarskem položaju 
manevrskega prostora res n i bilo več 
veliko, vendar je vtis, da so ukrepi še 
vedno preveč omejevalni. Predvsem 
bi morali veliko bolj odločno naka
zati usmeritev v korist izvoza in 
izvoznikov, delovanja, k i nam edino 
lahko nagleje in korektno omogoči 
povrn iti dolgove. Izvoz oč itno  še ni 
postal prevladujoč ekonomski 
odnos, kar kaže, da n i v zadostni 
meri prevladalo mnenje tistih , k i 
hočejo z odločno preusmeritvijo 
narodnega dohodka v korist izvozni
kov zagotoviti izvoz, k i bi zagotav
lja l dovolj goriv, surovin in  deviz.

* Mogoče bo ZIS kaj več storil za 
izvoznike z bodočim i, že napoveda
nim i ukrepi.

Kar pa se omejevalnih ukrepov 
tiče, predvsem „ to la ž i”  njihova vsaj 
napovedana začasnost. Ljudje lahko 
razumejo nujnost omejevanja troše
nja v tu jin i, ne morejo pa se kar 
tako sprijazniti z načinom življenja, 
po katerem bi bile omejevalne 
uredbe trajen način za urejanje raz
mer.

M. B.

NAGRADE IN  
PRIZNANJA 1982

Za letošnji občinski praznik pred
lagajo v brežiški občin i podelitev 
oktobrskih nagrad Francu Mohorju, 
d irektorju  tozda Vrtnarija  na Čate
žu, M ihu Haleiju, predstojniku med
občinskega študijskega središča po
litične  šole CK ZKS v Posavju, m 
borki NOV ter dolgoletni družbeno
p o litičn i delavki A n ton iji Lovše. O - 
ktobrska priznanja naj bi tokrat 
prejeli družbenopolitična skupnost 
pobratene Velike Plane, komanda 
garnizije Cerklje in  mladinska delov
na brigada Brežiška četa.
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Ljubljansko 
pismo

Funkcionar 
ni življenjski 

poklic
To in ono o odstopih
Zadnje čase veliko govorimo 

o odgovornosti. V  boju za sta
bilizacijo, pravimo, se mora 
uveljaviti tudi -strokovna od
govornost gospodarstvenikov. 
Inflacijsko gospodarjenje v pre
teklem obdobju je  pustilo glo
boke sledi tud i na njih. „Pognal“  
e poseben p ro fil gospodarskega 
, vod iln ih  kadrov", k i so b ili 
bolj obrnjeni k  državnim kabine
tom ko t k  lastnim nalogam.

C as terja odločnejšo selekcijo 
med gospodarstveniki v korist 
takšnih, k i imajo hrbtenico. 
Njihova naloga ne sme b it i le 
predlaganje, marveč tu d i od lo
čen boj za svoja stališča. Na 
koga bodo sicer v primeru ne
uspeha va lili lastno odgovor
nost? ! Ne bo jim  pomagal n iti 
običajen izgovor, da so m orali 
zaradi p o litičn ih  in drugih pri
tiskov prista ti na polovične in 
druge problematične rešitve.

V  skupščini SFRJ so začeli 
o dkrito  opozarjati na to  od
govornost zlasti ob dejstvu, da se 
e nekaj naših uglednih poslov

nih bank povsem nepremišljeno 
spušalo v prekomerne obvezno
sti do tu jine in  prepustilo druž
bi, da nosi breme n jihovih na
pak. Njihove odgovornosti ne 
more zmanjšati n ič , tud i ne šte
v iln i e ta tis tičn i p ritisk i in  p o lit i
čna vmešavanja. Takim  p ri
tiskom b i se m orali vodiln i v 
bankah upreti, če že ne gre 
drugače, tu d i z grožnjo odstopa.

Vendar je , ko t kaže, veliko 
lju d i okužil bacil neodgovor
nosti. N it i en organ ali posamez
n ik  iz vodiln ih  sestav v organi
zacijah združenega dela n i po
nud il odstopa zaradi zapletenih 
in težavnih ekonomskih razmer. 
Namesto tega lahko slišimo, da 
zdaj n i čas, da bi zapustili ladjo, 
ker b i to  pomenilo oportunizem 
in malodušnost. Javno razlaganje 
in zagovarjanje svojega stališča je  
p ri nas prava radkost. Kdor se 
drzne pred javnostjo razgrinjati 
svoje poglede, ga proglasimo za 
prostega strelca, kar pomeni tud i 
njegovo p o litično  diskvalifika
cijo.

Skoraj sleherni javn i delavec 
ali gospodarstvenik p ri nas m isli, 
da mu mora b iti družba hvaležna 
za njegov namen, da jo  osreči s 
svojim pro jektom  -  za izvedbo 
pa so tako odgovorni drugi. Po
litičn a  narcisoidnost, dvomljiva 
zvestoba in  nasilnost nosilcev 
javnih funkcij od vrha do dna 
hierarhične piramide je tako ve
lika, da se neredko zahteva od
govornost od tis tih , k i si drznejo 
zastaviti vpraša nje odgovornosti 
nekoga (nad n jim i).

V  Srb iji, k jer je  po litična  k u l
tura morda bolj razvita k o t pri 
nas, razmere na področju kad
rovske po litike  označujejo celo 
takole: Danes je  p ri nas položaj 
jasen: vsi smo „  sposobni”  za vse 
funkcije . K o t km et ne zapušča 
zemlje, tako tud i funkcionar ne 
zapušča funkcije, ker jo  vrednoti 
ko t svoj življenjski poklic.

Zdaj smo v takšnih razmerah, 
da bo treba po lož iti račune, in 
zato bo najbrž odstopov več. 
O krne li sistem odgovornosti se 
bo  nujno m oral okrep iti, saj n i 
dvoma, da smo v resni krizi. 
Nekaj se spreminja na boljše, 
vendar ne zaradi naše pameti, 
marveč zato, ker nas je  k  temu 
prisilila  gola nuja. Nepogrešljivi 
se bodo m orali sprijazniti s tem, 
da bodo šli.

L judje ču tijo , da imajo nosilci 
funkcij k lju b  demokratizaciji 
družbenih odnosov mnogo večje 
možnosti za uspeh v življenju 
ko t drugi in da je funkcija bolj 
zanesljiva in krajša pot do p o lit i
čnega vpliva in statusa in celo za 
pridobitev trdnejšega položaja v 
profesionalni hierarhiji ko t po
k licno delo.

Odstopov je  malo, ker odstop 
v pjaksi meče senco na tistega, 
k i ga poda. Ljudje menijo, da 
m oreb itn i odstop več težav: 
p ro ti takemu človeku se obrnejo 
forum i ali ožji krogi, „baza“  pa 
začne sum iti, da se za odstopom 
skriva kak greh in  da človek, ki 
se zanj od loč i, ni imel druge 
izbire. V IN K O  B LA TN IK

NOVINARJI NA 
OBISKU V 

TREBANJSKI 
OBČINI

Trebanjsko občino je  pretekli 
teden obiskala skupina novinar
jev kmetijske sekcije p ri Društvu 
novinarjev Slovenije. Med obis
kom v trebanjski obč in i so se 
novinarji m udili v Km etijski za
drugi Trebnje, kjer so se z nje
nim i predstavniki pogovarjali o 
razvoju kmetijstva v zadnjih le
tih  in  načrtih  do konca srednje- 
ročja. Pri razgovorih v zadrugi je  
sodeloval tu d i predstavnik ob
čine. Potem so obiskali zadruž
nega kooperanta Jožeta Trnov
ška s Pristavice. Na M im i so 
obiskali Kolinsko, tovarno za 
predelavo krom pirja , in Dano ter 
si v obeh ogledali proizvodnjo. 
Obisk so zak ljuč ili p ri vinograd
n iku Janezu Lorenciju v zidanici 
na Gradišču. ~

DOPISNIŠTVO TV  
V POSAVJU?

V  brežiški, sevniški in krški 
obč in i se že leta pritožujejo, da 
je regija v oddajah slovenske 
televizije slabo zastopana. Zdaj 
snujejo dopisništvo TV . A kc ijo  
vodi Medobčinska gospodarska 
zbornica Posavje. Novinarja ima
jo , manjka oprema. Zanjo bodo 
m orali sami zbrati denar. Za 
om oč p ri nakupu kamere se 
zbornica obrača na večje delov
ne organizacije. Nekaj odziva je, 
vendar ne dovolj, čeprav se ve
čina ko lektivov zaveda, da bo 
obveščanje iz Posavja na tele
vizijskih zaslonih zaostajalo vse 
dotle j, dokler ne bodo im eli 
svojega dopisništva, ko t ga imajo 
druge regije.

J. T:

Želje so kaj...

ZASEGLI 15 
KILOGRAMOV  

KAVE
V  nedeljo zjutra j so morali 

trebanjski m iličn ik i med obrav
navo prometnega prekrška ne- 
ko likan j razširiti delovno po
dročje. V  osebnem avtomobilu 
Sarajevčanov Jusufa T iriča in 
Himze Habota so namreč med 
preiskavo našli 15 kilogramov 
kave, za katere možakarja nista 
poravnala carinskih obveznosti. 
M iličn ik i so zrnje seveda zasegli 
in ga bodo predali carinarnici.

V obveščanju 
naj bi zavel 
svež veter

Ugotovitve s prve seje 
nove komisije za infor
miranje, agitacijo in pro
pagando pri MS ZK za 

Dolenjsko

(Nadaljevanje s 1. strani)
ženega dela, ne pa gojiti želje, 
ki so nedosegljive.

Odkrito in ostro so v razpravi 
spregovorili tudi o zadnjem za
sedanju republiške skupščine 
samoupravne interesne skupno
sti za ekonomske odnose s tuji
no, kjer so delegatom pred sejo 
razdeliligradivo za pomembno 
sklepanje po formuli, ki je niso 
razumeli, dokler doma niso iz
računali, kaj pomeni in kako so 
z njo prizadeti. Sprejeti ukrepi 
za omejevanje uvoza do konca 
leta pomenijo po besedah raz- 
pravljalcev spor z zdravo logiko, 
saj aktivni izvozniki ne bodo 
smeli uvažati, pač pa bodo pa- 
sivci lahko trgovali z deviznimi 
pravicami. Menili so, da na taka 
glasovanja dolenjsko gospodar
stvo v bodoče ne bo več pri
stajalo. Ne bi smelo prihajati do 
tega, da bi kritizirali, kar je že 
sprejeto, marveč je treba tvorno 
sodelovati v procesu priprav na 
vse novostii, ki zadevajo izvoz-

nike- R. BAČER

Vloga dobrega obveščanja, re
sničnega, celovitega in  sprotne
ga, je  ta čas pomembnejša kot 
kdaj, tako so ugotavljali na prvi 
seji komisije za inform iranje, agi
tacijo in propagando p ri med
občinskem svetu ZK za Dolenj
sko, k i se je  na razširjeni seji 
sestala prejšnji teden. In form a
cijska sredstva morajo dati svoj 
prispevek p ri uresničevanju 
mnogih nalog, k i izhajajo iz skle
pov zadnjih sej CK ZKJ in CK 
ZKS, in to  tako, da konkretno 
grajajo slabosti in napake ter 
hkra ti pokažejo tud i na spod
budne dobre zglede.

A li so na Dolenjskem in fo r
macijska sredstva dovolj razveje
na in pripravljena na zahtevnejše 
naloge, večurna razprava ni dala 
enovitega odgovora. Vsekakor bi 
sčasoma m orali uresničiti stare 
zamisli o lokaln ih radijskih po
stajah, dokončno razščistiti, 
kako bo z indok centri, ter bolje 
izko ris titi obstoječe možnosti, 
k i j ih  dajejo pokrajinski Dolenj
ski list, dopisništva Dela, Dnev
nika in RTV Ljubljana ter glasila 
delovnih organizacij. V  pisanju 
naj b i zavel svež veter, kar je 
naloga predvsem novinarjev, pa 
tud i d ružbenopolitičn ih delav
cev, k i se sploh ne oglašajo s 
pisano besedo, četudi je namen
jena neprimerno širšemu občin
stvu ko t tista, k i je izgovorjena 
na sestankih.

Na seji so ocenili, da je  obveš
čanje znotraj zveze komunistov 
dokaj slabo. Manjka predvsem 
povratnih inform acij, in form a
cije „z  vrha' pa praviloma kasni- 
jo  ali pa jih  sploh ni, tako da 
kom unisti dostikrat niso bolje 
obveščeni ko t drugi občani in 
p ri svojem po litičnem  delu često 
ne znajo odgovoriti na njihova 
vprašanja.

Komisija je posebej obravna
vala glasila delovnih organizacij, 
njihove stroške ter varčevanje s 
papirjem. Zadnja leta je  b il do
sežen lep napredek, vendar je ob 
varčevanju brez škode za dobro 
obveščanje možno glasila vsaj 
delno sk rč iti, če bo hkra ti bolj 
poskrbljeno za njihovo kako
vost. Pravico do življenja si bodo 
s tem samo še utrdila.

M. LLG AN

POBRATENI 
UČITELJI NA 

OBISKU V  
TREBNJEM

Ogreli dlani in srca Krčanov
ed gostovanjem pevcev iz zahodnonemške občine Obrigheim po krški občini so seMed gostovanjem pevcev iz zahodnonemške občine Obrigheim po

spletla številna pristna prijateljstva — Gostje poudarili izjemno vlogo tovariša Tita

V skladu z vsebino listine o prijateljstvu in sodelovanju med 
občinama Krško in Obrigheim je bil od 30. septembra do 4. 
oktobra v gosteh v krški občini mešani pevski zbor Saengerkranz 
—Frohsinn. Zbor je imel koncertne nastope v Krškem, na Senovem 
in v Kostanjevici, poleg tega pa je obiskal Kumrovec in se seznanil z 
zanimivostmi in razvojem krške občine.

Splošna ugotovitev je, daje gosto
vanje v ce lo ti uspelo in  da so b ili 
vzpostavljeni iskreni prija te ljski stik i 
med gosti in našimi ljudm i, hkrati 
pa sta se v praksi potrd ila  namen in 
c ilj na začetku omenjene listine. Ta 
ugotovitev je to liko  bolj pomembna 
ob dejstvu, da je  b il velik del pre
bivalstva p ri nas med zadnjo vojno 
nasilno izseljen v nemška taborišča, 
zato so taka srečanja ugodna prilož

nost za vzpostavljanje trajnega prija
teljstva med ljudm i, da se podobne 
tragedije ne bi več ponovile. Ob tem 
je treba še posebej omeniti željo

SKUPNO DO 
OZIMNICE

vsaka 
sama 

naj bi

Medtem ko se letos 
osnovna organizacija še 
ubada z nabavo ozimnice, 
b ilo naslednje leto drugače. Kot 
so dejali v občinskem svetu ZSS 
Kočevje, naj b i se p ri nabavi 
ozimnice zanjo je  med člani 
sindikata vse večje zanimanje 
povezalo več osnovnih organiza
cij. Ker imajo o tem največ 
izkušenj v Itasu, obstaja predlog, 
naj b i bila nosilec te dejavnosti 
tamkajšnja osnoVna organizacija.

večine gostov, da bi stanovali p ri 
posameznih družinah, da bi se lahko 
tako neposredno seznanili z našimi 
ljudm i in u trd ili medsebojno p ri
jateljstvo ter ustvarili možnosti za 
različne oblike sodelovanja tud i na 
drugih področjih.

Gostovanju pevskega zbora, k i je 
b ilo  načelno dogovorjeno ob po- 
spisu listine aprila letos, je b il v 
obeh občinah dan poseben pouda
rek. Zato je bila uradni gostitelj 
občinska skupščina Krško z družbe
nopolitičn im i organizacijami ter ob
činsko Zvezo ku ltu rn ih  organizacij. 
V okviru slednje so nastopali ko t 
neposredni gostite lji moški pevski 
zbor DPD Svoboda Brestanica, p i
halni orkester tovarne „D ju ro  Salaj" 
Krško, p ihalni orkester DKD Svo
boda Senovo in Kostanjeviški okte t, 
sodeloval pa je tud i mešani pevski 
zbor , V ik to r  Parma’ iz Krškega. 
Med gostovanjem je  dopotoval še 
župan občine Obrigheim g. R. Zim
mermann in s tem p o trd il pomen, k i 
ga ta zahodnonemška občina p ri
pisuje temu gostovanju in  med
sebojnemu sodelovanju nasploh.

KONFERENCA O 
UPORABI LESNIH 

ODPADKOV

ZA MOČNEJŠI 
DELAVSKI NADZOR

Kočevski občinski svet zveze sin
d ikatov je  pretekli teden organiziral 
sestanek s predsedniki odborov 
samoupravne delavske kontro le. Na 
sestanku, k i so se ga udeležili tudi 
predstavniki SDK, uprave za notra
nje zadeve in družbeni pravobranilec 
samoupravljanja, so se dogovarjali o 
poživitvi delavskega nadzora. Pogo
varjali so se tu d i o oblikah izobraže
vanja, k i b i b ile  primerne za člane 
odborov samoupravne delavske kon
trole. -------

S smotrnejšim izkoriščanjem 
trd ih  goriv b i lahko precej o m ilili 
pomanjkanje energije v kočevski 
občin i. Zato kočevski kom unisti 
pripravljajo posebno konferenco, na 
kateri bodo sprejeli pobudo za izko
riščanje lesnih odpadkov, k i j ih  zdaj 
lesna industrija ku ri v deponiji. Te 
odpadke b i lahko porabili za ogreva
nje tehnološke vode, del pa za ogre
vanje stanovanjskih naselij. Že pred 
konferenco so v stanovanjski skup
nosti začeli p ripravlja ti spremembo 
kotlovnice v novem stanovanjskem 
naselju na Črnomaljski cesti. Čeprav 
teh predlogov ne bodo mogli uresni
č it i  v tem letu, bodo prišli prav tud i 
naslednje, ko bo tekočih goriv ver
jetno še primanjkovalo.

Pretekli petek so se v trebanjski 
obč in i m ud ili na obisku u č ite lji iz 
pobratene občine Obrenovac. Na 
srečanju z u č ite lji iz trebanjske 
občine so izmenjavali izkušnje in 
poglede na izobraževanje. Med 
obiskom v trebanjski obč in i so si 
Obrenovčani ogledali tud i šole in 
delovne organizacije.

IE KOČEVJE

Obračun ob jubileju Vezenine
Kočevski tazd Vezenine ima vnaprej razprodano vso 

proizvodnjo -  Kar 22 odstotkov izdelkov izvozijo

Pred desetimi leti je bila 
ustanovljena Konfekcija Ko
čevje, ki je bila najprej obrat 
Vezenine Bled, od 1. julija letos 
pa je Vezeninin tozd.

Letos bodo v kočevskem tozdu, 
k i zaposluje 79 ljud i in  izdeluje 
lahko konfekcijo  za ženske in

NOV MODEL, KI BI UTEGNIL 
AVTOMOBILSKE

POSTATI PERSPEKTIVA NASE 
INDUSTRIJE, PA TUDI EDINI, 

KI BI STABILIZIRAL 
STABILIZACIJO

Iz zadnjega Pavlihe

otroke, ustvarili o ko li 22 m ilijonov 
din celotnega prihodka ali približno 
polovico več ko t lani. Nekaj tega 
povišanja gre na račun večje storil
nosti, nekaj pa na račun višjih cen. 
Kar 22 odst. proizvodov izvozijo, 
večino na Zahod, sicer pa največ v 
Zahodno Nem čijo in v Sovjetsko 
zvezo. Povprečni osebni dohodek 
letos znaša 10.500 din in je za 48 
odst. višji ko t lani.

Po njihovih proizvodih je veliko 
povpraševanje in imajo vso letošnjo 
proizvodnjo že dolgo prodano. V 
zadnjem obdobju imajo težave z 
nakupom surovin, čeprav nabavljajo 
vse na domačem trgu. Kaže pa, da 
k ljub  vseu letos le ne bodo imeli 
zaradi tega težav pri proizvodnji.

PRIZNANJA OB 
JUBILEJU

Ob 10-letnici Konfekcije Ko
čevje, k i je tozd Vezenine Bled, 
je delavski svet delovne organi
zacije Vezenina podelil priznanja 
za 10-ietno uspešno in vestno 
delo. Prejeli so jih  naslednji člani 
tozda Konfekcija Kočevje: 
Stane Anzeljc, Nada Bižal, Mari
ja 1'ratek, Zofija  Francelj, Marija 
Hrovat, Angelca Jerebičnik, Ani
ca Kerendl, Metka Kordiš, Ivan
ka Kra lj, Ivica Ložar, A lo jz  Ma
rinč, Zdenka Marinč, Ivana Pa- 
hulje, Marija Papež, Vera Smre
kar, Erika Vidic, Zdenka Vlah, 
Brigita Vodičar, Ema Vo vk, Da
nica Vrhovšek, Mileva Zorica in 
Jožica Zupančič.

STANOVANJSKA 
SKUPŠČINA BO 

NOVEMBRA

S KRITIČNO BESEDO 
NA KONGRES

J

Mladino brežiške občine bodo na 
kongresu ZSMS v Novem mestu 
zastopali: Irena Ivanšek iz Trebeža, 
Andreja Jesenko iz Brežic, Franc 
Kovačič z Bizeljskega in Franc Rož
man iz Dečnega sela. Jože Piltaver iz 
Krške vasi se bo udeležil kongresa 
kot delegat republiške konference 
ZSMS. Mladi iz Brežic pripravljajo 
dve razpravi

Čeprav je od podpisa listine pre- 
teklo komaj pol leta, so bila s tem 
obiskom presežena vsa pričako
vanja. Predvsem je bila na obeh 
straneh zelo spontano izražena pri
pravljenost, da poglobijo prijateljske 
stike. Morda je  najbolj značilna 
sproščenost v medsebojnih odnosih, 
sklenjeno iskreno prijateljst^pff>a ie 
skoraj povsod prihajalo v ospredje 
ob prav ganljivih slovesih. Gostje so 
se lahko prepričali, kako živimo v 
samoupravni socialistični družiš, 
tako da so se razbile meglene.in 
zlonamerne predstave o naši družbe
n i ureditvi. Nemci so pokazali izred
no spoštovanje do tovariša T ita, ki 
mu priznavajo izjemno vlogo 'neTe 
p ri razvoju Jugoslavije, temveč tudi 
p ri graditvi trajno dobrih odnosov 
med državami in utrjevanju svetov
nega m iru. Če vse izjave in vtise 
gostov strnemo v skupno oceno, 
potem je  gostovanje resnično do
seglo svoj nameh, zapisan v že 
omenjeni listin i.

SLAVKO  KUNEJ

MODNA REVIJA VEZENINE -  Ob 10-!etnici kočevskega (ozda 
Vezenine Bled je bila v Kočevju modna revija, na kateri so 
prikazali izdelke vseh tozdov Vezenine, tudi kočevskega.

Dr. Božo Oblak—
šestdesetletnik
, Na nedeljo, 1. oktobra 1922, 

opoldne, ko je zvonilo, pravijo, sem 
b il rojen,’ je rekel mag. dr. Božo 
Oblak, širši novomeški in dolenjski 
javnosti dobro znani strokovnjak 
specialist in magister higiene. Mimo
grede povedano je  med Zagrebom in 
L jubljano edini.

Jubilant še danes prebiva v rojstni 
hiši na novomeškem Glavnem trgu. 
Ker mu je oče umrl, ko je  imel 
dobre tr i leta, si je  od malega želel 
postati zdravnik. Bil je v vrstah 
naprednih novomeških gimnazijcev, 
ki so decembra 1941 demonstra
tivno vstali in b ili potem izključeni, 
sodeloval je  z OF od vsega začetka, 
izkusil italijansko internacijo in 
nemško ujetništvo, b ilje  med-talci v 
Bevčevi k le ti, toda vse to je  po 
besedah mag. Oblaka „b ilo  pa m ini
lo ."

15. novembra bo v Kočevju 4. seja 
skupščine stanovanjske skupnosti. 
Na’ seji bodo delegati sprejeli rezul
tate natečaja za posojila za stano
vanjsko gradnjo zasebnikov, vrstni 
red za dodelitev družbenih stano
vanj in druge zadeve. Hkrati bodo 
na skupščini sprejemali tud i statut 
in druge dokumente, pomembne za 
stanovanjsko skupnost. Prav zdaj pa 
podpisujejo samoupravni sporazum 
o enotnih osnovali in merilih za 
dodeljevanje družbenih stanovanj in 
posojil za zasebno stanovanjsko 
gradnjo.

Po osvoboditvi je v Ljub ljan i kon
čal medicinsko fakulteto, se takoj 
nato zaposlil v domačem Novem 
mestu in vrsto let delal v splošni 
ambulanti. Ker pa ga vedno zanima 
kaj novega -  podvržen je  radoved
nosti, ko t pravi sam -  je najprej t 
nadaljeval specializacijo iz higiene, 
k i je  širša veda in nudi vedno mož
nosti za iskanje novih dosežkov in 
rezultatov. Dolga leta je pisal pri
spevke v zdravstvenih revijah in Do
lenjskem listu. Poleg vsega tega pa je 
imel različne po litične  in  upravne 
funkcije. Vsekakor je njegova zaslu
ga, da je Zavod za higieno, k i ga 
šteje kot lastnega otroka, tak, kakr
šen je še danes, in z ugledom, ki ga 
ustanova uživa.

Celih 40 let je  tud i uč il v zdrav
stvenih tečajih, na medicinski šoli in 
drugod in prav pred kratk im  je to 
delo opusti). Zadnji dve le ti je upo
kojen, toda ko t vsi upokojenci tudi 
on zatrjuje, da dan ni nikdar pred
olg, ampak narobe. Nadaljuje s p i
sanjem in raziskavami, k i ga veselijo.

Mag. Oblak pravi; „Im am  strupen 
jezik, zato grem marsikomu na jetra, 
a me to ne b o li."  Da pa je humorist 
po naravi, priča tudi pripoved, ki 
zadeva njega samega: , Točno pred 
desetimi leti me je na tepežni dan 
tako udarila (kap!), da so m oji ženi 
že izrekali sožalje po telefonu. N i
sem se dal! Res mi je šlo nekaj 
tednov in mesecev za b iti ali ne b iti, 
vendar sem sc izmazal in sem še živ, 
sposoben za vsa domača opravila. 
Sem obrtn ik  v domači hiši za vse 
posle, ni me m in ilo  veselje za barvno 
fotografiranje, udarjen sem na kak
tuse in rad berem.’

Med vrsto strokovnih prispevkov 
mag. Oblaku velja posebej omeniti 
njegovo magistrsko nalogo o vefru 
fenu in njegovih vplivih na č lo 
vekovo počutje in zdravje. Da je  
tud i vremenar, nekateri že vedo. Za 
vse svoje bogato delovanje je leta 
1947 prejel Red zasluge za narod, 
sicer pa mu je  le krajevna skupnost 
podelila Priznanje OF.

R. BACER
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KOT BI ŠLO ZARES — V  meglenem in dežev
nem vremenu so člani PGD Ložine v nedeljo, 10. 
oktobra, izvedli nočno vajo reševanja ponesre
čencev iz gorečega avtomobila. Na vaji, ki je 
dobro uspela, so sodelovali kočevski gasilci in 
miličniki iz Kočevja in Jasnice. (Rito: F. ftus)

BREZ ZASTOJEV -  Progovni delavci so delali 
ponoči, da so zamenjali tirnice na križanju z 
obsavsko magistralko pri Boštanju. Tudi drugi 
prehod, na dosti manj prometni cesti v mestu, so 
usposobili v enem dopoldnevu. Pripravljenega 
semafora skoraj niso rabili. (Foto: A. Železnik)

STAREŠINE NA IZ P IT IH  -  Na strelišču pri Vel. 
Malencah so v soboto, 16. oktobra, preverjali 
znanje rezervnih vojaških starešin iz brežiške 
občine. Okoli 300 članov ZRVS je odgovarjalo 
na vprašanja iz vojaške teorije, reševalo taktične 
naloge in streljalo s polavtomatsko puško.

HUDE POSLEDICE NEURJA -  V  noči od 13. 
na 14. oktober je v Kočevju divjalo neurje, k ije  
razkrivalo strehe in lomilo drevje. Največ škode 
je povzročilo na osnovni šoli Zbora odposlancev, 
kjer je razkrilo streho in podrlo dimnik centralne 
peči. (Foto: F. Brus)

POVABILI
PRIDELOVALCE

PŠENICE
_r5 f* lsk ' Merx, TOZD mlinsko 
predelovalna industrija, je m inu li 
Pf,® povabil najboljše pridelo- 

pšenice in kooperantske 
gamzacije s širšega območja.

- . najuspešnejši pridelovalci 
pšenice so med drugim lična 
priznanja prejeli tud i tr ije  ko-

peranti temeljne organizacije 
ooperautov sevniškega km etij- 

£ega kombinata: Miha Metelko 
f  ” udega Brezja, Metod Papež 

ostanja in Bruno Vidm ar iz 
abnjel. Vse so zadržali na pri- 

.,srcnanju, jim  razkazali 
" tn e  silose in  sodoben mlin. 
Kooperanti so si lahko ogledali 
udi laboratorij in se na sVoje oči 

E ! ^ n  ’ kako poteka analiza 
^akovosti pšenice. Pri tem ne 
pnhaja le do odbitkov, temveč

- . n ° p rib itkov  v kakovosti 
pšenice.

Dela več, izkupička pa manj
Iskra Keko v Žužemberku povečuje letos izvoz za 40 odst., toda dolarski iztržek ne bo 

dosegel planiranega — Polovico uvoženih materialov že nadomeščajo domači

O  _  * ‘  vo ejm is ca
BREŽICE -  V  lepem sobotnem 

vreme nu so rejci prignali na sejem 
4 -2  do 3 mesece starih prašičkov in 
16 prašičev nad to starostjo. Lastni- 

I z m e n ja lo  290 prašičkov in 11 
prašičev, cene pa so bile za prve 150 
dm za kilogram žive teže in  za druge 

din za kilogram žive teže.
NOVO MESTO -  Promet je  bil 

ua ponedeljkovem sejmu srednje živ- 
en> močno umirjena pa je tudi 

cen, saj se te niso nič spreme- 
n e od zadnjega sejma. Tako so rejci

3*?™ * U m l^ !e živali P° 2-400 do 
a-500 dinarjev, starejše pa po 3.600

0 4.600 dinarjev. Na sejem so 
Pognali 201 prašiča (11 nad 3 rne- 

starih), prodali pa so jih  160.

V  žužemberški Iskrini tovar
ni so planirali letos za 1,6 mili
jona dolaijev izvoza, vendar po 
končanem tričetrtletju ugotav
ljajo, da ob koncu leta ne bo 
več kot za 1,2 milijona dolaijev 
izkupička. Vzrok? Na tujem so 
v zadnjih dveh letih cene na 
področju elektronike padle za 
37 odst.

Žužemberški iskraši v fiz ičnem  
obsegu proizvodnje n ič ne zaostaja
jo  za planom. Naredili in  prodali 
bodo v tu jino  kar 4Q odst. več 
blaga, ko t so ga lani, zaradi padca 
cen na svetovnem trgu, k i je  posledi
ca hude japonske konkurence, pa 
finančni učinek ne bo dosegel^ pla
niranega. Položaj v tej industriji se je 
v Evropi že tako zaostril, da so 
mnogo proizvajalci enakih pro
izvodov že ali tovarne zaprli ali 
proizvodnjo jpreusmerili, češ da se 
ne izplača. Zužemberčani vztrajajo 
tu d i v najtežjih časih, vse pa kaže, 
da so p ri tem zadeli v črno.

Pri nekaterih proizvodih so nam
reč ostali že edini proizvajalci, ker 
so kupce obdržali, se naročila po
večujejo in  tu d i p ri cenah bo v 
prihodnje možno doseči več. Po
membna novost v ko lektivu Keka je  
še v tem, da so že nadomestili 
polovico uvoženih materialov za 
svojo proizvodnjo z domačim i, ugo
tavljajo pa, da težave p ri nabavi teh 
materialov niso n ič manjše ko t z 
uvoženimi.

T re tji sklop težav spada k  prodaji 
na domačem trgu. Ker so se stabili
zacijsko obnašali in  za proizvode na 
domačem trgu v preteklosti niso 
navijali cen, se ob zdajšnji zamrznit
v i cen dogaja, da nekaterim doma
čim  večjim  poslovnim partnerjem 
kupcem nekatere proizvode dajejo 
ceneje kot v izvoz.

Ne glede na vse težave pa je 
oč itno  ta tovarna za tu je  kupce zelo 
zanimiva, saj si tu jc i (od Kitajcev do 
Ita lijanov in Nemcev) kar podajajo 
kljuke. Tud i investicija v novo tovar
no večslojnih keram ičnih konden
zatorjev lepo napreduje. Gradnja se 
je začela letos poleti, prihodnje leto 
jun ija  pa računajo v novih prostorih 
že na poizkusno proizvodnjo, k i je 
pretežno namenjena izvozu. Posebej 
pa velja omeniti, da so v tej iskrin i 
tovarni za novo proizvodnjo vso 
opremo skonstruirali in  izdelali 
sami. Tako opremo bodo v p ri
hodnje delali tud i za kupce na K ita j
skem.

R. BACER

K m etijski

Zdaj nad pšenični plevel
Kot poročamo v mnogih sestavkih, je tudi v dolenjskih in 

posavskih občinah vse vpreženo v sklepanje pogodb za pridelo- 
6 4 fv pšenice- Treba bo pač dati prispevek k načrtovanim 
04-000 tonam tržnih presežkov, za katere so se slovenski 
Pridelovalci zavezali s posebnim samoupravnim sporazumom, 
podpisanim 5. oktobra.

Slovenija ostaja še naprej predvsem živinorejska in ima 
omejene možnosti za pridelovanje pšenice na večjih površinah, 
ječ  ima rezerve v količini pridelka na hektar, s katerim je svoj 
Cas P ^ n jač ila  v naši državi, potem pa popustila in zaostala po 
Površini in po pridelku. Letošnje leto je pšenico v naši republiki 
spet postavilo na svoje mesto in vse je ohrabril doseženi uspeh.

Da bi zvečali pridelek, za kar so še velike možnosti, je 
Pripravljena vrsta pospeševalnih ukrepov, v njihovo populariza- 
CIJ0 pa so vključena sredstva javnega obveščanja, med njimi tudi 
■ ‘*st- Danes objavljamo nekaj najvažnejših napotkov, kako se
Je mogoče znebiti nadležnih levelov, ki na nekaterih njivah 
močno zmanjšujejo pridelek in otežujejo spravilo.

Ker večina semenskih plevelov vznika hkrati s pšenico, je 
smotrno, da herbicide uporabljamo že jeseni. Strokovna služba 
nporoča dicuran 500 v količini 3 do 4 litre na hektar takoj po 
setvi pšenice, še pred njenim vznikom. Dicuran zatre semenski 
travnati plevel, pa tudi zelo nevarna plevela: srakoperec in lisičji 
tep. Še bolje učinkuje mešanica oz. hkratna uporaba dicurana 
500 (2,5 1) in fanerona (3 kg na ha). Priporočljivm je zlasti zato, 
yer učinkuje tudi, če je uporabljena kasneje, ko pšenica že raste 
jn lahko prej vidimo, če jo  plevel sploh ogroža. Edina zahteva 

da ne škropimo v prehladnem vremenu, pod 8 stopinjami.
Da bo posevek zanesljivo čist, je običajno treba kljub 

jesenskemu škropljenju škropiti še tudi spomladi. Spomladi so 
svetovani drugi herbicidi: deherban fluid (4 1), aniten (2,5 do 3 
u  ^  Po2Seta tudi zloglasni smolenec, ali deherban A, deherban 

ali dicofluid DP, če smolenca ni. Ce jesenskega škropljenja ni 
bilo, je tudi spomladi priporočljiva kombinacija dicurana 500 in 
'anerona.

Inž. M. L.

Vsak liter mleka 
poveča izgubo

Tozd Govedoreja kočev
skega ZKGP letos pridelal 
skoraj 8 milijonov dinarjev 

izgub

Naš tozd šteje med največje 
družbene proizvajalce mleka v Slo
veniji. V  zadnjih še stih letih nam je 
uspelo povečati pridelavo mleka za 
več kot m ilijon  litro v  mleka, tako 
da ga zdaj namolzemo na leto več 
ko t 8 m ilijonov litrov. Tudi količina 
mleka na zaposlenega delavca se je 
povečevala, tako da je pri nas z 
uvajanjem najsodobnejše tehnologije 
proizvodnja dosegla evropsko raven, 
stroške pa smo zmanjšali tud i z vse 
manjšo uporabo dodatnih krm il, kar

naj b i še dodatno manjšalo pro
izvodnjo ceno. A  vse to  nam ne 
pomaga dosti; naš tozd je namreč 
kar naprej v izgubah, vzrok zanje pa 
je v nesorazmerju cen mleka na 
trgu ," pravi d irektor tozda Govedo
reja Združenega kmetijskogozdar- 
skega podjetja Kočevje inž. Janez 
Žlindra.

Izguba tega tozda je  znašala po 
prvem po lle tju  skoraj 8 m ilijonov 
dinarjev, prav lahko pa se zgodi, da 
jo  bodo prenesli še v tr iče trtle tje , saj 
zdaj n ič ne kaže, da bodo dob ili 
izplačane vse svoje zahtevke. K o t 
smo že dejali, so glavni v ir i izgub v 
tem tozdu neprimerne cene za mle
ko, s katerim i ne morejo k r it i  vseh 
stroškov, naj še tako povečujejo 
produktivnost. Za prim er naj po
vemo, da se je cena mleka v zadnjih 
petih le tih  povečala le za 2,6-krat, 
cene vseh repromaterialov, gnojil, 
k rm il, goriv in drugega pa so v tem 
času poskočile za 5,6-krat. Upošte
vaje vse notranje rezerve -  k i pa so 
Že skoraj izčrpane — so v letošnjem 
planu predvideli ceno za lite r mleka 
v višini 20,26 din. Za lite r prodane
ga mleka so dobili le nekaj več ko t 
15 din, skupaj s prem ijam i in drugi
m i dodatki pa le oko li 16 din. 
Lastna cena mleka je  v prvem pol
letju znašala nekaj več ko t 18 din in 
je razlika dveh dinarjev p ri litru  več 
ko t očitna, še posebej boleča pa ob 
proizvodnji 8 m ilijonov litro v  mleka 
na leto. V  dogovorih med odjemalci, 
to  pa so Ljubljanske mlekarne in 
mesto Ljubljana -  Kočevje porabi 
le prib ližno petino vsega mleka -  
sto ji zapisano, naj bi izgubo družno 
p o k rili SIS za preskrbo mesta Ljub- 
jane, Ljubljanske mlekarne in ko
čevska občina. Toda zdaj so v Go
vedoreji dob ili le dinar p ri litru  
mleka od ljubljanskega SIS za pre- 

-skrbo, namesto da bi dob ili dva, 
nekaj so dobili tud i od mlekarn, 
medtem ko od kočevske občine še 
niso dob ili nič. In rešitev, vsaj za 
nekaj časa dokončna, bi bila le v 
tem, da bi lastno ceno mleka po
večali na 16 din 56 par, razliko do 
končne cene 22 din pa naj bi k r ili 
vsi že zgoraj omenjeni partnerji.

„Rešitev za našo tozd bo treba 
vsekakor najti v najkrajšem, možnem 
času, saj sicer ne bomo mogli za
go tov iti redne oskrbe z mlekom. 
Delo naših hlevaijev je  težko, med, 
njim i je  vse več invalidov, ker tud i 
delovni pogoji niso dobri pri ' ip s ,  7.a 
sklade in nove naložbe, pa nam ne 
ostane skoraj n ič ,"  je dejal inž. 
Janež Žlindra.
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Letos so trte  resnično bogato 
obrodile, skoraj n ič  manj ko t v 
izredno i dobri le tin i 1980, ven
dar „vince ne bo sladko.”  Res 
bo boljše k o t pred dvema leto
ma, toda ne tako, k o t smo priča
kovali. Ne samo na Dolenjskem, 
v Beli k ra jin i in  Posavju, tud i v 
Slovenskih goricah, Halozah, 
obronkih Pohorja in Mariborski 
oko lic i so vinogradniki razočara
n i nad letošnjo sladkobo gro
zdja, ko t beremo iz poroč il do
pisnikov dnevnika „D e lo ”  iz teh 
območij.

Pri polnih sodih se po znani 
Aškerčevi baladi sprašujemo: 
„O h  kam bi del? “  Pomeni, da 
postaja problem presežke bogate 
letine vina prodati. Danes vsi na 
splošno govorijo o povečanem 
izvozu, med izvozno blago pa 
upravičeno uvrščamo tud i vino. 
Zato mnogi sodijo, da b i pove
čan izvoz vina lahko ugodno 
vplival tud i na prodajo do
lenjskih, belokranjskih in posav
skih vin.

Kako kaže izvozu
Kakšne so možnosti za izvoz 

vina, je  povedal v pogovoru z 
novinarji „Dela”  (glej sobotno 
prilogo 9. oktobra) generalni d i
rekto r sozd SLOVIN Ljubljana 
inž. Rado Dvoršak. Ta največja 
delovna organizacija iz vinogra- 
ško-vinarske stroke v Sloveniji 
bo po njegovih besedah letos 
izvozila 50 m ilijonov litro v  vina. 
Od tega pridelajo okrog 30 m ili
jonov litro v  v lastnih vinogradih, 
okrog 50 m ilijonov litrov pa 
odkupijo  iz drugih republik in 
pokrajin Jugoslavije.

V pogovoru je  inž. Dvoršak 
povedal, da za izvoženo vino 
dobijo manj, k o t če bi vino 
prodali doma. Tako organizacija, 
k i vino izvaža, z izvozom ne 
ustvarja dobička, k o t nekateri 
m islijo. Pri nas je  namizno vino 
celo dražje ko t v drugih evrop
skih državah. Vrhunska, kako
vostna vina so tud i na zunanjem 
tržišču draga, toda takih vin 
nimamo veliko za izvoz in j ih  
praktično ne izvažamo. V  glav
nem izvažamo le masovna, nami
zna vina. Zato je  nesmiselno 
pavšalno prim erja ti drago vrhun
sko vino v steklenicah, k i ga naši_ 
turis ti in površni popotn ik i v id i
jo  na potovanjih po zahodno
evropskih državah z masovnim 
domačim vinom , k i je p ri nas v 
prometu. Naše znane vinske k le
t i  v severovzhodni Sloveniji 
(podravski rajon), k o t so Ormož, 
L jutom er, Gornja Radgona, Ka
pele, P tu j,-M aribor, imajo le 5 
do 10 %  vina v svojih kleteh, k i 
ga lahko uvrstimo med vrhunska 
vina, to  pa je  le majhen del 
pridelka tega vinorodnega obmo

čja. Celo jugovzhodno vino
rodno področja (posavski rajon) 
pa praktično ne prideluj : /rhun- 
skilr vin, primernih za izvoz ko t 
vrhunsko vino, vsaj ne v omem
be vredni ko lič in i.

Cena vina v steklenici, k i ga 
prodamo v  tu jin i, pomeni le 
20 % pridelovalčevega , dela. V  
V e lik i B ritan iji na osnovno vre
dnost vina za prodajo nabijejo 
davek v višini 4- do 5-kratne 
nabavne cene. Za 100 litro v  vina 
v tej državi dobimo, recimo, 20 
funtov (18 din za lite r) dodajo 
90 funtov davkov (81 din na 
lite r). Tako vino, ko  pride na 
angleški trg, n i več poceni Pri 
tem je inž. Dvoršak na račun 
raznih nasvetov o organizaciji 
izvoza vina izrekel pikre besede 
„da  posel n i religija” , pomeni, 
da se s tu jino  ne da trgovati po 
nekih šablonah in da se s -p r i
žnice" ne more vod iti zunanja 
trgovina z vinom. Za prodor na 
ameriški trg se je Slovin moral 
povezati s podjetjem  družbe 
Coca cola, tako da Slovin od nje 
kupuje koncetrat te pijače, 
družba pa skrbi za prodajo naših 
vin. Tako bi v ZD A oko li leta 
1987 prodali okrog 10 m ilijonov 
litrov  vina. Na Japonsko Slovin 
prodaja odprta vina (okrog 20 
do 30 m ilijonov litrov ), k i ga 
Japonci uporabijo za obogatitev 
svojega vina. V  zahodno Evropo 
ne bomo m ogli izvažati večjih 
ko lič in  vina in bomo veseli, če 
bomo lahko ohranili dosedanjo 
ko lič ino  izvoza na to  območje.

Ostane domača 
poraba vina

Iz povedanega sledi, da ne 
moremo računati na to, da bi 
vino iz našega območja sploh 
lahko izvažali. Vrhunskih vin n i
mamo, za namizno vino pa bi 
(četud i b i ga lahko izvozili) iz
trž ili manj k o t na domačem 
trgu. Poleg tega za izvoz vina 
sploh nismo pripravljeni, saj ima
mo po naših kleteh v vsakem 
sodu drug tip  vina-

Vemo, da Slovenci popijemo 
več vina, ko t ga pridelamo. Zato 
moramo domačem trgu in do
mačim pivcem posvetili vso skrb 
in j ih  n u d iti res dobro domačo 
kapljico. Tudi tu jim  turistom , k i 
pridejo k  nam a li potuje jo skozi 
naše kraje, bi m orali znati ponu
d it i pristno domačo kapljico ob 
domačem prigrizku. Sami pride
lovalci tej nalogi ne bodo dorasli 
in potrebujejo vso poiRoč 
gostinskih, trgovskih in  tu 
r i tičn ih  delavcev. Vsem tem, 
k i j ih  prosimo za pomoč vsako 
leto, nudimo v pokušnjo domač 
pridelek vina na naših prire
ditvah, k o t so Teden dolenjskega 
cvička in pokušnje belokranjskih 
in posavskih vin.
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Smo prevzeli 
štafeto 
športnih afer?
Temeljnemu javnemu tožilcu v Novem 
mestu podana zahteva za preiskavo zoper 
dosedanjega sekretarja ZTKO Novo mesto 
in krški rokometni klub — Krog pre

iskave še ni zaključen
Danes ni prav nobenega dvoma vec, aa se je 

nekaj vsejugoslovanskega športnega dogajanja 
(takega, v katerem ni prav nič športnega duha) - 
preselilo tudi na Dolenjsko. Resda smo že doslej 
namigovali na čudna in krivnostna pota novo
meškega športnega dinarja, toda pravega odgovo
ra iz pravega mesta ni bilo. Celo spomladnanska 
okrogla miza, ki smo jo na to temo sklicali z 
novomeškimi telesnokulturnimi delavci in ki je 
po zagotovilu vseh navzočih vendarle nalila čiste
ga vina, je — to lahko trdimo danes — dala 
nedorečno, da ne rečemo izkrivljeno podobo.

Pri temeljnem javnem tožilcu v Novem mestu 
je bila te dni podana zahteva za preiskavo zoper 
Ivana Kapša, dosedanjega sekretarja Zveze teles- 
nokulturnih organizacij Novo mesto in so- 
osumljence, katerih imen zaradi interesa preiska
ve ne objavljamo. V kazenskem žargonu poveda
no, gre pri Kapšu za grabež in zlorabo uradnega 
položaja, s katerima naj bi si v letu 1981 od 
sredstev, s katerimi je kot sekretar ZTKO raz
polagal, za lastne potrebe prisvojil blizu 500.000 
novih djn. Iz ovadbe, ki jo je podala novomeška 
UNZ, je razvidno, da bi naj Kapš prenesel iz žiro 
računa ZTKO na žiro račun Območne roko
metne zveze za Dolenjsko okroglih 511.000,00 
din. Z ustreznimi papriji (potnimi nalogi itd.), ki 
mu jih je podpisala odgovorna oseba dolenjske 
območne rokometne zveze, je potem dvigal 
gotovino, ki je po doslej zbranih podatkih konča
la nekaj pri določenih športnikih, pretežno pa pri 
Kapšu.

Krog preiskave pa s tem še ni zaključen. 
Obstaja namreč tudi utemeljen sum, da je Kapš 
kot sekretar ZTKO skupščini zveze lažno pri
kazal izplačane akontacije posameznim športnim 
panogam. Do danes ostaja odprto še vprašanje, ki 
pa pri vsej zadevi niti ni tako pomembno, na 
kakšen rvčin naj bi Kapš ta denar porabil. 
Dosedanji podatki nedvoumno govore le o okoli
30.000 din, ki naj bi končali v novomeških 
okoliških birtijah kot plačilo nekaj tovariškim 
srečanjem, ha katerih so novomeški športniki 
proslavljali {utapljali — op.p.) dosežene rezultate.

Kako bo končana vsa zadeva, je danes prezgo
daj govoriti. Navzlic tolikšnemu hrupu in pisanju 
v vseh javnih občilih tovrstnih izkušenj še ni, če 
izvzamemo v Mariboru vloženi obtožni predlog 
zoper dva bivša funkcionarja NK Maribor. Ob 
zaključku redakcije pa smo prejeli novico, da je

velenjsko sodišče prejšnji teden, sodilo udeležen
cem nič manj znane tamkajšnje nogometne afere. 
Velenjski epilog je takšen:

Na zatožni klopi je sedelo pet ljudi: štirje 
zaradi očitanega kaznivega dejanja razsipništva 
na škodo družbenega premoženja, eden pa zaradi 
nezakonitega prekupčevanja z devizami. Senat je 
za četverico prvoobdolženih sicer ugotovil, da so 
kaznivo dejanje zgrešili, vendar to po mnenju 
sodišča ni tako družbeno nevarno, da bi mu 
morala slediti kazen, čeprav je šlo za razsipanje 
družbenih sredstev, ki jih je prispevalo združeno 
delo oziroma telesnokulturna skupnost! Kazen si 
je prislužil le peti obtoženec, ki je bil zaradi 
nezakonitega prekupčevanja z devizami obsojen 
na tri mesece zapora. Javni tožilec se bo po 
pisanju mariborskega Večera zoper razsodbo 
pritožil.

Druga zgodba s športno vsebino prihaja iz 
drugega konca Dolenjske, iz Krškega. Vloženi 
obtožni predlog zoper krški rokometni klub in 
odgovorno osebo govori o kršitvah knjigovodske
ga poslovanja v klubu. Po navedbah obtožnice so 
v RK Krško delali kar brez inventur, pomanjklji
vo so vodili knjige, pa tudi izplačevali denar na 
podlagi listin, ki niso bile likvidirane v skladu s 
knjigovodskimi predpisi.

Prav nič novega ne bomo zapisali, če povemo, 
da bi lahko ob strogem in doslednem pregledova
nju uslužbenci SDK takšne napake in pomanjklji
vosti ugotovili pri večini, predvsem vaških šport
nih društev. Čeprav se tovrstni primer po vsebini 
in teži bistveno razlikuje od prejšnjega, mu je 
vendarle potrebno nameniti nekaj besed. Jasno 
je, da je zakonodaja, tudi kar zadeva knjigovod
sko poslovanje, za vse enaka, le da so mnogi 
manjši klubi in društva prikrajšani za potrebno 
strokovnost pri vodenju knjig, saj prostovoljno 
delo še zdaleč ne more odtehtati zahtevane 
strokovnosti. Nekaj časa se je govorilo, in to bi 
bilo tudi najbolj pravilno, da bi bila ZTKO tista, 
ki naj bi klubom in društvom v okviru svojih 
služb omogočila vodenje knjigovodskih poslov.

Tako pa se lahko zgodi, da bo odgovorna 
oseba krškega rokometnega kluba, ki je, to je še 
najbolj verjetno, vodenje knjigovodskih poslov 
prevzela prostovoljno, morebiti brez ustrezne 
prakse in strokovne podkovanosti, zaradi očitanih 
kršitev obsojena, štirim Velenjčanom, ki jim je 
sodišče dokazalo bolj ali manj zavestno razsip- 
ništvo na škodo družbenega premoženja, pa je 
senat izrekel oprostilno sodbo . . .

BOJAN BUDJA

J u  se pozna, da so prvaki doma”
Tako so ob ogledu kočevskih njiv dejali gostje -  traktoristi z Dolenjske -  Med člani 
  društva malo nesreč pri delu — Ce je potrebno, delajo traktoristi tudi ves dan

Kočevsko društvo traktoristov in kmetijskih strojnikov je letos 
prejelo za svoje uspešno delo Nagrado Borisa Kidriča, ki mu jo je  
podelila Zveza organizacij tehnične kulture Jugoslavije, in sicer za 
posebne zasluge pri širjenju tehnične kulture. Pismeni priznanji 
republiške Zveze organizacij za tehnično kulturo Slovenije pa sta 
prejela člana tega društva Karel Antolin in Vlado Pelcar.

Društvo je  bilo  ustanovljeno in 
registrirano leta 1968 in  od takrat je 
njegov mentor A lo jz  V id ic. V  njem 
je včlanjenih 35 do 40 poklicn ih 
traktoristov in  km etijskih strojn ikov 
iz  tozdov Kmetijskega gospodarstva 
Kočevje ..Govedoreja" in  »Prašiče
re ja ", razen tega pa ima še podporne 
člane, k i so Km etijsko gozdarstvo, 
Ljubljanske mlekarne in  Kmetijska 
zemljiška skupnost.

Razen s prispevkom podpornih 
članov in  članarino zbere društvo 
denar za svojo dejavnost še tako, da 
vsak član prispeva v blagajno dru
štva na leto enodnevni a li dvodnevni 
zaslužek iz raznih prostovoljnih 
akcij.

Z zbranim denarjem plačajo stro
kovna predavanja za člane o obdelo
vanju zemljišč, varstvu rastlin, spo
znavanju novih strojev, o varstvu pri 
delu in drugem. Glavna dejavnost.

V ZAHVALO  
KRVODAJALCEM

V  petek, t5 . oktobra  popoldne je 
bila v prostorih grmske osnovne šole 
v Novem mestu prisrčna slovesnost 
v zahvalo krvodajalcem te krajevne 
skupnosti. Po krajšem kulturnem  
programu, v katerem so poleg šolar
jev sodelovali pevci iz IM V , in na
govoru M ilice Sali v imenu občin
skega odbora R K  so podelili krvo
dajalcem priznanja za 5-, 10-, 15- in 
20-kratno udeležbo na krvodajalskih 
akcijah. Med dob itn ik i priznanj jih  
je  bila večina iz tovarne IM V  in 
Gozdnega gospodarstva, razveseljivo 
pa je , da je  b ilo  med n jim i precej 
m lajših ljud i.

društva je  usmerjena v izobraževa
nje, razen tega pa organizirajo 
strokovne izlete, leta 1979 so razvili 
prapor itd .

Število nesreč s tra k to r ji se iz leta 
v leto zmanjšuje. Letos so im eli le 
dve, in  še te so se končale tarez 
človeških žrtev. Kočevska sodi med 
tista ozemlja v Sloveniji, k i so težja 
za obdelavo s trak to rji, je  več 
možnosti za nesreče. Zato je  dru
štvo že v le tih  1976-1977  vse 
trak to rje  oprem ilo z varnostnimi

kabinami ah lok i, zdaj pa nabavljajo 
tu d i težje tra k to r je ,,K ris ta l".

Zadnja leta, predvsem od 1977 
dalje, dosega kočevsko društvo tud i 
velike uspehe na republiških in 
zveznih tekmovanjih trakto ris tov. 
Tako so v le tih  1977,1978, 1979 in 
1981 zasedli na republiškem tekm o
vanju tre tje  mesto, leta 1980 celo 
drugo, letos pa so b ili peti. Pri 
organizaciji in financiranju tekmo
vanj društvu največ pomaga tozd 
»Govedoreja". Med najuspešnejšimi 
tekmovalci, k i so kočevsko društvo 
zastopali na republiških tekm o
vanjih so Ignac Faflek, Stefan 
Gerek, Andrej A n to lin , Branko Poje 
in  Karel A n to lin .

J. PRIMC

m

LETOS SO BILI NAJBOLJŠI -  
Na letošnjem občinskem 
tekmovanju traktoristov v 
Kočevju so bili najboljši Ignac 
Faflek (v sredini), Branko Poje 
(levi) in Andrej Antolin mlajši. 
(Foto: Primc)

PRI D R V III N I 
KAJ IZB IR A TI

Medtem ko so prejšnja leta p ri 
Gozdnem gospodarstvu na 
obm očju novomeške občine 
drva celo ponujali, je  letošnjo 
jesen druga pesem. V  strahu 
pred pomanjkanjem kurjave, zla
sti mazuta in elektrike, so se 
potrošnik i za ložili še z drvmi. 
Kdro je  na zimo m islil že poleti, 
je lahko izb ira l drva, trenutno pa 
te možnosti n i več. Položaj je  
naslednji:

GG NOVO MESTO: »Drva 
imamo in j ih  še delamo, ampak 
do novega leta novim kupcem 
drv ne moremo dostaviti. Je 
preveč na roč il."

GG PODTURN: »Im eli smo 
nekaj drv in  j ih  tu d i prodali. 
Trenutno jih  n i na zalogi."

GG S TR A ŽA : »Imamo še 
nekaj povsem sveže posekanih 
drv, suhih ni več. Vsa so razpro
dana."

Milček Komelj: MONO
GRAFIJA „B 02 lD A R  
JAKAC IN DOLENJ
SKA"

Knjiga predstavlja izbor 
reprodukcij grafik, olj, 
pastelov in drugih slikarskih 
tehnik, ki se nanašajo na 
slikarjevo rodno mesto in 
različna obdobja, ki jih je v 
njem preživel.

Avtor besedila, Novo 
meščan Milček Komelj, je 
med drugim zapisal: „Le 
redkokdaj srečamo v umet
nosti tako tesno povezanost 
in ljubezen med umetnikom 
in njegovo domačo pokraji
no in rojstnim krajem kot 
med slikarjem Božidarjem 
Jakcem in Dolenjsko z No
vim mestom".

Knjiga je namenjena vsem 
ljubiteljem umetnosti.

Format knjige: 26,5 x 
24 cm

Ilustracije: več kot 100 
črnobelih in več kot 80 
barvnih

Vezava: platno s ščitnim 
ovitkom

Cena: 1.000 din

SOCIOLOŠKI PRESEKI 
SLOVENSKE DRU2BE

Pričujoča knjiga je nastala 
kot rezultat razprav na sre
čanju sociologov na Otočcu. 
Okvir njihovega strokovnega 
srečanja, ki so se ga udeležili 
tudi politologi in drugi druž
boslovci ter slovenski so
ciologi iz zamejstva, je bil 
široko zastavljen, kar izhaja 
že iz samega naslova.

Prispevki, objavljeni v tej 
knjigi, predstavljajo po
membno gradivo o aktualnih 
družbenih problemih, s kate
rimi se v tem času srečuje 
slovenska družba.

Knjiga je primerna za vse, 
ki jih zanimajo sociološka 
vprašanja, kot dodatni učni 
pripomoček učiteljem in 
učencem, družbenopolitič
nim delavcem, kadrovskim 
službam v delovnih organiza
cijah itd.

Format: 15 x 21 cm 
Vezava: broširano 
Cena: 390 din

Janez Bogataj: MLI
NARJI IN 2AGARJI V 
DOLINI ZGORNJE 
KRKE

Avtor knjige Janez Boga- J 
taj je s sodelavci pričel z J 
raziskavami v okviru rednega 
etnološkega dela Dolenjske
ga muzeja že leta 1971. Na
slednje leto je delo nadalje
vala druga ekipa v prisotno
sti avtorja.

Vse nadaljnje delo je bilo 
povezano z osebnim prizade
vanjem avtorja, ki je na od
delku za etnologijo filozof
ske fakultete Univerze 
Edvarda Kardelja prijavil 
magistrsko nalogo s to tema
tiko. Pričujoča knjiga pa je 
prirejeno besedilo te naloge.
V  njej boste našli sebe in ] 
svoje sorodnike. Hkrati je 1 
neizbrisen dokument časa, j 
ki je minil.

Format: 17 x 24 cm 
Vezava: broširano 
Ilustracije: več kot 100 

črno-belih slik 
Cena: 600 din

N A R O Č IL N IC A

IM E  IN  P R I IM E K  ............................................................

N A S L O V .............................. ................................................

Z A P O S L E N  (A ) .................................................... ..

Š T E V IL K A  O S E B N E  I Z K A Z N I C E .........................

IZ D A N E  O D  S o b .................................... ..........

NEPREKLICNO NAROČAM NASLEDNJE KNJIGE

1.) . . .  izvod (ov) monografije Božidar Jakac in Dolenjska
2.) . . . izvod (ov) Mlinarjev in žagarjev v dolini zgornje Krke
3.) . . .  izvod (ov) Socioloških presekov slovenske cdružbe

Naročene knjige se obvezujem plačati po povzetju.*

Kraj in datum

(lastnoročni podpis)

Naročilnico, prosimo, izrežite in pošljite na naslov: DITC — tozd Časopis Dolenjski list, 
oddelek za propagando in založništvo, p. p. 33, 68001 Novo mesto. Knjige vam bomo 
odposlali najkasneje v 5-ih dneh po prejemu naročila.

Najcenejši v Sloveniji
V črnomaljskem dijaškem 
srednješolce 3.120 dinarjev

domu je 82 učencev — Za 
na mesec — V domu še pouk

V  črnomaljskem dijaškem domu, 
edinem v Beli k ra jin i, je  v tem 
šolskem letu 82 učencev, od tega 57 
srednješolcev, ostalo pa so učenci 
osnovne šole. K ljub  temu da v domu 
sedaj, ko  adaptirajo osnovno šolo v 
Župančičevi u lic i, gostuje 9 raz-

}
Mirko Čadonič: , Delo vzgoji
teljev v domu je precej težko, 
zato je v tem poklicu precejšnja 
fluktuacija."

redov, sicer pa redno šest, bi lahko v 
doni sprejeli še kakih 10 fantov >n 8 
dek le !

. Učiln ice so v glavnem zasedene 
cel dan, dopoldne imajo pouk 
osnovnošolci, popoldne pa so v n jih

naši gojenci,' je povedal M irko  Ča
donič, k i je  že deveto leto ravnatelj 
črnomaljskega dijaškega doma. Med
tem ko  je  b ilo  pred le ti, ko je  bila v 
domu precejšnja stiska, saj je  v isti 
stavbi delovala tud i gimnazija, v 
spalnici po 16 gojencev, j ih  je  danes 
po 8, kar ustreza normativom. »Naš 
dom je  za srednješolce najcenejši v 
S loveniji," trd i ravnatelj, .saj j ih  
mesečna oskrba stane 3.120 dinar
jev, za učence posebne osnovne šole 
pa je oskrbni dan 182 dinarjev.'

Delo v domu poteka v  štirih 
vzgojnih skupinah: dve za učence 
posebne osnovne šole, dve pa za 
srednješolce. Od 57 srednješolcev, 
ko liko r j ih  je  v domu, j ih  ima oko li 
30 štipendijo; sicer pa največ sred
nješolcev obiskuje v Č rnom lju  šolo 
kovinarske usmeritve -  33, 19 je 
učenk tekstilne šole Beti, pet gojen
cev pa hodč na gimnazijo družbo
slovne usmeritve. Iz črnomaljske ob 
čine je v domu 20 gojencev, iz 
občine Ozalj 18, Novo mesto 16, 
Duga Resa 15, iz krške in  trebanjske 
občine po 4, tr ije  iz metliške po 
eden pa iz občin Vrbovško in  lva- 
nec.

V  lanskem in letošnjem letu so 
dom adaptirali, kar je  veljalo več 
ko t 7,5 m ilijona dinarjev, večino 
denarja so dob ili iz republike, del pa 
so dali iz svoje amortizacije. r t . 6.

RAZGRAJAL V 
SODNI DVORANI

Na obravnavi pred senatom kršš* 
enote Temeljnega sodišča 
mesto je prišlo prejšnji teden &  
nevsakdanjega dohodka. 50-letni ! f  
dislav Bogovič iz Velikega Kam na j 
vinjen razgrajal in  k riča l po sodnj 
dvorani. Na opozorila je odgovoril 
še hujšim kričanjem, zato so mor*11 
na pom oč p riskoč iti m iličn ik i.

KMETOM VEČ ZA  
TELETA

Agraria, temeljna organizmi? 
kooperantov v Brežicah, je  na 0  |
kupnih postajah uveljavila nove cel'g 
za teleta. Siementalce in križan 
charlais odkupuje po 18 din ld*£ 
gram teleta sivo-rjavc pasme po 1 
din in klavna teleta po 14 I 
kilogram. Telice za pitanje P*a^ L  
ne glede na pasmo po 15 d in  k1*0 
gram.

DOLENJSKI LIST
Št. 42 (.1732) 21. oktobra 1J?g-:



p ism a 
in
odmevi

KROS 
v  KOSTANJEVICI

7. oktobra je  b ilo  v Kostanjevici 
prvenstvo šol v krosu. Pomerili so se 

\  enci, k i so na šolskih prvenstvih 
zasedli prva t r i mesta. Čeprav je bila 
proga težka, saj je vodila po travni
ku, k i je  b il od obilnega dežja 
prepojen z vodo, so se naši učenci 
dobro izkazali. Najmlajši p io n irji so 
orli ekipno prvi. Vsi tekmovalci smo 
prejeli trimske značke.

MOJCA GLAS 
OŠ X IV . d iv., Senovo

ZBRALI SMO 6 TON 
STAREGA PAPIRJA

Na začetku prejšnjega tedna smo 
se metliški šolarji udeležili akcije 
zbiranja starega papirja. Za papirjem 
smo brskali po vsej M etlik i in oko li- 
ci. Zbrali smo 6 ton starega papirja, 
najbolj so se odrezali učenci 8. a 
razreda. Denar smo namenili p ionir- 
sL> in mladinski organizaciji, k i nam 
bosta omogočili ogled kinopredstav; 
Pry! tilm , k i si ga bomo ogledali, 
°°do „Učna leta izum itelja Polža".

M AR IJA TOMC 
novin. krožek 

OŠ Metlika

n a l o g e  š o l s k e  
SKUPNOSTI

Pred kratk im  smo se na prvem 
sestanku v tem šolskem letu zbrali 
uelegati šolske skupnosti. Izvo lili 
smo novo vodstvo ter spre
je li obsežen delovni program. Med 
pomembnejšimi nalogami so sprem- 
ijanje in usmerjanje dela v razrednih 
skupnostih in p ri interesnih dejav- 
nostih, priprava kulturno-zabavnega 
življenja na šoli, obveščanje učen
cev, skrb za urejenost šolske oko li
ce, prometna varnost in podobno.

MOJCA KR A VC A R  
OŠ Trebnje

O LJUBEZNI, 
ŠOLI, JESENI

. V  novomeškem Domu Majde Šilc 
je spet živahno. Prejšnjo sredo so 
učence presenetili vrstn iki, k i imajo 
na skrbi ku ltu rno dejavnost. Pod 
vodstvom Ivanke Mestnik in Marjan
ce Dobovšek so pripravili recital 
»Kam bi s tabo, drobna pesem". 
Jedilnica je  premajhna, da b i pro
gram lahko spremljali vsi, k i so želeli 
slediti besedam o ljubezni, šoli, jese
ni, zato so recital izvedli dvakrat. 
Razpoloženje je  b ilo  tako prijetno, 
daso po programu skupaj z nastopa
joč im i ob spremljavi kitare in har
monike zapeli še poslušalci.

JANJA MOČAN 
Dom Majde Šilc 

Novo mesto
KROS NA 

PIONIRSKI DAN
^ 9 .  septembra smo im eli učenci 

r  k Petra. Držaja iz Velikega
w  pionirski dan. Najprej smo 

pregledali delo v preteklem letu ter 
S1 zadali nove naloge, po malici pa 
smo odšli na start za kros. Tekli smo 
f lS° f  metrov- Proga ni bila težka.

ajboljši v posameznih skupinah so 
Prejeli diplome, ostali pa so b ili 
zadovoljni z rezultati.

JO ŽICA A N Ž LO V A R  
OŠ V e lik i Gaber

j  Artičah ni kina
Solarji morajo na ogled 
filmov v Brežice ali Krško 

— Tudi bazena ni
v.iani solskega novinarskega krož- 

a iz A rtič  so nam poslali več 
prispevkov, v katerih se hudujejo 
rrad tem, da v domačem kraju ni- 
majo primernega prostora za kino- 
Predstave.
. Irena ZORKO piše, da sicer imajo 
Igrišče, šolo, prosvetni dom, a na 
ogiede film ov se morajo odpraviti v 
“ režice ali Krško. Najbolj 
P r ik ra jš a n i so š o la r j i,  
zato komaj čakajo, da odrasli p ri
pravijo organiziran odhod v k ino 
dvorane. Pred kratk im  so b ili dva
krat veseli. Mateja BOGOVIČ po
roča, da so si v brežiškem Domu 
J LA ogledali film  o Bošku Buhi. 
znanem mladem partizanskem ju 
naku, in njegovih prija te ljih. Sabina 
K u k o v i č a  pa piše, da so na gnečo 
v avtobusu, ki j ih  je peljal'v Brežice, 
kmalu pozabili, saj jih  je pritegnil 
Duletičev ,.Deseti b ra t". Po pred
stavi so primerjali film sko pripoved 
■n roman ter p riš li do-spoznanja,da je 
bil režiser na več mestih ,,neroden", 
Posamezni prizori so nedoživeti, ne
prepričljiv i.

Mateja SEVER pa v A rtičah  bolj 
kot kino pogreša plavalni bazen. 
l ‘ravi, da ga imajo žc številne šole, in 
ce b i ga im eli tu d i oni, potem med 
šolarji ne bi b ilo  to liko  neplavalcev, 
šolsko športno društvo bi lahko 
prirejalo plavalne tečaje in tekmo 
vanjn.

Razgibano med 
učenci 

v Črnomlju
Snopič dopisov iz šole

Mladi dopisniki s črnomaljske 
osnovne šole Nataša Rožič, Silvia 
Samarin, Mojca Štaudohar, Mateja 
Pavlinič, Peter Šujica in Sanja Mio- 
v ič poročajo o vsem zanimivem, kar 
se na šoli dogaja. Za teden o troka so 
prodajali lističe, s katerim i so zbirali 
denar za gradnjo pionirskega doma v 
Dolenjskih Toplicah. Zadnji oktober 
so proslavili k o t dan varčevanja, p ri 
tem pa so o varčevanju govorili na 
široko, od drobnih varčevanj do 
varčevanj z energijo.

29. septembra so im eli odredno 
konferenco, k i je potekala po 
ustaljenem vzorcu, zbore pa so ime
le tud i interesne dejavnosti. Na kon
cu so pripravili še kratek ku ltu rn i 
program.

Posebno razburljivo je  b ilo  na 
tekm i med uč ite lji in  učenci 7.c 
razreda. Zmagali so učenci z golom 
razlike.

Učenci šestih razredov so odšli na 
ekskurzijo v Zagreb, kjer so si ogle
dali tehnični muzej in likovno raz
stavo v Kostanjevici.

Prejšnji teden so športn iki šole 
slavili še en lep uspeh, saj so zmagali 
na občinskem tekmovanju v malem 
nogometu.

IZ  KRMELJA
Povzemamo vsebino treh p ri

spevkov, k i so nam jih  poslali šolarji 
iz Krmelja. V  prvem člani no
vinarskega krožka pišejo, da 
učenci v domačem kraju pogrešajo 
bazen. Zato so na sestanku šolskega 
športnega društva izrazili željo, da bi 
prvi športni dan izko ris tili za kopa
nje v Šmarjeških Toplicah. Želja se 
jim  je uresničila, del učencev se je 
»namakal" na začetku septembra, 
drugi pa kasneje. Izvedli so celo 
tekmovanje v plavanju; najhitrejši je 
b il Igor G lušič. Zoran KOS poroča, 
da so ob pomoči Francija Kosa v 
šoli pred kratk im  ured ili majhno 
razstavo gob. Prinesli so približno 
20 vrst gob. Izkušen gobar jih  je 
poučil, katere so in a li so užitne, za 
razstavo pa so jih  oprem ili z lis tk i. 
Ob 200-letnici sevniške šole so člani 
tamkajšnega dramskega krožka 
obiskali krmeljske vrstnike. Zvonka 
ŽU ŽE K  piše, da so izvedli igro 
»Kekec in Mojca". Predstavo, v ka
teri so nastopili tu d i sevniški uč ite 
lji, so si ogledali tu d i učenci iz 
Tržišča in Šentjanža.

ZA N IM IVA  
RAZSTAVA

V Ljudski kn jižn ic i v Črnom lju 
gostuje razstava risb, tapiserij, raz
nih izdelkov iz lesa ipd. Pripravili so 
jo  učenci OŠ M ilke Sobar Nataše 
ob pom oči "vzgojiteljev. Razstavo so 
sj ogledali tud i starejši občani, k i so 
se čud ili, kako spretne so lahko 
mlade roke.

SANJA M ILO V IČ  
OŠ Črnomelj

IZ M IRNE PECI
Nataša Krevs in Alenka Lužar 

poročata o predavanju Janeza Smo
leta o požarni varnosti. Učence je 
pritegnil film  o požaru na km etiji. 
Učenci mimopeške šole so aktivni v 
4 gasilskih društvih. 11. oktobra pa 
se je  sestal svet pionirskega odreda, 
na-katerem so se dogovorili o delu v 
letošnjem letu.

JEZERO PRED 
ŠOLO?

V deževnih dneh se pred našo 
šolo naredi ogromna luža, skoraj 
malo jezero. Ker je jesen, je blata 
dovolj ves čas in luža vse pogosteje 
pred šolo. Naj se učenci in uč ite lji 
utopimo v vodi in  pogreznemo v 
blato? Nočemo se! Zato prosimo za 
finančno pomoč delovne organi
zacije in krajevno skupnost, da bi 
lahko asfaltirali ta del pred šolo.

S LA V K A  KREN 
OŠ Vavta vas

ZA N IM IV  POGOVOR
Prejšnji če trtek, 14. oktobra, nas 

je obiskal naš dobri znanec Boštjan 
Kovačič. Ker so njegova predavanja 
vedno zanimiva, se je tud i tokra t 
nabralo veliko učencev. Zanimala so 
nas predvsem dogajanja na Bližnjem 
Vzhodu in vloga velesil v svetu.

M AR IJA POTOKAR 
Dom za učence M . Šilc 

Novo mesto

RAZSTAVA PLAKATOV
V sredo, 13. oktobra, so v Domu 

za učence odprli razstavo plakatov 
mladih umetnikov Radovana Jenka 
in Zdravka Papiča. Učenci so se 
prvič srečali s tovrstno umetnostjo, 
z zanimanjem so p ris luhn ili besedam 
J. Grobovška, k i je govoril o delih 
obeli avtorjev.

JANJA MOČAN 
Dom za učence M. Šilc 

Novo mesto

IZ  METLIŠKE ŠOLE
Dopisniki Zdenka Goscnea, Ves

na Gosenca in Marjeta Kočevar po
ročajo o trgatvi v Beli krajin i in 
nevarnem prometu v teli dneh, o 
očiščevalni akciji, v kateri so oč is tili 
okolico šole, in o vrstah za benem, 
k i so še otežile že tako slabe pro
metne razmere v središču Metlike.

V Banjolah mladi 
Belokranjci 

pregnali dolgčas
S semiško ohcetjo 
obiskali borce v počitni

škem domu
V počitniškem domu Zveze 

borcev Ljubljana v Banjolah je 
na okrevanju veliko članov, ven
dar nam je zagodlo slabo jeseij- 
sko vreme, poleg tega je bil 
televizijski aparat pokvarjen, ča
sopisov pa premalo za vse. Torej 
pravi dolgčas, k i smo si ga kraj
šali le s plavanjem v zimskem 
bazenu.

Pa so se pripe lja li z avto
busom k  nam mladi fo lk lo ris ti iz 
Semiča v Beli krajin i, k i so nam 
pregnali dolgčas ter pripravili 
nepozabno soboto in nedeljo. 
Hudomušn i Plutov Tonček je 
pel stare, že pozabljene ljudske 
pesmi, k i so nas spominjale na 
naša mlada leta, sodelovali smo 
na pravi semiški ohceti, z njim i 
plesali ter pokusili celo svatbeni 
kolač. Izvedeli smo tud i marsi
kaj zanimivega. Tovarišica M arti
na Jakša nam je povedala, da so 
člani te fo lk lorne skupine otroci 
borcev ter da so s posebnim 
veseljem obiskali borce v Banjo
lah.

Težko smo se poslovili od 
njih, hvaležni za dobro voljo in 
veselje, k i so ga s svojim obis
kom vnesli v naše življenje.

M. D. TRELC

ŠTIRJE ARTIČANI 
V OBČINSKI EKIPI 

ZA KROS
Blizu 100 pionirjev in mladincev 

je pred kratk im  merilo m oči na 
brežiškem občinskem tekmovanju v 
krosu. Razdeljeni v starostne skupi
ne so te k li na progah, dolgih 300 m. 
1 km  in 4 km. Na najkrajši progi sta 
zmagala Jolanda Pinterič in Andrej 
Sikošek iž A r t ič , med artiškim i tek
movalci pa sta se odrezala še Petra 
Vrisk in  Rajko Peten, k i sta na 
srednji progi osvojila tretje mesto. 
Omenjeni štirje A rtiča n i bodo v 
občinski ekipi, ko bo v Velenju 
tekla kros na republiškem tekmo
vanju.

A LE N K A  CIZEL 
OS A rtiče

IG RALI SMO 
»KEKCA IN MOJCO"

Ob praznovanju 200-ietnice naše 
šole smo sevniški učenci in uč ite lji 
p ripravili uprizoritev mladinske igre 
»Kekec in Mojca". Jaz sem igrala 
vaško deklico Polonco. Vloga ni bila 
velika, a vseeno sem z drugim i pod 
vodstvom tov. Vide Kuselj pridno 
vadila skoraj dva meseca. Nastopili 
smo desetkrat, v Sevnici si je pred
stavo ogledalo veliko šolarjev in 
občanov^ prišli so tu d i iz okoliških 
krajev. Sli smo gostovat v Krško in 
Krm elj, povsod so nas prisrčno spre
je li in nagradili z aplavzom. Želimo 
igrati še v kakšni podobni igri.

STANKA Ž IČ K A R  
OŠ Sevnica

DELO PIONIRJEV 
NI BREZ REZULTATOV

Brežiška občinska pionirska kon
ferenca je  bila ob letošnjem dnevu 
pionirjev v Cerkljah ob K rk i. Udele
ž ili so se je  delegati vseh pionirskih 
odredov v občin i, navzoči so b ili 
tud i predstavniki družbeno
po litičn ih  organizacij, delegacija 
pionirjev in DPM iz Krškega in 
drugi. Kati Kolarjeva, predsednica 
sveta pionirjev, je podala poročilo o 
delu odredov v preteklem šolskem 
letu, pokazalo se je, da so p ion irji 
dosegli lepe rezultate na več pod
roč jih . Nato so delegati razpravljali 
tud i o stabilizaciji, varčevanju, druž
beni lastnini in varstvu okolja, za 
delegata, k i bosta brežiško občino 
zastopala na republiški p ionirski 
konfereftei, pa so izvo lili pionirja z 
Bizeljskega in iz A rtič . Vsi odredi so 
za nagrado dob ili knjige, po konfe
renci pa \so mladi izvedli ku ltu rn i 
program.

E V A LD  ROŽMAN 
novin. krožek 

OŠ A rtiče

LJUDJE SO 
OSTALI NA 

SVOJI TRGATVI
Prejšnjo soboto je Integral p ri

pravil v semiškem motelu Smuk 
vinsko trgatev. Datum je b il naj
brž ponesrečeno izbran, saj je 
sedelo za mizami ta večer reci in 
piši 22 gostov, ki j ih  je poskušal 
zabavati domači ansambel, orga
nizator pa je povabil še dva 
humorista iz Prekmurja, Gezo in 
Korla, Zadeva je padla v vodo 
zato, ker je bila v soboto trgatev, 
pa so ljudje ostali v vinogradih, 
namesto da bi navalili v Semič. 
En propadli večer še ne bi smel 
vzeti volje pripravljalcem, da ne 
bi še kdaj poskusili s čim  podob
nim.

Cesta, ki nam je v sramoto
Pot, ki pelje iz Škocjana v Šmarjeto, kaže slabšo podobo 

kot takoj po vojni — Tudi most in brvi so nevarni

Tudi jaz večkrat uporabljam ce
sto, k i pelje iz Škocjana preko Zgor
nje Laknice v Šmarjeto. Ta cesta je 
dokaj obremenjena, predvsem pa po 
njej prevažajo tovor tovarne in ope
ke iz Dobruške vasi. Pred nedavnim 
se je oglasil v Dolenjskem listu s 
svojim prispevkom tov. Lužar ter 
spraševal, kdaj bodo pot asfaltirali. 
Prav to  zanima tu d i mene.

Pravzaprav ne nasprotujem maka
damskim cestam, če so vzorno ure
jene. Toda za našo tega n i moč reči, 
saj je  celo bo lj razdrta, ko t je  bila 
takoj po vojni. Sprašujem še, kje je 
odgovornost tistih , k i so jo  dolžni 
vzdrževati. Tudi sami krajani smo 
pripravljeni p riskoč iti na pomoč, le

da bi nas morali p risto jn i o tem, 
kdaj potrebujejo naše roke, obvesti
ti.

Naj omenim še most p ri m linu v 
Zalogu in brvi p ro ti Zburam. Saj so 
v takšnem stanju, ko t so bile leta 
1945, če ne še v slabšem: skupaj je 
povezanih nekaj lesenih drogov, k i 
so gn ili, na nekaterih mestih pa celo 
manjkajo. Še podnevi, kaj šele po
noču je  zelo nevarno hod iti po teh 
»mostovih".

Menim, da b i lepša cesta priteg
nila v Mokronog, Šmarjeto, Šmarješ
ke Toplice in  druge kraje več turis
tov.

STANKO KRALJ 
Pivka

Včeraj se je za nekatere oajmlajše 
v Novem mestu pričel prvi dan male 
šole. Za mlade radovedneže je bila 
to  razveseljiva novica, k i pa je  star
šem prinesla nekaj skrbi. Na obvesti
lu staršem o pričetku pouka namreč 
razločno piše, da bo mala šola ob za 
to določenih dnevih med 13.30 in 
16.30. uro 

Da b i malčke same puščali na pot 
od doma do vrtca ne gre, le malo pa 
je staršev, k i si lahko nekajkrat na 
teden ob delavnikih privoščijo pred
časen izhod iz službe. Ne gre torej

ZA VSE SAMI Na mnogih 
kmetijah ni več naraščaja, zato 
je jesenski pastirski živžav na 
paši vedno redkejši, posebno v 
hribovskih vaseh. Občinska 
konferenca ZKS v Brežicah je 
maja letos zapisala v svojih skle
pih, da je za te predele nujno 
treba izdelati tak razvojni na
črt, da mladi ne bodo več 
zapuščali hribovskih kmetij. 
Gornji posnetek je iz Pavlove 
vasi. (Foto: .1. T .)

Bo grel papir?
V labirintu statistike 

tudi za premog

Sedaj, ko bi že kazalo naložiti 
to  ali ono peč, je  mariborski 
Dom -  Smreka ko t oskrbovalec 
maloprodaje s premogom trgovi
nam razposlal kar fo tokop ijo  do
pisa Planske poslovne skupnosti 
za premog z nasvetom za razva- 
žanje le po dve ton i tega tako 
iskanega kuriva za posamezno 
stranko. So p rilož ili enostavno 
ta dopis, da bi se otresli jeze na 
svoj račun?

Vsaka trgovinica, k i razpečava 
premog, naj bi bila poslej dolžna 
nastaviti evidenčne kartone o 
kupcih premoga. Naš osrednji 
statistični zavod, k i naj bi vse 
skupaj zatem stlač il v računal
n ik , namreč zanimajo: 1. osebni 
podatki kupca, vzeti iz osebne 
izkaznice, 2. evidenčna številka 
električnega števca gospodinj
stva, 3. število kurišč v zgradbi, 
k i jo  ogreva, in 4. izjavo in 
podpis kupca o točnosti podat
kov!

Vsekakor lep kos administra
tivnega dela. Če ga bodo obesili 
kar prodajalcu za pultom  ob že 
siceršnjih skrbeh, mu ne zame
rite, če ne bo imel vedno p ri
jaznega nasmeha, tud i če bo 
premogel premog (tega mora 
tako tu d i de liti po kar zajetni 
prednostni lis ti, ne glede na dol
žino siceršnjega, kajpak dolgega 
spiska). A li pa bodo spet zapos
l i l i  koga v administraciji.

Poglejmo še malo drugo plat! 
Podatke o e lektričn ih števcih hi 
naši vrli statistik i lahko vzelfkar 
iz računalnika elektrogospodar
stva. Tudi kateri od to k tra t 
iskanih ostalih omenjenih po
datkov je verjetno že v kakšnem 
računalniškem disku ali kartici. 
Navsezadnje še ni tako dolgo od 
zajetnih map ob popisu pre
bivalstva! Da tam nikjer ni bilo 
stavka, k i bi vsakogar zavezoval 
za točnost podatkov?

A. Z.

drugače, kot da si očka ali mamica 
vsakič vzameta po kakšno uro do
pusta in tako zadovoljita ne najbolj 
posrečenemu urniku. Kakšnega po
sebnega argumenta, ki bi govoril v 
prid sestavljalcem takšnega urnika 
male šole verjetno ni, pa četudi je, 
zagotovo ne more odtehtati težav, 
pred katerim i so se nenadoma znašli 
starši. Sicer pa ni še prav nič zamu
jenega. Z malo dobre volje, pred
vsem tistega, ki je narekoval tak 
učni čas, b i lahko zadovoljili obe 
strani. Konec koncev b i b il to ma
lenkosten prispevek šolnikov k  uč in 
kovitejšemu in doslednemu izkori
ščanju delovnega časa. Nekaj o tem 
pa govorijo tud i načela stabilizacije, 
za katero bijemo skupno b itko , mar 
ne?

B. B.
Novo mesto

SPOSOJENO TRNJE
— Govorniki vse bolj poudar

jajo pomen osebnega zgleda. V 
redu, tovariši govorniki, toda ali 
nas niso osebni zgledi pripeljali 
tja, kjer smo?

(Iz Mladosti)

Dopust zaradi male šole?
Ne najbolj posrečen urnik pričetka male šole — Starši, 

morajo predčasno zapustiti službo

VZORNO DELO 
NAŠIH  

ZDRAVNIKOV
Moram seznaniti bralce o 

humani, požrtvovalni in nesebič
ni pripravljenosti posameznih 
zdravnikov novomeške bolnišni
ce. Pred kratk im  sem v nesreči 
dobil hude opekline druge stop
nje, zaradi katerih sem se zdravil 
na kirurškem oddelku v Novem 
mestu. Hude bolečine so mi 
občutno olajšali s strokovnim 
zdravljenjem, nesebično priza
devnostjo, skrbno nego sta poka
zala dr. Zunič in dr. Kotar. 
Poleg redne dolžnosti sta žrtvo
vala tu d i svoj prosti čas za kon
tro lo  mojega zdravstvenega sta
nja in splošnega počutja. S tem 
sta m i vlila veliko zaupanje v 
njuno delo in  delo zdravstvenega 
osebja sploh in m i v resnici 
veliko pomagala k hitrejšemu 
okrevanju, tako da sem bolnišni
co lahko zapustil po treh tednih 
zdravljenja. Za vse storjeno se 
jim a še enkrat od srca zahvalju
jem.

Inž. ANTE ŠUNJERGA 
Črnomelj

Ivan Kunšek

OKTOBRSKI 
, BOREC'

Oktobrska številka revije »Borec", 
objavlja na uvodnem mestu zanimiv 
prispevek k zgodovini NOB in revo
lucije; gre za daljši članek, v kate
rem avtor dr. Dušan Biber piše o 
tem, kaj so britanske misije poro
čale svojim predpostavljenim o T itu. 
Nadalje je v tej številki France Lubej 
-  Drejče obudil spomin na koroški 
plebiscit, Fabijan Trgo pa se je 
razpisal o nekaterih vprašanjih zgo
dovinopisja revolucije. Dva p ri
spevka nadaljujeta že v  prejšnjih 
številkah zastavljeno polemiko o 
Ogenjci, ki se je  razplamtela potem, 
ko so ljubljanski televizijci zavrteli 
nadaljevanko, posneto po m otivih 
knjige partizanskega zdravnika dr. 
Gale. Gre za prispevek »O Ogcnjci 
nekoliko drugače" izpod peresa Iva
na Zbačnika iz Loškega potoka in 
odgovor nanj, k i ga je  napisal dr. 
Tone Ferenc. V  reviji je še več 
drugih prispevkov, vrednih branja. 
Med n jim i je tud i nekaj pesmi so
dobnega romunskega pesnika N ik ite  
Stanescuja, in sicer v prevodu Bran
ka Šoemna.

OBRTNIKI NA 
IZLETU

Okrog 20 članov obrtne zadruge 
Bohor je  konec tedna krenilo  na 
izlet. Ogledali so si spominski park v 
Tišini, zanimivosti Ptuja in ostalih 
krajev. T istim , k i so se skujali, je 
lahko žal.

N i se še zacelila rana, k i je  p ri
zadela Kunškovo družino z Vranja v 
sevniški občin i, ko je  pred meseci 
izgubila sina v nesreči s traktorjem, 
ž e je podobna nesreča doletela n je  
nega drugega sina -  Ivana.

Ivan Kunšek je  doživel komaj 27 
let in ko liko  načrtov je  imel! Ko 
nam je govoril za portre t tedna, ki 
smo ga objavili pred odhodom na 
X II. kongres jugoslovanskih komu
nistov v Beograd, je b il pol. naj
različnejših načrtov. Pripovedov.ri je 
o delu sevniške tovarne ko ir tru c k ij, 
o tem, kako b i izpopoln il ta ali oni 
stroj, da bi šlo delo na km etiji 
hitreje od rok, o tem, da bo dogradil 
majhno elektrarno ob hiši in o 
drugem. Ob delu je  ko t mlad ko
vinar študiral še na višji prometni 
šoli v Zagrebu.

Sodeloval je v delu družbeno
po litičn ih  in  drugih organizacij. Na 
pohodu rezervnih vojaških starešin 
se je vedno izkazal s svojo prizadev
nostjo. Nepogrešljiv je  bil v rojstni 
zabukovški krajevni skupnosti. Zdaj 
je  bil sekretar krajevne konference 
SZDL, v sevniški tovarni, kjer je  bil 
zaposlen, pa sekretar osnovne 
organizacije ZK. Ko so v zabukovški 
krajevni skupnosti to poletje delali v 
mladinski delovni brigadi mladi iz 
Beograda in Prilepa, je  bil med njim i 
še posebno priljubljen.

Zdaj je odšej in za njim  je ostal le 
še spomin na dobrega, vsestransko 
prizadevnega človeka in aktivista.

A. Z .

Odpri most čez Čabranko
15. oktobra smo odprli nov 

most čez Čabranko v Črnem 
potoku na območju krajevne 
skupnosti Draga v občin i Ko
čevje. Za gradnjo mostu so poleg 
KS Draga prispevali še Gozdno 
gospodarstvo Kočevje s svojimi 
tozdi, posestvo Snežnik Kočev
ska reka, republiška skupnost za 
ceste, Območna skupnost za 
gozdarstvo iz Kočevja in Inles 
Ribnica, tozd Loški potok. 
Vsem tem ter strokovnim služ
bam iz Rijeke in Ljubljane, k i so 
v okviru možnosti prispevale k 
tej gradnji, gre naša zahvala.- 

Na svečanosti ob o tvoritv i so 
ined drugim prebrali pesem, k ije  
nastala te dni in  govori o hvalež
nosti prebivalcev teh krajev, po
sebno še Črnega potoka, do

vseh, k i so se končno le od
do lž ili temu kraju z izgradnjo 
mostu in ceste. Ker tu prej ni 
b ilo  ceste, so ljudje vse -  tudi 
pridelke s po lj -  znosili na 
hrbtu. Med vojno je vas ogrom
no pretrpela. Že avgusta 1942 so 
Ita lijan i ustre lili 10 mož in fan
tov iz Črnega potoka, kasneje pa 
j ih  je  padlo še več. Od takrat do 
danes se ta vasica, v kateri je bil 
rojen tud i znani kipar in (parti
zanski) lutkar. Lojze Lavrič, ni 
n iko li več opomogla.

Pesem sta udeležencem sveča
nosti ob o tvo ritv i mostu, k i veže 
tud i dve republiki in dve občin i 
(Kočevje in Čabar), posredovali 
partizanska učite ljica  Nada Vre
ček m učenka Smilka Hudolin.

ALO JZ PANTAR
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USMERITVE, ZA KATERE SE JE VREDNO BORITI
,,Danes smo sprejeli mnoge 

pomembne usmeritve za delo 
naše organizacije. Lahko reče
mo, da izražajo aktualni tre
nutek naše družbe, interes 
združenega dela in delavca. 
Zanje se je  in se bo vredno 
b oriti v vsakem okolju, v vsaki 
organizaciji. . .  Na tem kon
gresu smo se premišljeno, tre
zno in realno lotevali ocene 
trenutnega gospodarskega in 
političnega položaja, nje
govega vpliva na družbeni in 
materialni položaj delavcev in 
delovnih ljudi. To je pomemb
no zagotovilo, da bomo do
volj močni, odločni in p ri
pravljeni soočiti se s konkret
nimi problemi že ju tri, ko se 
vrnemo vsak v svoje okolje na 
de lo . .  Smo v položaju, ko 
ne uresničujemo vrste planira
nih ciljev. . Da b i izravnali 
potrebe in možnosti, da bi 
vsaj omilili, če že ne moremo 
odpraviti neskladja, v zvez
nem izvršnem svetu p ri
pravljajo radikalnejše ukre
pe . . .  Izvajanje teh ukrepov 
bo trdo delo. Toda opravili ga 
bomo pod tremi pogoji: da bo 
to veljalo za vse in vsakogar, 
da bodo instrumenti ekonom
ske politike spodbudili samo
upravlja le k  želenemu obna
šanju, da bomo k njim p ri
stopali, jih  ocenjevali in gle- 
dalj iz izhodišč, k i jih  je  spre
jela Zveza komunistov na svo
jih  kongresih -  iz izhodišč, k i 
smo jih  sprejeli na tem našem 
kongresu. ’

S temi besedami je pred
sednik republiškega sveta Zve- 
'ze sindikatov Slovenije Marjan 
Orožen preteklo sredo v Ljub
ljani zaključil trodnevni 10. 
kongres ZSS; kongres, na ka
terem je 761 delegatov iz vse
ga slovenskega združenega 
dela na osnovi številnih raz
prav o sedanjem gospodar- ’ 
skem in političnem trenutku; 
o dosedanjih slabostih, napa
kah, pomanjkljivostih in uspe
hih sprejelo usmeritve in na
loge, ki jih  bodo morale brez
kompromisno uresničevati 
sindikalne organizacije na 
vseh ravneh, vsi delovni ljudje, 
da bomo vsi skupaj zmogli 
premagati sedanje težave.

Povsem razumljivo je, da se 
je vsebina razprav v vseh petih 
konkgresnih komisijah močno 
prepletala kljub njihovi raz
lični problemski zasnovanosti. 
Le malokateri delegat se je v 
svojih besedah na govorniš
kem odru izognil gospodarski 
stabilizaciji; tako ali drugače 
j% bilo veliko govora o porabi 
v okviru realnih možnosti, o 
utrditvi socialnega položaja 
delavcev, o odgovornosti itd.

ODLOČNEJE
UVELJA VITI
EKONOMSKE

ZAKONITOSTI

V komisiji za uresničevanje 
politike gospodarske stabili
zacije na socialističnih samo
upravnih družbenih temeljih 
so delegati obravnavali vsa po
membnejša vprašanja gospo
darske stabilizacije in izrazili 
zahtevo ter pripravljenost, da 
odločneje in hitreje rešujejo 
vprašanja, ki neposredno vpli
vajo na nadaljnji družbeni raz
voj in na položaj delovnega 
človeka.

Delegati so opozorili, da 
prepočasi uveljavljamo sistem 
samoupravnega načrtovanja. 
Od tu zahteva, da morajo biti 
delavci dejansko nosilci na
črtovanja, saj najbolj občutijo 
posledice uresničevanja pla
nov. Odločneje moramo 
uveljaviti ekonomske zakoni
tosti, sočasno in neprekinjeno 
načrtovanje, da bi uskladili

razvojne cilje z realnimi mate
rialnimi možnostmi. Sidnikati 
morajo vztrajati na doslednem 
uresničevanju z zakoni, spora
zumi in dogovori sprejetih ob
veznosti ter na kaznovanju 
kršilcev. Urediti moramo po- 

, goje za pridobivanje dohodka 
glede na dogovorjene cilje, za
stavljene s politiko gospodar
ske stabilizacije. Prizadevanja 
za večjo produktivnost z uve
ljavljanjem kakovostnih dejav
nikov gospodarjenja doslej 
niso rodila večjih uspehov, 
zato je nujno v vseh okoljih 
izboljšati odnos do dela in 
delovnih sredstev, oboje pa 
ustrezno opredeliti v sistemu 
delitve po delu, da bo delavec 
spodbujen za zmanjševanje 
stroškov in doseganje večjega 
dohodka.

Delavci hočejo in morajo 
biti sproti in celovito informi
rani o gospodarjenju v lastni 
organizaciji združenega dela, z 
gospodarskimi gibanji v svoji 
dejavnosti in s položajem svo

je  organizacije v celotnem 
združenem delu. Hočejo in 
morajo biti informirani o in
vesticijskih naložbah, izvoznih 
gibanjih, o pogojih za najema
nje posojil. Odločno se mora
mo postaviti po robu posku
som oblikovanja cen. ki ne 
temelje na uveljavljenih eko
nomskih zakonitostih in do
govorjenih merilih, vsakršne
mu izsiljevanju.

Izhod iz nastalih težav je 
odločna usmeritev v izvoz, 
predvsem na konvertibilne 
trge. Na podlagi samouprav
nega združevanja deviznega 
dohodka naj se organizacije 
združenega dela povežejo med 
seboj in si tako zagotovijo 
potrebne surovine in repro- 

-material za proizvodnjo, še 
posebno za izvoz. Odplače
vanje tujih posojil je v prvi 
vrsti konkretna odgovornost 
in breme tistih, ki so se za
dolževali. Bdino plačilno sred
stvo v državi mora biti dinar, 
ki pa naj ima realni tečaj.

Naložbe morajo biti gospo
darnejše, v skladu s kriteriji za 
prestrukturiranje gospodar
stva, predvsem pa take, da 
bodo omogočale hitrejše 
vključevanje našega gospodar
stva v mednarodno delitev 
dela. Pri tem je nujno učinko
viteje vključiti domače razis
kovalni? dosežke v pro
izvodnjo za posodabljanje teh
nologije in osvajanje proizvod
nje zahtevnejših in kvalitetnej
ših izdelkov. Sindikat mora 
delovati za oblikovanje dolgo
ročnega programa razvoja izo
braževanja v skladu s kadrov
skimi potrebami združenega 
dela in splošnimi družbenimi 

-^ptrebami.
Glede na dosežene rezul

tate gospodarjenja splošna in 
skupna poraba ne bo mogla 
ostati na sedanji ravni. Z 
ustreznejšo organizacijo dela 
kaže skrčiti preobsežno druž
beno režijo tako v družbeno
političnih skupnostih, interes
nih skupnostih, družbeno
političnih organizacijah, kot v 
organizacijah združenega dela.

' In proučiti moramo možnost 
skrajšanja ter drugačne uredit
ve delovnega časa.

KONKRETNA
ODGOVORNOST

V komisiji ZSS v boju za 
odločilno vlogo delavcev v po
litičnem' sistemu socialisti
čnega samoupravljanja so de
legati prav tako razgrnili vrsto 
vprašanj, nihče pa ni pozabil 
terjati večjo odgovornost, ki 
bo pomagala prebroditi se
danje gospodarske in iz njih 
izvirajoče politične težave. 
Uresničevanje odločilne vloge 
delavcev in s tem sindikata v 
vseh institucijah našega politi
čnega sistema je naloga, ki bo 
terjala veliko naporov. Kjer 
dosedanja organiziranost 
združenega dela ne omogoča

družbeno optimalne delitve 
dela, samoupravne povezano
sti organizacij združenega dela 
za doseganje skupnih razvoj
nih ciljev, jo  je potrebno na 
novo preizkusiti, pa tudi spre
meniti. Na vseh ravneh mora- 
mo zagotoviti tako obliko
vanje in sprejemanje odloči
tev, da bo omogočeno iskanje 
najboljših rešitev, obrazložitev 
predlogov z ekonomskimi in 
socialnimi posledicami in kon
čno odločanje s kontrolo iz
vajanja. Noben predlagatelj 
odločitve se ne sme skrivati za 
formalno odločitvijo delavcev 
ali organov upravljanja. Zanjo 
je odgovoren. Sindikat mora 
vztrajati, da se opredelijo pri
stojnosti poslovodnih delav
cev ter delavcev s posebnimi 
pooblastili, da se uveljavi so
delovanje strokovnih in znan
stvenih institucij pri preizku
šanju predlogov, zlasti ko gre 
za pomembne investicijske 
odločitve.

Oblikovanje predlogov na 
neresničnih, prirejenih ali del
no zamolčanih.podatkih mora

biti kaznovano. Odgovornost 
pa mora biti ne le kolektivna, 
temveč posamična, sorazmer
na temu, kolikor je kdo pri
speval k sprejemu odločitve. 
Tudi vloga izvršnih in uprav
nih organov še ni ustrezna. 
Predloge dajejo, ne da bi jih 
podrobno opredelili z vsemi 
materialnimi in socialnimi po
sledicami, kar vse onemogoča 
uveljavljanje odgovornosti no
silcev javnih funkcij in po
oblastil. Pri uresničevanju svo
bodne menjave dela se pojav
ljajo osamosvojeni centri 
moči, kopiči se drag admini
strativni aparat, ki troši za 
osnovno dejavnost namenjeni 
dinar. Sedaj se množijo inte
resne skupnosti, ki pa postaja
jo vse bolj neučinkovite, zato 
bo treba poiskati racional
nejše oblike organiziranosti.

Samoupravna delavska kon
trola še ni v celoti zaživela. 
Sindikat mora razvijati zlasti 
preventivno delovanje samo
upravnega delavskega nad
zora, uveljaviti delavsko kon
trolo kot stalno samoupravno 
aktivnost, pa tudi pravno-

varstvene funkcije sindikata v 
naši družbi ni moč postaviti 
ob stran.

Uveljaviti moramo racional
no delovanje družbeno
ekonomskega in političnega 
sistema, da bo zagotovljen tak 
položaj delavskega razreda, 
kot je opredeljen v ustavi in 
vseh drugih dokumentih. H i
pertrofija aktov in organov 
vodi k neučinkovitosti, za
megljuje dejanske cilje in ne
utemeljeno povečuje družbe
no režijo. Prenehajmo torej s 
sprejemanjem gore odločitev, 
k ijih  ne izvajamo.

VEC ZDRUŽEVANJA  
DELA IN  

SREDSTEV
V komisiji za uveljavljanje 

politike združevanja dela in 
sredstev na socialističnih 
samoupravnih družbeno
ekonomskih temeljih so dele
gati menili, da bi ob doseženi 
stopnji razvoja proizvajalnih 
sil, ob bistveno hitrejšem raz
voju in uveljavljanju sodelo
vanja na osnovi skupno ust
varjenega dohodka in svobod-

TOLIKO SVOBODE KOT ODGOVORNOSTI
(Poudarki iz poročila predsednika RS ZSS Marjana Orožna)

-  Bistveno vprašanje naše stabilizacije in produkcijskega 
odnosa je odločanje delavcev v tozdih o pogojih pridobivanja 
dohodka, o gospodarjenju z njim v vseh oblikah dohodkov
nega povezovanj;^To je tudi najpomembnejše politično in 
organizacijsko vprašanje zveze sindikatov.

— V  svojem razvoju smo šli skozi mnoge težave in iz njih 
izšli kot zmagovalci zaradi visoke stopnje razredne zavesti 
velike večine delavcev o tem, da smo sistemu samo
upravljanja sami odgovorni za lastno usodo.

— Za naše ttadaljnje delo nam ttiso potrebni novi obsežni 
dokumenti, saj imamo že dovolj napotil.

— Delavci tistih organizacij, ki so uspešne, ne morejo biti 
več solidarni m pnzanesljtvt do tistih, ki so neutemeljeno 
gradili svoj obstoj in razvoj na posojilih brez lastnih sredstev, 
ki so slabo gospodarili.

— Krojiti sistem po tistih, ki so podpovprečni, je 
objeKtivno reakcionarno dejanje.

— Če začenja solidarnost, vzajemnost in uravnilovka 
spodkopavati načelo „Vsak po svojih sposobnostih — vsa
komur po njegovem delu” , potem je na najboljši poti, da 
spodkoplje samo sebe.

— Delavec ni le subjekt, ki razpolaga s celotnim dohod
kom, tej družbi je tudi odgovoren za upravljanje s temi 
sredstvi.

— V  prevelikem pričakovanju metodologije, strokovnih 
podlag je v mnogih kolektivih zamrla lastna pobuda in 
aktivnost za razvoj sistema delitve po delu.

Odnos do nagrajevanja po delu mora biti v tem štiriletnem 
obdobju poglavitno vprašanje aktivnosti sindikatov.

— V  zadnjih letih so začeli bolje vrednotiti težke delovne 
pogoje proizvodnega delavca, kar je dobro. Toda tudi na 
račun zaostajanja osebnih dohodkov kreativnih delavcev, 
strokovnjakov, najodgovornejših kadrov, kar je slabo.

— Zveza sindikatov nikoli ni bila in nikoli ne bo proti 
realnemu naraščanju osebnih dohodkov. Toda vsako naraš
čanje je odvisno od delovnega rezultata, od ustvarjenega 
dohodka, ki ne bo le odraz igre cen in . računovodsko 
zaslužen'.

ne menjave dela lahko izrabili 
še velike rezerve v živem in 
minulem delu. Doslej je bilo 
premalo povezovanja na dol
goročnejših in kvalitetnejših 
osnovali med organizacijami 
združenega dela, ki so pro
izvodno, poslovno ali kako 
drugače povezane med sabo. 
-Zaradi bistveno manjših mož
nosti najemanja posojil v tuji
ni se je v zadnjem času že 
povečal obseg združevanja 
dela in sredstev za skupne 
naložbe. Ustvarjene so tudi 
začetne osnove pri urejanju 
odnosov svobodne menjave 
dela v okviru interesnih skup
nosti, vendar pa njihova po
slovna učinkovitost še ni za
dovoljiva. Kot ena temeljnih 
nalog ostaja tudi uskladitev 
potreb z dejanskimi material
nimi možnostmi na področju 
družbenih dejavnosti.

Združevanje dela in sred
stev mora ostati prevladajoči 
odnos pri skupnih naložbah, 
tudi pri skupnih nastopih v 
tujini, čeprav ga ovirajo ne
ustrezni ukrepi tekoče eko
nomske politike, npr. admini
strativno urejanje cen, eko
nomskih odnosov s tujino, 
ukrepi v posojilnodenarni po
litiki ter lokalistično zapira
nje, različne oblike monopol
nega obnašanja itd.

URAVNILOVKA,
KI ŠKODUJE

Komisija za področje ures
ničevanja socialističnih samo
upravnih družbenoekonom
skih načel pridobivanja in raz

porejanja dohodka in čistega 
dohodka ter delitev sredstev 
za osebne dohodke je ugoto
vila, da delavci še vedno ni
majo zadosti vpliva pri odlo
čanju (\pogojih, pridobivanja 
in razporejanja dohodka. Cisti 
dohodek, k ije  jedro sedanjega 
in bodočega razvoja tozdotr, 
pogosto obravnavamo eno
stransko le kot vir sredstev za 
osebne .dohodke in skupno 
porabo. Za gospodarnejše raz
porejanje čistega dohodka je 
nujno razviti ustrezni sistem, 
ki bo delavce spodbujal k, 
dobremu gospodarjenju. Vsa
koletni dogovor o uresniče- 
v anju resolucijskih ciljev 
dolgoročno ne more biti 
osnova za razporejanje čistega 
dohodka, saj se nesorazmerja 
delitve dohodka in čistega do
hodka tako poglabljajo. Ne
posredna odvisnost osebnih 
dohodkov od rasti dohodka 
daje ozdom zelo različne 
možnosti, saj so že startni 
pogoji zelo različni; poleg 
tega je lahko višji dohodek le 
odraz višjih cen, ki pa so pod 
družbeno kontrolo. Cilje,' ki 
jih želimo doseči z dogovo
rom, bi morali vgraditi v 
samoupravne sporazume de
javnosti, ki bi vsebovali skup
na merila za razporejanje čis
tega dohodka na temelju pro
duktivnosti, ekonomičnosti in 
rentabilnosti. Dokler takih 
sporazumov ne bo, je potreb
no letni dogovor o družbenem 
usmerjanju razporejanja do
hodka kvalitetno dopolniti, 
prekoračitve pa povsod obrav
navati po enakih kriterijih.

Cimprej moramo obliko
vati strokovne podlage za 
praktično uresničevanje na
čela: Za približno enako
delo in rezultate dela enako 
plačilo.' Velike razlike delav- 

, ce motijo. Zmanjševanje ne
upravičenih razlik mora za
gotoviti široka družbena 
akcija, pri tem pa se moramo 
paziti škodljive uravnilovke, 
da so za enako usposobljenost 
in dela, a za različno delovno 
uspešnost enaki osebni do
hodki. V sistemu'delitve do
hodka ne sme biti več lažne 
solidarnosti, ki bi zavirala 
boljše delo in večjo produk
tivnost.

Delegati so potrdili, da de
lavci podpirajo medsebojno 
solidarnost, ko gre za objek
tivne težave, vztrajajo pa, da 
se predhodno dosledneje izva
jajo dogovorjene in zakonsko 
predpisane sankcije ter sprej
mejo ukrepi za odpravo težav.

DEMOKRATIZACIJA  
ODNOSOV

V komisiji za politično, 
organizacijsko ter kadrovsk*)” ' *  
krepitev in statut ZSS so 
delegati posebno pozornost 
posvetili nadaljnji demokrati
zaciji odnosov ter krepitvi ko
lektivnega deta, odločanja in 
odgovornosti. V  osnovnih sin
dikalnih organizacijah in tudi 
na drugih ravneh sindikalne 
organiziranosti mora sodelo
vati čimveč članov zveze sin
dikatov. Dosledneje je treba 
uveljaviti sindikalne skupine, 
k onference osnovnih organi' 
zacij in koordinacijske od
bore; v krajevnih skupnostih 
pa se morajo sindikalne 
organizacije odločneje angaži
rati in povezati v krajevnih 
konferencah SZDL. Velikega 
pomena so tudi sindikati de
javnosti in klubi samouprav- 
Ijalcev, torej morajo to biti 
stalne oblike dela sindikata. V  
tej komisiji so delegati jasno 
zahtevali, da je potrebno izos
triti merila kadrovanja, zlasti 
za najodgovornejše gospodar
ske in družbene funkcije. Na 
ta mesta sodijo le tisti, ki 
bodo prispevali h gospodar
skemu in družbenemu napred
ku.

, Povzetek pripravila: 
ZDENKA L IN D IČ -D R A G A Š
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SKRBI TUDI 
OB DOBRI LETINI

Kot blagodejen obliž na težav
ne razmere v gospodarstvu delu
je letošnja bogata letina, ki ji 
nekateri pravijo kar letina sto
letja. Polja so dobro obrodila, 
tudi sadja bo več kot preveč in 
spet prihajamo do tipično naše
ga problema: kako pospraviti 
čimveč pridelkov, da ne bi osta
jale poljščine na poljih in sadje 
na drevju. In kar je najpomemb
neje pri tem, kako doseči, da ne 
n* zaspali na doseženem ter 
pravočasno opravili jesensko 
setev. Prihodnja letina bo nam
reč v veliki meri odvisna pred
vsem od naše prizadevnosti, saj 
je znano, da mati narava ni 
vsako leto tako radodarna, kot 
je bila letos.

In kako je zdaj na Dolenj
skem in v Posavju. Obilno leti
no jabolk bomo menda obrali, 
tudi s setvijo ne bo težav, še 
posebej, če nam bo do konca 
oktobra naklonjeno tudi vreme. 
Poročila novinarjev, ki so odšli 
na teren, da bi izmerili utrip 
kmetijstvu, govore, da težav ne 
hi smelo biti.

BREŽICE: IZ  
MALEGA RASTE 

VELIKO
Kljub obilni letini v nasadih 

kooperantov brežiške Agrarie 
ne bo težav s prodajo, saj je 
pridelek nekoliko manjši zaradi 
toče, ki je tamkajšnje območje 
prizadela letos poleti. Tako bo 
z jabolki s plantaž, žal pa je 
nekaj več težav z jabolki za 
industrijsko predelavo. Teh je 
letos več, kot so pričakovali, 
tovarne pa so zasičene z njimi, 
težave so tudi s prevozi, k ijih  
morajo opravljati zasebniki. Do
datna težava je tudi, da morajo 
kmetje predolgo čakati na 
odkup pred vrati tovarne Vital 
v Mestinju ali pred Dano na 
Mimi.

Doslej so odkupili 70 ton 
jabolk za predelavo in upajo, da 
bodo lahko odkupili še preosta
le količine, če le vreme ne bo 
preveč nagajalo obiralcem. Ja
bolka nameravajo odkupovati 
tudi še novembra, samo za Vital 
pa morajo pripraviti 300 ton 
jabolk. Cene za jabolka so raz
p n e , saj jih Dana plačuje po 
štiri, Vital pa po 4,5 dinarja. 
Seveda pa stane nekaj tudi pre- 
v°z, pa vreče in nakladanje, kar 
znaša pri kilogramu jabolk cel 
dinar.

Na Bizeljskem in v Pišecah 
odkupuje industrijsko sadje Slo- 
Vln, ki ga vsak dan po pet ton 
°dpelje v mestinjski Vital. Slo- 
v*n plačuje jabolka po 3,5 di
narja.

S sklepanjem pogodb za 
°dkup pšenice v brežiški občini 
^  niso končali, čeprav je vsak 
dan na terenu štirinajst delavcev 
Agrarie. Poprečna površina je 
namreč velika borih 40 arov in 
delavci Agrarie bi morali 
Potemtakem obiskati dva tisoč 
Pridelovalcev, zato menijo, da 
m 'morala akcija potekati čez 
vse leto.

Sicer pa ne bo težav z gnojili, 
tudi zaščitna sredstva obljublja- 
j°> vsi kooperanti pa dobe po- 
sebno potrdilo za nabavo gori
va. Največ preglavic za zdaj 
povzroča slabo vreme, a kme
tom kljub temu svetujejo, naj 
ne sejeio po blatu. Ce se bo 
setev • (vlekla v november, 
bodo pc rabili le okoli 10 kilo
gramov /eč semenske pšenice 
na hektar.

Kooperanti sprašujejo pospe
ševalce, po čem bo pšenica, in 
niso zadovoljni z odgovorom, 
dajo bodo plačevali po dnevnih 
cenah ob žetvi. Hkrati niso 
zadovoljni z dokaj poznim pla
čilom za oddano pšenico, v isti 
sapi pa zagotavljajo, da je cena 
Pšenice skupaj z doplačili ugod
nejša, kot zanjo dobe pri mli
narjih.

ČRNOMELJ: PREVELIKA  
PONUDBA JABOLK 

ZA BELSAD

Kmetijska zadruga Črnomelj bo 
letos od kmetov odkupila okoli 
^00 ton jabolk za predelavo. 
Toda Belsad, temeljna organiza
cija te zadruge, bo lahko pre
delal že doslej odkupljenih 450 
ton jabolk in morda še kakšnih 
sto ton. Belsadove zmogljivosti

so namreč majhne in v bazenih 
za mark — zmleto in spasirano 
sadje — lahko shranijo največ 
500 ton jabolčnega marka. 
Gradnja novih skladišč za dodat
nih 500 ton jabolčnega marka 
bo za letos nekoliko prepozna. 
Zato okoli 30 ton jabolk vsak 
dan odpremijo tudi v mirensko 
Dano. Kljub vsemu zadruga ne 
bo mogla odkupiti vseh tržnih 
presežkov jabolk, zato kmetom 
predlagajo, naj jih vskladiščijo 
doma, pa jih bodo v Belsad 
lahko prodali še februarja.

V  Belsadu nimajo težav z 
energijo, saj potrebe po njej 
pokrivajo s premogom, ki ga 
dobivajo iz kanižarskega rudni
ka.

Medtem ko so lani v črno
maljski občini pridelali 200 ton 
tržnih presežkov pšenice, jih 
morajo prihodnje leto pripraviti 
še enkrat več. Naloga je vse prej 
kot lahka, zato so v tej občini 
organizirali vrsto sestankov po 
vaseh. Doslej so sklenili pogodb 
že za polovico te količine. Na 
srečo imajo na zalogi dovolj 
gnojil, semen in tudi pri oskrbi 
z gorivom doslej še ni zaškripa
lo. Če bo vreme lepo, bodo 
setev opravili do 26. tega mese
ca.

KRŠKO: PŠENICA 
NASPROTUJE 
USMERITVAM

V  krškem Agrokombinatu 
so doslej odkupdi okoli 70 ton 
jabolk, s kooperacijo vred pa 
bodo letos odkupili sktipaj 200 
do 300 ton jabolk. Te količine 
so sicer v nasprotju z informaci
jo republiškega komiteja za 
kmetijstvo, gozdarstvo in pre
hrano, ki je zbral podatke, da je 
bilo ob koncu preteklega mese
ca podpisanih pogodb za odkup 
700 ton industrijskih jabolk. 
Toda naj bo, kakor že je, kmet
je radi prodajajo jabolka, saj 
dobe zanje 3,5 dinarja za kilo
gram, žal pa nekateri predelo
valci ne spoštujejo dogovora, po

katerem bi morali zadrugam 
izplačati 50 par za zbiranje 
sadja. Zadruge zaradi tega ne 
pokrijejo stroškov prevoza, ven
dar Agrokombinat tega zneska 
noče odvzeti kmetom, ker ne bi 
radi zapravili njihovega zaupa
nja. Sicer pa bo Agrokombinat 
pridelal kakšnih 80 vagonov 
sadja, precej tudi za izvoz.

Prav usmerjenost v sadjarstvo 
jim  bo delala preglavice pri le
tošnjih zahtevnih načrtih odku
pa pšenice. Okoli 700 hektarov, 
zasejanih s pšenico, bo namreč 
kar velik zalogaj za tamkajšnje 
kmetijce, saj se s sadjem ukvar
jajo že 15 let. Kljub takim in 
podobnim pomislekom nič ne 
prepuščajo naključju in so v 
propagandne akcije za čim- 
številnejši podpis pogodb vpreg
li tudi vidnejše občinske funk
cionarje. Sicer ne bo težav ne z 
gnojili ne z zaščitnimi sredstvi 
ne z gorivi. Vsega že imajo ali 
bodo imeli dovolj.

METLIKA: KORUZA  
ŠE NA NJIVAH?

Čeprav je odkupna cena za 
industrijska jabolka v metliški 
občini za tamkajšnje kmete so
razmerno nizka, je ponudba teh 
jabolk velika. Zato je vprašanje, 
kam bodo z njimi, še kako 
umestno. V  sosednjo občino jih 
ne morejo prodati, ker je Belsad 
odkupil že vsa jabolka, kolikor 
jih lahko predela. Tudi z miren
sko Dano do konca septembra 
še ni bila podpisana nobena 
pogodba, prav tako v informa
ciji republiškega komiteja za 
kmetijstvo Metlike ni najti v 
seznamu tovarn, ki sadje od
kupujejo drugod po Sloveniji. 
Ob vsem tem Metličani trdno 
upajo, da jabolka ne bodo osta
la na drevesih, oziroma zgnila 
na tleh..

Nekaj težav bo tudi z jesen
sko setvijo pšenice, saj je na 
bodočih pšeničnih njivah še 
koruza, ki je še niso obiali. 
Sploh pa bodo težko izpolnili 
veliko zahtevo, naj bi prihodnje

leto v skupno slovensko kaščo 
prispevali 317 ton pšenice. Na
loga je še enkrat bolj zahtevna, 
kot je bila lani, težave pa so 
tudi z nabavo semenske pšenice 
sorte libelula, medtem ko bo 
vseh ostalih potrebščin dovolj, 
če ne jeseni, pa spomladi. Tudi 
strokovni nasveti in pomoč 
kmetijske zadruge so kmetom 
kooperantom zagotovljeni.

NOVO MESTO: 150 
SESTANKOV ZA  

PŠENICO
Vodja komerciale v novo

meški kmetijski zadrugi „Krka“

je povedal, da so letos do 15. 
oktobra odkupili že 40 ton 
industrijskih jabolk, z odkupom 
pa bodo nadaljevali do konca 
leta in še d.lje.J^ celoti namera
vajo odkupi^®300 ton teh 
jabolk, vsa pa bodo odpeljali v 
mirensko Dano. Vendar hočejo 
pridelovalci naenkrat oddati vsa 
jabolka, kar pa ni mogoče, zato 
jim  svetujejo, naj pozne sorte — 
kot so bobovci -  poberejo 
kasneje in jih tudi uskladiščijo. 
Jabolka bodo namreč odkupo
vali do konca februarja. Vendar 
letos ni obilen samo pridelek 
industrijskih jabolk (teh bodo 
odkupili nekajkrat več kot pre
tekla leta), dobro so obrodila 
tudi plantažna jabolka, v prvi 
kakovostni razred jih bodo 
uvrstili kakšnih 150 ton, vsa pa 
so namenjena ozimnici.

Pšenico bodo posejali na 600 
hektarih, doslej so podpisali po
godbe za setev na 330 hektarih. 
Ker so sprejeli trikrat večjo 
obveznost kot lani, bo seveda 
potrebna dobro zasnovana poli
tična akcija, kjer bo imela 
pomembno besedo tudi sociali
stična zveza. Doslej so v ta 
namen sklicali že 150 sestan
kov, najbolj sta bila obiskana v 
Mirni peči, kjer se je sestanka 
udeležilo 150 udeležencev, in v 
Podgradu (s 60 udeleženci). 
Pomen dobro zastavljene poli
tične akcije se je pokazal v Suhi 
krajini, kjer so že izpolnili 
setveni plan.

Semen, gnojil in goriva bo 
dovolj, prodali so tudi 17 sejal
nic, bi jih  pa še enkrat več, če 
bi jih imeli na voljo. Zadruga bo 
v lastni proizvodnji s pšenico 
zasejala 200 hektarov površin. 
Prvič bodo zasejali tudi 40 
hektarov z oljno repico.

SEVNICA: ZAKAJ 
KMETJE OKLEVAJO?
V sevniški občini nameravajo 

letos zasejati s pšenico 100 
hektarov, pridelali naj bi 150 
ton pšenice. Toda Irena Klenov
šek iz temeljne organizacije 
kooperantov je povedala, da 
podpisovanje pogodb ne poteka 
s preveliko _vnemo. Kmetje 
namreč podpisujejo pogodbe 
za manjši pridelek pšenice. 
Vzrok naj bi bil v slabših pogo
jih kot lani. Občinska skupnost 
za pospeševanje kmetijstva nam
reč ne more zagotoviti enakega 
doplačila za gnojila. Namesto 
lani predvidenih 600 kilogra
mov umetnih gnojil na hektar, 
bodo letos regresirali samo 
400 kilogramov. Toda gnojil bo 
vseeno dovolj, ravno tako seme
na in zaščitnih sredstev. Nekaj 
težav pa je z gorivom za trak
torje in bencinom za vozila 
pospeševalcev. Toda sevniškim 
pospeševalcem vendarle ostaja 
upanje, da bodo kmetje prihod
nje leto ravnali enako kot lani. 
Tudi lani so v pogodbe zapisali

manjše količine, potem pa so 
oddali več pšenice. Ali bo tudi 
prihodnje leto tako?

TREBNJE: 
PREDELALI BODO 

ŠESTKRAT VEČ 
SADJA

Mirenska Dana ima letos pre
cej večje proizvodne načrte, je 
dejala tehnični vodja Pavla Ba
nič — Kranjc. Medtem ko so 
lani v vsej sezoni predelali vsega 
skupaj 1000 ton sadja, naj bi ga 
letos 6000 ton. Doslej so od
kupili in predelali 1500 ton 
jabolk in 1000 ton hrušk, do 
konca predelovalne sezone naj 
bi bila količina predelanega sad
ja šestkrat večja kot lani. Če
prav so bili pripravljeni na tako 
veliko ponudbo tako imenova
nih kmečkih jabolk, vseeno pre
seneča, da je od skupnih koli
čin kar 70 odstotkov kmečkih. 
Zavedajo se, da je odkup sadja 
še kako pomemben, saj želijo 
tudi oni prispevati k hitrejšemu 
in „ popolnejšemu pobiranju 
sadja. Med drugim je odkup 
pomemben tudi za kmete, ki 
bodo iz starih sadovnjakov brez 
novih vlaganj dobili nekaj de
narja, ki ga bodo prav gotovo 
pametno naložili.

Težav jim  ne manjka. Resda 
vsa jabolka sproti predelujejo, a 
manjka jim  skladišč za gotove 
izdelke, pa tudi proizvodne na
prave niso najbolj moderne, da 
bi lahko brez naporov vse sproti 
ponaredili. Zato tudi oni pripo
ročajo kmetom, naj poznejše 
sorte sadja spravijo in jih v 
predelavo pripeljejo kasneje. 
Več kot 50 do 80 ton na dan 
ne morejo predelati kljub napo
rom vsega kolektiva. Dodamo 
naj, da v prizadevanjih za čim 
hitrejši in čimbolj nemoten 
odkup poleg delavcev sodeluje
jo tudi tisti iz skupnih služb. 
Čeprav so glede oskrbe z gorivi 
na prednostnem seznamu, se 
vendarle zgodi, da o pravočasni 
dobavi mazuta odločajo minu
te, brez mazuta pa proizvodnja 
ne more teči normalno.

Lani so v trebanjski občini 
predelali 300 ton tržnih presež
kov pšenice, kar je bilo glede na 
živinorejsko usmerjenost lep 
rezultat. Letos imajo še zahtev- 

. nejšo nalogo, saj imajo v načrtu 
odkup 540 ton pšenice. Vseeno 
upajo, da bodo plan izpolnili, 
čeprav imajo v zadrugi s tem 
veliko dela. Lani so za 300 ton 
pšenice podpisali 619 pogodb, 
letos jih morajo 800, kar dodat
no obremenjuje zadrugo.

Vodja temeljne zadružne 
organizacije kooperantov v tre
banjski zadrugi inž. Lojze Me
telko je dejal, da prevelikih 
težav pri izpolnjevanju načrta 
ne bi smelo biti. Namesto seme
na za libelulo, ki ga ni moč 
dobiti, priporočajo kmetom 
mačvanko in druge intenzivne 
sorte. Da bi se čimveč prideloval
cev ogrelo za pridelovanje pše
nice, jim  na hektar njive, po
sejan s pšenico, dajo zastonj 
500 kilogramov nitrofoskala, 
150 kilogramov kana in herbici
de za uničevanje plevelov. 
Težav tudi ni z gnojili, rezerv
nimi deli in zaščitnimi sredstvi. 
Za kmete kooperante so nabavi
li sejalnice. Prav tako, po mne
nju inž. Metelka, slabo vreme 
ne more bistveno vplivati na 
potek setve, saj so površine 
tako majhne, da bodo setev 
opravili v dveh dneh.

In res lahko ob koncu našega 
obiska pri kmetijskih zadrugah 
in v tovarnah za predelavo sadja 
ugotovimo, da večjih težav pri 
obiranju in spravilu sadja ni. 
Prav tako se nam obeta, da 
bomo tudi na Dolenjskem in v 
Posavju prispevali kar precej 
pšenice' v našo skupno kaščo. 
Resda se tu in tam pojavijo tudi 
drobne težave, a pomembno je, 
da ne zavirajo prizadevanj za 
večji pridelek hran*. In prav 
dobri vlji kmetov ter organiziraj 
ni akciji za skrbo s kmetijskimi 
potrebščinami lahko v veliki 
meri zaupamo, da bomo letos v 
Sloveniji obrali in pospravili 
skoraj 30 tisoč ton industrijskih 
jabolk in opravili vse možne 

1 ukrepe, da bi v Sloveniji prihod
nje leto pridelali 64 tisoč tržnih 
viškov pšenice.

Gradivo so zbrdli novinarji: 
Ria Bačer, Andrej Bartelj, Pavel 
Perc, Jože Simčič, Jožica 
Teppey in Alfred Železnik.



o[TELEVIZIJSKI SPORED
22. X. *

petek
I
8.55 T V  V  ŠOLI: Koledar, Angleš
čina, Odmor, Dom, Poročila, Po 
sledeh partizanske narodne pesmi
10.35 T V  V  ŠOLI: Namesto od
mora, Risanka, Orientacija, šola, R i
sanka, Po Kolum bovih sledeh, Zad
nje m inute
15.55 KONGRES ZVEZE SOCIA
LIST IČ N E M LA D IN E  SLO
VENIJE, prenos iz Novega mesta
17.20 POROČILA
17.25 PRVI CVETO VI, skopska od
daja za otroke
17.55 TELESTAR T 81, zabavno
glasbena oddaja
18.25 O BZO RNIK
18.40 BISTRE VODE: UNA
19.10 R ISA N KA

19.26 ZRNO DO ZR N A
19.30 D N E VN IK
19.55 VREME
20.00 FANTJE S H IL L  STREETA, 
oddaja iz ameriške nadaljevanke
20.55 NE PREZRITE, oddaja o 
k u ltu ri
21.10 ZGODBA IZ  D ELA VN IC E , 
oddaja iz beograjske humoristične 
nanizanke
21.55 SPREMLJAJMO, SODELU
JMO, športna oddaja
22.05 NO ČNI K INO : SOJENJE 
STRAHU

John Henry Faulk je  b il svojčas 
eden najbolj obetavnih ameriških 
scenaristov za televizojo in  radio. Na 
svoji koži je skusil McCarthyjevo 
strahovlado, gonjo zoper vse na
predno v ZD A, njegovo ime se je  
znašlo na t. i. č rn i lis ti, njegova 
kariera je  bila ogrožena. A  b il je 
eden redkih, k i so se preganjanju 
uprli, in ob pom oči pogumnega

advokata je  možak zmagal na sod
nem procesu, k i so ga zoper njega 
sprožili, da bi ga do kraja ponižali. 
F ilm  o tem je  Lamont Johnson 
posnel za televizijsko predvajanje, 
zato ima vse lastnosti te produkcije, 
odlikuje pa se po izvrstnih igralskih 
stvaritvah, za katere so zaslužni Wi- 
Iliam  Devane, George X. Scott in  
D orothy Tristan.
23.40 POROČILA

17.10 Test — 17.25 Dnevnik —
17.45 Plavica (otroška oddaja) -
18.15 Beseda mladih -  18.45 Gle
dalec — urednik (zabavnoglasbena 
oddaja) -  19.30 Dnevnik -  20.00 
Prenos tekmovanj s svetovnega po
kala v gimnastiki -  22.30 Poročila 
-  22.35 Č udoviti o tok  Java (do- 
kumentarno-glasbeni film )

23. X.

sobota

8.00 PO RO ČILA
8.05 LO LE K  IN  BOLEK, poljska 
risanka
8.15 C IC IBAN, DOBER DAN: NA 
PAŠI V  P LA N IN I
8.30 PEDENJŽEP: POJMO S PTI
Č K I
8.45 PRVI C VETO VI, skopska od
daja za otroke
9.15 GUSARJI K A P IT A N A  GAN- 
CHA, brazilska oddaja za otroke
9.40 PISANI SVET
10.10 POVEZAVE, ameriška po
ljudnoznanstvena oddaja
11.00 PO ZDRAVLJENA, M A
KEDONIJA
11.15 PO SLEDEH NAPREDKA
11.45 VČERAJ - ZA  JU TR I: NO
VICE, dokumentarna oddaja
12.15 POROČILA
14.25 R A D N lC K l: SARAJEVO, 
prenos nogometne tekme
16.20 PO RO ČILA
16.25 TE LE V IZ IJS K A  KASETA: 
E L V IR A  VO C A , glasbena oddaja

16.55 CRVENA ZVEZDA: JUGO- 
P LA STIK A, prenos košarkarske tek
me
18.20 NAŠ KRAJ: R A K A  
18.85 K R O N IK A  KONGRESA 
ZVEZE SOCIALISTIČNE M LA 
D IN E SLOVENIJE
19.00 Z L A T A  PTICA: M IŠKO LIN  
IN  M IŠJA ŠOLA
19.10 R IS A N K A
19.26 ZRNO DO ZR N A
19.30 D N E V N IK
19.55 VREME
20.00 Ž IV E L  JE SLEPAR, ameriški 
film

Možak po ropu ubije svojega paj
daša, da bi se polastil tud i njegovega 
deleža, nato pa naropano blago dob
ro skrije. Začne se dirka za bo
gastvom, prizorišče k ru tih  do
godkov je  puščava, v kateri se kar 
tare zlikovcev, preživijo pa le naj
močnejši, pač tis ti, k i so zmožni 
najhujših zločinstev nad šibkejšimi. 
Taka je vsebinska zasnova film a, k i 
ga je  1970 posnel Joseph L. Manki- 
ewicz, igrajo pa K irk  Douglas, Hen- 
ry  Fonda, Hume Cronyn, Warren 
Oates, Claudia MacNeil in  d rug i
22.05 MODNI U T R IN K I
22.10 ZRCALO  TED N A, pregled 
p o lit ičn ih  in  drugih dogodkov

22.25 PEPE L IN H A R D T, švicarska 
zabavnoglasbena oddaja
23.20 POROČILA

16.30 Test — 16.45 Tisoč besed o 
treh besedah (lutkovna predstava s 
festivala v Bugojnu) -  17.45 Ka
pelski kresovi -  19.00 Narodna 
glasba -  19.30 Dnevnik -  20.00 
Svetovni pokal v gimnastiki (mnogo
boj za ženske) -  22.30 Poročila -
22.35 Športna poročila

24. X.

nedelja

8.15 POROČILA
8.20 Ž IV Ž A V , otroška matineja
9.io Čl o v e k o v a  g l a s b a : 
n o v i  g l a s o v i
10.05 K A ŽIP O T , pregled televizij
skega programa
10.25 SVETO VNI PO KAL V  GIM
N A S T IK I, prenos fina ln ih  tekmo
vanj za moške posamezno
15.50 POROČILA
15.55 FRANKENSTEIN  USTVARI 
ŽENSKO, angleški film  

L iterarn i in  sploh p rv i Franken- 
stein se je  „ ro d il“  1818, ko je o tem 
junaku Mary Shelley napisala roman 
(imamo ga tud i v slovenskem pre
vodu). Na film u  se je  Frankenstein 
p rv ič  pojavil 1931, odtle j pa so

SPOSOJENO TRNJE
— Mnoge odločitve sprejmejo 

pri nas enoglasno: odloča en 
glas, glas pomembnega tovariša 

(Iz Večernjih novosti)

posneli več deset film ov na to  temo. 
To nedeljsko popoldne bomo p ri
poved o norem baronu, k i skuša iz 
kreature ustvariti lepo žensko, gle
dali v Terencea Fisheija verziji iz 
1967, glavni vlogi pa igrata Peter 
Cushing in  Susan Denberg.
17.25 625, Oddaja za stike z gle
dalci
17.55 ŠPORTNA POROČILA
18.10 DOBER D AN , SVET, posne
tek prireditve iz Stockholma ob 
dnevu Organizacije združenih naro
dov
19.10 R ISANKA
19.25 ZRNO DO ZRNA
19.30 D N E VN IK
19.55 VREME
20.00 Božo Šprajc: ANTE 

Na sporedu bo prva od treh oddaj 
nadaljevanke, k i jo  je za ljubljanske 
televizijce po lastnem scenariju po
snel Božo Šprajc. Igrajo Ivo Ban, 
M ilena Zupančič, Teja Glažar, Polde 
B ib ič, M arko Okorn, Metoda Zor- 
č ič , Marjeta Gregorač, Lojze Roz
man in drugi.
21.15 ŠPORTNI PREGLED
21.45 Č lo v e k  b r e z  meja:
KDO VE, ZAKAJ? , dokumentarna 
oddaja
22.15 POROČILA

14.35 Jugoslavija: CSSR (prenos 
rokometne tekme s četvernboja na
rodov) -  15.35 Svetovni pokal v 
gimnastiki (prenos fina ln ih tekmo
vanj za ženske posamezno) -  18.00 
Baletna oddaja -  18.30 Koncert 
komornega orkestra Boljšoj teatra 
na Varaždinskih baročnih večerih -
19.00 Dinamo: Partizan (reportaža 
o nogometni tekm i) -  19.30 Dnev
n ik  -  20.00 Jazz na ekranu 20.45 
Včeraj, danes, ju t r i  -  21.10 Berlin 
-A lexanderp la tz  (oddaja iz 
zahodnonemške nadaljevanke)

25. X .-

ponedeljek

I
8.35 T V  V  ŠO LI: Koledar, Ne 
pozabi, Slovenčina, Odmor, Pesmi 
n  zgodbe za vas, Poročila, A rh itek 
tura v kamnu in  lesu
10.35 TV  V ŠOLI: Namesto od- 
nora, Risanka, Zemljepis, Mali pro
gram, Risanka, Iz arhiva šolske TV , 
Zadnje m inute
16.00 KM ETIJSKA ODDAJA
17.00 PO RO ČILA
17.05 POVEZAVE, angleška 
roljudnoznanstvena oddaja
17.55 KRU H SKOZI STOLETJA 

Kruh je  že tisočletja simbol bla
ginje in bede človekove. Zato so se 
jub ljanski televizijc i o d lo č ili in  po 
lo lg ih  pripravah posneli pet polur- 
rih  izobraževalnih oddaj, k i bodo 
irikazale zgodovino kruha. Beseda 
ao tekla o bojih, verovanjih, misel- 
tosti in  ustvarjanju, vse to  poveza- ' 
10 s kruhom , in  sicer od antike prek

dolgih vekov do zdajšnjosti, ko zna
jo  peki p rip rav iti najrazličnejše kruš
ne pogače.
18.25 OBZORNIK
18.45 Z M LA D IM I TA LE N T I, mla
dinska oddaja
19.15 R ISA N KA

19.26 ZRNO DO ZRNA 
19:30 D N E VN IK
19.55 VREME
20.00 35 MM -  F ILM S K A  D E LA V 
NICA
21.30 V ZNAMENJU

26. X.

torek

8.35 T V  V  ŠOLI: Koledar, B itka na 
Neretvi, LR  Kitajska, Odmor, Dnev
n ik  10, Poročila, M uzej hrvaških 
arheoloških spomenikov
10.35 T V  V  SOLI: Namesto i odmo
ra, Risanka, Književnost in  jezik, 
Mali program, Risanka, Glasbena 
vzgoja, Zadnje m inute
16.00 ŠOLSKA TV : Plavanje, Stro
j i ,  k i vodijo tovarne, Od žetve do 
mlačve
17.15 POROČILA
17.20 LO LE K  IN  BOLEK, poljska
risanka
17.30 PUSTOLOVŠČINA, otroška 
oddaja
18.00 LJUDSKA G LAS BILA  IN  
GODCI N A  SLOVENSKEM: ŽVE- 
GLA

Televizijci bodo danes prikazali 
žveglo, ljudsko glasbilo, k i  ima ob li
ko lesene flavte brez poklopcev. 
Zadnji pravi žveglač na Slovenskem 
je Maks Hemec, k i živi na osamljeni 
km etiji blizu Haloz. Opisal bo glase* 
b ilo , pripovedoval, kako se je  uč il 
igrati na žveglo, gledalci bodo izve
deli, od kod ime glasbila, kje in 
kakšne skladbe so igrali z žveglami. 
Kolar Iz idor Cafuta, tud i iz Haloz, 
pa bo prikazal, kako na domači 
leseni stružnici izdeluje to  glasbilo.
18.25 O BZO RNIK
18.40 M O S T O V I-H ID A K , oddaja 
za madžarsko narodnostno skupnost
18.55 KNJIGA
19.10 R ISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 D N E VN IK
19.55 VREME
20.00 ODPRTO Z A  U STVARJAL
NOST

Drevišnji pogovor bo tekel o tem, 
kakšne prednosti imajo tiste to
varne, k i so svoj razvoj zastavile na

osnovi znanstvenih dosežkov. Ni 
malo tovarn, k i že poskusno pre
stavljajo vrhunske znanstvene do
sežke v proizvodnjo, a zaenkrat še 
zmeraj n i mogoče govoriti o t. I  
znanstvenih tovarnah.
20.45 A. Doeblin: B E R LIN - 
ALE XAN D ER PLA TZ, oddaja iz za
hodnonemške nadaljevanke
21.45 V  ZNAMENJU

15.50 Dnevnik -  16.10 M i in televi- 
z ija (otroška oddaja) -  16.40 Bos
na: Cibona (prenos koša rkarske tek
me) -  18.15 Odprta knjiga -  18.45 
P rija te lji glasbe -  19.30 Dnevnik -
20.00 Zabava vas Benny H ill —
20.50 Ca s podvigov (dokumentarna 
oddaja) -  21.40 Zagrebška pano
rama -  21.55 En avtor, en film  r -  " 
Krsto Papič: Naj se sliši še naš glas*

27. X.

sreda

8.35 T V  V  ŠOLI: Koledar, Po
gozdovanje in  zaščita gozda, Medji- 
m utje, Odmor, Uganke, Poročila, Po 
sledeh partizanskih narodnih pesmi, 
Risanka
10.35 T V  V  ŠOLI: Namesto odmo
ra, Risanka, Predšolska vzgoja, Mali 
program, Risanka, Telesna vzgoja, 
Zadnje m inute
17.30 POROČILA
17.35 CICIBAN, DOBER DAN: 
PIKAPOLONICA

Ob mednarodnem dnevu varče
vanja, k i bo čez nekaj dni, bo

oddaja o trokom  pojasnila, zakaj po
trebujemo denar, kako ga zasluži
m o, pa tu d i o tem, kakšni so sm otri 
varčevanja.
17.55 SAMO K A T K A , poljska od
daja za otroke
18.25 OBZORNIK
18.40 OD VSAKEG A JUTRA RAS
TE DAN: TR ŽIČ
19.10 RISANKA-
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 D N E V N IK
19.55 VREME
20.00 F ILM  TEDNA: GREŠNO 
ŽIV LJEN JE FR A N Č IŠ K A  BULE 

Naslovni junak se v le tih  pred 
zadnjo vojno, ko je  bila velika ne
zaposlenost, p ridruž i skupini po
tu joč ih  igralcev, k i zabavajo Poljake 
v Šleziji (in to  po p rik lju č itv i te 
pokrajine m atičn i deželi). Ker je

bilo nemškega življa še dovolj, je 
nenehno prihajalo do kon flik tov . Na 
predstavi, k i je  zmes pevskih točk, 
cirkuških akrobacij in še česa, junak 
pripoveduje svoje življenjske do
godivščine, govori o tem, kako je  b il 
zaprt zaradi suma kom unističn ih 
idej, čeprav je  b il povsem apoliti
čen, o tem, kako se je  ukvarjal s 
tihotapstvom, ne nazadnje pa tud i o 
svoji ve lik i ljubezni in  drugih žen
skah. Ob taki junakovi pripovedi se 
bližajo grozeči oblaki druge svetov
ne vojne . . .  To t. i. črno komedijo 
je 19Š0 posnel poljski režiser Janusz 
Kidawa, na festivalu v Gdansku je za 
film  prejel laskava priznanja, igrajo 
pa Andrzej Grabarczyk, Jarek Anto- 
n ik, Jerzy Cnota, M iroslaw Krawc- 
zyk in  drugi.
21.40 V  ZNAMENJU

28. X.

četrtek

8.35 TV  V  ŠOLI: Koledar, Na 
perutninski farm i, Jedrska revolu
cija, Odmor, Matematika, Poročila, 
Človekovo delo
10.35 T V  V  ŠOLI: Namesto od
mora, Risanka, OZN, Kako n a j..,. 
Risanka, Zadnje m inute
15.55 ŠOLSKA TV: Plavanje, Stro
j i ,  k i vodijo tovarne, Od žetve do 
mlačve

Šolarji, k i so v torek zamudili 
predvajanje te oddaje, se ob njej 
lahko dans poučijo  o plavalnih teh
nikah kravla in delfina, plavalnega 
obrata in  startnega skoka, v prvem

prispevku pa bo govor še o t  i. 
reševalnem plavanju. Drugi p ri
spevek bo prikazal pomen računal
nikov, k i so izpopolnjeni že do 
tolikšne mere, da ne usmerjajo le 
dela osameznih strojev, temveč celih 
tovarn. Za zaključek pa bo na ogled 
še prispevek o tem, kakšni sta b ili 
setev in  žetev pred zdajšnjo, t. i. 
traktorsko dobo, se pravi tedaj, ko 
je b ilo  pridobivanje hrane v glavnem 
odvisno od človekovih rok  in 
skromnih km etijskih pripom očkov.
17.10 POROČILA
17,15 L. Suhodolčan: PIKO DINO 
ZAVER
17.30 ZAPISI ZA  M LADE: JANEZ 
BITENC
18.00 M O ZA IK  K R A TK E G A  F IL 
MA: KOLESARJENJE

Ameriški športni f ilm  z gornjim  
naslovom bo govoril o ne več rosno 
mladem Američanu, k i skuša že 
tre tjič  prekolesariti razdaljo od za
hodne do vzhodne obale ZDA.

Spremljali bomo domala nadčloveš
ke napore, boj s k ilom etri, utru je
nostjo, k rč i, nespečnostjo.
18.25 OBZORNIK
18.40 N A  SEDMI STEZI, športna 
oddaja
19.10 R ISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 D N E V N IK
19.55 VREME
20.00 GLASBENI ČETRTEK
21.00 PORTRETI: AN G E LA JEN- 
C lC -J A N K O V A
21.35 V  ZNAMENJU

17.25 Dnevnik — .17.45 Trnova 
trdnjava (otroška oddaja) -  18.15 
Šola zelenega načrta -  18.45 Hu
m or Vojvodine -  19.30 Dnevnik -
20.00 K ino oko

R A D IO  L JU B L JA N A

17.25 Dnevnik -  -17.45 Šola za 
junake: M ilan R ad ič-M iš 18.00 
Cepelepeletilica (zabavnoglasbena 
oddaja za otroke) -  18.15 Beg 
(izobraževalna oddaja) 18.45 B. 
Kantušar: Kresna noč (baletna od
daja) 19.00 Športni grafikon -
19.30 Dnevnik — 20.00 Znanost
20.45 Zagrebška panorama - 21.05 
Parni valjak (zabavnoglasbena od
daja)

PETEK, 22. X.
8.05 Radijska šola za nižjo stopnjo 
(Kaj je OZN). 8.35 Glasbena prav lji
ca (D. Božič: Cenčarija). 9.05 Glas 
bena matineja. 11.35 S pesmijo po 
Jugoslaviji. 12.10 Iz  glasbene trad i
cije jugoslovanskih narodov in na
rodnosti. 12.30 Km etijski nasveti.
12.40 Pihalne godbe. 13.50 Človek 
in zdravje. 14.05 Plesni r itm i I. 
Stravinskega in Z. Kodalyja. 14.25 
Naši poslušalci čestitajo in pozdrav
ljajo. 18.00 Pojemo in godemo.
18.30 S knjižnega trga. 19.45 Vsa 
dežela bo z nami zapela. 20.00 
Uganite, pa vam zaigramo! 21.05 
Oddaja o m orju in pomorščakih.
22.30 Radi ste jih  poslušali. 23.05 
L ir ičn i u trink i. 23.10 Petkov glasbe
n i mozaik. 0.05 -  4.30 N očn i pro
gram.

SOBOTA, 23. X.
8.05 Pionirski tednik. 9.05 Matinej
ski koncert. 9.45 Zapojmo pesem.
10.05 Panorama lahke glasbe. 10.40 
Svetovna reportaža. 11.05 Zbori na 
koncertnih odrih . 11.30 Pogovor s 
poslušalci. 12.10 Godala v ritm u.
12.30 Km etijski nasveti. 12.40 Naši 
poslušalci čestitajo in pozdravljajo.
14.05 Kulturna panorama. 17.05 
Spoznavajmo svet in  domovino.
18.30 Iz dela G MS. 19.35 Mladi 
mostovi. 20.00 Sobotni zabavni ve
čer. 21.00 Za Slovence po svetu.
23.05 L ir ič n i u trink i. 23.10 Od tod 
do polnoči. 0.05 -  4.30 N očn i 
program.

NEDELJA, 24. X.
7.30 Zdravo, tovariši vojaki! 8.07 
Radijska igra za otroke (J. J. Z lo 
bec: Kje je gospod Fipko? ). 9.05 Še 
pomnite, tovariši! 10.05 Nedeljska 
matineja. 11.00 N N  poslušalci 
čestitajo in pozdraujajo. 13.20 Za 
kmetijske proizvajalce. 14.05 Hu

moreska tega tedna (S. Rozman: 
Humoreska). 14.25 Z m alim i ansam
b l i  14.40 Holandske pihalne godbe. 
15-10 Pri nas doma. 15.30 Nedelj
ska reportaža. 15.55 L is ti iz notesa.
16.20 Gremo v kino. 17.05 Priljub
ljene operne melodije. 17.50 Radij
ska igra (F. Golzales -  AUer: 
Jarem). 19.45 Glasbene razglednice.
20.00 V  nedeljo zvečer' 22.20 Glas
bena tribuna mladih. 23.05 L ir ičn i 
u trink i. 23.10 N očn i koncert lahke 
glasbe. 0.05 -  4.30 N očn i program.

PONEDELJEK, 25. X.
8.05 Aktua ln i problem i marksizma.
8.25 Ringaraja. 8.40 Izberite pesmi
co. 9.05 Glasbena matineja. 11.35 S 
pesmijo po Jugoslaviji. 21.10 V e lik i 
revijski orkestri. 12.30 Km etijski 
nasveti. 12.40 Pihalne godbe na 
koncertnem odru. 14.05 V gosteh 
pri zborih jugoslovanskih radijskih 
postaj. 14.25 Naši poslušalci čestita
jo  in  pozdravljajo. 18.00 Na ljudsko 
temo. 18.25 Zvočni signali. 19.45 
Minute s Fanti treh dolin. 20.00 
K u ltu rn i globus. 20.10 Iz naše 
diskoteke. 21.05 Glasba velikanov.
22.30 Popevke iz jugoslovanskih 
studiev. 23.05 L ir ičn i u trink i. 23.10 
Za ljub ite lje  jazza. 0.05 -  4.30 
N očn i program.

TOREK, 26. X.
8.05 Radijska šola za srednjo stop
njo (Čelista št. 1). 8.35 Iz giasbenih 
šol. 9,05 Glasbena matineja. 11.35 
Naše pesmi in plesi. 12.10 Danes 
smo izbrali. 12.30 Km etijski nasveti.
12.40 Po domače. 14.05 V  korak z 
m ladim i. 18.00Sotočja. 19.45 Minu
te s kitaristom  Bojanom Drobežem.
20.00 Slovenska zemlja v pesmi in 
besedi. 20.30 S solisti in ansambli 
JRT. 21.05 Radijska igra ( I. Koren; 
Nenavadno potovanje gospoda Ja
načka). 2j2.30 Filmska glasba. 23.05 
L ir ičn i u trink i. 23.10 Paleta popevk

jugoslovanskih avtorjev. 0.05 — 4.30 
N očn i program.

SREDa , 27. X.
8.05 Pisan svet pravljic in zgodb.
8.30 G ovorim o makedonsko in 
srbohrvaško. 9.05 Glasbena matine
ja. 10.40 Lokalne radijske postaje se 
vključuje jo. 11.35 S pesmijo po 
Jugoslaviji. 12.10 V e lik i zabavni 
orkestri. 12.30 Km etijski nasveti.
12.40 Ob izvirih  ljudske glasbene 
kulture. 14.05 Razmišljamo, ugotav
ljamo . . .  14.25 Naši poslušalci če
stitajo in pozdravljajo. 18.00 Poje 
univerzitetni zbor Madrigal Singers s 
F ilip inov. 18.15 Naš gost. 18.30 
Jubilejno leto glasbenega šolstva na 
Slovenskem. 19.45 M inute s Kam ni
škim kvintetom . 20.00 Zborovska 
glasba Z. Kodalyja. 20.25 Iz  opusa 
L. M. Škerjanca. 21.05 O dlom ki iz 
L. van Beethovna opere F idelio.
22.30 Revija slovenskih pevcev 
zabavne glasbe. 23.05 L ir ič n i u trin 
ki. 23.10 Jazz pred polnočjo. 0.05 
-  4.30 N očn i program.

ČETRTEK, 28. X.
8.05 Radijska šola za višjo stopnjo 
(Vse naše vrednote, vsi naši kongre
si). 8.35 Mladina poje. 9.05 Glasbe
na matineja. 11.35 Naše pesmi in 
lesi. 12.10 Znane melodije. 12.30 
Km etijski nasveti. 12.40 Od vasi do 
vasi. 14.05 Mehurčki. 14.20 Kon
cert za mlade poslušalce. 14.40 Jezi
kovni pogovori. 18.00 Z ansamblom 
Lojzeta Slaka in fanti s Praprotna.
18.15 Lokalne radjjske postaje.
18.35 Pianist Janko Šetinc. 19.45 
Minute z Ljubljanskim  jazz ansamb
lom. 20.00 Č etrtkov večer domačih 
pesmi in  napevov. 21.05 Literarni 
večer (S komedijo skozi čas). 21-45 
Lepe melodije. 22.30 Plesna glasba 
iz Jugoslovanskih studiev. 23.05 
L ir ičn i u trink i. 23.10 Mozaik lahke 
glasbe. 0.05 — 4.30 N očn i program-
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Spet sodbe v imenu 
slovenskega jezika
Jezikovno razsodišče bo po štirimesečni prekinitvi 
nadaljevalo delo — Novi predsednik je dr. Jerman

Dve leti so slovenski dnevniki ob petkih -  tedniki pa, 
kadar so pač izšli -  priobčevali po približno trideset 
tipkanih vrstic dolge komentarje k primerom slabe ali 
zapostavljene slovenščine, k i jih  je  podpisano jezikovno 
razsodišče p ri sekciji „ Slovenščina v javnosti“ , osnovani kot 
Posebno telo republiške konference SZDL, dobivalo na svoj 
nenehni poziv od posameznikov in raznih organov tako 
rekoč iz vse Slovenije. Teden za tednom smo se lahko 
seznanjali s takim i in drugačnimi „cvetkami“  ter „zgledi”  
naših jezikovnih pregreh in inalomamosti. Objava v časopisju 
1? povzročila različne reakcije -  od ogorčenja do sklepa, da 

.do v tako imenovani izjavi jezikovnega razsodišča navede
ni kršite lji" ravnanje s slovenščino popravili.

Tako je  bilo vse do letošnjega junija, ko je jezikovno 
razsodišče objavilo svojo zadnjo izjavo in utihnilo. Razširile 
s°  se najrazličnejše govorice, med njim i tudi take, k i 
nadaljnjemu tovrstnemu „ pravdanju“ o jeziku niso bile 
naklonjene. Od prejšnjega tedna je  ugibanj o usodi razsodiš- 
Ca konec: v Ljubljani se je  namreč spet sestala sekcija 
Slovenščina v javnosti" in „odobrila“  nov mandat jezikov

nemu razsodišču. Slednje bo poslej delovalo v novi sestavi, s 
tem da bo namesto dr. Matjaža Kmecla njegov predsednik 
dr. Frane Jerman.

Na kakšen način bo delovalo novo jezikovno razsodišče, 
bomo kmalu zvedeli. Savin Jogan, novi predsednik sekcije 
„ Slovenščina v javnosti", k i se bo bržkone preimenovala v 
svet, pravi, da ostaja veliko nalog na tem področju, da pa bo 
moralo b it i srečevanje z nerazumevanjem in odpori manj 
dramatično kot do zdaj.

L Z.

Nikoli več v zadušljivi stiski
Novomeška glasbena šola lahko v novih prostorih' sproščeno deluje — Dodatna 

pridobitev je Kozinova dvorana — Danes slovesna otvoritev šole in dvorane

Nikakršna skrivnost ni, da seje Glasbena šola Marjana Kozine že 
januaija naselila z vso svojo dejavnostjo v nji dodeljeno nekdanjo 
gimnazijsko stavbo v Jenkovi ulici. Večnadstropno hišo iz časov 
Marije Terezije, kjer so bile nazadnje in še pred nekaj leti 
ordinacijske sobe novomeškega zdravstvenega doma, so funkcio
nalno uredili in opremili. Za usposobitev prostorov so prispevale 
največ denarja občinska izobraževalna skupnost in nekatere gospo
darske organizacije.

Ni pretirano, če zapišemo, da 
se je novomeška glasbena šola 
po urejenosti, opremljenosti in 
zagotavljanju drugih možnosti 
uvrstila med najboljše tovrstne 
ustanove na Slovenskem. Na nji 
poučujejo tako rekoč vse, razen 
ntekaterih izrazito simfoničnih 
instrumentov (npr. fagota, viole 
in oboe) in solo petja. Močno 
se je razmahnilo tudi delovanje 
najrazličnejših skupin in ansam
blov, ustanovljenih na šoli; 
mednje je treba vsekakor šteti 
mladinski pevski zbor, ki ga 
sestavljajo nekdanji učenci glas
bene šole.

Kaj pomeni biti v svojem, na 
glasbeni šoli dobro vedo in to 
znajo ceniti. Še posebej so ve
seli, da lahko raznovrstno dejav
nost razvijajo, ne da bi bili 
moteni ali da bi motili druge. V  
Jenkovi ulici je vse drugače kot 
dolga leta pod streho Osnovne 
šole Katje Rupene, kjer je bilo

Pravila so naposled pod streho
Kočevska kulturna skupnost dobila statut — Gmotna podpora godbi za uniforme in 

instrumente — Polletje kaže, da bo težko z uresničitvijo letošnjih programov

Kar pet mesecev je moralo 
preteči, da se je skupščina ko
čevske kulturne skupnosti, iz
voljena spomladi, spet sestala. 
Na drugi seji, sklicana nrejšnji 
teden, je sprejela statut kultur
ne skupnosti, poslovnik o svo
jem delu in spremembo denar
nega načrta. Hkrati so se de
legati seznanili z uresniče
vanjem delovnega in denarnega 
načrta v letošnjem prvem pol-

Glede statuta lahko zapišemo, da 
lma Podobno vsebino ko t tovrstni 
samoupravju dokum enti v drugih

Papičev jubilej
70-letnici kiparja Julija 

^Piča jutri razstava v 
etliki, novembra pa v 

~__  Novem mestu

70-letnico akademskega ki- 
Patja prof. Julija Papiča, belo
ru s k e g a  rojaka, bodo po
s t i l i  z dvema razstavama nje
govih dei otvoritev prve raz- 
r;iave bo jutri ob 18. uri v 
*“?stavišču Belokranjskega mu- 

Ja v Metliki, v Dolenjski gale- 
- Ji v Novem mestu pa bodo 
apičeve stvaritve na ogled no

vembra.
M etIV  se j e r°dH 1912 v

" k i in tam končal osnovno šolo.
L jubljani je obiskoval keram ični 

l 9?Qlek srednJe tehniške šole. Leta 
je odšel v Prago in na visoki 

'metniški industrijski šoli študiral 
‘Parstvo in keramiko. Leta 1936 se 

Preselil v Zagreb, kjer živi in 
“ ‘ varja še danes. V  le tih  1955 -  

'2  je  delal k o t likovn i pedagog in 
*  P°svetil izk ljučno  kiparstvu.

Papič je b il od začetka in  je  ostal 
Predvsem lir ično  usmerjen kipar, 

ntegovaie so ga irealno razpoteg
njene figure deklet, mater, žensk na 
splošno. Zenski l ik i so ostali njegov 
osnovni m otiv do današnjih dni.

Drugo , področje Papičevega 
ustvarjanja je bila spomeniška plasti- 

2  njo se je  tem eljito  ukvarjal še 
Posebej po zadnji vojni.

ANDREJA BRANCELJ

k j e  b o  s t a l a
»PERICA”?

Kočevski kipar Matija Glad je  iz 
oda izklesal k ip  in  mu nadel ime 

’ ’ vri03"- K ip, k i predstavlja žensko 
škafom na glavi, je visok 2,3 

ki n '  K ‘ Par g3 j e ponudil v odkup 
•turni skupnosti z željo, naj bi 

m erico" postavili kje v Kočevju. V  
“ Urni skupnosti se za odkup še

o d loč ili, bodo pa, ko t kaže, 
stregli avtorjevi želji.

občinah. Vlogo nekdanjega izvršne
ga odbora je prevzelo predsedstvo, 
k i ga tvo rijo  predsednik skupščine, 
predsednika zborov in  predsedniki 
odborov. V Kočevju so se od loč ili, 
da bodo im eli štiri odbore. To so: 
odbor za razvoj, načrtovanje in svo
bodno menjavo dela; odbor za 
samoupravno organiziranost in 
administrativno-kadrovske zadeve; 
odbor samoupravne delavske kon
tro le ; odbor za SLO in družbeno 
samozaščito. N jim  je  skupščina v 
skladu s statutarnim  do loč ilom  za- 
upaia pripravo od ločitev oziroma 
predlogov za sprejem, hkra ti pa 
bodo morali skrbeti za uresniče
vanje samoupravnih sporazumov in 
uresničevati sklepe skupščine. Na
č in  delovanja slednje pa je obdelan v 
poslovniku.

S spremembo proračuna je  ku l
turna skupnost pridobila 248.000 
dinarjev. Od tega je 164.000 dinar
jev dala tako imenovana valorizacija,

84.000 dinarjev pa je prišlo iz re
publiške kulturne skupnosti za ob
novo kostelskega gradu, tako da bo 
Kočevje letos za ta dela namenilo
384.000 dinarjev. Ko je skupščina 
potrdila poročilo  o polletnem ures
ničevanju programa kulturne skup
nosti. iz katerega je razvidno, da je 
b ilo  ob 41-odstotni izpo ln itv i pro
grama za leto 1982 za nekaj več kot
766.000 dinarjev presežkov, je  na 
predlog odbora za razvoj, načrto
vanje in svobodno menjavo dela 
sklenila izdatneje podpreti kočevsko 
delavsko godbo. G odbi je  odobrila
300.000 dinarjev za nakup instru
mentov in  un ifo rm , saj nanjo še 
kako računajo, ko bo treba p ri
hodnje leto nastopati v okviru pro
slav v počastitev 40-letnice kočev
skega zbora odposlancev sloven
skega naroda. Iz lanskih presežkov 
pa je b il odobren znesek za popra
vilo  Šeškovega doma, k i ga upravlja 
krajevna Skupnost.

Ob Novinčevih krajinah
V Dolenjski galeriji razstavlja svoja dela slovenski slikar, 

ki mu barva pomeni največ

V  Dolenjski galeriji so na 
ogled novejša dela akademskega 
slikarja Franca Novinca iz Go
dešiča pri Škofji Loki. Gre za 
slikarja, ki pomeni za krajinar
stvo močno likovno osebnost, 
hkrati pa je eden tistih ustvar
jalcev, k i so odločno posegli v 
oblikovanje sodobnega likov
nega izrazja.

Na začetku je  b il Novinc v skupi
ni mlajših slovenskih slikarjev, k i je 
zastopala ideje ekspresivne figura
like in se naslanjala na takrat aktu
alne figurativne struje (pop-art, novi 
realizem, narativna figuralika). Za
tem se je študijsko poglobil v pro
blematiko barve, saj je  slednja posta
la nosilka njegovih likovn ih  sporo
č il. Z barvo je šel do skrajne stop
nje, a je  še vedno ostal v okvirih  
tradicionalne slikarske prakse. Dela 
zadnjih let izpriču je jo  dozorelost 
njegovih iskateljskih naporov in s 
tem omogočajo zanesljivo vredno
tenje ustvarjalnih dosežkov.

Barva, k i jo  je  razčlenil do po
drobnosti, j i  dal funkc ijo  oblike in 
izraza, je  zaživela v jasni luč i, dopol
njevali pa s^.jo  prostorsko zračni in 
lahko prehodni plani. Novinčevo 
slikarstvo ima nemalo zaslug, da je 
krajina spet postala aktualna za slo
vensko slikarstvo. Njegov opus daje 
povsem novo poglavje v tej zvrsti 
likovnega izražanja. Barvno skalo je 
razvil do hotene osuplosti, z n jo pa 
dosegel, da gledamo na krajino kot 
pojav, v katerem potekajo temeljne 
dileme našega bivanja in obstoja.

Novinc je član skupine „  Barva", 
kar gotovo n i naključje, ujen član

pa n i postal zato, da bi pomagal 
spreminjati likovne tokove v že tako 
muhastem tn modnem likovnem sve
tu, marveč ga s slikarji v tej skupini 
druži nekaj drugega. To je  že kar 
večen problem slovenskega ko lorita , 
posebnost barvnih sestavin, k i so 
skozi stoletja postale element za 
istovetenje tistega, čemur pravimo 
slovensko slikarstvo. Novinčeva na
vezanost na barvo je  razumljivejša, 
če vemo, da je  v manifestu skupine 
„Barva" hkra ti z drugimi njenimi 
člani izpričal enakp zavzetost za 
barvno problematiko, kakršno so 
pokazali že gotski freskanti, baročni 
m ojstri in generacija slovenskih 
impresionistov.

Novinčeva krajina je  včasih ro
mantična, včasih m atafizično na- 
glašena in se kaže bolj ko t pro
gramsko dejanje ko t očesu p ri
lagojeni predstavni svet. Slikar na
rave ne prikrajšujc za njene osnovne 
sestavine, ničesar ne odvzame njeni 
bogati ikonografski zakladnici, mar

več jo  celo ponudi k o t stalno pereč 
problem, s katerim  delimo lastno 
vsakdanjost.

Slike, razstavljene v Dolenjski ga
le riji, so nastale zvečine v ne
posredni oko lic i slikarjevega doma, 
nekaj pa jih  je  s himalajskega po
g o rja , ko je b il Novinc član slp- 
venske himalajske odprave. Prav na 
teh veličastnih gorah se je lahko bolj 
ko t kje drugje seznanil z mogočno
stjo narave in njenim i posebnostmi. 
Na tej p o ti sb nastali topografski 
zapisi, k i jim  je  Novinc zaradi izred
ne navezanosti na naravo lahko dal 
svojski ton.

L. M.

„zraka“ komaj za „dihanje“ . V  
primerjavi s prej je zdaj pravo 
razkošje, s čimer gotovo sogla
šajo učitelji in sleherni od 376 v

•  Slovesna otvoritev Glasbe
ne šole Matjana Kozine bo da
nes ob 15. ari s krajšim kultur
nim programom pred stavbo, 
nakar si bodo udeleženci ogle
dali prostore. Kozinovo dvo
rano bodo slavnostno odprli ob 
18. uri. Sledila bo izvedba Ko
zino vih skladb.

Kulturni nastopi 
na čast kongresu

V Novem mestu potekajo že 
od minulega tedna kulturne p ri
reditve v počastitev 11. kongresa 
ZSMS. Tako so v Domu učencev 
Majde Šilc že 13. oktobra odprli 
razstavo plakatov, k i sta j ih  o b li
kovala Radovan Jenko in  Zdrav

ko Papič, letošnji in  lanski na
grajenec z „z la to  p tico ". D ob it
nika te nagrade sta tu d i grafik 
Bojan Gorenc in kipar Matjaž 
Počivavšek, avtorja del, k i so od 
včeraj na ogled v mali dvorani 
oddelka NOB Dolenjskega mu
zeja. Včeraj so odprli tud i raz
stavo umetniških fo togra fij, in 
sicer v Srednji šoli tehniških 
usmeritev. S svojim i deli se pred
stavljajo štirje m ladi fo tografi: 
Alenka Vidrgar (dobitn ica „Z la- 
te ptice 82"), Matjaž Lunder, 
Bojan Radovič (Novomeščan) in 
Marjan Dobovšek. V  Novoteksu 
so ta teden odprli razstavo sli
karskih del članov Likovne sku
pine V ladim ira Lamuta, v Iskri 
(v Brštjinu) pa so na ogled dela 
Jožeta Kumra, akademskega sli
karja iz Novega mesta. V  K rk i
nem klubu (p ri M etropolu) so v 
ponedeljek vrteli kratke filme 
članov filmske sekcije ljubljan
skega ŠKUC in članov filmskega 
krožka novomeške gimnazije 
oziroma srednje šole pedagoške 
in  tehniško naravoslovne usmeri
tve.

V  avli Doma JLA bodo danes 
odprli razstavo tako imeno
vanega mladinskega tiska. Na 
ogled bodo knjige za mladino, 
m ladinski period ičn i tisk in  kn ji
žne ilustracije. (O današnji otvo
ritv i glasbene šole pišemo po
sebej.) Ju tri se bo spored začel 
na Glavnem trgu, k je r bodo po
poldne nastopili šentjernejski p i
halni orkester ter fo lk lo rne sku
pine iz Novega mesta, Mokrono
ga in Bele krajine. Ob 18. u ri 
bodo v Labodu odprli razstavo 
del, nastalih na 4. slikarskem 
ekstemporu. Zvečer bo v športni 
dvorani slavnostna akademija, 
posvečena 11. kongresu ZSMS. 
(Scenarij zanjo je  pripravil prof. 
Jože Škufca.) Vrsta prireditev 
bo tu d i v soboto, 23. oktobra, 
ko  naj bi že popoldne red rotov
žem nastopilo več rockovskih 
ansamblov. V  Domu JLA bo ob 
20. u ri predstava gledališča 
ŠN A KA N AK novomeške gimna
zije z naslovom „R adio  kaba
re t". V  Kettejevi sobi v gostišču 
Breg bo literarni večer mladih 
slovenskih pesnikov. Svoja dela 
bodo brali: Danica Petrovič, 
Franc Lainšček, Vlado Žabot, 
Dragica Korade, Jure Potokar, 
Damjan Jensterle, Veno Dolenc 
in Maja Vizeman. Predvidoma 
bo sodelovala tud i Mateja Kolež
n ik , mlada kantavtorica iz Met
like.

SREČANJE 
LITERATOV  

OB 40—LETNICI 
ZBORA

Kočevska Zveza ku ltu rn ih  organi
zacij bo gostila naslednje srečanje 
pesnikov in pisateljev začetnikov, 
pripadnikov drugih jugoslovanskih 
narodov in narodnosti, k i stalno ali 
začasno bivajo v Sloveniji. Srečanje 
bodo pripravili prihodnje leto v po-- 
častitev 40-letnice zbora odposlan
cev slovenskega naroda v Kočevju. 
Na njem bodo, kajpak, sodelovali 
tud i literati iz Kočevja, med kateri
mi je  najbolj znan Nebojša Ignjato
vič.

tem šolskem letu vpisanih učen
cev.

Za posebno pridobitev šteje 
novomeška glasbena šola Kozi
novo (spominsko) dvorano, ure
jeno pod njeno novo streho na 
pobudo občinskih mož in ne
katerih častilcev novomeškega 
rojaka Marjana Kozine kot skla
datelja in glasbenega pedagoga. 
Dvorana, v kateri bo sedežev za 
okoli 100 obiskovalcev, bo na
menjena tako imenovanim 
komornim prireditvam. V  nji 
bodo poleg glasbenih tudi lite
rarne, likorae in druge pri
reditve.

V  dvorani bo stalna razstava 
o življenju in delu skladatelja, 
po katerem se imenuje novo
meška glasbena šola. Njen ses
tavni del bo manjši kabinet, 
kjer bodo shranjeni Kozinovi 
rokopisi, najrazličnejši do
kumenti in -literatura o tem 
skladatelju. Gradivo bo na voljo 
študentom glasbe, muziko
logom in drugim proučevalcem 
Kozinovega dela.

I. ZORAN

VABLJENI K 
SODELOVANJU

V  pripravi je zadnja letoš
nja številna Dolenjskih raz
gledov, četrtletne literarno 
-publicistične priloge Do
lenjskega lista, ki bo izšla v 
decembru. Ker želimo raz
širiti krog sodelavcev, vabi
mo vse ustvarjalce, da so
delujejo z nami. Želeli bi 
vsaj v grobem prikazati, kaj 
je vrednega nastalo na lite
rarnem področju letos med 
dolenjskimi ustvarjalci. V  
poštev pridejo le še ne
objavljeni prispevki, ki bodo 
prispeli do konca novembra 
na naslov: Uredništvo Do
lenjskega lista (za Dolenjske 
razglede). Glavni trg 7, Novo 
mesto.

Uredniški odbor DR

RECITAL NA O TV O R ITV I RAZSTAVE V  „HRKI‘ -  Kakih 60 
obiskovalcev, med njimi pretežno delavci novomeške tovarne 
zdravil, je v četrtek, 14. oktobra, okoli 13. ure prisluhnilo 
glasbeno-literamemu recitalu ob otvoritvi razstave slikarsldh dol, 
nastalih na letošnji, 5. svobodni slikarski akademiji Krke v avli 
poslovne stavbe te delovne organizacije v Ločni. Dramsk igralka Iva 
Zupančič je recitirala Gradnikove pesmi, kitarist Jerko Novak pa je 
zaigral nekaj skladb. (Foto: I. Zbran)

Večni studenec poezije
Ob 100-letnici rojstva pesnika Alojza Gradnika so v 
novomeški Študijski knjižnici pripravili razstavo in recita!

Študijska knjižnica Mirana 
Jarca je že večkrat dokazala, da 
bi bili brez nje v Novem mestu, 
nemara pa tudi na Dolenjskem, 
prikrajšani za prenekatero po
membno kulturno prireditev. 
To so predvsem knjižne in dru
ge razstave, pripravljene ob naj
različnejših priložnostih. Ne
malokrat je moč v vitrinah, 
nameščenih v avli in na hod
nikih te ustanove, videti ekspo
nate, nanašajoče se na posamez
ne osebnosti, ki so prispevale 
pomemben delež v slovensko 
kulturno zakladnico. Med njimi 
najpogostneje srečujemo imena 
mož, ki so si čast in trajen 
spomin prislužili s peresom kot 
besedni umetniki. Študijska 
knjižnica jim  posveča pozor
nost < ob njihovih jubilejih.

1004etnico rojstva pesnika in pre
vajalca Alojza Gradnika je knjižnica 
počastila prejšnji četrtek z razstavo 
Gradnikovih objav in recitalom nje
gove poezije. Razstava, k i jo  je 
strokovno pripravil prof. Karel Ba- 
čer, obsega najrazličnejše gradivo od 
Gradnikovih samostojnih knjig, pu
blikacij, k jer je  objavljal svoje pesmi, 
in rokopisov do prikaza obsežnega 
Gradnikovega prevajalskega dela, li
terature o njem, razglednic krajev, 
k jer je služboval, in  drugega. Raz
stavljenih je  kakih 200 eksponatov, 
lahko pa bi j ih  b ilo  tud i več, saj 
premore novomeška Študijska kn již
nica dokaj bogato zb irko  Gradni
kovega opusa in spisov o njem.

Prof. Bačer je izbral tud i pesmi za 
recital Gradnikove poezije, k i je  b il 
ob o tvo ritv i razstave v kn jižn ičn i 
č ita ln ic i. Kakih 40 obiskovalcev je 
pozorno sledilo pesmim o ljubezni, 
sm rti in domovini, k i predstavljajo 
t r i  glavne smeri Gradnikovih pesni
ških iskanj. Izmenoma sta izbor iz 
kn jig  „D e p ro fund is", „Eros -  Ta-

natos" m drugih zbirk recitala B o
žena Petrov iz Novega mesta in Jože 
Falkner iz Trebnjega. Ta napoj po
ezije je lahko marsikoga prepriča:, 
da Gradnikova pesem do danes m 
izgubila ničesar in da bo temu po
etu, k i mu je  nemalo stihov na- 
dahnila njegova skrivna ljubezen -  
, dolenjska roža“ , doma iz okolice 
Kostanjevice, še dolgo odmerjeno 
mesto prav na vrhu našega Parna -. .

K o t zanimivost naj dodamo še to , 
da je Študijska knjižnica Mirana 
Jarca podobno Gradnikovo razstavo 
pripravila že leta 1962. Tedaj 80-iet- 
n i pesnik si je razstavo v Novem 
mestu osebno ogledal. Iz tis tih  dni 
so tud i štirje Jakčevi po rtre ti A lojza 
Gradnika. Znani umetnik, novo
meški rojak, n i hotel zamuditi p ri
ložnosti, da v svojem rojstnem kraju 
upodobi takrat že ostarelega pe
snika.

I. Z.

----

Božidar Jakac: PORTRET
ALOJZA GRADNIKA (1882 -  
1967), 1954. Iz  umetnikove 
zbirke portretov kulturnih de
lavcev.
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DOM A STA R AZG R AJA LA -  V 
petek so im eli črnom aljski m iličn ik i 
opravka z dvema razgrajačema. Naj
prej so dali v prostor za pridržanje 
45-letnega domačina Staneta Gašpe- 
riča, k i je  razgrajal po domu, zvečer 
pa so p r ip r li še 40-letnega Martina 
Perca iz Dolnjega Suhorja. Tud i ta si 
je  dajal duška z norenjem po do
m ači hiši.

HO TELI SO GA ZAPR ETI V  
K LE T  -  Novomeški m ilič n ik i so v 
petek zvečer pridrža li do iztreznitve 
53-!etnega Franca Grubarja iz Stran
ske vasi. Možakar je  sredi popoldne
va razgrajal in se pretepal v domači 
hiši.

TU D I M IL IČ N IK O M  STA SE 
U P IR A LA  -  V  prostoru za p ri
držanje novomeške postaje m ilice 
sta končala Rajko M ileta z D o ln jih  
Kamene in  Gojko Veznar iz Smo- 
lenje vasi. Razgrajala sta v gostiln i 
Srebrnjak na Slatniku, kasneje pa 
sta se uprla m iličn ikom . Ve se, kdo 
je  zmagal.

PRETEPALI SO SE 
Z M IL IČ N IK I

Brežiški m ilič n ik i so v petek zve
čer p ridrža li do iztreznitve bojevito 
sevniško tro jko  Karla Račiča, Mar
jana Kalana in Boža Klajiča. Mo- 
ž akarji so ves dan popivali po gostil
nah, zvečer pa najprej obiskali ča- 
teško gostilno Les in  tam razbijali 
steklenino ter razgrajali, nato pa 
odšli še v gostišče Budič, k je r so s 
takšnim početjem  nadaljevali. Ko so 
p riš li ponje m iličn ik i, so se p riče li 
pretepati še z n jim i. Kdo je  zmagal, 
se ve.

»Vozniško” bo 
včasih potrebno 
tudi zagovarjati

Zakon o temeljih varnosti 
cestnega prometa dobil 
nov člen — Sprejeti pra

vilniki

Novi zakon sam po sebi še 
zdaleč ne pomeni tudi večje 
varnosti na cestah, še poseb
no, če njegova vsebina ni po
znana tudi tistim, k i jim  je  
namenjen Resda je  b il novi 
zakon o temeljih varnosti 
cestnega prometa dokaj ob
širno predstavljen z vsemi 
novostmi tudi v našem listu, 
zato pa ostajajo nekako v 
senci tiste njegove določbe, k i 
terjajo nadaljnjo obdelavo. 
Doslej je že bilo sprejetih ne
kaj pravilnikov, k i vsak na 
svojem področju izpopolnju
jejo novo zakonodajo, pa tudi 
sam zakon je  po izkušnjah iz 
prakse že doživel spremembo.

Med novostmi, k i j ih  prinaša 
praviln ik o zdravstvenih pogojih 
za voznike m otorn ih vozil, je

predvsem ta, da lahko postane 
poklicn i šofer tud i človek, k i ne 
razpoznava barv, seveda s po
gojem, da lo č i vsaj zeleno od 
rdečega. Tud i pravilnik o opremi 
vozil ni brez posebnosti. Mednje 
sodi predvsem ta, da je poslej v 
glavnih žarometih prepovedano 
im eti rumene lu č i, kar bo povzro-' 
čalo glavobol nekaterim proizva
jalcem, oziroma uvoznikom oseb
n ih  avtomobilov. Nadalje je  pre
povedana uporaba belih žarnic na 
zadnjem delu vozila, razen pri 
lučeh, k i označujejo vzvratno vož
njo.

Zakon sam po sebi nadalje 
predpisuje obvezno pripenjanje z 
varnostnim pasom, novi pravilnik 
pa ga dopolnjuje še z obvezno 
vgraditvijo naslonjal za glavo na 
prednjih sedežih. Novost je  tud i 
da morajo poslej im eti trak to rji 
zaščitno kabino ali lok, k i varuje 
voznika pred nesrečo.

Že nekaj časa je v pripravi 
p raviln ik o označevanju vozil, k i 
prevažajo otroke. Z n jim  naj bi 
dosegli večjo varnost predvsem pri 
vstopanju in izstopanju iz šolskih 
avtobusov.

■» Uvodoma smo om enili spre
membo že sprejetega zakona. Nje
govi sestavljalci so 197. členom 
pred kra tk im  dodali še enega, k i 
govori o tem, da bo možno vozni

ško dovoljenje trajno izgubiti, za 
njegovo povrnitev pa bo potrebno 
opraviti preverjanje znanja. Vse
bina tega člena je prib ližno tak
šna:

Za voznika, k i je  b il v enem letu 
kaznovan s pravnomočno sodbo 
za t r i ali več prekrškov, zaradi 
katerih so b ili neposredno ogrože
ni drugi udeleženci v prometu, 
bodo uporabljeni posebni vzgojni 
ukrepi: obvestilo o nevarnosti in 
možnih posledicah, k i jih  v cest
nem prom etu povzroča njegovo 
obnašanje, pozivi na posamezne 
ali skupinske razgovore, napotitev 
na predavanja in  predvajanja f i l
mov s prom etno tematiko, na
potitev na preveijanja poznavanja 
prom etnih pravil, prom etnih zna
kov in potrebne spretnosti p ri 
vožnji z m otorn im  vozilom itd . -  
Ce se ugotovi, da voznik ne pozna 
prometnih pravil, znakov itd ., se 
mu vzame vozniško dovoljenje in 
napoti na ponovno preveijanje.

Zdi sc, da lahko od vseh na
vedenih novosti še največ p ri
pomore k  zmanjšanju krvavega 
davka naših cest prav novi, 198. 
člen zakona o temeljih varnosti 
cestnega prometa. K a jti malce iro
n ično lahko zaključim o, da b i po 
preverjanju znanja in  predpisov 
vseh voznikov naše ceste skorajda 
samevale . . .

B. B.

♦
♦
♦
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Zaradi utrujenosti v zapor
Novomeško sodišče sodilo Zukaju, ki je utrujen povzro

čil prometno nezgodo s smrtnim izidom

Na zatožno klop novomeške 
enote temeljnega sodišča Novo 
mesto je moral pred dnevi 
31-letni Derviš Zukaj iz Deča
nov. Pred časom je namreč 
zakrivil prometno nesrečo na 
magistralni cesti Ljubljana— 
Zagreb, v kateri je sopotnica v 
njegovem avtomobilu izgubila 
življenje.

Po navedbah obtožnice in tud i 
glavne obravnave je Zukaj 28. apri
la 1979 ob 6 .IS  peljal osebni avto
m obil iz Zahodne Nemčije p ro ti 
domu. V ozil je  nepretrgoma kakih 5 
ur, nato ga je za krm ilom  za nekaj 
časa zamenjal bratranec, v L jub ljan i 
pa je za volan ponovno sedel Zukaj. 
Bil je utrujen in  za trenutek je  med 
vožnjo zadremal. Dovolj, da je p ri 
vasi Sela p ri Karteljevem nenadoma 
počasi zavozil iz kolone čez ne
prekinjeno črto  na nasprotno stran 
vozišča. Z levim delom svojega avto
mobila je najprej trč il in  nato še 
oplazil nasproti vozeči osebni avto 
Zagrebčana Dinka Kodm jaka in  ga 
odb il s ceste, da je zavozil čez nasip.
S tem pa trčenj še n i b ilo  konec. 
Zukaj je namreč silovito treščil še v 
tovornjak, k i ga je pripeljal A lo jz

PREGANJAL GOSTE -  21-letni 
Marjan Toka lič iz Vukovičev je v 
soboto precej v rožicah razgrajal v 
gostišču Grad v Črnom lju. Od ne
kod je  privlekel celo izvijač in z 
n jim  priče l preganjati goste, dokler 
ga niso u m irili m iličn ik i.

MOTORIST
PODLEGEL

13. oktobra ob 11.15 se je  
37-letni Vincenc Oštir iz Resja 
peljal na kolesu z m otorjem  iz 
Cundrovca p ro ti T itov i cesti v 
Brežicah. Ko je pripeljal do k ri
žišča, je  izs ilil prednost avto
busu, k i ga je  iz brežiške smeri 
pripe lja l 32-letni V inko  Barič iz 
Dobrave p ri Krškem. Pri trčenju 
se je m otorist tako hudo po
škodoval, da je že na kraju nesre
če umrl.

Kruh naposled pred sodniki
Temeljni javni tožilec vložil obtožni predlog zoper 

odgovorne osebe v novomeški pekariji

Novomeški pekarji se, bodo kmalu znašli pred sodiščem. 
Čeprav za mnoge, k i vsakodnevno robantijo nad kvaliteto 
izdelkov novomeške pekarne, to še zdaleč n i pravo zadošče
nje, kaj šele zagotovilo, da bo kruh v prihodnje bolj podoben 
kruhu, je  vendarle dan odgovor na številne akcije in preglede 
novomeških tržnih inšpektorjev.

Obtožni predlog zoper Žito, tozd Pekarna in slaščičarna 
Novo mesto, ali še natančneje: zoper Branka Stanišo, vodjo 
proizvodnje v tozdu, Franca Jordana, vodjo izmene, Alojza 
Duha, kontrolorja izdelkov ter Draga Brgona in Staneta 
Bohteta, ki sta v tistem časti opravljala vlogi vodij izmen, 
čaka te dni na obravnavo pred novomeško enoto temeljnega 
sodišča Novo mesto.

Vseh vzrokov za to ne bomo navajali, saj smo rezultate 
akcije novomeških inšpektoijev pred časom obširno razložili. 
Zapišimo le, da odvzeti vzorci kruha ali žemelj v žužember- 
ški Iskri, novomeškem hotelu Metropol, gostišču Prinovec, 
trgovini Emona Dolenjke, gostišču Na trgu in še kje niso 
ustrezali pogojem, ki jih  predpisuje pravilnik o kakovosti 
živil. Največkrat je v oceni opravljene analize novomeškega 
Zavoda za socialno medicino in higieno dela celo pisalo, da 
živila niso bila primerna za promet.

B. B.

*

IZN.AJDUIVO, A PREPOVEDANO -  Takšni prizori na 
dolenjski magistralki postajajo ob današnji bencinski krizi 
povsem vsakdanji Tovornjaki, k i se vračajo prazni, se 
dogovore za takšen način varčevanja. Le da mu imajo 
m iličn ik i marsikaj o č ita ti V prvi vrsti nepravilno naložen in 
previsok tovor. Toda v današnjem položaju se včasih tudi 
plačilo kazni izplača. (Foto: B. B.)

VSAKA NESREČA A LI PREKRŠEK POSLEJ TOČKOVANA — O tem namreč govori nov, 198. člen 
zakona o temeljih varnosti cestnega prometa, ki za povzročitelje nezgod in redne ,,prekrškaije“ 
predvideva ob določenem zbiru točk ponovno preveijanje cestnoprometnih predpisov. Skoda le, da 
se pristojni ne odločijo, da takšne teste občasno predpišejo vsem udeležencem v prometu.

Prijavila nesrečo, ki je ni bilo
Denarne kazni Vrbaniču in Sejdinoviču za izmišljeno nesrečo, ki bi naj povrnila škodo -

Poskusi tovrstnih prevar se kar vrstijo

Čmomaljčana 26-letni Zdravko Vrbanič in deset let starejši 
Nezir Sejdinovič sta 24. avgusta lani predložila Zavarovalni 
skupnosti Triglav -  Dolenjski območni skupnosti v Novem mestu 

• ^zavarovalno polico in odškodninski zahtevek za povračilo na avtu 
povzročene škode. Vsa zadeva bi se veijetno srečno iztekla če v 
zavarovalnici o njuni zgodbi ne bi posumili.

Tako pa sta Vrbanič in Sejdinovič Tudi na obravliavi je gejdinov.č pri-
te dni morala pred senat novomeške 
enote temeljnega sodišča Novo mes
to. Obtožni predlog je  govoril o 
tem, da sta Vrbanič in Sejdinovič, ki 
je  že bil kaznovan, predložila lažni 
odškodninski zahtevek, lažno p ri
javo škodnega primera odgovor
nosti, saj sta v teh papirjih navedla, 
da je 21. avgusta lani Vrbanič v 
križišču v Dtlenjskih Toplicah izsilil 
prednost Sejdinoviču. Po njunih do
kaj natančnih navedbah naj b i ta
krat prišlo do trčenja, v katerem je 
nastalo natanko za 4.833,30 din 
škode. No, že kaj kmalu se je 
pokazalo, da obtoženca Dolenjskih 
Top lic  tistega dne še videla nista.

PONESREČI
POBEGNIL

V  soboto ob 22.45 se je po 
regionalni cesti v Brestanici peljal z 
osebnim avtom 28-letni Božislav 
Kosalec iz Krškega. Ko je pripeljal v- 
prednostno križišče, mu je  iz stran
ske ceste izsilil prednost neznani 
voznik, k i je  po oplazenju odpeljal 
naprej. Neznanega voznika diane so 
izsledili že po nekaj urah. S lo je  za 
vinjenega Rajka Derstvenška s Seno
vega, k i so ga m iličn ik i našli doma.

V BOLNIŠNICI 
PODLEGEJL 

POŠKODBAM
O nesreči, k i se je  pripetila  v 

nedeljo zvečer v Trebnjem, ko je 
Stanko Pungerčar z osebnim avtom 
trč il v avtobus, k i je  obračal kar na 
magistralni cesti, poročamo na dru
gem mestu. Ob zaključku redakcije 
pa smo prejeli vest, da je v novo
meški bolnišnici poškodbam pod
legla Pungerčarjeva sopotnica, 
52-!etna Andreja Cunta iz Mihovega 
17.

znal, da mu je  na Trgu svobode v 
Č rnom lju nekdo poškodoval vozilo 
in da ga je  zatem sostanovalec 
Vrbanič navedel na zamisel o lažni 
prijavi nesreče in možnosti po
vrnitve škode.

Sodišče, k i je  pregledalo vse spise 
zavarovalnice, ugotovitve delavcev

Z avtobusom 
povozil pešca 

in nato pobegnil
Pobeglega šoferja še isti 

večer našli na domu

Prometna nesreča, k i se je  
pripetila prejšnji teden 13. 
oktobra v Krškem, je  odjeknila 
med tamkajšnjimi prebivalci, ne 
to likan j zaradi hudih posledic, 
pač pa zaradi vedenja avtobusne
ga šoferja, k i je s pobegom sku
šal u it i rok i pravice.

36-!etni Jože Bukovec iz Buč
ke p ri Sevnici je  omenjenega dne 
ob 21.40 zapeljal avtobus celj
skega Izletnika s krške avto
busne postaje p ro ti Sevnici. Med 
vožnjo po Cesti krških žrtev pa 
je na zaznamovanem prehodu za 
pešce podrl 41-letnega Zuhdijo 
Mešiča. Avtobus je  zatem še z 
zadnjim i kolesi zapeljal Mešiču 
čez glavo, tako da je odbležal 
mrtev. Bukovec je po nesreči 
pobegnil p ro ti domu, vendar so 
bili delavci krške UNZ tudi to
kra t dovolj h itr i: pobeglega voz
nika avtobusa so samo dobro 
uro kasneje našli m iličn ik i na- 
njegovem domu.

___________________ j

UNZ in zaslišalo obtoženca, je  pre
varantoma tokra t izreklo denarno 
kazen: Sejdinoviču 15.000 in
Vrbaniču 8.000 din. Čeprav sodba 
še n i pravnomočna, je temu na rob 
le potrebno zapisati, da tovrstne 
prevare niso osamljene in  da so 
sodne dvorane zadnje mesece vse 
pogosteje priča  podobnim  obravna
vam. H krati je  pa res, da število 
prevar n i sorazmerno s številom 
tis tih , k i morajo sesti na zatožno 
klop.

B. B.

BLOK PADEL NA  
DELAVCA

Pri delu v črnomaljskem Beltu se 
je v petek dopoldne poškodoval 
22-letni Marjan Lipoščak iz Grabre- 
ka. Lipoščak je  delal p ri brusilnem 
stroju, takrat pa je  viličar, ki je  vozil 
palete, med vzvratno vožnjo zadel v 
sto ječi b lok in ga prevrnil na Lipoš- 
čaka. Ta seje p ri tem poškodoval in 
so ga prepeljali na zdravljenje v 
novomeško bolnišnico.

Mavec iz Kranja. Po tem trčenju je 
Zukajevo vozilo na cesti obrnilo, 
zaradi hudih poškodb pa je pri tem 
izgubila življenje Derviševa sopof 
nica Mehaj Hava.

Čeprav so b ili dokazi dovolj zgo
vorni, je na obravnavi Zukaj vse
skozi trd il, da je  nesrečo zakrivil 
Kodm jak, k i je pred trčenjem pre
hiteval tovornjak. Prav nasprotno pa 
je več prič  izpovedalo, da je videlo, 
kako je  Zukaj počasi zavozil na levo 
stran in  da n it i številni zvočni i® 
svetlobni signali niso zalegli. Sodišče 
je  vetjelo dokazom in je  Zukaju 
prisodilo kazen šestih mesecev za
pora. Sodba še n i pravnomočna.

IP«*i
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PO DOLENJSKI 
DEŽELI

•  Prejšnji teden je neznanec 
vlom il v osebni avto Marte Bra- 
je r iz Velike Bučne vasi. Vozilo 
je bilo  parkirano p ri novomeški 
bolnišnici. Še veliko bolj ko t to 
pa je  pomembno, daje b il rezer
voar zvrhano napolnjen z ben
cinom. Zmikavta ni prav nič 
zanimalo, s kakšno muko je  last
nica prišla do goriva, pač pa j i  j e 
enostavno iz to č il 25 litro v  ben
cina. Na ukrepe zveznega izvrš
nega sveta pač po svoje ukrepajo 
tud i nepridipravi.

•  Neki Stjepan Canjar iz 
okolice Bosiijeva je prejšnji te
den p renočil p ri črnomaljskih 
m iličn ik ih . V  tamkajšnji zadruž
ni trgov in i1 si je  namreč kupil 
steklenico ruma in  jo  p ri priči 
začel prazniti. Omamna tekoči
na je h itro  naredila svoje in  iz 
malo prej vljudnega gosta je na
stal vsiljivec in prepirljivec, k i je 
nadlegoval stranke, na koncu pa 
celo hotel p renočiti kar v trgovi
ni. Za gostitelja so se mu nato 
ponudili m iličn ik i.

•  Ne da b i zaprosil za hono
rar, je  v soboto opoldne 28-letni 
Bernardo Brajdič iz Hudej pre
peval trebanjskim avtom obili
stom. Tega se je lo t i l na najbolj 
neposreden način. K o lovra til je 
po Rimski cesti, vmes pa odpel 
venček ciganskih. Za njegova 
glasbena nagnjenja m ilič n ik i niso 
im eli posluha.

•  Kar obetavno so se začeli 
letošnji dnevi srbske kuhinje v 
novomeškem hotelu Kandija. 
2 e  prvega ' dne sta se v 
poznavanju južnjaških ob i
čajev poskusila Kristan Skulic 
in  Š te fa n  M itro v ič . 
Natakarji in m iličn ik i so ocenili, 
da njuno razbijanje kozarcev 
nima prav n ič opraviti s ku linari
čnim  tednom. Pa čeprav k  srbski 
kuh in ji baje sodi tud i to.

USODNO
IZSILJEVANJE

PREDNOSTI
j

39-letni Vincenc Gregorčič iz 
Okroga se je  13. oktobra ob 
12.35 peljel z osebnim avtom po 
lokaln i cesti od Šentrupeta pro ti 
Prelesju. Tam pa je  v križišču 
neprevidno zapeljal na prednost
no cesto in tako zaprl po t tovor
njaku, k i ga je pripeljal 20-letni 
Drago Milovanovič iz Vočnjaka 
p ri Ložnici. Ta je  š sprednjo 
stranjo trč il v Gregorčičev avto
m obil in ga potisn il nazaj. V 
silovitem trčenju je Gregorčič 
dobil tako hude poškodbe, da 
jim  je  na kraju nezgode podlegel-

l
AVTOBUS O B R A Č A L NA 

AVTOCESTI V nedeljo ob 18.55 
je  Husein Prošič iz okolice Cazina, 
sicer na začasnem delu v Zahodni 
Nem čiji, peljal avtobus nemške regi
stracije od Zagreba p ro ti Ljubljani. 
V  Trebnjem je zavil na črpalko, k i 
pa je bila zaprta, zato se je voznik 
od loč il po najkrajši po ti p r iti na 
drugo stran ceste, kjer je  črpalka v 
smeri Ljubljane delovala. Pričel je  
zavijati kar čez magistralno cesto, 
takrat pa se je iz ljubljanske smeri 
pripeljal z osebnim avtom 26-letni 
Stanko Pungerčar iz Dolnje Pre
kope. S ilovito je  trč il v avtobus, p ri 
čemer so se voznik in  trije  sopotniki 
v osebnem avtomobilu poškodovali 
in so jih  odpeljali na zdravljenje v 
novomeško bolnišnico. Materialne 
škode je  za 100.000 din.

PR E VR N IL SE JE S TR A K TO R 
JEM 19-!etni Stanislav Skube je  v

nedeljo nekaj po poldnevu 
irak to r od Aldešicev do Male^ j 
Sela. Peljal je prehitro, b il je t a ‘'  
neizkušen, zato gaje zaneslo s ceste, 
k je r  se je trak to r prevrnil. Poškod 
vanega Škubeta so prepeljali v novo
meško bolnišnico. Škode na trakt0*' 
ju  je  bilo za 10.000 din. Skube J 
vozil brez vozniškega dovoljenja.

PALICE PADLE NA CESTO '  
N iko  Z la tič  iz Dolenjskih Top li0 £  
13. oktobra popoldne peljal tovai 
njak s prik lopn ikom  od Zagrad0"  
p ro ti Žužemberku. Ko je  p ri Polj® 
nah zavijal na zoženi del ceste, ni 
je  nasproti z osebnim avtom P* 
peljal Ljubljančan Drago CeP®2 
Oba voznika sta zavirala, p ri tem P 
so železne palice, k i so bile na tov0*' 
njaku, prebile stranico in  se razsu* 
po cestišču. Nekaj palic je  pošk*oa 
valo tud i osebni avto, tako da J 
skupne škode za 150.000 din.
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ŠPORTNI KOMENTAR

Sprega kriminala in športa
Razmišljanje ob ugotovitvah javnega tožilca

Morda b i tale okvir bolj 
sodil na sosednjo stran. Kri
minal in šport se vse tesneje 
držita za roke, njun prijem  
le tu pa tam preseka kakšna 
akcija uslužbencev SDK in 
delavcev organov za notranje 
zadeve. O eni takih govo
rimo danes v našem časopisu.

Doslej znani rezultati pre
iskave govore, da si je sekre
tar novomeške ZTKO pri
svojil za lastne potrebe blizu 
50 milijonov starih dinarjev. 
Ob vsem aparatu, k i ga za
hteva samoupravna organi
ziranost takšne zveze, ob 
delegatih, k i so vseskozi ho
d ili tia taisto zvezo prosit 
denarja za svoj klub ali druš
tvo, pa ga največkrat n i b ilo! 
Mar res nihče ni posumil v 
verodostojnost podatkov, 
mar, denimo, lani ni bilo 
človeka med številnim ob
činstvom skupščine ZTKO, 
hi bi že z enostavnim izraču

nom ugotovil, da se sredstva, 
k i jih  je dala TKS, ne delijo 
po dogovorjenem ključu? 
Družbena samozaščita je to
krat odpovedala. Celo tisti, 
k i so se mastili za bogato 
obloženo mizo katere od 
novomeških gostiln na račun 
naročilnice, za katero so ve
deli, da n i opravičljiva, so 
molčali.

Novomeška zveza telesno- 
kulturnih organizacij je ime
la v lanskem letu, ko naj bi- 
se vse to dogajalo, vrsto od
borov in komisij, k i so mo
rale po samoupravno spreje
tih merilih razdeliti sredstva 
ZTKO. Svojo nalogo so ve
likodušno prepustili sekre
tarju zveze.

Odgovor na takšno verigo 
nesamo zaščitnega obnašanja 
je v zajetni mapi novo
meškega javnega tožilca.

B. BUDJA

Sobotna Inlesova igra obeta naslov
Ribničani navdušili z igro v Rovinju — V ženski drugo ligaški konkurenci nov poraz 

IMovumeščank — Zenski derbi SRL Kočevkam

Ribničani nadaljujejo s spremenljivimi igrami. Tokrat so v 
Rovinju navdušili tamkajšnje ljubitelje rokometa in presenetljivo 
gladko zmagali ter tako ponovno zasedli vrh lestvice. Zato pa 
drugoligašice h. Novega mesta s serijo porazov tonejo vse niže.
Moštvo Zrinjskega je bilo za mlade Dolenjke pretrd oreh. Še 
najzanimiveje je bilo v ženski republiški ligi, kjer šentjemejska Iskra 
in kočevski Itas ne popuščata. Kočevke so v derbiju 
prvenstva v Ptuju ugnale Dravo in si tako priborile dve točki 
prednosti pred najnevarnejšimi tekmeci v boju za prvo mesto, med 
katerimi je tudi Iskra, kije premagala Eto kar s 24 : 14.

ga spodrsljaja, saj so doslej izgubljaliROVINJ INLES 19: 29 (6:13)
Drugoligaši iz Ribnice so z odlič

no igro povsem nadigrali domačine. 
V  vrsti Inlesa tokra t ni bilo slabega 
moža in le s tako igro lahko ^.le
sarji1' računajo na osvojitev želenega 
cilja - osvojitev letošnjega naslova.

Inleš: Kersnič, D. Ilc, J. Ilc  5, 
Tanko 7, Troha 3, Karpov 5, M iku- 
ian 3, Am brožič 6, Mate, Fajdiga, 
K ljun.

Po nepopolnem 6. kolu vodi Inles 
z 9 točkam i pred Splitom, k i jih  ima 
prav tako 9. Šoštanjem (8) ter Mos- 
lavino in Istraturistom, ki sta igrala 
med seboj, vendar rezultata nismo 
prejeli.

V  naslednjem kolu igrajo R ibni
čani doma s Šoštanjem. Upajmo, da 
si inlesovci ne bodo privoščili nove-

PRULE PRED 
INLESOM

V 2. ko lu republiškega rokom et
n a  turn irja  starejših pionirjev so se 
pred dnevi v R ibn ic i pomerile vrste 
uomacega Inlesa, Prul in  Kočevja. 
Rezultati: Inles -  Prule 8 : 8, Inles 
-  Kočevje 15 : 4 in  Prule -  
Kočevje 20 : 2. V rstn i red: Prule, 
Inles, Kočevje.

Povrnjeno zaupanje vase ?
Pionirjevi odbojkarji doma zasluženo premagali Šempeter 

s 3 : 0 ( 1 1 ,1 1 ,1 2 ) — Mokronog izgubil na Bledu

V Zagrebu 
Bauer, v Pančevu 

pa Kranjčeva zmaga
Ob koncu tekmovalne 
sezone uspeh novo

meških modelarjev
Štirje novomeški modelarji so 

sc pred dnevi udeležili zveznega 
tekmovanja v Pančevu in navzic 
slabemu vremenu dosegli od lič
ne rezultate. Stojan Kranjc je b il 
Prvi, Darko Bauer pa drugi v 
Kategoriji F - l - A .  Omenjena 
dvojica je skupaj z Zuličemosvo- 
^ . _Prvo mesto tu d i med 
ekipami, medtem ko je  b il Janez 
Grošelj v kategoriji F - l - C  dru- 
9*

V soboto pa se je  novomeško 
Modelarsko zastopstvo udeležilo 
®  mednarodnega tekmovanja v 
Zagrebu za pokal republik, na 
katerem so nastopili tekmovalci 
Italije, Avstrije, Zahodne Nem
čije, Romunije, CSSR, Madžar
ske in Jugoslavije. V e lik  uspeh je 
dosegel Darko Bauer, k i je v 
Močni konkurenci zmagal v kate
goriji F - l - A ,  medtem ko je 
Ml Kranjc 32., Z u lič  pa 37. 
oziroma 38. V  kategoriji F - l - B  
Je b il Novomeščan Brudar 9., 
Uresak 14. in  Stankovič 15. 
Ekipno so b ili Novomeščani tre
bi- V  kategoriji F - l - C  je  b il 
Urošelj deveti, Može pa dvaj
seti. Ekipno so b ili Novomeščani 
peti.

Velik uspeh pa so novomeški 
Modelarji dosegli v generalni raz
vrstitvi, saj so osvojili 2. mesto

A K  Ptuj in pred klubom  iz 
Monfalcona. Še posebej pa raz
veseljujejo dobri rezultati, k i so 
•Im  ne glede na uvrstitev dosegli 
dolenjski modelarji, saj je tek- 
Movalna sezona že končana.

Dragoceno zmago si je v so
boto pred skoraj 400 gledalci 
v novomeški športni dvorani 
priboril v drugem kolu II . ZOL  
— zahod Pionir. Dragoceno zla
to, ker se je moštvu po nekaj 
zaporednih neuspehih in porazu 
s Karlovcem spet okrepilo za
upanje vase, ki ga bo še kako

BLED : MOKRONOG -  
3 : 2 ( — 14, 8, 14, - 14, 10)

V u vodni tekm i prvenstva v re
publiški lig i so odbojkarji edinega 
dolenjskega Ugaša gostovali-na Bledu 
p ro ti tamkajšnjim mladincem. Po 
ogorčeni borbi so zmagali domačini. 
Gostom ni pomagala n it i gromo
glasna pomoč skupine navijačev iz 
Mokronoga. Za Mokronog so ig rali: 
Hrovat, Pejovič, Dvornik, Jevšek, 
Mezgec, F lorjančič , Žlajpah.

V drugem kolu Mokronožani po
novno gostujejo, tokra t p ri ekipi 
"Brezovice.

PO DEVETNAJSTEM  
KOLU GRČARICE

V ribniški občinski lig i v malem _ 
nogometu je bilo  odigrano 19, kolo. " 
Rezultati: Sodražica-Prigorica 
14:4, Borac-M ladina 0:3, Uni- 
o n -L o š k i po tok  0:4, G rm ada- 
Grčarice 0:3, K o t Jurjeviča Vete
rani 2:8, S lemena-Vehke Lašče in 
Lončar-M ilica  n i rezultatov. Vodijo  
Grčarice z 29 točkam i, sledijo Loški 
po tok 28, Veterani 26, Mladina 25, 
itd .

M. G -č .

potrebovalo, če bo hotelo juri- 
šati na vrh.

Sobotna zmaga sicer n i bila n iko li 
vprašljiva, četudi je  b il Šempeter 
skorajda enakovreden nasprotnik, 
predvsem zaradi zagrizene bojevito
sti, značilne za ekipe iz majhnih 
krajev, k je r vse živi za en šport. 
Dolenjci so b ili slabši po igri v polju 
in v lovljenju serviranih žog, pa tudi 
b lok jim  ni uspeval, ko t b i od njih 
pričakovali, izkazali pa so se z neka
terim i izvrstnim i kombinacijam i v 
napadu, k i bi jih  m orali še pogosteje 
uporabljati in presenečati nasprot
nike.

Ta tekma je prinesla še dve izkuš
nji. Prva: izkazalo se je, da je, v 
celoti gledano, koristneje, če trener 
V ladim ir Jankovič med tekmo eki
po le dobro vodi, ko t je to  delal v 
soboto, ne pa tud i igra, ko t je  storil 
teden dni poprej na srečanju s Kar
lovcem. In druga izkušnja: prvič sta 
na pomembni tekm i dobila pri
ložnost najboljša mladinca Žnidar
šič in  Prah, upravičila zaupanje in 
hkrati dobila spodbudo za še res
nejši trening. Pomladitev moštva je 
dobrodošla in nujna; kaj lahko na
redi mladinec, je prav na tej tekmi 
dokazal Černač iz Žužemberka, k i 
je v napadih prispeval nekaj sijajnih 
končnic in bil med najzaslužnejšimi 
za zmago.

Za Pionir so nastopili: Vemig, 
Žnidaršič, Pečar, Škrbe, Čemac, 
Brulec, Kolarič, Babnik, Graberski 
in Prah, na tekm i pa sta sodila 
Šonaja iz Selnice ob Dravi in Jutjec 
iz Ljubljane.

V naslednjem kolu se bo Pionir 
pomeril z Novim Zagrebom v Zagre
bu.

M. L.

Kolesarji Šmihela prvi
V ekipni uvrstitvi občinskega kolesarskega prvenstva 

zmagala OŠ Šmihel

Kolesarsko društvo Novo mesto 
je ob sodelovanju OŠ Šmihel v 
soboto pripravilo zaključno kolesar
sko tekmovanje novomeških osnov
nih šol. Nastopilo je preko 70 tek-

Zmajarji končali sezono
tekmo na Lisci konec letošnjih tekmovanj — 

Krila klub med najuspešnejšimi v državi
Krški

Zmajarji so se od letošnje 
tekmovalne sezone poslovili 
pred dnevi s tekmo na Lisci, ki 
j °  je pripravil krški klub „Kri- 
la“ . Nastopilo je 36 tekmoval
cev iz devetih jugoslovanskih 
klubov, pogumni letalci pa sov 
dvodnevnih bojih vnovič poka
zali mikavnost tega športa.

PORAZ KOČEVSKIH  
KEGLJAČEV

Na kegljišču Name v Kočevju sta 
su v 11. kolu ljubljanske kegljaške 
Ijge pred dnevi pom erili vrsti doma
činov in ljubljanskega Gradisa. Po 
pričakovanju so zmagali gostje s 
5.366 podrtim i keglji p ro ti doma
čim  (4.986). ljub ljančan i so imeli v 
svojih vrstah razpoloženega Bizjaka, 
k i je z 939 keglji postavil nov rekord 
kegljišča, medtem ko je b il pri 
Kočevcih najuspešnejši Levstik z 
897 keglji.

M. G č.

Oba dneva so tekmovalci leteli 
med Lisco, Radečami in Sevnico, 
najboljšo form o pa je  pokazal Trži- 
čan Tomazin, ki je tako postal tud i 
letošnji državni prvak. Rezultati:

Tomazin (Prepih) 5.000 točk, 
Brovč 4.235, Konavec (oba Posočje 
4.104, Mlakar (K rila ) 3.844, Čater 
(K rila ) 3.544, itd. Skupni rezultati 
vseh nastopov, k i so šteli za državno 
prvenstvo, pa so takile: Tomazin 
(Prepih) 15.434, K lem enčič (Poso
čje) 13.535, Kos (Le t) 13.321, Kuš
tr in  13.261, Brovč 13.001, Konavec 
(vsi Posočje) 11.027, . .8. Pompe 
(K rila ) 9.046, 9. M lakar (K rila ) 
8.943, Itd. Skupaj je uvrščenih 54 
tekmovalcev.

Krški zmajarski k lub  je še mlad, 
pa vendar se lahko v letošnji sezoni 
pohvali z nekaj vidn im i uvrstitvami. 
Med n jim i velja posebej omeniti 
Pompetovo 4. mesto na državnem 
prvenstvu v Kranjski gori, med k lu b 
skimi dosežki pa ne gre prezreti 
višinskega rekorda, ki ga je postavil 
Sotelšek, ko je  na Lisci prvič pre
letel višinsko znamko 2.000 metrov.

novomeškega 
kolesarskega kluba so z roko v rok i 
z m ladinci,KS Drska v nedeljo p ri
pravili kolesarski trim , k i se ga je 
udeležilo preko 100 tekmovalcev. 
Njihova naloga je b ila prevoziti pro
go med Novim mestom, Stražo in 
Prečno, kjer je bila kontrolna posta
ja, in  nazaj do Drske. Udeležen
ci, k i so uspešno premagali progo, so 
dob ili značke. Najmlajšim udeleže
nec je b il komaj 8-letni M itja  Gori
šek, najstarejši 37-!etni Jože Juršak, 
najštevilnejša pa je bila družina Jur- 
šakovih.

točke s praviloma slabšimi nasprot
n iki, medtem ko so v derbijih vselelj 
slavili.

ZRINJSKI NOVO MESTO 3 1 : 
25 (14 :13) Po prvem delu je že 
kazalo, da so Novomeščanke spo
sobne za kaj več od poraza, vendar 
so v začetku drugega polčasa po
vsem popustile. Vse kaže, da bo 
novomeškim drugoligašicam v na
daljevanju prvenstva predla precej 
trda, če bodo hotele splavati iz 
nevarnih voda.

NOVO MESTO: Udovč, Kramar, 
Ilič in  6, Godler, Sitar 6, Mršnik 6, 
Jakše 7, Blažič, Pelko, Kastelic, 
Murn, Jaušovec.

Lestvica po 6. kolu: 1. D l T rokut 
10 točk, 2. Z rin jski in  Ina 9, Novo
meščanke pa so predzadnje z vsega 
trem i točkami.

V  7. ko lu igrajo doma s Koko in 
bolj ko t kdaj prej je Novomeščan- 
kam tokra t potrebna zmaga.

DERBI SRL KO ČEVKAM  Naj
zanimiveje je bilo  tokrat vsekakor v 
Ptuju, kjer sta sc v nadaljevanju 
ženske SRL srečali vodiln i moštvi 
Drave in  kočevskega Itasa. V vse
skozi izenačenim in negotovem sre
čanju so na koncu slavile Kočevke in 
z dvema nadvse dragocenima točka
ma same zasedle vrh lestvice. Med 
zasledovalkami Kočevk so tud i roko
metašice Iskre iz Šentjerneja, ki 
so doma zlahka opravile z Eto. 
Rezultati:

Drava -  Itas Kočevje 19 : 20 
(12:11), Iskra -  Eta 24 : 14 (9:8) 
itd.

Lestvica po sedmih kolih  je taka
le: 1. Kočevje Itas 12 točk, 2. - 4. . 
mesto Burja, Drava in Iskra po 10 
točk  itd.

V naslednjem kolu bodo Kočevke 
domačinke Smartnemu in verjetno 
se bodo na prvem estu še utrdile, 
medtem ko čaka Šentjernejčanke 
težko gostovanje pri „ran jen i‘ dravi.

V  moški republiški konkurenci 
so Krčani igrali p ri trboveljskem 
Rudarju in dobesedno v zadnji se
kundi izgubili točko. Zmagali so 
domačini z 28 : 27 (17:10). Naj
prijetnejše presenečenje so gotovo 
rokometaši Sevnice, k i so tokrat v 
gosteh ugnali Aero Celje 31 : 26 
(18:11).

Lestvica je takšna: 1. Rudar in 
Izola 10 točk, 3. Sevnica 9, . .  .5. 
Krško 8.

V sedmem kolu se bodo pomerili 
Krčani doma z Minervo, Sevničani 
pa z moštvom Prul.

PRETEPLI 
SODNIKE

V srečanju 7. kola ljublianske 
nogometne lige med Mladostjo 
iz Ljubljane in ribniškim Bor
cem, ki se je končalo z zmago s 
slednjih s 4 : l ,  je  prišlo po 
zadnjem sodnikovem žvižgu do 
neljubega dogodka. Domači no
gometaši M ladosti so nmreč na
padli glavnega in stranske sodni
ke in le požrtvovalnosti gostov 
gre zahvala, d a jo  možje v črnem 
niso odnesli s hujšimi poškod
bami. Poleg nogometne organi
zacije bo moral kakšno o tem 
dogodku reči tud i tožilec.

SEVNIČANI TRETJI
Članska moška rokometna ekipa 

Sevnice se kar dobro drži v I. 
slovenski ligi. V  soboto so v gosteh 
porazili ekipo Celja s 25 : 20. 
Nasprotnike so nadigrali že v za
četku tekme. V soboto utegnejo 
spet dob iti točke doma s Prulami. 
Zaenkrat imajo 9 točk, kar jih  
uvršča na 3. mesto.

ZMAGALE V  DERBIJU — Na posnetku so rokometašice kočevskega Itasa, ki so z zmago v soboto v 
Ptuju potrdile, da letos želijo osvojiti naslov in uvrstitev v II. zvezno ligo. Če seveda ne bo spodrsljajev 
kot ob koncu lanskega prvenstva. (Foto: Milan Glavonjič)

movalcev iz šestih šolskih športnih 
društev.

Rezultati: Le tn ik  1972/73: 1. 
Boštjan Murn, 2. Gregor Jovič (oba 
OŠ Grm), 3. Gregor Bevc (OŠ Šmi
hel); le tn ik 1971: .1. Sandi Hrovat, 2. 
Boštjan Nose (oba OŠ Vavta vas), 3. 
Miran Kolenc (OŠ Šmihel); le tn ik 
1970: 1. Tomaž Krevs (OS Grm), 2  
Silvo M uhič (OŠ Šmihel), 3. Jože 
Kregulj (OŠ Vavta vas); le tn ik  1969:
1. Bogdan Ravbar, 2. Gregor Ko
privnik, 3. Rok Račečič (vsi OŠ 
Šmihel); le tn ik  1968: 1. Marko Ve
sel, 2. Andrej Baškovič, 3. Robi 
Golob (vsi OŠ Šmihel). V ekipni 
razvrstitvi je zmagala OŠ iz Šmihela, 
pred OŠ Vavta vas, OŠ Bršljin, OŠ 
Grm in OŠ Brusnice. Pokrovitelj 
tekmovanja je bila novomeška TKS, 
k uspešni izvedbi tekmovanja pa so 
največ pripom ogli gostitelji, OŠ iz 
Šmihela.

USPEL 
KOLESARSKI 

TRIM
Prizadevni delavci

Navzlic dežju 
teklo preko dvesto 

tekmovalcev
Tradicionalni ulični tek na 

Drski uspel

Mladinci Drske so ob sodelovanju 
novomeške TKS in ZŠMS v petek 
pripravili že tradicionalni u ličn i tek. 
Navzlic slabemu vremenu, saj je 
tekmovalcem ponagajal dež, so 
organizatorji na startu našteli 223 
tekmovalcev, najvztrajnejši so pri
speli celo iz Maribora.

Rezultati: v skupini A je  med 48 
tekmovalci zmagal Robert Cečelič, 
2. Igor Kotar, 3. Boštjan Retelj; 
zmaga v skupini B je med 39 tek
movalci pripadla Zdenku Hlavatyju,
2. Slavko Jarc, 3. M itja  Zatorovski.
V skupini C je nastopilo 24 tekačic, 
prva tr i mesta pa so pripadla Bojani 
Godler, K lavdiji K rim  in Sandri Sti- 
panovič, medtem ko  je v naslednji 
skupini tekmovalcev (nastopilo jih  
je 37) zmagal V id  Borse, 2. Peter 
Judež in Bojan Drginc. Skromna po 
udeležbi (vsega 9) je  bila skupina, v 
kateri je  zmagala Andreja K lobučar,
2. Ma teja V idm ar, 3. Slavica Bučalo.
V  skupini „F ‘ " je  med 29 tekmovalci 
zmagal Andrej Jeriček, 2. Robi 
Udovč, 3. Bojan Vidmar. Pri žen
skah pa je v skupini osmih tekačic 
bila prva Andreja Gosenca, 2. Jelka 
L ind ič , 3. Mateja Popovič, Zanimiv 
je bil nastop mladincev. Udeležilo se 
ga je 17 tekmovalcev. 1. mesto je 
osvoji) Robert Šikonja, 2. Marjan 
Mesarič, 3. Janez Malenšek. Pri 
dekletih je zmagala Borja Eržen, dru
ga je bila M ilica Gorenc. Največ 
zanimanja je vsekakor veljalo nasto
pu članov, k i ga je dobil Metod 
Žužek, 2. je b il Ivan Škedelj, 3. 
Branko Novak, medtem ko je pri 
veteranih zmagal Lukši, 2  Štine, 3. 
Račečič.

Prireditev so z darili podprle de
lovne organizacije La oda, Dolenj
ske, Merkatorja in Krke.

INLES -  
KOLINSKA SLOVAN 

21 : 17 ( 10:6 )
V 6. kolu II .  slovenske republiške 

rokometne lige so R ibničani pre
magali igralce Kolinske in so tako 
po tem kolu v sredini prvenstvene 
razpredelnice. Najboljši strelec do
mačinov je bil Lukič s 7 zadetki.

ŠE BREZ PORAZA
Tudi po šestem odigranem kolu v 

ljubljanski nogometni lig i je moštvo 
Ribnice še brez poraza. T o k ra t je 
premagalo Krim  s 4:1 in  zanesljivo 
vodi z 12 točkam i. V  is ti lig i je 
ribniški Borec izgubil v 4. ko lu  z 
Mladostjo z 1:2. Se vest iz mladin
ske dolenjske lige: R ibničani so bili 
na gostovanju v Straži premagani od 
domače ekipe kar s 6:1.

HRIBAR KLONIL V  
FINALU

V  ribniškem domu telesne ku l
ture je bil pred dnevi tu rn ir naj
boljših namiznoteniških igralcev 
centralne ljubljanske regije. Med šes
terico igralcev sta se V finalu znašla 
Vlahovič (Vesna) in Novomeščan 
Hribar. Zmagal je  prvi z 2:0, za 
njima pa so se uvrstili Komac in 
Kalič (oba Kočevje) idr.

Prvi na
■ a w w  ■

igrišču in
w  f  ■v soli

Oskar Kovač o delu z 
najmlajšimi rokometaši

Za bodočnost krškega roko
meta n i strahu, ka jti strokovno 
in zavzeto delo s podmladkom 
se vedno dobro obrestuje. Da si 
Krčanom v vodstvu moštva, ki 
nastopa v slovenski rokometni 
ligi, ni treba preveč be liti glav s 
tem, od kod dob iti sveže moči,

fre zahvala 36-!etnemu Trbovelj- 
anu Oskaiju Kovaču. Vsi, k i ga 

ko lička j poznajo, ga k liče jo  kar 
Oki.

Z 12 le ti je  pričel z rokome
tom , k i mu je  bil na osnovni šoli 
Ivana Cankarja v Trbovljah prvi 
trener Ačkun, zatem pa je 
Oskarja kot večino sošolcev „za- 
s trup ifz  rokometom Bašič, oba 
sta bila med najbolj znanimi 
imeni trboveljskega prvoligaša 
Rudarja. „S 15 le ti sem že igral 
za prvo ekipo prvoligaša. Do leta 
1968 sem igral p ri Rudarju des
no k rilo . To je bila generacija!" 
obuja spomine Oki in gotovo si 
je kdaj zaželel, čeprav tega ni 
rekel, da bi tud i sam vzgojil dobre, 
rokometaše. Ko je leta 1970 
prišel v Krško, je prevzel vadbo 
mladih Leskovčanov. Krški mla
dinci in p ion irji, katerih vadbo 
so mu zaupali, niso n iko li razo
čarali, saj so se uvrščali pravilo
ma v sam vrh slovenskega , na- 
raščajniškega" rokometa. Kar 
pet kandidatov za slovensko 
reprezentanco je  b ilo  med

krškim i p ion irji. V  ožjem izboru 
po junijskem  taboru v Strunjanu 
so ostali Aleš Cvar, Sandi Deržič 
in Ivan Kastelic.

, Začel sem z 48 p io n irji pred 
štirim i le ti. Osip je bil precejšen, 
saj o treningi zahtevni. Zdržijo  
vedno le najboljši, z najmočnej
šo voljo. V  pripravah so fantje 
dva tedna vadili dvakrat n dan. 
Vsak je pretekel 35 kilom etrov 
in vzdignil za 40 ton uteži," 
pripoveduje O ki. Ponosen je  na 
svoje varovance, tud i zato, ker 
so to m arljiv i fantje na trenin
gih, kjer ne zamujajo, prednja
č ijo  pa tud i po uspehih v šoli. N i 
ga med n jim i, k i bi se ponašal z 
uživanjem alkohola ali kajenjem. 
„Kadeti naj b i b ili letos v vrhu, 
prav tako p io n ir ji,"  napoveduje 
Oki in pravi, da bo še eno leto 
,;vlekei‘ obe selekciji, potem pa 
misli opustiti vadbo kadetov, da 
bi se posvetil že predselekciji. To 
pa so dečki komaj v 4. razredu.

P. P.

Oskar Kovač: , Fantje s
kmetov*»so v večini in so 
boljši športniki kot mestni, 
saj že imajo delovne na
vade."
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DOLENJSKI LIST pred 2fl teti |
Nuja po uvozu pšenice i

■  ■
Iz zemlje iztisniti več — Zgodovina in nova ustava — !

Nasilni,,obiralci" grozdja — Otroške zabave na reki

LETOŠNJI JESENSKI setvi posvečamo posebno pozornost. J  
Boj se bije zato, da zasejemo predvidene površine z visokorod- J  
nimi vrstami pšenice in da bi prihodnje, leto poželi dovolj ■ 
pšenice zase in še morda za izvoz. Osvoboditi se moramo nuje ■ 
po uvozu pšenice, za katerega nam ne bi bilo treba trošiti ■ 
dragocenih deviz, saj razpolagamo z dobro zemljo, iz katere je « 
treba stisniti več, kakor pa nam je uspelo doslej.

ZGO DO VINA NAM opisuje nenehno borbo naših pradedov .■ 
za svoboščine'. Te svoboščine in pravice naših občanov so v novi i 
ustavi z ozirom na materialne pogoje močno zapopadene. Vsi si ! 
moramo prizadevati, da se bodo ustavna določila izvrševala. V L 
osnutku ustave je močno poudarjena kontrola ljudstva pri S 
izvajanju ustavnih načel. •

L)0 SEDAJ so republike razpolagale s sorazmerno majhnimi S 
sredstvi, zato tudi njihova odgovornost v gospodarstvu ni mogla S 
biti konkretno materialna, ampak predvsem organizatorska in S 
splošno politična. Po novi ustavi se bodo gospodarski skladi bolj 2 
naravno razporedili, in sicer tako, da bo mogoča na eni strani J 
večja aktivnost republik v gospodarstvu, po drugi strani pa 2 
učinkovito usmerjanje.

NA CESTI med Hrastom in Suhorjem dolga vrsta fičkov. Iz J; 
njih so urno izstopali- obiralci grozdja. Obirali so, ne da bi j 
vprašali, čigav je vinograd, in se hitro vračali v avtomobile. ■ 
Nekateri med njimi so bili celo nasilni.

ŽE ENO LETO se "šoloobvezni otroci iz Gor. Pijavškega in i 
'Ardra brez nadzorstva prevažajo s čolnom preko Save. To je i 
otrokom v veliko veselje in se neredko ustavljajo s čolnom kar !■ 
sredi reke ter počenjajo vse mogoče norosti. Dosedaj se je na S 
srečo vse dobro izteklo, kdo pa bo odgovoren, če se bo !* 
dogodila tragedija, ki bo terjala več mladih življenj?

(Iz  DOLENJSKEGA LISTA S 
18. oktobra 1962) S

SVETU OKOLI
BURNO DARILO  -  Craig 

Kipp, s katerim se zdaj že lep 
čas ukvarjajo psihiatri, medtem 
ko premišlja o poteh in stran
poteh svojega življenja, je pri
pravil za svojo mater nenavadno 
darilo. Za njen rojstni dan ji je 
podaril kuharsko knjigo, ki pa 
se je v materinih rokah raz
letela. Vanjo je namreč pod
taknil eksploziv. Morilca lastne 
matere morebiti ne bi niti do
bili, ko bi ga ne izdale umazane 
nogavice. V  njih je treniran 
policijski pes zasledil sledove 
eksploziva in fant je bil v pasti. 
To je tako, če ni več mame, da 
bi pravi čas oprala umazane 
nogavice.

PRAVICA DO GOLOTE Z 
manj strašnimi posledicami se je 
končalo srečanje Douglasa 
Metzgerja z zakonom. Možakar 
je namreč užitjal v tem, da se je 
po lastnem stanovanju sprehajal 
v adamovem kostimu, kar pa je 
motilo njegove sosede. Lju
bitelja domače nagote so pri
javili policiji in tako je moral 
stanovanjski naturist pred so
dišče, ki ga je obsodilo na 75 
dolarjev kazni. (Ta podatek iz
daja, da se je ta veievažna ne
pomembnost dogajala v Ameri
ki.) Douglas se je pritožil na 
višje sodišče, ker zahteva pra
vico do golote v lastnem stano
vanju. Sosedje menijo, da bi 
ceneje uveljavil svoje pravice, če 
bi ob napadu uveljavljanja pra
vice do nagosti potegnil rolete.

OBJEST -  Neznani zlikovci 
so čez noč š 30 kilogrami be
tona zamašili šobe znanega vod
njaka na mestnem trgu. Ker gre 
za objestno razmetavanje z be
tonom, je jasno, da se to ni 
dogajalo pri nas, temveč v švi
carskem mestu Ženeva. Za
mašeni vodnjak je ena od zna
menitosti te prestolnice, star že 
skoraj sto let.

ZA OČAKOM NOETOM -  
Ljudem, ki po turški gori Ara- 
rat iščejo ostanke Noetove bar
ke, pravijo, da so za luno. Naj
novejši raziskovalec te vrste je 
takšen, da povsem upravičeno 
sprejme kak naziv; potreben je 
le majhen popravek, 'daje bil na 
Luni. Noetovo barko namreč 
išč e James Irwin, ki je leta 
1971 raziskoval naš naravni sa
telit na licu mesta, kot se temu 
pravi. Bil je namreč na Luni s 
posadko Apolla 15.

1 ( P o r o č i l o )  s Kitajske. Ene reči vam 
1 nisem do sedaj omenil, ki pa je vendar zanimiva, 
j namreč kako mi jemo. Kaj ne, saj vendar ni 
I mogoče drugače jesti kakor z usti in zobmi. Da, 

res je, glede tega smo si edini. Nismo pa edini 
, glede na način, kako se jedi v usta nosijo. Pri 
- vas imate seveda žlice. Pa zakaj jih imate? Zato 
I ker so vam jih Ribničanje iznašli, kakor poje 
1 „ribniška“ . Tako se lahko postavljate z žlicami. 
* tukaj pa niso tako srečni, da bi imeli v svoji 
j sredini tudi Ribničane, kakor jih imate vi.

Mesto žlice, vilic in rfoža dobim dve do 30 cm 
dolgi koščeni palički.

( Z l o g l a s n i )  pisatelj Zola je umrl prve 
dni oktobra. Zadušil«ga je po noči v spanju 
strupeni plin iz peči. Imenujejo ga „neprekoslji- 
vega“ . Da, bil je neprekosljiv v največji umaza
nosti in podlosti. Da se je prodalo 2,300.000  
njegovih knjig pač jasno govori, kako sprijen je 
svet, ki hlastno sega po tem berilu. Zadnje čase 
je Zola branil izdajalskega Žida Dreyfusa, kar so

Izpušna cev -  mrtvaška tromba
Avtomobislki izpuhi zastrupljajo ozračje — Še posebno so ogroženi otroci v večjih I 

središčih — Upadanje umskih sposobnosti — Svinec tudi v hrani

mu prav močno zamerili. A Zola si je nabral 
lepih denarcev in živel prav razkošno. Storil je s 
svojimi spisi neizmerno škodo zlasti med mla
dino, in žalibog, tudi naša mladina se zabava 
često s temi strupenimi in naravnost uničujo
čimi spisi.

( F o t o g r a f i č n i )  ugledni samogib 
(avtomat) kateri bo postavljen v prostorih 
starega davčnega urada se otvori danes ter bo 
obsegal popotovanje po svetu v 28. dneh. 
Pripravm obseže razglede iz vseh delov sveta ter 
je vse jako podučno in zabavno.

( S m o  že)  skoro notri v dolgočasnih je
senskih meglah in bližamo se dolgim, dolgim 
večerom, kraljestvu naše svetilke. Ako hočemo 
njeno sveflobo zvečati, denimo novi sten, pred- 
no ga rabimo, za nekaj časa v vodo z raztoplje
no soljo, ko. je popolnoma premočen, vzemi 
ga ven in ga dobro presuši, predno ga zaviješ v 
mašilnico svetilnice.

(Iz  DOLENJSKIH NOVIC  
15. oktobra 1902)

Skoraj nemogoče si je zamis
liti podobo sodobnega mesta 
brez gostega avtomobilskega 
prometa in tanke modrikaste 

Jančiče izpušnih plinov so bolj 
/a li manj vsakdanja ,,hrana1 
mestnih prebivalcev. Če bi šlo 
le za neprijfj^^/onj, bi še kako 
bilo, venda^pa v teh meglicah 
čemi strup, ki počasi, a za
nesljivo učinkuje na centralni 
živčni sistem. Ta strup je svi
nec.

Svinec spada sicer med naj
bolj uporabne kovine. Člo
veštvo ga koristno porablja že 
dolgo vrsto stoletij; šele novejši 
čas pa je odkril, da je ta korist
ni prijatelj hkrati tudi sovraž
nik. Otroci so še posebno ob
čutljivi zanj, saj so petkrat bolj 
podvrženi škodljivim'učinkom  
svinca kot odrasli, zato se ne bi 
smelo zdeti čudno, če zdravniki 
opažajo pri otrocih, ki žive v 
središčih z gostim prometom, 
več nenormalnega obnašanja in 
težav pri učenju.-

Nekateri zgodovinarji trdijo, 
da je človeštvo že imelo s svin
cem težko izkušnjo, le da je ni 
dojelo pravi čas. Po nekaterih 
teorijah naj bi bil svinec od
govoren za propad cvetočega 
rimskega cesarstva. Rimljani so 
uporabljali svinčene cevi, po
sode, krožnike in čaše, zato so s 
hrano in pijačo zaužili tudi 
precejšnje količine svinca. 
Strup se je nabiral v njih in 
povzročil živčna in možganska 
obolenja, ki so vladajoči sloj 
degenerirala.

Dandanašnji se je svinec vti
hotapil v civilizacijo bolj pri
krito. Nihče več ne je s svin
čenih krožnikov niti ne pije iz

Fotografični ugledni samogib
Na Kitajskem j,edo s paličkami — Umrl je zloglasni pisatelj Zola, ki je neprekosljiv v 

največji umazanosti in podlosti — Posebna naprava za gledanje

Pomoč prihaja 
iz vesolja

Prvi reševalski satelit 
odlično opravil nalogo

Ko se je malo letalo s 
tremi ljudmi posadke izgubi
lo v divjinah severovzhodne 
Britanske Kolumbije, so 
kanadski reševalci takoj iz
gubili upanje, da bi lahko 
ponesrečence kdaj našli. 
Kraji, kjer so izginili, so tako 
nedostopni in divji, da jih  je 
skoraj nemogoče pregledati. 
Pa vendar je prišla pomoč — 
iz vesolja.

Sovjetski satelit, oprem
ljen z elektronskimi „ušesi“ , 
ki more ujeti zelo šibke 
signale, je na svoji redni poti 
okoli Žemlje ujel impulze 
avtomatske signalne naprave 
ponesrečenega letala. Podat
ke o metu izvora signalov je 
satelit posredoval zemeljske
mu sprejemnemu središču v 
Ottawi, kjer je računalnik 
hitro odredil, kam naj gre 
reševalna ekipa. V  nekaj 
urah je reševalni helikopter 
pobral tri ponesrečence, 
ranjene sicer, vendar pa žive.

Ta čudovita zgodba se je 
odigrala pred nekaj tedni. V  
zgodovino se je vpisala kot 
prvo reševanje ponesrečen
cev s pomočjo satelita, hkra
ti pa kot prvi praktični pre
skus nove vrste satelitov. 
Gre za satelite, ki nosijo 
kratico Sarsat in so namenje
ni odkrivanju in reševanju 
ponesrečencev. Na satelitih 
so vgrajene prisluškovalne 
naprave, ki zaznajo šibke 
signale na določeni frekven
ci, ki je mednarodno dogo
vorjena za reševalne signalne 
naprave. Le-te so poceni in s 
seboj naj bi jih imeli pri 
vsaki ekspediciji v divjino, 
prav tako tudi na vseh plovi
lih in letalih. Elektronski 
pes-čuvaj visoko nad 
zemeljsko oblo bo zlahka 
našel izgubljeno jahtico v 
širjavah oceana in prihranil 
dolgotrajno in predvsem dra
go izvidovanje z letali.

Sovjeti so bili ponovno 
prvi, saj je reševalni satelit te 
države zaenkrat edini v 
orbiti. Kmalu mu bo sledil 
še ameriški.

svinčenih čaš, saj medicina ve, 
da je to škodljivo zdravju, ven
dar pa smo bili kljub temu v 
zadnjem času tudi v Sloveniji 
priče zastrupitvam s svincem, 
ker so ljudje uporabljali kerami
čne posode z neprimernim loš- 
čem.

Še bolj prikrito zastrupljanje 
prebivalstva se dogaja na mest
nih ulicah. Nevidne milijarde 
drobcenih delcev v izpušnih pli
nih avtomobilov se vsak dan 
kopičijo v zraku in vdirajo sko
zi pljuča v kri, s krvjo pa v 
živčevje. De lc i• nastajajo pri 
izgorevanju svinčevega tetra- 
etila, ki ga proizvajalci motor
nega goriva dodajajo bencinu, 
da lepše izgoreva in tako omo
goča boljši tek motorja.

Svinčev tetraetil proizvajajo 
že od leta 1923, njegova upo
raba pa se je strmo dvigala z 
rastočim avtomobilizmom in 
razvojem motorjev, ki uporab
ljajo visokooktanska goriva. Do 
kakšnih meja je segla potrošnja 
svinca v bencinskih dodatkih, 
zgovorno kaže podatek, da v 
Veliki Britaniji avtomobilski 
motorji izpuhajo v ozračje oko
li 7.000 ton svinca na leto. .

Med znanstveniki, ki so dvig
nili glas zoper tovrstno nevar
nost, je bil specialist Jones Ru- 
ssell iz Londona. Pri meritvah 
količine svinca v krvi (meri se v 
mikrogramih na deciliter krvi) 
je ugotovil, da otroci, ki rastejo 
v londonskem prometnem sre
dišču, dosegajo stopnjo 23. 
Ra ziskave ameriških in drugih 
strokovnjakov kažejo, da je ta 
stopnja že lahko nevarna za 
razvoj umskih sposobnosti, res
ne nevarnosti pa naj bi se začele 
pri stopnji 35. Dr. Russell je 
opozoril, da je treba na svin
čeno nevarnost gledati s skrb- 
nejšimi in bolj nezaupljivimi 
očmi, žal pa njegova opozorila 
niso zalegla kaj prida.

Posebno poročilo komisije, 
ki je preučila to vprašanje pred 
dvema letoma, je ostalo dokaj 
nedolžno. V  poročilu trdijo, da 
je nevarnost svinčevih dodatkov 
v bencinu razmeroma majhna, 
češ da zavzema le 10-odstotni 
delež v stopnji svinca v krvi 
mestnih otrok, medtem ko več
ji delež, do 90 odst., odpade na 
svinec, ki pride v telo s hrano.

Dr. Russell pravi, da ima 
komisija morda celo prav,vendar 
pa ni natančneje proučila tega, 
kako da je v hrani toliko svinca. 
Meni, da izpušni plini v ozračju 
prej ali slej pridejo do posevkov 
in da se svinec tako posredno 
nalaga v kmetijskih pridelkih, se 
pravi v hrani. Torej je pesek v 
oči podatek, da je krivec hrana.

Raziskave Claira Pattersona 
iz kalifornijskega inštituta za 
tehnologijo so pokazale, da se v

Vsakega malo
Sestavljena elektrarna za 

vsako priložnost

Da so lahko izvori energije 
sonce, tekoča voda in veter, ni 
nikakršna novost, saj poznamo 
ž e prave sončne elektrarne, de
luje tudi nekaj elektrarn na 
veter, medtem ko so vodne 
elektrarne že dolgo nekaj obi
čajnega. Pri vsem tem je nova le 
zamisel, da bi vse te vire energi
je združili. Na takšno zamisel so 
prišli francoski strokovnjaki, ki 
se ukvarjajo z vprašanjem, kako 
zagotoviti energijo v spre
minjajočih se razmerah.

V Pirenejih so postavili maj
hno poskusno elektrarno, ki de
luje na vodni tok, veter in 
sonce, odvisno od tega, katere
ga od virov je v danem trenutku 
najpametneje izkoristiti. Jasno 
je, da bi bil nalogi odločanja 
človek komaj kos, saj je treba 
hkrati preverjati veliko število 
podatkov, od stanja vode in 
jakosti vetra do tega, ali ni 
morda sončno /vreme le naj
primernejše. Nalogo so zaupali 
mikroprocesorju, se pravi elek
troniki. Ta vključuje zdaj vetr
nico, zdaj turbinico, zdaj son
čno celico po načelu racional
nosti; tako mala elektrarna ves 
čas dela.

povrtninah nabere kar 90 odst. 
vsega svinca iz ozračja, medtem 
ko je odstotek svinca iz ozračja 
v travah, s katerimi krmijo ži
vino, še višji. Kmetijski strokov
njaki so tako ugotovili, da je 
pridelek v petkilometrskem 
pasu okoli Londona neprimeren 
za prehrano, medtem ko ni 
primeren za hrano otrok pri
delek, ki zraste v 40-kilometr- 
skem pasu. Razlog — s svin
čevim tetraetilom okuženo 
ozračje in kopičenje svinca v 
rastlinah.

Razumljivo je, da v nekaterih 
državah poskušajo urediti to 
vprašanje. Ponekod so pre
povedali svinčeve dodatke v 
bencinu, ponekod pa so posta
vili pred proizvajalce avtomo
bilov zahtevo, naj začno izdelo- 
v ati takšne avtomobilske mo
torje, ki ne bodo potrebovali 
tako oplemenitenega goriva. Za
nimivo je, da so Američani pri 
meritvah količine svinca v zo
beh — menda so te meritve bolj 
zanesljive kot meritve količin v 
krvi — ugotovili, da je v nekaj 
letih, odkar se na cestah pojav
ljajo novejši modeli avtomo*' 
bilov, padla količina svinca za 
36,7 odst.

Radost srca in veselost je 
vino, če se ob pravem času 
zmerno pije.

Sirahova knjiga

Vsako imetje je kamen, ki z 
obtežitvijo veže na sistem.

T. KERMAUNER

Ljudje pa vsi grešne so 
duše. Požrešnost mnogim štrli 
iz oči.

S. JESENIN

Elektrika celi
Zdravljenje težkih zlo

mov

Včasih so zlomi in po
škodbe kosti tako hudi, da 
ortopedski kirurgi ne vedo, 
ali naj poškodovani ud od
režejo ali začno zdraviti. 
Zgodi, se, da morajo po 
dolgotrajnem zdravljenju na
zadnje le opraviti nepriljub
ljeno amputacijo. V  zadnjih 
letih pa imajo na svoji strani 
pomočnika, ki veliko ob
ljublja -  elektriko.

Že nekaj časa v svetu 
poskusno zdravijo težko za- 
celjive zlome z električnim 
tokom. Najpogostejše upo
rabijo v ta namen žico, ki jo 
vpeljejo v zdrobljeno kost, 
in nato po nji v organizem 
uvajajo elektriko, ki tvori 
elektromagnetno polje, ki 
ugodno vpliva na celjenje 
kosti.

V zadnjem času se je za
čel uveljavljati nov način, ki 
je še boljši. Namesto žice 
uporabljajo kovinski ovoj, ki 
tvori pulzirajoče elektro
magnetno polje. S takšnim 
načinom zdravljenja ni po
trebno posegati v ud in je 
tako možnost infekcij še 
manjša.

V Newyorškem prezbite- 
rijanskem medicinskem sre
dišču so s kovinskimi ovoji 
rešili hudo poškodovane ude 
70 odst. tistih poškodo
vancev, katerim običajni na
čin zdravljenja ni pomagal in 
bi jim  jih morali amputirati

T B U B n a ra m a B
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Zdravje ohranimo » smehom
Resnica v starem ljudskem reku — Če se človek od srca 

nasmeji, je naredil zdravju koristno vajo

Smeh je pol zdravja, pravi 
star slovenski pregovor. Stolet- 
113 izkušnja ljudstva se strokov
njakom ni zdela vredna globlje- 
§a proučevanja in tako je bil 
smeh v psihologiji dolgo le 
Zunanji izraz veselja, v nekate- 
nn primerih pa nevrotičnega 
odzivanja na težke življenjske 
Položaje. V  zadnjem času dobi- 
va čisto novo težo v psiholoških 
raziskavah, saj ugotavljajo, daje 
Zares zdravilen za odvračanje 
slabih posledic stresa. Še več, 
nekateri raziskovalci trdijo, da 
odpravlja glavobol, učinkuje 
Proti vnetjem in celo pomaga v 
,,°ju proti visokemu krvnemu
tlaku.

Kot je dostikrat, je tudi novo 
Znanstveno zanimanje za fizio- 
ogijo in učinkovanje smeha na 
človeka sprožilo pretiravanje. 
Pred šestimi leti je izšel članek 
Normana Cousina, v katerem je 
zatrjeval, da je s pomočjo sme- 
na ozdravehga hudo hrbtenično 
oleznijo. Zdravniki so takšne 
rditve seveda takoj napadli in 
eiali, da se hude bolezni včasih 
a|ne od sebe umaknejo, ljudje 

Pa temu naravnemu dogajanju 
Pripišejo vzročnost s kakšnim 
°mačim zdravilom ali nači- 

, °m obnašanja. Vendar pa, vse 
aze, uradno medicinsko znanje 
' Pilo tako gotovo vase. Več 
ravnikov in psihologov se je 

n* .o ukvarjati s smehom na 
°v način. Prejšnji mesec so se 
rokovnjaki celo zbrali na sim- 

P°ziju v Washingtonu in raz
b i ja l i .  o tej zares nenavadni 

x '
• c-e se človek od srca nasme- 

• so ugotovili, se v njem izvrše 
Podobni telesni procesi, kakršni 

Pogajajo med lažjimi fizični-

kemičnih sprememb v bio
kemiji telesa. Kot so raziskoval
ci lahko odkrili med poskusi 
(težavni so že zato, ker se je 
težko smejati na ukaz), se v kri 
izlije več adrenalina. Najverjet
neje se hkrati z adrenalinom 
zlije po krvi v možgane tudi več 
drugih snovi, kot so endorfini, 
naravni opiati (znani iz vztraj
nega teka), kar vse deluje na 
prijetno počutje človeka.

Strokovnjaki- domnevajo, da 
leži središče za smeh v desni 
možganski polutki, saj pri lju 
deh z večjimi okvarami tega 
dela možganov ugotavljajo, da 
nimajo nikakršnega smisla za 
šalo. Norveški znanstveniki- so 
izmerili električne aktivnosti 
obeh polutk in odkrili, daje pri 
smehu desna izrazito aktivnejša. 
Nasploh danes velja za znan
stveno dokazano, da je desna 
stran možganov odgovorna za 
čustvene zadeve, leva pa za 
analitične. Ljudje s povečano 
aktivnostjo leve možganske 
polutke so morda sicer res ana
litično prodorni, n? znajo pa se 
od srca nasmejati.

Sicer pa stara resnica pravi, 
da razlaga uniči še tako dobro 
šalo.

Torej, odkritosrčen smeh je 
zdravilo, ki nas nič ne stane, 
lahko pa nam da najdragocenej
še zdravje.

MiM
(V ir: Newsveek)

Vrečke s piščančjim perjem učinkovito vsrkajo naftne madeže na 
vodah.

S perjem nad nesnago
Piščančje perje, je najnovejše orožje za odstranjevanje 

razlite nafte — Poceni in učinkovit način

Kakor je nafte po vsem vide
zu premalo, pa je je lahko 
veliko preveč in odveč, kadar 
nenadzorovano uide iz velikih 
tankerjev. Razlitja surove nafte 
so hude ekološke katastrofe, če 
se dogode v bližini obal, zato se 
v svetu trudijo iznajti čimbolj 
učinkovite načine, kako odstra
n iti nevarne naft-ne' madeže. 
Med novejšimi tovrstnimi od
k rit ji je „izum “  ameriškega 
advokata Ala Crottija, k i živi v 
Londonu. V  primerjavi z najraz
ličnejšimi detergenti je Crotti- 
jev pripomoček za čiščenje z 
nafto onesnaženih voda pre
prost, poceni in zelo učinkovit, 
saj gre za vrečke, napolnjene s 
piščančjim perjem.

ZGODBAVASA
(ODREŠILNO SREČANJE I
^  £

Na zamisel je izumitelj prišel, 
ko je opazoval fotografije, k i so 
kazale opustošenje po velikih 
razlivih nafte iz tankerjev. 
Čudil se je, kako da ptice tako 
hitro postanejo žrtve razlite 
nafte. No, pojasnilo je prepro
sto: ptičje perje zelo vpija naf
to. Za ptice je ta lastnost njiho
vega perja slaba plat zadeve, za 
borce proti naftni nesnagi pa 
dobra stvar.

Prvi poskusi s Crottijevimi 
pernatimi vrečami so se odlično 
obnesli. Na reki Mississipi je 
očiščevalcem uspelo odstraniti 
20 površinskih kilometrov velik 
naftni madež. Najprej so ga 
omejili, potem pa s pernatimi 
blazinami (.popivnali11.
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Zvečer sem se vračala z obale malo kasneje, ker je  b il to  zadnji dan 
letovanja. Ostali so odšli že pred menoj. Na vrhu sem se obrnila, da b i 
še zadnjič pogledala obalo ter se poslovila od morskih valov. V  siju 
zadnjih sončnih žarkov sem najprej ugledala bronasto telo v črtastih 
kopalkah nedoločljive barve. Srečanje je bilo tako nepričakovano, da 
sem za trenutek obstala, trdno prepričana, da je  silhueta samo plod 
moje domišljije. Zadnje dni sem često mislila na Marjana, na svojo 
prvo ljubezen. Spoznala sem ga ob m orju, v njegovih valovih sva 
preživela marsikatero lepo uro, zato me je ob pogledu na morje vselej 
obšla tista nenadna žalost, k i se ji,n isem  mogla upreti. Marjan se je 
prvi znašel: „Zdravo Sonja, kako si? “

Podal m i je  roko, v kateri se je moja skoraj izgubila. Še vedno je  
imel tih , nežen glas z žametnim prizvokom. Ta glas bi spoznala med 
sto drugimi. Je mogoče, da po desetih letih še vedno mislim nanj z 
enako globoko ljubeznijo ko t nekoč? Ljubezen je živa, k ljub  temu 
da je takrat odšel, ne da bi pojasnil zakaj.

„Daj, sediva m alo!“  je rekel. „Se t i  mudi? “
, Pravzaprav ne," sem izdavila. Nisem mu želela pokazati, ko liko  

m i je  še do njega, čeprav sem bila prepričana, da to izdajam z vsako 
besedo.

Položil je brisačo na skalo, k i je "bila še topla od sonca. Počakal je, 
da sem sedla, nato pa je sedel poleg mene. Še vedno je imel čvrste 
roke, med njegove temne lase pa se je le sem ter tja  vtihotapila 
srebrna nitka.

„S i se poročila? Kako živiš? Imaš otroke? “
„N a  vsa vprašanja nimam mnogo odgovoriti,1 sem se posmejala.

. Poročena nisem, o trok  nimam, živim pa, ko liko r dobro morem.1
„Potem  je  vse v redu, ljubica11 je  oživel. , Vesel sem, da sem te 

našel. Često sem m islil nate, na srečne ure, k i sva j ih  preživela skupaj. 
Še deset dni bom n dopustu, lahko se bova sestajala, kadar boš 
hotela.11

„M ar misliš reči, da tud i t i  nisi poročen? 1 Moj glas je  b il malce 
hripav, poln upanja, skoraj sem se sramovala nestrpnega pričakovanja 
njegovega odgovora. To bi pomenilo, da bi lahko nadaljevala tam, 
kjer sva prekinila.

.,Seveda sem, kaj pa si pričakovala? "  je lahkotno rekel, ne da bi se 
zavedal, kako me je  prizadel. ,.Menda te to  ne moti? Ne, saj ne 
morem verjeti, da si še vedno istih m isli ko t nekoč? ,Prstan na roko, 
dragec, alt pa nobene postelje.1 Tako si vedno rekla.1 Nejeverno m eje  
pogledal, ko t bi mi hotel p reč ita ti resnico iz oči. „T u d i otroke imam. 
Dva ljubka paglavca. Vse obrneta na glavo; kadar ju  ne gledaš, vedno 
kaj ušpičita. Tu na morju sta z mano. Ju tti ju  boš lahko videla. Žena 
je bolehna, pa je večinoma v sobi. Le malo gre na obalo. Zato se 
počutim  prost ko t nekoč. Kaj t i brani, da bi se ob večerili dobivala. 
Tema je, nihče naju ne bo videl. Ženi se bom že kako izgovoril. 
Recimo ju tri?  11

Vprašujoče me je  pogledal.
,'Ne vem, kaj me na tebi tako privlači? 11 je zapeljivo nadaljeval. 

»Oči imaš še vedno lepe, leta t i j ih  niso uničila. Morda sem se zaljubil 
prav vanje? A li pa v to, ker se tako razlikuješ od drugih žensk. 
Romantična si, romantika pa danes izumira, nima bodočnosti. 
Spoprijeti se moraš z življenjem, trdim  in resničnim, kakršno se t i 
ponuja, zato moraš vžeti vse, kar ti nudi, izko ris titi vsak trenutek za 
zabavo. Torej prideš? 11

, Pridem,11 sem toplo rekla. Upala sem, da dovolj trdno in  da sem 
ga prepričala. Saj ne ve, da ju t r i  odhajam. Ko se bo zbudil, bom že 
skoraj doma.

„Tore j prav, prib ližno ob isti uri. Obleci se, nekam bova odšla. 
Avto  sem kup il, n ič posebnega, pelješ se pa le. Ž iv io !11

V  tistih  nekaj trenutkih sem spoznala, da me n iko li ni ljub il, da 
najbrž sploh ni b il sposoben lju b iti. Življenje je  jemal z lahkotne 
strani, slabi ja  prepuščal drugim. Vsa ta leta, ko sem m islila nanj, sem 
si ga predstavljala povsem drugačnega, takega, kakor sem si ustvarila 
sama. Ko sem ga zdaj nenadoma zagledala v drugi luč i, je  bolečina, s 
katero sem živela vsa ta leta, počasi popustila. Nenadno srečanje je 
povzročilo, da bom odslej na morje hodila mirneje, da me šumenje 
valov ne bo več navdajalo s spomini.

JOŽI PETRIČ
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Janez Trdina Črtice in  povesti izn a vo d n e g i

1 vajami. Mišice se skrčijo, 
jjfpeši se utrip srca in krvni 

se malce dvigne. Dr.
. 'Uiam Fry primeija smeh z 

88*ngom, lahkim tekom na 
®stu. In kot vsako telesno 

ezbanje ima tudi smeh dobro- 
peJbe posledice na telo in duha. 
0 sproščenem smejanju se 
isičevje sprosti bolj, kot se 

jJc®r» kar lahko odpravi glavo- 
° ‘> srčni utrip in pritisk pa 

Padeta pod običajno raven. 
Smeh povzroči tudi vrsto

 ̂ tem, kar je last vseh ljudi, 
Zase™6 nihče kopičiti bogastva

L. GAGERN

KRANJSKA JEZA
Treba je pa še nekaj 

pomisliti. Janez, vidite, je deial pridno in dobro, ali skrbi se je 
bal; živel je kar tja naprej; nikoli ni vprašal, kaj bo treba 
kupiti, kaj napraviti; da je imel le danes jed in drugo potrebo, 
za jutrišnji dan se ni brigal prav čisto nič. Takih fantov se 
nahaja povsod grozno veliko. Zato se bojim, da bodo naši 
bodoči gospodarji še slabejši, kakor so sedanji. Janez je ravnal 
prav pametno, da je izročil kmetovanje spretnejšim rokam in 
skrbnejši glavi. Z zemljo se mora človek hudo ubijati, mora 
premišljevati noč in dan, kako in kje bo ujel kak krajcar in 
kako in kam ga bo obrnil, da bo več zalegel; drugače se ne 
zdeluje. Mana si prav lepo pomaga in bo ostala Janezu do 
smrti hvaležna. Meni sicer ni podaril kmetije, ali sem ga imela 
rada morebiti bolj ko vse druge sestre. Rekla sem že in pravim 
tudi zdaj in bom govorila, dokler bom živa: Bog mu daj mir
in pokoj in svoj nebeški raj! Ker sem vam povedala toliko o 
njem in ste me poslušali tako pazljivo, vas prosim, da primete 
kupice in trknene z mano na njegov spomin,"

DVANAJST 
LASTNOSTI

Po zajtrku sem šel v bukovje kneza Turjaškega in sem se 
sprehajal v tej prekrasni šumi do šestih popoldne. Lačni 
želodec in trudna noga sta potrebovala krepila in počitka. 
Spustim se po strmi stezi navzdol, prikorakam v Gorenjo 
Stražo in stopim v prijazno krčmico, stoječo nekoliko 
korakov od Baltovškega mostu, ki veže topliško duhovnijo s 
prečensko. Bil sem prav zadovoljen, daje nisem našel prazne. 
Za veliko, svetlo mizo je sedelo pet neznanih mož. Pili so

I

počasno vsak svojo merico in .poslušali pazljivo živinskega 
trgovca, ki jim je bral — šembiljske bukve.

Že marsikdo je rekel, da je ni ne tako pametne ne tako 
neumne reči, katere ne bi bili spisali Nemci. Naš slovenski 
kmet se je žalibog seznanil prav z najabotnejšimi izdelki 
njihove glave in brezglavosti. Le pomislimo, kako prazne 
božjega duha so skoraj vse molitvene knjige, prestavljene na 
naš jezik z neškega! Ali ta slama nam vsaj ne dela kvara. Tem 
več škode pa so naredile kvartopirske, loterijske, sanjarske in 
druge take sleparske knjižure, med katere spadajo tudi 
šembiljske bukve. Sestavil jih je prvi menda neki nemški 
menih, ali so jih pridno uredovale in pomnoževale tudi 
slovenske roke. Prerokovanja o sedanjem času so se rodila 
nedavno nekje na slovenskem Štajerskem pri ogrski meji, kar 
se lahko pozna po narečju. Pripoveduje se, da je Antikrist že 
na svetu, njegovi učenci da so imeli več zborov na Dunaju, v 
Gradcu in v Ljubljani in so se posvetovali, kako bi prekucnili 
vero.

To čenčo je bržkone sprožilo besno naskakovanje 
ustavoverne stranke na rimsko cerkev. Papežu Piju IX. 
prerokuje prijazni pisar, da bo umrl šele leta 1880 itd.

Barantač konča branje, pivci ga začno pretresati in 
presojati. Sedeč za posebno mizico, poslušam kritiko. 
Barantač se kolne in priduša, da se je do zdaj še vse izpolnilo, 
karkoli je pisala sv. Šembilja, zato se človek lahko zanese, da 
se bo izpolnjevalo vse tudi zanaprej.

Krčmar ugovarja: ,,Jaz ne verjamem nič. Piše se, kar se 
hoče, papir ni še nobenemu lažnivcu dal zaušnice."

Barantaču reče pivec: „Nikar se ne kolni. Sveto pismo te 
bukve niso. Mogoče, da veliko vedo, mogoče pa je obenem 
tudi, da si kaj malega izmišljajo. Kdo ve? " — Drugi pivec pa 
zavrne zopet krčmarja: ,,Jože, ti mahaš predaleč. Kar tako 

' naravnost sv. Šembilje ne smeš staviti na laž. Svetnica, če je 
tudi najzadnja, zna in razume, bi jaz rekel, zmerom več kakor 
mi grešniki. Tudi jaz menim, da prav vse ni res, ali me je 
skoraj strah trditi, da je vse zlagano. Meni se zdi, Jože, da si že

preveč izpital mošnjo — taka navada je pač od nekdaj na 
svetu, da bogatini ne brzdajo dosti jezika."

Trije gosti tem besedam soglasno pritrdijo. Videl sem, da 
sem zašel med prave Dolenjce. Ti ljudje so po eni strani tako 
nezaupljivi, da ne verjamejo za trdno nobeni avtoriteti, po 
drugi pa tako strašljivi, da se ne drznejo nobene popolnoma 

. zavreči. Samo čokljati starec, ki je sedel na koncu mize, ni 
izrekel na nobeno plat svojega mnenja. Krčmar se obrne proti 
njemu in ga vpraša spoštljivo: ,,No, oče Berusov! Kaj pa vi 
pravite? Starejši in pametnejši ste od nas vseh, zato bi rad 
slišal, kako boste vi obsodili to svetnico, ali kaj je. Jaz ji ne 
verjamem, ker duhovni ne spoznajo za potrebno, da bi nam 
povedali, kaj je bila in s čim se je Bogu tako prikupila, da bi 
bila prejela od njega redki dar prerokovanja. Če porečete vi, 
da ne laže, pa se bom preveril tudi jaz, kajti v celi fari ga ni 
moža, ki bi vas dosegel v modrosti vseh besed in del in bi bil 
tako vreden naše zaupljivosti in vere."

Berus se vzkloni in reče, smehljaje se: „Svojo hvalo, Jože, si 
to pot mastno zabelil. Dobro, da ni danes petek. Do zdaj sem 
molčal, ker je bilo za prazno ajdovico že tako preveč 
mlatičev. Ne smemo pozabiti, da bomo morali za vsako 
nepotrebno besedo dajati odgovor. Človek, ki je načečkal te 
bukve, je imel nekaterih reči čez mero, drugih pa pod mero. 
Več ko dosti je imel čžsa, papirja, črnila in peres, manj kakor 
je treba, pa možganov in bržkone tudi poštenja in vere. Sveto 
pismo nas uči, da ni razodel Bog prihodnosti nikomur, še 
svojemu sinu ne popolnoma. Za to vašo svetnico Šembiljo sem 
vprašal našega župnika, premeteno glavico, da se ne nahaja 
morda na celem Dolenjskem nobena taka. Pa veste, kaj sem 
izvedel? Šembilja še morda nikoli živela ni, če je živela, pa ni 
bila še krščena ne, ampak ajdovska baba, ki je sleparila 
bedake. Prav gotovo pa je, da ni napisala ne črke. Župnik so 
rekli, da so te bukve zmazane pred nekoliko sto leti. V njih ni 
tedaj ne toliko resnice, kolikor je za nohtom črnega, razen če 
so zadele kaj po naključju, kakor slepi ščinkavec zrno.
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§ Kaj vse zmore naša obrt? s
Drobno gospodarstvo družbenega in zasebnega sek 
torja pripravlja po več letih spet razstavo izdelkov

27. oktobra bo v novo
meški Športni dvorani od
prta razstava malega gospo
darstva novomeške občine, 
ki bo nedvomno privabila k 
ogledu nemalo obiskovalcev. 
Kaj bo na razstavi videti, je 
povedal Janez Penca, tajnik 
Obrtnega združenja Novo 
mesto:

,Na razstavi bodo poleg 
zasebnih obrtnikov vseh 
strok sodelovale delovne

Janez Penca: „Upajmo, da 
večji brat malega gospo
darstva — industrija — ne bo 
več z omalovaževanjem gle
dal na obrt. V  tesnejšem 
sodelovanju med obema bi 
lahko izboljšali občinsko 
izvozno-uvozno bilanco."

organizacije, ki se bavijo z 
drobnim gospodarstvom, 
med katerimi velja omeniti 
zlasti IM V  in njene izdelke s 
tega področja, prikazane že 
na razstavi v Ljubljani, skup
no s Slovenijalesom. Zasto
pane bodo vse panoge, od 
gradbeništva do izdelovalcev 
mizarskih, kovinskih, pla
stičnih, steklarskih, sodavi- 
čarskih, krojaških in drugih 
izdelkov. Predstavili pa se 
bodo tudi gostinci s posta
vitvijo vzornih omizij in s 
kulinaričnimi izdelki."

-  Kje je vznikla pobuda 
za tako razstavo, kakršne ni 
bilo v Novem mestu že od 
leta 1975?

,,Pobudo so dali novo
meški obrtniki skupno s 
turističnim društvom, pod
prli pa so jo v Medobčinski 
gospodarski zbornici in tudi 
ponudili pomoč."

Kakšen je namen raz
stave?

»Družbeni in zasebni sek
tor novomeške občine bi rad 
z javnim prikazom svojih iz
delkov vzbudil zanimanje 
predvsem v industriji za ko
operacijsko sodelovanje. Na 
tem področju je namreč še 
veliko neizrabljenih možno
sti, lahko pa bi v mnogočem 
pripomogle tudi k zmanjše
vanju uvoza. V  nekaterih 
primerih je tako sodelovanje 
že zastavljeno, veliko pa je 
še možnosti za sodelovanje 
med drobnim gospo
darstvom družbenega in za
sebnega sektoija. Obstajajo 
tudi možnosti za vključitev 
v izvoz, kar je dandanes še 
zlasti pomembno. Menimo, 
da je organizacija razstave s 
teh vidikov več kot upravi
čena. Seveda bo razstava 
hkrati zanimiva za širok 
krog občanov."

— Koliko časa bo razstava 
odprta in kakšne propagand
ne akcije jo  bodo spremlja
le? •

»Razstava bo za javnost 
odprta od 27. do 30. oktob
ra. Pripravljeni so lični lepa
ki, ki bodo opozarjali nanjo. 
Razen tega bo tik pred prire
ditvijo izšel tiskan bilten s 
podrobnimi podatki, zani
miv pa bo tudi zaradi pogo
vorov z nekaterimi starejšimi 
obrtniki."

R. BAČER
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Mnogi niso verjeli
V krajevni skupnosti Birčna 

vas so v nedeljo, 17. oktobra, 
slovesno odprli 3200 m dolgo 
asfaltno cesto od Potoka do 
Malega Podljubna. Čeprav v za
četku mnogi niso verjeli in so 
zmajevali z glavami, so se naj
bolj vneti le od lo č ili in pred 
štirim i le ti priče li zbirati p ri
spevke. Predračunska vrednost 
del je  bila ocenjena na več kot 
7,5’ m ilijona dinarjev, kar je za 
vsako gospodinjstvo pomenilo 
170.000 dinarjev. O d loč ili so se 
za skrbno varčevanje in prosto
voljno delo. Pri gradnji te ceste 
je  vsako gospodinjstvo prispeva
lo le 15.000 d in  in čez 100 ur 
dela.

Nedeljska slovesnost, k i je  bila 
v okviru občinskega praznika, je 
bila na prostoru, kjer gradijo 
novi družbeni dom. Zbranim sta 
spregovorila predsednik skupšči
ne krajevne skupnosti Birčna vas 
-  Marjan lle r, k i je  tud i prerezal 
trak, ter Jože Kukec v imenu 
predsedstva novomeške občin 
ske skupščine.

J. P.

Manj dela v cestnem prevozu
Ob omejitvah prometa zaradi naftne krize najhuje prizadet tovorni promet podjetja 

„Gorjanci" -  Na zboru delavcev sprejeta tudi vrsta notranjih varčevalnih ukrepov

13. oktobra so v prevozni delovni organizaciji Gotjanct Straža na 
zboru delavcev seznanili kolektiv z omejitvenimi ukrepi v zvezi z 
naftno krizo, ki pomeni zlasti za 165 težkih kamionov in 120 
prikolic 20-odstotno zmanjšano dejavnost.

Prizadevajo si tudi z notranji- goriva. Poleg vsega tega bo po-

■ # # / # # # / # / / / # # # # / # # # / / / # / # # / / # / # / # / / # / # / / ■

mi ukrepi, da bi bil udarec za 
kolektiv čim manj boleč. Manj
ša proizvodnja, v tem primeru 
manj dela pri prevozih, pomeni 
seveda manj dohodka in manjši 
zaslužek.

V  kolektivu so se odločili za 
vrsto varčevalnih ukrepov, pri 
katerih postavljajo na prvo 
mesto zmanjševanje norm za 
porabljeno gorivo pri prevozih, 
zahtevajo dobro nastavitev 
motorjev, znatno zmanjšanje 
voženj s tako imenovanimi 
praznimi kilometri in zavarova
nje vozil pred krajo goriva. Ugo
tovili so,' da so tatovi že na delu 
in da je iz parkiranih vozil 
ponekod že začelo zmanjkovati

ostrena kontrola gum, potroš
nja ostalega materiala itd.

Spodbujanje k varčnosti je 
bilo v  kolektivu Gorjanci že 
doslej vsakdanja praksa, vendar 
so z dodatnimi ukrepi varčnost 
še bolj zaostrili. Obeta se, da ne 
bodo smeli po cestah prevažati 
na razdalji več kot 50 kilo
metrov gradbeni material, žita
rice, les.

Da bo za 20 odst. zmanjšan 
tudi potniški promet pri Gor
jancih, je prav tako posledica 
najnovejših ukrepov, vendar o 
tem natančneje poročamo po
sebej.

Hudo pa bo prizadet tudi 
režijski transport, kjer računajo 
na polovico zmanjšano dejav
nost, to pa pomeni za tovarni
ške avtoparke hud udarec. Pa 
tudi zasebni avtoprevozniki, ki 
jih je med novomeškimi obrtni
ki že največ, bodo prisiljeni 
zmanjšati dejavnost na polovi
co. Za več nihče od navedenih 
namreč ne bo dobil goriva.

Ocene počez škodujejo
Tudi v novomeški občini veliko neizkoriščene strokovne 
in druge energij* mladih — Zal premalo osebnih zgledov

Naloga je častno izpolnjena
Kooperanti žužemberške zadruge so lani posejali 20 hektarov njiv s pšenico, letošnjo 

jesen pa je sklenjenih pogodb za setev na 54 hektarih — Plan je izpolnjen!

Akcija za izpolnitev letošnjega setvenega plana je na območju
Kmetijske zadruge Žužemberk povsem uspela. Prizadevn! ’ '
nim aktivistom je bila v veliko oporo SZDL, pohvaliti

I \j Id rrt in  v rl on rek am Nnnnlani

Prizadevnim zadruž-
 „ —   r -----— , r -----------pa je tudi

pomoč v Iskri in v dvorskem Novolesu.
V  i okviru setvenega pričevanja kmetov je stekla po

plana novomeške zadruge je na 
suhokranjski redel odpadlo 54 
hektarov površin, zasejanih s 
pšenico za novo letino. Ta plan 
in ‘ v zvezi s tem 'naloga sta 
povsem izpolnjena. Akcija pre-

GOSTIŠČE
OBNAVLJAJO

V  Žužemberku je zadružna
restavracija od 10. oktobra dalje za 
45 dn i zaprta. Prostore preurejajo in 
jih  obnavljajo tako, da bodo ustre
zali zahtevam inšpekcijskih služb. 
Zadruga se je lo tila  del pretežno z 
lastnim i sredstvi in delno s kreditom  
K IT . Posodobljeni in v sanitarnem 
pogledu ustrezni gostinski lokal bo 
predvidoma spet začel poslovati 10. 
decembra. Vsekakor bo Silvestrovo 
v njem veselo.

terenu s pomočjo SZDL, tako 
so imeli sestanke s kooperanti v 
9 krajih. Tiste, ki se sestanka 
niso udeležili, so posebej obis
kali na domu. Razen tega so 
privabili med pogodbenike še 
polproletarce, sicer zaposlene v 
Iskri Žužemberk in v Novoleso- 
vi tovarni na Dvoru. Z velikim 
razumevanjem za setveno akcijo 
so v obeh kolektivih sestanki z 
zaposlenimi uspeli in tudi med 
njimi jih je precej sklenilo po
godbe za pridelovanje pšenice, 
čera no na manjših površinah.

Učinek dobro organizirane 
akcije je, da je na Zužember- 
škem območju podpisanih 
kooperacijskih pogodb, 
dvorskem 51 in v hinjskem

Seveda bi bile možnosti za pri
delovanje še precej večje, če ne 
bi marsikje setve in žetve one
mogočala divjad.

Za suhokranjske zadružne 
kooperante je ta čas dovolj tudi 
gnojil in semen, prav takih sort, 
kot so ljudje želeli. Nevšečnost 
pa doživlja 7 kmetov, ki so 
pripravljeni na oranje, a trenut
no nimajo goriva za pogon trak
torjev.

R. B

V SOBOTO ČIŠČENJE 
ŠPORTNEGA PARKA 

LOKA

l
61
na

Novomeška telesnokulturna sku 
nost vmbi vse športnike in upora„ 
nike prenovljenih objektov na Loki 
da se udeležijo akcije čiščenja šport
nega parka v soboto, 23. oktobra. 
Udeleženci naj se na Lok i zberejo 
ob 8. uri, s seboj pa naj prinesejo 
orodje.

18. oktobra je občinska kon
ferenca ZK  v Novem mestu 
razpravljala o delu komunistov 
z mladimi in tudi v svojih vrstah 
ugotovila precej slabosti.

Še vedno je tud i med komunisti 
glede mladih veliko počeznih ocen,

kar vse kaže nerazumevanje in ne
poznavanje mladinske problematike. 
Dejstvo je , da je tud i v novomeški 
občin i veliko mladih, vsa ta energija 
pa je  zelo slabo izkoriščena, najsi bo 
na strokovnem področju ali v 
družbenopolitičnem življenju. Prav 
zato ni neupravičena bojazen, da bi 
vsa neizkoriščena sila utegnila po
stati plen našemu socjai jzmu tujih 
ideologij.

Posebej so v ' razpravi naglasih 
težave mladih kmetovalcev, k i j ih  
pogrešajo posebno v Zvezi komunis
tov. Me dtem ko je  v mestu glavni 
problem mladih zaposlitev in stano
vanje, pa je  v odročnih predelih 
ženitev. Res pa je  tud i, k o t je 
poudaril eden razpravljalcev, da pro
blematiko mladih Zveza komunistov 
postavlja na dnevni red sej pred 
kongresi ali podobnim i manifesta
cijami, sicer pa bolj redko. Mladi

želijo b iti v naši družbi sedanjost in 
ne prihodnost, temu primem o pa je 
treba z n jim i ravnati, zavedajoč se, 
da zori zdajšnja generacija v času 
ekonomske krize. Precej so raz
pravljali še o izobraževalnem pro
cesu, češ da ta večkrat odpove, kar 
zadeva form iranje osebnosti in 
samoupravno naravnanost.

y  novomeški občin i je med ko 
munisti okrog 30 odst. mladih, spo
sobni bi morali b it i svoje težave v 
glavnem reševati sami, ugotovili pa 
so, da tud i aktiva mladih komunis
tov ni dovolj ču tit i.

R. B.

SPOSOJENO TRNJE
— Tole ni eden izmed praznih 

obetov, ki ostanejo neuresniče
ni: prihodnje leto nam bo še 
teže.

(Iz Ježa)

Nemočni proti 
škodljivi 
divjadi

1

Podgozd je majhna vas i* 
desnem bregu Krke nad DvoroB 
in sodi k predelom, kjer divja1* 
naredi na posevkih največ škode- 
O lastnih izkušnjah je pravil Sta
ne Kmet, k i se sicer vsak d311 
vozi v službo v Ivančno gorico- 
ima pa tud i kmetijo.

»Spomladi vse njive ob gozdu 
popasejo jeleni. Še travo požro- 
Posejal sem koruzo, krompir 'f 
nekaj pšenice, pa so mi divji 
prašiči vse un ič ili. Sosed .ki Je 
zasejal 1 hektar s pšenico, je 111 
imel n iti to liko , da b i jo  lahko 
pokosil. Njiva je  bila da gole?* 
izrita! Zdaj se jelenjad* spravlja 
nad peso, kolerabo in repo. D>v' 
jad pride prav do vasi. Nikogaf 
se ne boji. Lani so me lovcl 
nagovorili, naj njivo s koruzo 
ogradim z bodečo žico. Stori* 
sem tako in napeljal dve vrsti 
bodeče žice, a ni n ič pomaga*0- 
Prašiči so prišli čez pregrado m 
vse un ič ili. Dobil sem od lovcev 
nekaj nad 2.000 din odškodnine- 
vendar sem moral še dodati za 
seme, da sem znova posejal- 
Tud i v gozdu delajo veliko ško
do. Sosed je  imel 50 velikih 
smrek za špirovce, pripravljenih 
za sekanje, vendar so mu jelenje 
vse obdrgn ili."

-

Stane Kmet: »Imam lepo 
zemljo, jo obdelujem, pri
delka pa skoroda ni. V  naši 
vasi smo vsi prizadeti zavoljo 
divjadi."

Ljudje pravijo, da b i morali 
b it i lovci bo lj agilni pri uničeva
nju te nadloge, a sta po besedah 
Staneta Kmeta na Dvoru le dva: 
oče in sin, ki sta letos ustrelila 5 
prašičev in 5 jelenov, drugi pa 
nič. Postavili so sicer prežo, ni 
pa jih  b ilo  na odstrel.

-  Je sploh kakšna možnost, 
da b i divjad u k ro tili in da bi 
kmet požel, kar je sejal?

„V  vasi je  b il zadružni pospe
ševalec in  smo govorili o tem, da 
bi vse najhuje ogrožene parcele 
ogradili z e lektričn im  pastirjem- 
Ne vemo pa, če bodo t i  pogovori 
in predlogi rod ili sad. Pripombe 
pa imam tud i čez poslovanje 
GG TOK Žužemberk. Finan
čno sem precej prizadet, ker 
letos spomladi iz mojega gozda 
odpeljali 6 smrek; vsaka je  ime*3 
okrog 4 kubike lesa. Zdaj ne 
najdejo »papirjev" in plačila ni- 
Večkrat sem že prosil, naj za
devo uredijo, a so našli doku
mentacijo samo za 5 kub ik°v 
mojega lesa. Do zdaj pa tudi tega 
denarja nisem dobil. Morda je 33 
podjetje taka ko lič ina  malen
kost, zaradi katere se ne izpla«*3 
be liti j i  glave, zame pa je  boleč3 
izguba.‘G

NA TONE  
ODKUPLJENIH GOB
Letošnjo izredno dobro go

barsko sezono so v Suhi kra jin i 
dobro izkoris tili. O troci, starejši, 
in tud i dopustniki, k i so b ili 
pretežni nabiralci gobf so od
prodali zadrugi 15 ton svežih 
gob, 1,7 tone suhih ju rčkov, 3,2 
tone lis ičk in 7 ton zelišč. Za vse 
te ogromne ko lič ine  so im eli 
dobro organiziran odkup tu d i v 
popoldanskem času. Kar s kam i
oni so vozili po vaseh in sproti 
odvažali kupcu Slovenija- 
sadju iz Ljubljane odkupljene 

j gobe. Izredna sezona pa se po
zna tud i v žepih nabiralcev, ki 

. sicer nimajo dosti priložnosti za 
! zaslužek. V  nekaterih družinah 
| bi z gobami skoro zaslužili , / ič -  
I ka” .

■ . ;  ■

REŠEVANJE IZ  GOREČE STAVBE -  V  petek, 15. oktobra 
popoldne, so v novomeški bolnišnici v okviru akcije NNNP izvedli 
praktičen prikaz reševanja ljudi iz vrhnjih nadstropij enega bol
niških traktov. Ob sodelovanju gasilcev je vaja uspela. (Foto: R. 
Bačer)

OBVESTILO
OBČANOM Novomeška kronika

V občini Novo mesto 
bodo boni za gorivo na na
slednjih mestih:

1. na 11 krajevnih uradih 
21. in 22. 10. 1982 od 7. -  
19. ure;

2. na sedežu občine — 
sekretariatu za notranje za
deve 21. in 22. 10. 1982 od 
7. — 19. ure ter v nedeljo 
24. 10. 1982 od 7. do 14. 
ure;

3. na sedežih krajevnih 
skupnosti Bršljin, Center,

( i Majde Šilc, Kandija — Grm, | 
”  Drska, Šmihel, Žabja vas (še 

za Gotno vas) in Ločna — 
Mačkovec 21. in 22. 10. 
1982 od 13,30 -  19. ure. 

SEKRETARIAT ZA 
NOTRANJE ZADEVE  
SKUPŠČINE OBČINE« 
Novo mesto

DRUGIČ PA KAŽIPOTE. -  Ko sadje dobro v promet. Sicer pa je ”
so prejšnji teden pri IM V sprejemali tržnic i velika izbira kostanja po *
vplačila za avtomobile R -1 8  in do 50 din, še vedno imajo gobe p
R -9 , je bilo  po mestu vse tr i dni
videti množico avtomobilov z regi
strskimi tablicami iz drugih krajev in 
republik. Ustavljali so sredi ceste in 
spraševali za pot do prodajnega mes
ta IM V, pa jim  tudi občani v večini 
primerov niso vedeli povedati. Do 
grmskega gradu, kjer je trenutno 
organizirana ta služba, bi morali 
ostaviti kažipote.

UU J  o  U IU , ov • V U llU  I 11IUJV b  n
250 din pa izredno lepa jabolka z 
ozim nico, k i pa niso poceni: veljaj 
30 do 40 din kilogram.

DEKLICE SO V V E Č IN I -  V  
novomeški porodnišnici je b ilo  m i
nuli teden rojenih 6 o trok  z ob
močja mesta1. Rodile so: Tatjana 
Deak, Majde Sile 20 — Leo; Marija 
Becele iz Kettejevega drevoreda 39 
- Urško; Vida Draganič iz Ulice 
Danila Bučarja 23 -  Nado; Vilenjka 
Jankovič iz 'Segove 16 dečka; 
Kata Ilercigonja iz k agovsKe tu  a - 
Sanjo ter Marjeta Primic s Česte 
herojev 36 Jurija.

14

PRVE M ANDARINI- Medtem 
ko kupci pogrešajo zlasti lim on, so 
se na eni stalnih stojnic na tržnic i 
pojavile domače mandarine. K ljub  
ceni 140 din za kilogram gre to

Ena gospa je rekla, da sploh 
ni res, da se nihče ne zmeni za 
delo samoupravne delavske kon
trole. Sicer ne bi med sejo 
delavske kontrole v Dolenjskem 
veterinarskem zavodu predrli 
gum na avtomobilu njenega 
predsednika. Vulkanizer je 
njih izvlekel — dve dolgi veteri 
narski igli.

iz
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od delegatovi za delegate
Potnikov preveč in premalo
Ob konicah še večja gneča na avtobusih — Prevozni

ki precej nemočni — Rešitev stopničasti delavnik
Zaradi hudega pomanjkanja 

bencina v zadnjih dveh tednih se 
je marsikdo, k i se je  doslej vozil 
113 delo s svojim avtomobilom , 
preusmeril v javni prevoz. Gneča 
»a avtobusih v času konic (ob 
prihodu in  odhodu z dela) že 
sedaj ni bila majhna, saj ima 
veliko delavcev v novomeški 
občini vsaj nekaj k ilom etrov do 
delovnega mesta, sedaj pa je 
stanje na avtobusih naravnost 
nemogoče. Kaj se tu  da sto riti, 
kako m islijo p ri „G orjancih “ , 
največjem javnem prevozniku v 
naši občin i, saj n ič  ne kaže, da 
bo bencina že ju t r i  spet na pre
tek?

„Kaže, da se konic ne bomo 
nikoli reš ili," pravi Marjan 
Smrke, d irektor tozda Avtobus
ni promet Gorjanci. „Vse naše 
primestne delavske in  šolske vož

nje so velik problem, naj gre za 
linije do Škocjana a li do Šentjer
neja, S topič, Žužemberka itd . 
Odkar je  tako pomanjkanje gori
va, je potnikov 30 do 40 odst. 
več, in to  prav v času konic. 
Vsak dan prepeljemo 13 tisoč 
potnikov. To kaže pravo stanje. 
Poleg tega so vozila ob konicah 
natrpana 200-odstotno, drugače 
pa so na pol prazna. Avtobus pa 
je rentabilen, če prevozi 250 
polnih k ilom etrov na dan.

Ob konicah nam nobeno vozi
lo ne stoji. Na vseh najbolj pro
metnih lin ijah je takrat vožnja 
skoraj vsakih 5 m inut, pa tud i 
dodatne avtobuse damo, čeprav 
se vračajo prazni, kar ekonom
sko ni upravičeno. Več ne more
mo nared iti."

- V  čem pa je  potem rešitev?
„Edina rešitev b i b il g ib ljiv , 

stopničast delovni čas, to  se 
Pravi, da bi delovne organizacije 
Načele in  končale delavnik z

enourno razliko. Avtobusi b i v 
eni u ri odpeljali delavce na vseh 
najbolj k r it ičn ih  progah in  že 
prišli nazaj po druge. Priporočilo 
o stopničastem delovnem času 
so sprejeli tu d i na nedavnem 
sindikalnem kongresu.' T udi G or
janci smo dob ili nalogo, da za 20 
odst. zmanjšamo linije. Najprej 
bodo to izletniški prevozi, lin ije, 
k i se pokrivajo z železnico (teh 
ni veliko) in  medkrajevne linije. 
K o liko r bomo to  zmanjšali, 
bodo šle vse proste kapacitete v 
primestne delavske in šolske vož
nje. V  planu za 1983 bomo 
začrtali predvsem nakup vozil za 
primestni promet, ko liko r sploh 
bo sredstev, saj stane domač 
avtobus 320 starih m ilijonov, 
uvožen pa okrog m ilija rde."

-  Javni avtobusni prevozi so v 
novomeški obč in i že leta pro
blem. Kaj so naredile delovne 
organizacije za solidnejši prevoz 
svojih delavcev?

„M i smo že navajeni kritike , 
smo pač taka dejavnost. A  za
kon nas obvezuje, da varno pre
peljemo potnike. Avtobus je 
lahko poln le do določene meje. 
Kdo bo tvegal stoječega potnika 
v vozilu z v isokim i sedeži, če je 
to gospodarski prestopek, kazen 
pa do 15 starih m ilijonov? Sicer 
pa, kjer je prevoz delavcev po 
godbeno urejen z nami (posebni 
avtobusi), kon flik to v  skoraj ni. 
Težave so, kjer delovna organiza
cija delavce povsem prepusti red
nemu linijskemu prevozu. Gneča 
izven pogodbenih šolskih l in ij."

-  Je res, da b i b il Integral 
pripravljen prevzeti še več vo
ženj, a ga ne pustite na svoje 
področje?

,,Ne! Vsi slovenski prevozniki 
smo v poslovnem združenju, kjer 
se načrtujejo in registrirajo tud i 
vse lin ije . Kooperacija z Integra
lom  na našem terenu je  dobra, 
saj predvsem v Beli kra jin i in  do 
Brežic vozi pol naših, po l Inte- 
gralovih avtobusov. In  sedaj no
ben prevoznik nima ravno pro
stih kapacitet, še posebno ob 
konicah."

-  Kako pa je  z gorivom za 
avtobuse?

„G orivo  n i problem, saj ima
mo na črpa lk i na Ljubljanski 
cesti zanje posebno' cisterno. 
Veliko slabše je  z rezervnim i deli 
in gumami. Zanje moramo dati 
polovico deviz, pa še ni jih. 
Trenutno imamo na zalogi 1 
gumo, v obratovanju na avto
busih pa jih  je  360."

Z. L IN D IČ  DRAGAŠ

Ves dan ob sadju
V soboto je bilo v Nove 
mestu posvetovanje 

pokušnja jedi iz sadja
Učitelji in učenci srednje 

šole za gostinstvo in turizem v 
Novem mestu so minulo soboto 
pripravili že drugo letošnje po
svetovanje učiteljev prehrane, 
kuharstva in strežbe srednjih šol 
za gostinstvo in turizem Slo
venije. Na aktivu, k ije  bil na tej 
šoli spomladi, so pripravili vse 
mogoče jedi iz krompirja, to 
pot pa so jesenski dar narave 
izkoristili za pripravo prek pet
deset različnih jedi s sadjem.

Pravzaprav so ves dan posve
t i l i  le sadju. Prvi referat o hra-

SADJE -  V IR  ZDRAVJA -  Pod naslovom je bilo v Novem mestu posvetovanje učiteljev sreanjin ^ ^ b a L z  ^ v e r z e ^ d m --
šol za gostinstvo in turizem Slovenije. Za učitelje, ki so ves dan poslušali vse o prehrani s sadjem, je bilo ^  R y q ^
gotovo najbolj zanimivo zadnje dejanje, ko so jedi iz sadja tudi poizkusili. (Foto. J. Pavlin) snreoovnril Aloiz Pirc

Mladi vedo, kaj jih še čaka
Kritična ocena dveletnega dela novomeške občinske konference ZSMS — Premajhna 
množičnost -  Vpliv v organih še slabši od zastopanosti -  Bojan Mikec novi predsednik

Petkova seja občinske konference ZSMS Novo mesto je bila 
temeljit obračun dela občinske mladinske organizacije v preteklih 
dveh letih, nekateri delegati pa so jo izkoristili za opozoritev na 
uspehe, težave in probleme mladih in mladinske organizacije v 
konkretnih okoljih.

Drugi del mandatnega ob
dobja po 10. kongresu ZSMS je 
bil za mlade težak. Ekonomske 
težave in nestabilnost poslabšu
jejo njihov družbenoekonomski 
položaj. Mladina v novomeški 
občini se je v tem času bolj ali 
manj vključevala v razprave o 
usmerjenem izobraževanju, za
poslovanju, štipendiranju, 
kadrovski in stanovanjski po
litik i itd. in po'svoje skušala 
pomagati pri odpravljanju te
žav. Tudi uspehov v prosto
voljnem delu in v mnogih dru
gih akcijah ne gre pozabiti, če
prav je res, da so imeli mladi 
več povedati o problemih, k i j ih  
tarejo, ter o vsem, kjer je mla
dinska organizacija bolj ali manj 
odrekla.

J

Veliko pozornosti je bilo v 
tem času posvečene idejno
političnemu usposabljanju za 
ustvarjalno delo v samouprav
nih organih, družbenopolitičnih 
organizacijah, v delegatskem sis
temu, saj še vedno ne moremo 
b iti zadovoljni z vključenostjo 
in aktivnostjo mladih v organih 
samoupravljanja in odločanja. 
Mladi so sicer povsod prisotni, a 
vprašanje je, koliko so pobud
niki in koliko so upoštevani.

Najprej vedeti, kaj potrebujemo

Sama mladinska organizacija 
še boleha za premajhno mno
žičnostjo, forumskim delom in 
n iti interesne dejavnosti mar
sikje ne vlečejo. ,.Ponudimo 
mladim dobre programe, šport
ne, kulturne in druge prireditve, 
pa bodo prišli. Ko bomo imeli 
kaj pokazati, ne bo problema 
tudi za denar, ko bomo prosili 
zanj,“  je govoril eden od raz- 
pravljalcev. Tega ne gre zanika
ti, čeprav manifestacije niso tis
to, kar mlade najbolj priteghe. 
Sicer pa zakaj mladi sami ne bi 
povedali, kaj hočejo, zakaj ne 
bi sami oblikovali programov 
glede na svoje želje in potrebe? 
Da se da, kaže IM V, kjer so bili 
mladi še pred letom povsem 
razpuščeni, danes pa je bistveno 
drugače, pa jim  programov nih
če ni prinesel na krožniku. Res 
je marsikaj odvisno od vodstva, 
vse pa ne.

Vsekakor bo občinska mla
dinska organizacija morala spre
meniti in narediti še marsikaj, 
kar ne bi smelo b iti pretežko, 
saj vsak pozna svoje delo, sla
bosti, probleme in naloge. To 
kaže tudi akcijski program do 
1984, k i so ga delegati prav 
tako sprejeli. Izvolili so tudi 
novo vodstvo občinske konfe
rence ZSMS. Novi predsednik je

Bojan Mikec, podpredsednik 
Franc UdovČ, sekretarka pa še 
naprej Metka Hrastar. Delegat 
novomeške mladine na 11. kon
gresu ZSM Jugoslavije bo Ivan 
Ilijanič iz Pionirja.

Z. L.—D.

^°klicno usmerjanje šepa, ker ni kadrovskih planov — Razpisi štipendij še niso odsev 
potreb — Prizadevanje ZSMS za spreminjanje miselnosti o proizvodnih poklicih

P IO N IR J E V I  
K U L T U R N IK I  
N A S T O P A J O  

V  L J U B L J A N I

sam naslov regijske okrogle mize ,.Vloga mladinske organi- 
iacije v sistemu usmeijenega izobraževanja, štipendiranja in za- 
Poslovanja", k ije  bila v okviru razprav pred mladinskim kongresom 
Potekli teden v Novem mestu, je dal slutiti, da vseh sicer 
Pfepletajočih se problemov v praksi ne bo moč poglobljeno 
Uravnavati, še manj pa doreči. Tako je tudi bilo. Razprava je 
Ĵ vrgLa celo vrsto problemov in nekaj rešitev ter nalog, ki bi jih 
n'°rala tudi mladinska organizacija temeljiteje prijeti v roke: 

Razpravljalci so ugotovili, da izredno težko izdelati), tudi
So mladi nekje več, drugje manj 
s°delovali pri načrtovanju mre- 
j® Sol, za katero je sedaj na 
dolenjskem še kako utemeljene 
vPrašanje, ali je res odraz želja, 
Predvsem pa resničnih potreb. 
‘ 6Žave v zaposlovanju določe- 
^  poklicnih profilov se nam- 
reč že pojavljajo. V prvem letu 
Usmerjanja je bilo ustanavljanje 
?! in dislociranih oddelkov 

sicer v skladu s kadrovskimi 
Potrebami v tedanjih gospodar
j i h  razmerah. Pojožaj pa je 
^daj bistveno drugačen. Ker 
piotamo realnih dolgoročnejših 
kadrovskih planov (v sedanjem 
gospodarskem položaju jih bo

N A  K O N G R E S U  
P E T  R A Z P R A V

hla 11. kongresu ZSMS bodo 
J'Pv°meški delegati sodelovali v delu 

petih kongresnih komisij. Njt- 
0ve razprave so rezultat tematskih 

J^Prav in okroglih miz, zadevajo pa 
^Poslovanje, vključevanje mladih 
rtokovnjakov v delo ZSMS, mlade 

j Prosti čas, domsko problem atiko 
j*1 ide jnopolitično usposabljanje ter 
kadrovsko problematiko.

mreža šol ni taka, kot bi morala 
biti, in ne ve se niti, kaj raz
vijati.

Mladi bi morali delati v tej 
smeri, da bi se delovne organi
zacije resnično plansko ob
našale glede svojih kadrovskih 
potreb, saj so lahko le one 
nosilke planiranja, čeprav ne 
sme izostati širše usklajevanje. 
Mladinska organizacija mora 
odigrati pomembnejšo vlogo pri 
usmeijanju mladih v proizvodne 
poklice, še posebno deklet, in 
to že v osnovni šoli; pomagati 
mora spreminjati zavest za pra
vilno vrednotenje proizvodnega 
dela pri mladih, kar pa bo brez 
širšega zares drugačnega odnosa 
zelo težko.

Vso problematiko na teh 
področjih po svoje kažejo tudi 
razpisi kadrovskih štipendij, ki 
so še vedno bolj odraz želja in 
idealnih razmer kot pa res
ničnih možnosti, in ne le da
našnjih, temveč tudi jutrišnjih 
potreb združenega dela, ko bo 
ta mladina iskala delo. Vso skrb 
je treba posvetiti temu, da bodo 
razpisi kadrovskih štipendij 
eden od kazalcev kadrovskih

potreb in omejevalcev navala v 
že sedaj prezasedene poklice.

Poleg tega se mora mladinska 
organizacija bolj zanimati za 
delo šole kot celote. ZSMS v 
vzgoji in izobraževanju je naj
slabše organizirana, malo aktiv
na, kar je ne nazadnje posledica 
splošnih razmer, ko so učenci le 
objekt, ko jih  ne pustimo in ne 
spodbujamo k samostojnemu 
razmišljanju, k samoiniciativi.

Z. L. D.

Pod pokroviteljstvom  delovne 
organizacije IMP poteka ta teden v 
L jubljan i četrto ku ltu rno  srečanje 
gradbenih delavcev Slovenije. Na 
njem sodeluje tu d i dokaj številno 
zastopstvo novomeškega Pionirja. 
To so: likovnika Ton i Vovko in 
Miško Šibila, fo togra fi Goran Ro
van, Jelka Kupec, Katjuša Borsan in 
N iko Žigante, kipar Peter Plut in 
pesnik Tone Grandovec. Poleg njih 
nastopata na letošnjem srečanju Pio
nirjev mešani pevski zbor in  humo
rist Miha Kovač.

R A Z P IS  Z A  
S T A N O V A N J S K A  
P O S O J IL A  ŠE D O  
15. N O V E M B R A

Samoupravna stanovanj
ska skupnost občine Novo 
mesto obvešča vse organi
zacije združenega dela in ob
čane, ki želijo pridobiti po
sojilo za nakup etažnih sta
novanj ali za gradnjo zaseb
nih individualnih hiš, da po
daljšuje razpis, ki je bjl ob
javljen v 24. številki Dolenj
skega lista 17. junija 1982. 
Pod tedaj navedenimi pogoji 
za pridobitev posojil je raz
pis podaljšan do 15. novem
bra letos. Podrobnejše infor
macije dajejo v samoupravni 
stanovanjski skupnosti ob
čine Novo mesto (tudi po 
telefonu 2 1 -0 4 0 , interno 
260).

sadja je spregovoril Alojz Pirc, 
tehnolog za sadjarstvo in vinog
radništvo pri Agrokombinatu 
Krško — TO Kooperacija, Milka 
Češarek vodja razvojne službe 
pri Srednji šoli za gostinstvo in 
turizem Novo mesto, pa je 
udeležencem aktiva govorila o 
uporabi sadja v prehrani. Na 
koncu so vsi udeleženci posveta 
imeli priliko videti in poizkusiti 
jedi iz sadja. Med jedmi za 
pokušnjo so b ili sadni čaji, ne
kaj deset vrst sadnih kruhov; na 
bogato obloženi mizi pa so bile 
tudi jedi: s kostanjem nadevan 
puran, pečene ribe z lešniki, 
bobovčeva kuhana šunka, sadne 
juhe in še nekaj nad petdeset 
drugih, ki so bile gotovo prava 
poslastica tudi za pravega slado
kusca. Po odhodu učiteljev je 
namreč na mizi ostalo le nekaj 
industrijskih sadnih pudingov. 
Mapa z recepti priprave jedi iz 
sadja, izdana ob tej priložnosti, 
bo prišla prav mafsikateremu 
strokovnjaku, saj so bile mnoge 
jedi tu prvič „na svetlo dane“ , 
recepte zanje pa so v veliki meri 
prispevali učenci in učitelji šole 
iz Norega mesta.

J. P.

O  O S N U T K IH  
S P R E M E M B

Za danes je  sklicana seja novo
meškega občinskegasindikalnega sve
ta. Č lani bodo obravnavali osnutek 
sprememb in dopolnitev občinskega 
družbenega plana za obdobje 
1981-1985 ter osnutke sprememb 
samoupravnih sporazumov, o te
meljih planov interesnih skupnosti 
gospodarskih in družbenih dejavno
sti za isto obdobje.

Šolske malice preskromne?
Mala anketa o razmerah v novomeških srednjih

šolah

Prehrambne navade dijakov so 
zelo različne, zato je  težko p ri
praviti tako malico, da b i vsem 
ugajala. Mnogim ni všeč skuta ne 
pašteta, četudi je taka malica 
dovolj kalorična in biološko 
polnovredna. Toda d ijaki si že
lijo  sendvič z veliko šunke. V  
novomeških srednjih šolah nima
jo  nikjer top lih  malic, ker bojda 
nimajo dovolj prostora za tako 
veliko število dijakov, ponekod 
so celo brez jedilnice.

V  D RU ŽB I NAM JE LEPŠE -  Začela so se jesenska srečanja 
starostnikov po krajevnih skupnostih. Minulo soboto so se na 
srečanju dobili starostniki v Stopičah in Žabji vasi. Vstopiški šoli 
se jih je zbralo več kot 70. Med njimi sta bili najstarejši Marija 
Ucman iz Vel. Orehka in Marija Murn iz Črmošnjic, ki sta letos 
dopolnili 87 let. 2h prijetno srečanje, ki so ga pripravile prizadevne 
članice MD RK Stopiče ob pomoči socialnega skrbstva in krajevne 
skupnosti, so veseli kulturni program prispevali pioniiji šole. (Foto: 
J. Pavlin)

V srednji šoli pedagoško- 
-tehnične usmeritve malica 40 
odstotkov dijakov. Učenci mora
jo  b it i zadovoljni z namazi, send
vič i in  napitki, sokom, kavo, 
m lekom, kakavom, tud i s sad
jem. Seveda je malica skromna, 
saj mora stati dnevno povprečno 
15 din. Svoje želje uveljavljajo 
učenci preko ankete, k i jo  v 
sodelovanju s šolsko kuhin jo iz
vaja komisija za splošne zadeve 
p ri zboru učencev. D ijakom  ni 
všeč č rn i kruh, čeprav je biološ
ko bolj vreden kot beli, pre
večkrat je na jed iln iku  čaj, pre
več paštete naenkrat in drugo. 
Menijo, da bi bila malica lahko 
boljša, če že ne manj enolična.

Srednje šole tehničnih usmeri
tev oskrbuje z malicami dom za 
učence v Šmihelu. Malice raz
deljujejo v dveh obrokih, ka jti 
jedilnica sprejme do 440 dija
kov. Skupaj z medicinskim cen
trom  je  1800 dijakov, malica jih  
okrog 1000. Cena za posamezno 
malico znaša 16 d in  in se ne zdi 
visoka, če jo  primerjaš z malico, 
kupljeno v trgovini. Dom  za 
učence se trud i, da šolska malica 
vsebuje vse norme dijaške mali
ce. Trenutno n i mogoče p ri
pravljati top lih  malic in  napit1

Kov, ko pa no prik ljučen plrn, se 
bo to spremenilo.

V  družboslovni in  ekonomski 
srednji šoli malica 73 odstotkov 
dijakov. Z malicami j ih  oskrbuje 
Gostišče na trgu. Trenutno de
lijo  malico v sobi za interesne 
dejavnosti, malicajo v razredu, 
napitke pa dobijo na hodniku, 
ker drugje n i prostora. V okviru 
seznama ponujenih malic, k i ga 
pošlje gostinska šola, lahko 
učenci izbirajo, kaj želijo malica
t i,  in predlagajo svoje želje. Tu 
so tu d i težave z d ijaki, ker jogurt 
ostaja, skute ne marajo, zato bi 
šolska skupnost lahko naredila 
anketo o tem, da bi učenci 
pojedli čimveč.

Čeprav šola za gostinstvo in 
turizem za posamezne malice 
prispeva 6 din — tako stane 
malica za učenca 11 din -  jih  
malica le 60 odst. Dežurna učen
ka razdeli malico, k i jo  pripeljejo 
iz Gostišča na trgu, d ijaki mali
cajo v razredih, napitek pa popi 
jejo v avli. Bolj urejena malica 
bo v novih šolskih prostorih, 
prav tako tud i za km etijski šol
ski center, kjer sedaj pripravljajo 
malico za 75 odst. vseh dijakov. 
To so hladne malice in napitki. 
Za 300 d in  se kuharica trud i 
p riprav iti č im bolj raznoliko hra
no, k i jo  dežurni učenci razde
lijo  po razredih, kjer malicajo. 
D ijak i z večjo štipendijo pa si 
malice kupujejo v trgovini in 
bližnjem kiosku.

V  šoli pripravljajo malice na 
splošno željo, ne pa za vse. Zakaj 
hrana ostaja? So učenci tako 
razvajeni a li ne ustreza vsem 
normam dijaške malice? In  če 
b i, a li b i si učenci vseeno malice 
kupovali?

V. PLUT
J
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Trnova pot do dobre preskrbe
Sporazumevanje med trgovci, kmetijci in industrijo -  Kdaj tržnica v Krškem?

Da bi zagotovili redno in kakovostno preskrbo, zlasti s pre
hrambnimi izdelki široke porabe, se v Krškem zavzemajo za trajno 
dohodkovno povezovanje nosilcev preskrbe v občini -  Mercatorja 
-  Preskrbe in Agrokombinata ter Žitovega tozda Pekama Krško z 
drugimi kmetijskimi, trgovskimi in živilskimi kolektivi pri nas.

Pomembnejšo vlogo pri 
preskrbi bi morali imeti tudi 
potroš iški sveti, katerih dejav
nost pa je zaenkrat še preveč 
usmerjena le v kritiko  založe
nosti trgovin, kakovosti blaga, 
odnosa prodajalcev do kupcev; 
nemalo pripomb pa je še na 
račun delovnega časa trgovin in 
premajhnega števila servisnih 
delavnic. Do sklenitve samo
upravnega sporazuma o ka
kovostni preskrbi med potrošni
škimi sveti, od katerih je bil 
najaktivnejši tisti v Krškem, in 
trgovci pa za zdaj ne prihaja, 
ker se slednji zavedajo, da bi s 
tem prevzeli nase še večjo od
govornost.

Krčani pogrešajo predvsem 
tržnico, kjer bi razen zelenjave 
in sadja lahko kupili tudi ribe. 
Zanimiv, a za žepe potrošnikov 
nič kaj razveseljiv, je podatek, 
da so morali Krčani v p ri
merjavi s potrošniki drugih tr i
najstih slovenskih mest odšteti 
največ za sveže sardele in cveta
čo, v samem vrhu pa so b ili še 
po cenah breskev, hrušk, namiz
nega grozdja, paradižnika in 
jajc. Ce bi lahko kmetje iz 
bližnje okolice ponudili svoje 
pridelke na tržnici, gotovo ne bi 
imela korenin „zelena mafija1*, 
k i v zasebnem kiosku vlada z 
visokimi cenami. Krajevna 
skupnost, Kos tak in samo-

1 Kostanjeviško praznovanje
■  ——■■ ■ — ..........—— — — ■ .  ..................

Zlate plakete in priznanja krajevne skupnosti

Kostanjevičani praznujejo 
krajevni praznik v spomin na 
tragične dogodke 21. oktobra 
1943, ko je  nemški okupator ob 
pom oči domačih izdajalcev in 
belogardistov o d k ril del organi
zacije OF in  je na Malencah 
ustrelil skupino talcev. Danes ob 
13. u ri bo na pokopališču ob 
grobišču talcev in borcev žalna 
slovesnost.

Sicer pa je  letošnje praznova
nje v duhu stabilizacije bolj 
skromno ko t prejšnja leta. Pri
čelo se je že 16. oktobra z 
izb irn im  nogometnim tekmova
njem, v petek, 22. oktobra, pa 
bo tek za vse kategorije -  od 
pionirjev do veteranov, po ulicah 
Kostanjevice. Za prehodni pokal 
se bodo v teku pomerili tu d i

tekmovalci iz pobratene krajev
ne skupnosti Dobrepolje.

Na slavnostni seji skupščine 
krajevne skupnosti in krajevne 
konference SZDL v soboto, 23. 
oktobra, bodo ob 10. v ku ltu r
nem domu podelili bronaste zna
ke Priznanje OF ter zlate plakete 
in posebna priznanja krajevne 
skupnosti zaslužnim posamezni
kom in organizacijam. Za šolo 
bo isti dan ob 14. fina ln i tu rn ir v 
nogometu, v nedeljo pa bo ob 9. 
domača strelska družina v OŠ 
Jožeta Gorjupa pripravila tek- 

.movanje v streljanju z zračno 
puško.

Krajevni praznik naj b i obele
ž ili še z manjšo komunalno p ri
dob itv ijo  od križišča do gradu 
naj b i po lož ili zaporno plast 
asfalta.

BITKA DOBLJENA, OBVEZNOST ŠE VEČJA -  Za letošnje 
ekipne državne prvake v speedwayu Kreša Omerzela, Zvoneta 
Getjeviča, Jožeta Žiberta in Cveta Berganta (z leve proti desni) je 
prejšnji teden pripravil sprejem predsednik krške občinske skup
ščine Branko Pirc. Čestital je drznim možem in jim  zaželel novih 
uspehov, da bi tako upravičili naložbo delavcev, hkrati pa polnili 
tribuno Stadiona Matije Gubca. (Foto: P. Perc)

KRŠKE NOVICE
ZAKA J LE NA POL PEČEN 

KRUH? -  To se spračujejo Krčani, 
pravega odgovora pa od nikoder. 
Pravijo, da že nekaj časa kruh sploh 
ni dovolj pečen in da večina izdel
kov pekarije močno zaostaja za tis ti
m i v sosednjih občinah. Zlobneži 
menijo, da b i se z na pol surovim 
kruhom  in trd im i žemljicami že 
obmetavali, ko ne b i bila taka dra
ginja.

PRIDOBLJENIH PRAVIC SE 
TE ŽK O  ODPOVEMO -  Starši na 
svetih osnovnih šol niso soglašali, da 
bi v poletnih in jesenskih mesecih 
u k in ili prevoze učencev, ko t je  to 
predvidela med stabilizacijskim i 
ukrepi občinska izobraževalna skup
nost. Pokazalo se je, da starši dobro 
poznajo zakonodajo in da imajo 
učenci iz oddaljenih krajev pravico 
do organiziranih prevozov. O troci, 
k i že do avtobusov niso im eli prav 
blizu, d rž ijo  pesti, da ne bi kdaj 
ostali brez prevoza zaradi višje sile, 
semkaj pa, ko t se zdi, spada gotovo
tud i nafta.

,.D A N A “  MIMO DOGOVORA 
Zvedeli smo, da b i m orali zbiralci 
sadja r  gre predvsem za jabolka 
dob iti od predelovalcev 50 par za 
kilogram pripeljanih jabolk. To je 
pravzaprav še zelo rnak>, saj ne krije 
n iti stroškov za prevoz, a še p ri tem 
nekateri pridelovalci, med tem i je  
tud i mirenska , j)a n a “ , ne spoštujejo 
dogovora. Kmetje v krški občin i ne 
bodo prizadeti ko t ponekod drugod, 
ko je zbiralec sadja zavoljo takega 
obnašanja predelovalca pač odtegnil 
50 par kmetu. Kaj pa, ko letina ne 
bo tako obilna?

NEZADOSTNO IZ  F IZ IK E  -  
Nekateri navijači in sploh ljub ite lji 
speedwaya včasih kažejo dokaj sla
bo podkovanost iz fizike. Ko si je  
zadnjič krški trener in občasno tud i 
tekmovalec Cveto Bergant poškodo
val desno nogo, so rek li, da to ni 
hudo, pozabili pa so, da p ri speed- 
wayu zaradi centrifugalne sile trp i 
prav desna noga . .  .

upravna komunalna skupnost 
bodo zato storili vse, da bi 
čimprej pričeli postopno iz
gradnjo tržnice. Dotlej pa naj bi 
vsaj na improvizirani tržnici raz
veselili potrošnike tudi z riba
mi.

Ker je preskrbljenost z me 
som zavoljo prekupčevalcev iz 
Hrvatske in od drugod nenehno 
slabša,je občinski izvršni svet 
sklenil, da bo potrebno do kon
ca leta z rebalansom proračuna 
zagotoviti 4 do 5 milijonov 
dinarjev, da bi bili ljudje vsaj 
polovično oskrbljeni.

P. PERC

■
■

SEDEM T IT O V IH  
ŠTIPENDISTOV

Doslej prejema iz Titovega sklada 
štipendije sedem mladincev iz krške 
občine. Letos sta še dva kandidata, o 
tem, da je  zanimanje za T itove 
štipendije v porastu, pa govori po
datek, da je  ta čas „na  rešetu" še 
dvajset kandidatov. Pbvsem drugač
na slika to re j ko t lani, ko  za te 
štipendije n i b ilo  pravega zanimanja.

TREŠČIL V  
MOTORISTA

Prejšnji če trtek  se je  22-tetn i 
A lo jz  Bogovič iz K riž  peljal z oseb
nim  avtom po loka ln i cesti od Pečic 
p ro ti Kostanjeku. Tam je  vozil kar 
po sredi ceste, v preglednem desnem 
ovinku pa t r č i l  v nasproti vozečega 
mopedista Ebjana Planinca iz Križ. 
Tega je vrglo v vetrobransko steklo, 
od tam pa je padel na pokrov 
m otorja in naposled hudo poškodo
van obležal na cesti. Planinca so 
prepeljali v brežiško bolnišnico.

KOLIKO DO ZDAJ?
V  o b lik i enodnevnega zaslužka so 

delavci iz posavskih občin  do prvih 
dn i oktobra zbrali 2,360.000 dinar
jev. Ves denar bodo razdelili izk lju č 
no kot socialno pomoč prizadetim  
vinogradnikom in kmetom. Vseh 
skupaj je  800, od tega 650 na 
Bizeljskem,100 v Pišecah in  50 v 
Sromljah. •

DENAR ZA  
POŠKODOVANE 
CESTE OB UJMI

Nedavno neurje z vetrom je 
povzročilo precejšnjo škodo 
predvsem na vaških cestah v 
krški obč in i. Ocenjujejo, da je 
škode za 4 do 5 m ilijonov dinar
jev. Najhuje prizadetim je  občin 
ski izvršni svet že priskočil na 
pomoč, tako, da je naročil 
Kostaku, da priskrbi potreben 
material, zlasti gramoz in pesek. 
Dela in  material v vrednosti 
okrog 3 m ilijone dinarjev, bo s 
tre tjinskim  deležem sofinancira
la santoupravnka komunalna inte
resna skupnost.

A K V A R IJ S K I
K R O Ž E K

Na naši šoli imamo velik akvarij, v 
katerem gojim o ribe in rastline. Da 
delo poteka nemoteno, smo ustano
v ili akvarijski krožek, k i ga vodi tov. 
Darinka Reberšek. Vsak teden skrbi
ta za ribe po dva učenca: vk ljuču je
ta grelec za vodo, m erita temperatu
ro, pobereta polže, k i se preh itro  
m nožijo. Enkrat na mesec vsi oč is ti
mo akvarij in zamenjamo vodo.

„  M IR A N O VAK 
OŠ X IV . d iv., Senovo

FANT SE NI ' 
DAL PODKUPITI

Pred dnevi sem na krški 
bencinski črpalki hotel ku
piti mešanico za moped. Če
prav tega goriva niso imeli, 
sem se malce dlje zadržal m  
črpalki in opazoval, kako 
poteka prodaja bencina, saj 
je bila gneča velika. Med 
drugim sem imel priložnost 
videti poskus podkupovanja. 
Lastnik avta z zagrebško 
registracijo je najbrž hotel 
kupiti več ko 15 litrov ben
cina, kolikor bi ga lahko, 
zato je prodajalcu skrivoma 
ponujal 500 dinarjev. Fant z 
bencinske črpalke pa se ni 
dal podkupiti in tako je 
Zagrebčan odpeljal z dolgim 
nosom.

ALOJZ GRILC  
Krško

NAJLEPŠA JABOLKA 
ZA IZVO Z

Sadjarske skupnosti na 
brežiškem območju slove po 
pridelovanju izvrstnega 
sadja, zato jim  ni težko pro
dati svojih jabolk v tujino. V 
intenzivnih nasadih koope
rantov so letos računali na 
250 ton jabolk, vendar bo 
pridelek nekoliko manjši, 
ker ga je na nekaterih plan
tažah poškodovala toča. 
Tako sadje lahko oddajo le 
za predelavo. Do sredine 
minulega tedna so sadjarji 
obrali sorto jonagold. Preko 
TOK Kooperacija so jih  pro
dali za izvoz 45 ton. Sloveni-, 
ja sadje in Sadje zelenjava 
sta odkupila 40 ton iste sor
te za oskrbo domačega trga. 
Do konca tedna bodo obirali 
sadjarji sorte idared, gloster 
in mutsu. Teh bodo iz breži
ške občine izvozili 100 ton.

VARČNO S KURJAVO — V  Brežicah so začeli ogrevati bloke, šole 
in vrtce 11. in 12. oktobra. Izvršni svet poziva hišne svete, delovne 
organizacije in zasebnike, naj varčujejo z gorivom in upoštevajo, de 
je zgornja meja temperature v prostorih 19° Celzija. V  toplih dneh 
naj s kurjenjem začasno prenehajo. (Foto: J. T .)

Živinoreja izpodriva pšenico
Kmetje navajajo pespeševalcem kopice razlogov v prid donosnejših poljskih kultur

Kmetijski pospeševalci, ki 
sklepajo pogodbeza setev pšeni
ce, prebijejo večino dni na tere
nu, zato je težko koga ujeti. 
Ivan Verstovšek, k i se je med 
predahom ustavil na Kooperaci
j i  Agrarie, je povedal, da je do 
konca minulega tedna obiskal 
65 kmetov na območju Slogon- 
skega. Vrhov, Kapel in Župeiev- 
ca, vendar z odzivom kmetov ni 
bil zadovoljen. Na vprašanje, 
zakaj se kmetje branijo sejati 
pšenico, je odgovoril takole: 

„Predel. k i ga obiskujem, je 
pretežno živinorejski. Nekaj 
kmetov je preusmeijenih iz
ključno v živinorejo in t i sejejo 
v glavnem koruzo, kvečjemu še 
ječmen, Jcer je to zanje najbolj 
smotrno. Med razlogi, zaradi 
katerih tudi drugi odklanjajo 
pšenico, navajajo neugodno 
menjavo njihove pšenice za

Za kurilno 
olje 

pravočasno 
vsi na vrsti

V  sode ga ne točijo več 
— Prva pošiljka pbslej 

samo tisoč litrov
Za dobavo kurilnega olja so 

pri Petrolu v Brežicah vpeljali 
natančno kartoteko, da b i pre 
preč ili špekulacije. Vsako zaseb 
no kurišče (ne gospodinjstvo) je 
upravičeno dob iti t r i  tisoč litrov 
kurilnega olja za to zimo. Razva 
žajo ga po vrstnem redu, tako, 
kot so ga ljudje naročali. Zdaj ga 
vozijo še naročnikom od lanske
ga decembra, vsakemu po 1500 
litrov.

Če b i tako nadaljevali, b i na
ročn ik i od februarja in  marca 
letos prišli na vrsto šele konec 
decembra ali celo januarja, kar je 
veliko prepozno. Izvršni svet 

'občinske skupščine v Brežicah je  
zato na seji 15. oktobra zahte
val, da bi prvo dobavo zmanjšali 
od 1500 na 1000 litrov, drugo 
pa povečali na 2000 litrov, če 
bo na razpolago dovolj olja. S 
tem ukrepom bi zagotovili pra
vočasno preskrbo vseh upravi
čencev.

Na pripombo, da imajo po
nekod cisterne polne in da za
htevajo, naj jim  gorivo natočijo 
v sode, je  izvršni svet zahteval, 
da takim  željam Petrol v“ prihod- 
nje ne sme več ustreči. V hišah, 
kjer prebivata dve družin i in 
imata eno kurišče, prav tako ne 
bodo dob ili dvakratne ko lič ine 
olja.

Petrol v Brežicah oskrbuje 
tud i naročnike s Hrvaškega. 
N jim  naj b i na predlog izvršnega 
sveta pripeljali gorivo samo 
prvič. Za naprej naj bi se t i  
odjemalci oskrbovali na svojem 
območju. Do take odločitve so 
prišli zaradi tega, ker Petrol 
nima pregleda nad tem, če na
ročn ik i iz sosednje republike 
morda le ne dobijo goriva dva
krat: enkrat tostran in enkrat 
onstran meje.

J T.

semensko (dati morajo dva k ilo 
grama zrnja za 1 kilogram seme
na) in negotovost glede odkup
ne cene v letu 1983. *

Ivan Verstovšek: „S pšenico 
posejejo kmetje v naši obči
ni oKrog 1100 hektarov na 
leto, vendar jo  večina pride
luje le zase. Te površine so 
zelo majhne, saj merijo po
vprečno le po 40 arov'/’ "

A li pšenice potem sploh ne 
sejejo?

„Seveda jo , ampak le zase. 
Razlog za to, da se ne morejo 
ogreti za pogodbeno setev, je 
po mojem mnenju tudi v tem,

da so kmetije zelo majhne, da 
so strojne ure zelo drage in  da 
se mali kmetje ter ostareli 
gospodarji izogibajo prevelikih 
stroškov. Ta čas se nekateri 
obotavljajo tudi zaradi ne
ugodnega vremena, ker se 
boje, da bo pšenica zaradi 
zamude pri setvi slabo vzklila in 
da bo zato pridelek manjši. To 
nikakor ne pomeni, da so naši ‘ 
ljudje odpovedali."

— La koliko naj bi se v 
občini povečale lanske površine 
s pšenico?

„Od 80 na 150 hektarov v 
zasebnem sektorju, to pa pome
ni v prihodnjem letu 300 ton 
pšenice.*1

Tovariš Gramc ga je dopolnil 
in navdel, da je bilo po republi
škem razdelilniku predvideno 
30 ha, vendar je brežiški občin
ski štab za povečanje kmetijske j  
proizvodnje prišel do zaključka 
da je za tukajšnje razmere real
no 150 hektarov. fi,

J. TEPPEY

»Mladi premalo odločamo”
O tem bodo brežiški delegati govorili tudi na kongresu

Razprave mladincev na seji občinske konferece ZSMS, ki ie bila 
v petek popoldne v brežiškem dijaškem domu, so vse po vrsti, 
opozarjale na premajhen vpliv in zastopanost mladih v organih 
odločanja. To velja enako za delovne organizacije kot društva, šole, 
emeljne organizacije kooperantov, krajevne in interesne skupnosti-

O teh, po mnenju udeležencev bi se ozirala tud i na njihove želje, če
bi posodobila svoje delo.

Na konferenci. so delegati k r it* ', 
zirali kadrovsko po litiko  delovnih 
organizacij, pom anjkljivo poklicno 
usmerjanje, nezadostno štipendi
ranje in  zaposlovanje ter pomanj
kanje vezi s štipendisti. Kadrovskih, 
štipendij zadnje čase skoraj ni. Za; 
h te vali so soodločanje p ri kmetijski! 
p o lit ik i, saj jim  ta sedaj ne za
gotavlja socialne varnosti. Vorganih 
TOK na prim er m ladi zadružniki 
niso člani in o ničemer ne odločajo, 
ker niso lastniki zemlje. Zato želijo 
več besede in  bi radi p rodrli z 
mnenjem, da bi istočasno s kadrov
skim načrtovanjem na km etijah na
črtovali tud i proizvodnjo. Šele to  bi 
mladim kmetom zagotovilo kruh za 
daljše obdobje.

J. TEPPEY I

konference izredno perečih pro
blemih mlade generacije, bodo dele
gati govorili tud i na kongresu ZSM 
Slovenije v Novem mestu. Res je, da 
so za take razmere delno k riv i sami, 
ker družbenoekonomske odnose in 
družbenopolitični sistem premalo 
poznajo in se vanje ne poglabljajo., 
Ta ko jih  tud i neznanje in nerazgle
danost pehata ob stran, vendar za
postavljenost ni vselej opravičljiva. 
Tako na primer nad 4277 mladih 
deluje v najrazličnejših društvih v 
katerih predstavlja mladina nad 
polovico ali celo 80 do 90 odst. 
članstva. Tam upravičeno zahtevajo 
sodelovanje p ri odločanju o pro
gramski in finančni p o litik i, saj prav 
mladi nosijo težo opravljenega dela. 
Prepričani so, da bi imela zlasti 
ku lturna društva več naraščaja, če

NOVO V BREŽICAH
VE Č K R A T BI R A D I V PODJET

JA. , Samo besede in sličice so za 
poklicno odločitev premalo,* so de
ja li m ladinci na zadnji seji občinske 
ko.nfcrcnce. Upajo, da se bodo stvari 
spremenile, če bodo mladi delavci 
tis ti, k i jim  bodo predstavili svojo 
delovno organizacijo. Seveda bi si 
tovarne in druge obrate radi prej 
ogledali.

To postavlja pred mlade 
delavce precej odgovorne zahteve, 
saj sc bodo morali poglobiti v raz
vojne programe, kadrovske in slano- 
v anjske načrte, k i morajo b iti sestav
ni deli srednjeročnega plana.

DOBRO PRIPRAVLJENI NA IZ 
PITE. Rezervni starešine iz vse ob
čine so se v soboto na prizkusu 
znanja zelo dobro odrezali. Prak
tičn i del je  bil tokra t zahtevnejši 
ko t običajno. S polavtomatsko 
puško so streljali med drugim tu d i 2 
zaščitno masko. V  skupinah po de
set so reševali taktične naloge o 
diverziji na objekte, tokra t vsi v 
vlogi komandirja diverzantske skupi
ne. Vprašanja iz vojaške teorije jim  
prav tako niso delala težav. Pozna 
se, da v pripravah na akejo NNNP 
tudi oni poskušajo kar najbolje ob
vladati zahtevano znanje.

BREŽIŠKE VESTI
DOLENJSKI UST
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M LAD IH  -  Sestanka o tem, kako bi moral nujno voziti 
avski avtobus tudi v odmaknjene kraje primoške krajevne 

^pnosti in ostalih krajev, se je udeležilo mnogo mladih. Želijo 
e|3 1 jja domovih svojih staršev in se voziti na delo. (Foto: A.

Elektrika v zaselke
§
e vedno se tu  in tam najde v 

seHr °b č in i hiša ali celo za-

tiik êt *  ne Premolej° e*e'{'

. , Da e lektrično omrežje

. *°  vztrajno razpredajo tud i v 
! 1. ^raje, imajo največ zaslug 
yri krškem E lektru, delovodstvu 

Jevnici, krajevne skupnosti, 
°der so te hiše, in ne nazadnje

domačini.

Tako so letos dob ili e lektriko 
v boštanjski krajevni skupnosti 
na Križu, v tem tednu bodo 
verjetno prvič zasvetile žarnice 
na Golem vrhu. Trenutno vle
čejo električne kable in vodo
vodne cevi med Lazami in A r t i
čami. Letos so prišli do elektrike 
tud i v nekaterih hišah pod Sv. 
Rokom v sevniški krajevni skup
nosti.

t a j n i k  m a n j

i ^ f ^ nem varčevanju n i od 
J ®Tr°oitev v skupni službi samo- 
fjjm  interesnih skupnosti Sevni
ki oine. Po ustanovitvi Centra za 
J n°  delo je namreč ostalo od- 

vPrašanje tajniških opravil za
faost socialnega skrbstva in var-

aPosled so prišli do sklepa, da(Ni
te  bodo zaposlovali na novo, 

. v bodo namreč našli v službi 
>sjn V pogovoru s skupnostjo za

KONEC TEDNA NA  
ZAJETJU?

9

Vodovodni odbor Veternik ne 
miruje. 16. oktobra so do loč ili traso 
bodočega vodovoda. Ta konec ted
na, če bo vreme naklonjeno, name
ravajo delati na zajetju. Uspešno 
poteka podpisovanje pogodb in 
vplačilo prvega dela prispevka. Več 
pristopnikov bo zmanjšalo prispevek 
v delu in denarju.

Avtobus le 
za nekatere ?

Kako do solidarnosti pri 
delavskih prevozih?

Tudi delavec iz primoške 
krajevne skupnosti bi se rad 
vozil na delo z delavskim 
avtobusom, enako, kot je  
urejen prevoz v drugih pre
delih sevniške občine. Za 
delavski avtobus so ljudje iz 
tamkajšnih krajev pripravlje
ni odšteti tudi nekaj več, 
četudi se ob tem lahko vpra
šamo, ali je to pravično. 
Ljudje v mestih živijo v lepih 
družbenih stanovanjih, za 
katere so prispevali svoj 
delež tudi delovni ljudje z 
obrobja, v lem primeru iz 
primoškega konca. Zdaj, ko 
bi Primožani potrebovali 
solidarnost p ri delavski karti 
za avtobus, se je zataknilo. 
Nikakor ni mogoče p r it i do 
samoupravnega sporazuma o 
prevozu, 'ko t da delavec ne 
razume drugega delavca, ko 
je zanj treba glasovati v de
lavskem svetu. . Nimamo 
n iti svojega človeka v teh 
organih,' je prizadeto pri
pomnil eden izmed udele
žencev sestanka na Primožu, 
kjer so ljudje ogorčeno pro
testirali zaradi počasnega 
urejanja prevoza.

Koordinacijski odbor za 
delavske prevoze p ri sindika
tih  v Sevnici bo poskusil 
ponovno doseči sprejemljivo 
rešitev. Ta naj bi bila dolgo
ročna, nekateri predlagajo, 
da bi uvedli solidarnostni 
dinar. Rešitev je  nujna. Pri
zadeti ljudje pričakujejo, da 
bo sprejeta čimprej.

A. Ž.

Obrti naposled mesto, ki ji gre
4

Preslaboten razvoj drobnega gospodarstva v sevniški občini kljub načrtu

^r t , drobno ali malo gospodarstvo, ko t to  danes različno 
*nujemo, v sevniški občin i vsekakor ni doživela potrebnega 
^aha. K ljub temu je  zanimivo, da nekateri ob rtn ik i iz sevniške 
,!ne izdelujejo razne proizvode za delovne organizacije izven 
lIle. čeprav podjetja v občin i potrebujejo prav takšne izdelke.

to l e le drobno, težko razumljivo
Kislom- . 'le , na katero opozarjajo v 

121 dveletnega izvajanja srednje-

LOVSKIp o s v e t
Kot 

°bču smo že poročali, je
skle'nf C* izvršni svet v Sevnici 

. Uyesti strožje ukrepe za- 
stvu P° divjadi v km etij-
cei0" ed drugim je omenjen
L ° dyzem posameznih lovišč, 
bedo drU2‘na Tržišče daje po
boj. , za posvet mirensko- 
gos^Hjskega bazena v tržiški 
urj p11 ^e*en 29- oktobra ob 16. 
stavn ?Vc' Vabijo na posvet pred- 
gov0 e vseh prizadetih. Po- 
diviaH*'- se že*b° 0 Stod* P° 
Posa 'n bodočem odstrelu. Od

j e z n i h  I r v v c lr ik  r l n i v i n  4 a 1 i .:znih lovskih družin želi- 
nažtt* Prine* j o  s seboj petletne 

odstre'a in lani sprejeti 
bonitiranja.

ročnega načrta te dejavnosti v 
občini. Obrtna zadruga Bohor, k i 
vse uspešneje nastopa na tržišču, je 
do nedavnega med 102 aktivnima 
obrtn ikom a vključevala iz sevniške 
občine le 35. Ker gre p ri teh večino
ma za proizvodne obrtn ike, je  o č it
na premajhna vključenost združene
ga dela iz občine v to dejavnost.

Posebno poglavje je vprašanje sto
ritvene obrti. T rud ijo  se sicer že 
močno ostareli ob rtn ik i, novih je 
vse premalo. V  Sevnici ugotavljajo, 
da davčne olajšave niso tis to , kar b i 
pomagalo tem obrtn ikom , saj so 
zanje mnogo hujši ,-,bič“  prispevki 
samoupravnih interesnih skupnosti. 
Ker sevniška občina poslej ni več 
med dopolnjevanimi občinami v re
pub lik i, bodo poslej, lahko uvedli 
davčne olajšave za obrtnike začetni
ke. Že sedaj ima zanje Ljubljanska 
banka posojila pod znatno ugodnej
šimi o brestnim i merami. O brtn ik i 
dobijo ta denar namreč lahko po 
8-odstotni obrestni meri, medtem

ko je  znano, da morajo podjetja 
zanje odšteti kar 16 odstotkov. Vse
eno se zadeva ne v rti v zaželeno 
smer.

Zato je b ilo  za sejo občinskega 
izvršnega sveta v petek, 15. oktobra 
pripravljenih tu d i sedem predlogov 
ukrepov, ki naj b i pripom ogli k 
spodbujevanju razvoja ob rti. Med 
drugim predvidevajo za obrtn ike  več 
prostora v pred le ti začrtani boštanj
ski o b rtn i coni. N jim  naj b i bila v 
večji meri namenjena stavbišča, 
prvotno namenjena družbenemu 
sektorju. Inšpektorji naj b i v bodo
če, kajpak v sodelovanju z ob rtn ik i 
samimi in strankami, uspešneje pre
ganjali šušmarje. Tudi združeno delo 
bi radi pripravili do tega, da b i iz 
svoje proizvodnje iz loč ilo  vse tisto, 
kar bi lahko ceneje naredili ob rtn ik i.

a . Ž e l e z n i k

SEVNIŠKI PABERKI
“■»uJi NEM Čez sevniško 
'dih J 0 je zadnje čase obilo 

Da imajo težave ob 
iprot j strehe tud i na bloku
Pisali ?dravstvenega doma, smo 

|tn,(jji: ? ° -  na kraju bi se le lahko 
p> ko •' 'n ure<J'D centralno ogreva- 
viej(iJe v'ada ze d ° minule sobote 
ko p, Pr 'četek kurilne sezone. 
!d TT\ er mansardna stanovanja 
(rjavo - 0 n 's° nared, tud i s
Ije hj ?f.. n' n 'č- Z malo dobre 
M. bl*° treba zvezati le nekaj

fcičnikNC 0Z“  -  M inuli četrtek je 
S v n vzorno pomagal skrbeti za 
h na koloni vozil, čakajo-
Paikj iitrov bencina na sevniški 
Pn,eta ne bi to liko  ovirali 
d Da -*e "smeri! preko križi- 
'stajg ?Jugo cesto vzdolž tovorne 
''ko L ? °m iir  j e USpe|o p rir in it i se
IU. ža£j‘.sca’ -*e k'* zanesljivo na

tod je vedno obstajala

nevarnost „padalcev“ , k i so se sku
šali v r in it i z glavne sevniške vpadni
ce. Večina je razumevajoče upošte
vala m iličn ikov nasvet in  poiskala 
začetek kolone. A nton Medved iz 
Boštanja je seveda hotel dati vedeti, 
kdo je kdo: najprej se je naredil 
,,lrancoza“ , češ da ostali tam preko 
čakajo na premog, ko pa še to ni 
bilo dovolj, je vse skupaj ozmerjal in 
-  kajpak zapeljal na črpalko!

POMOČ -  Občinski izvršni svet 
je na seji m inuli petek odobril 
10.000 dinarjev pomoči Slavici Erja
vec z Radne za pogin krave. Bartolu 
Vajsu iz Dol. Radulj so namenili 
20-000 dinarjev, s č im er naj b i si 
zgradil obrambni zid pred vodo. 
Zanimivo je, da je ta potok podivjal 
tako kot letos septembra samo še 
leta 1941. Gospodar je imel v hiši 
skoraj pol metra vode, škoda pa je 
bila ocenjena na nad 80 tisočakov.n

■iVNIŠKI VESTNIK

ZAKAJ NE 
SPORAZUMNO?

Občinski izvršni svet je  na seji v 
petek, 15. oktobra, obravnavat pred
log za razlastitev dela zemljišča šent- 
janške župnije. Tamkajšnja krajevna 
skupnost si namreč že lep čas priza
deva p ridob iti si ustreznejši prostor 
za avtobusno postajo. Sedanje ne
urejeno postajanje avtobusov pred 
trgovino Kmetijskega kombinata je 
namreč vsem v napoto. Številni do
sedanji dogovori so propadli zaradi 
nasprotovanja raznih posameznikov. 
Odmaknjenim krajem so avtobusne 
proge še to liko  bolj pomembne. Ne 
bi zato le našli sporazumne rešitve?.

BUDNI PROTI 
OGNJU

Tokrat požami varnosti ni name
njen le teden, temveč ves oktober. 
Gasilci v sevniški občin i ga namera
vajo dobro izko ris titi za preventivno 
delo. Za 25. oktober je  sklicana 
problemska konferenca o požami 
varnosti. Sevniški gasilci se bodo s 
pomočjo m iličn ikov lo t ili akcije, 
kako naj bi vsak voznik za svoje 
vozilo nabavil gasilski aparat, kar 
želijo doseči tud i v gospodinjstvih. 
Pionirje bo lepo videti, ko se bodo 
kosali v znanju in spretnostih na 
kvizih o požarni samozaščiti. Slav
nostni zaključek bo ob gasilskem 
dnevu v Blanci. Tamkajšnji gasilci 
bodo namreč o h  prazniku sevniške 
občine iz roč ili namenu povečano 
orodjarno.

Volilno-programska konferenca ZSMS Trebnje — Premajhna družbenopolitična aktiv
nost -  Miran Jurak novi predsednik občinske konference, podpredsednica pa Ana Murn

Zapostavljeni pri odločanju
„Aktivnost mlade generacije 'ocenjujejo le na podlagi izvedenih 

akcij,“ je na volilno-programski konferenci 15. oktobra, v Treb
njem povedala ena izmed 45 delegatov. Vse premalo mladih je 
vključenih v organih krajevne skupnosti in v organizacijah združe
nega dela.

Tudi analiza preteklega delegat- delegatskih vrstah. V družbenopoli-
skega obdobja pove, daje bila majh- tič n i zbor so b ili izvoljeni le štirje
na zastoDanost mladih tud i v mladinci.

S Beograd se ni zanimal zanje;
J5 Od 1. oktobra posluje Putnikov motel v Trebnjem £

kot samostojen tozd — Delavcem bo ostalo več 
denarja — Razvoj

Približno petnajst let je Putni
kov motel v Trebnjem deloval v 
okviru edinega Putnikovega 
tozda v Sloveniji. Čeprav sodelo
vanju med tozdom  in delovno 
enoto v Trebnjem v začetku ni 
b ilo  kaj oč ita ti, se je  v zadnjem 
času vse bolj kazalo, da nekaj ni 
v redu.

Kot je dejal sedanji v. d. 
d irektorja tozda Brane Krim , v 
tozdu in delovni organizaciji ni 
bilo interesa za nove naložbe, za 
redno vzdrževanje objekta in  za 
razvoj poslovne enote. Zato je 
osnovna organizacija sindikata 
letos maja sprejela pobudo, da se 
v Trebnjem organizira tozd. De
lavci so b ili namreč mnenja, da 
bodo tako lažje uresničevali svo
je interese, predvsem pa so meni
li, da bodo dohodkovno bolje 
poslovali. S tak im i pobudami 
delavcev v motelu so se strinjali 
vsi od loču joč i dejavniki v obč i
ni. K ljub  podpori v občin i, v 
tozdu oziroma v njegovem vod
stvu v L jub ljan i*te r v delovni 
organizaciji niso b ili zadovoljni s 
tak im i pobudami. Toda eko
nomska analiza je pokazala, da 
imajo v Trebnjem vse možnosti 
za ustanovitev tozda.

Tako posluje Putnikov motel 
v Trebnjem že od začetka tega 
meseca kot samostojen tozd. 
Ker v Trebnjem računajo, da jim  
bo ostalo precej več denarja -  v 
novi organiziranosti ne bodo 
im eli n ič več režije kot doslej, 
odpadel pa bo tu d i strošek za 
skupne službe v L jubljani -  jim  
bo ostalo več denarja za tem elji
to  obnovo. Predvsem žele spravi
t i  objekt v tako stanje, da bodo 
lahko normalno poslovali. Zame
njati bo treba dotrajano opremo, 
izo lira ti stavbo in odpraviti več 
drugih pomanjkljivosti, na kate
re so jih  večkrat opozarjali tu d i 
inšpektorji.

Zdaj je že določeno, kje naj b i 
stal bodoči večji gostinski 
objekt v Trebnjem. Toda sedanji 
motel n i primeren za dograditev. 
Zato se bo moral trebanjski tozd 
Putnika še dogovoriti z delovno 
organizacijo v Beogradu, kakšna 
rešitev bi bila najbolj smotrna. 
Če v Beogradu ne bodo im eli 
interesa za gradnjo novega 
objekta, bodo poskušali delavci 
motela na jti drugo rešitev v okv i
ru trebanjske občine.

J. S.

Usahli izviri zaposlovanja

!

I
i

rm

Na področju izobraževanja mla
dih je  bilo č u tit i večjo zavzetost. 
Mladinsko po litičn o  šolo je  obisko
valo 200 mladincev, nekaj pa si je 
znanje družbenopolitičnega delova
nja v mladinskih organizacijah nabi
ralo na seminarjih, k i j ih  je organizi
rala RK ZSMS. V občin i je tudi 
veliko število m ladih, k i nimajo do
končane osnovne šole, zato j ih  bo 
potrebno spodbujati in jim  dati 
možnost, da se izobražujejo ob delu.

Lahko rečemo, da so se mladi 
zelo angažirano v k lju č ili v priprave 
NNNP ’81 in vaje SAVA ’82. Vse 
naloge so vestno in  dobro opravili. 
Analiza vaje je  pokazala, da so mladi 
sposobni prevzeti tud i najodgovor
nejše funkcije na področju splošne 
ljudske obrambe. Uspešni so b ili 
tud i pri negovanju in ohranjevanju 
revolucionarnih tradicij NOV.

Na konferenci so razrešili č'.:se 
predsedstva in organe OK ZSM' (er 
izvo lili novo vodstvo. Za predse dr;! 
ka so izvo lili Mirana Juraka, dosedr. 
njega podpredsednika, za podpred
sednika so izvo lili Ano Murn, delo 
sekretarja pa bo še naprej opravljal 
Dušan Skerbiš, k i je  b il na koncu 
imenovarrza 11. kongres ZSMJ.

J. PAVLIN

Zaradi manjših naložb v gospodarstvo tudi manj novih 
delovnih mest — Rešitev v večji proizvodnji in programih

V  preteklem srednjeročnem 
obdobju seje zaposlenost prebi
valstva v občini Trebnje pove
čevala za 7 odst. letno, v za
dnjih treh letih pa seje zaposlo
vanje nekoliko umirilo. Vendar
le je bila v občini dosežena 
27-odstotna zaposlenost, skupaj 
z delavci, ki se na delo vozijo v 
druge kraje, je zaposlenost zna
šala celo 37 odst. Tako se je 
zaposlenost v tamkajšnji občini 
skoraj približala slovenski.

Zaradi manjših nalr žb, kar je tud i 
ena izmed nalog po lit.'te  stabilizaci
je, se bo zaposlovanje po resoluciji o 
družbenoekonomskem razvoju po
slej povečevala le za 1,5 odst. Po 
načrtih  zaposlovanja, k i so jih  spre
je li v organizacijah združenega dela 
in k i so b ili usklajeni tud i p ri skup
nosti za zaposlovanje, pa naj bi 
zaposlovanje naraščalo za 2,3 odst. 
K ljub  tem dogovorom se je  zaposlo
vanje v prvem polle tju  letos v p ri- 
metjavi z enakim obdobjem lani 
povečevalo za 3,6 odst. Vendar 
hkra ti z zaposlovanjem n i naraščal 
tud i dohodek, kar pomeni, da, v 
občin i še ne dosegajo planirane rasti 
produktivnosti. Ko je skupnost za 
zaposlovanje napravila anketo pri 
združenem delu, se je pokazalo, da 
se ne bo držalo n it i resolucijskih 
usmeritev n it i s samoupravnim spo
razumom določenih planov. Name
sto 66 na novo zaposlenih delavcev, 
naj b i -  tako kaže anketa -  do 
konca leta zaposlili še 157 novih 
delavcev. Ker je  T rim o zmanjšal 
svoje potrebe po novih delavcih, naj 
bi se število na novo zaposlenih 
delavcev ustavilo nekje oko li sto.

Čeprav je na spisku iskalcev zapo
slitve samo 112 oseb, polovica od 
teh je  težje zaposljivih (Rom i, alko
h o lik i in invalid i), vseeno vzbuja 
skrb podatek, da je v trebanjski 
obč in i troje štipendistov, k i ne bodo 
mogli nastopiti pripravniške dobe, 
in 17 učencev, k i ne bodo mogli 
d ob iti prve zaposlitve. K  temu je 
treba dodati le še to, da imajo v 
trebanjski občin i še vedno 49 po
godbenih delavcev -  eden več k o t v 
istem obdobju lani -  da je še vedno 
zaposlenih 8 delavcev, k i že izpo l
n ju jejo pogoje za upokojitev. Število 
nadur pa se je zmanjšalo za nekaj 
manj ko t polovico.

Med tezdi oziroma delovnim i or
ganizacijami, k i so zaposlovale nižje 
od poprečne rasti, so Iskra v M okro

nogu, IM V na M im i in  Tregrad. Prvi 
dve zaradi izgub, zadnja pa verjetno 
zaradi manjše gradbene dejavnosti. 
V  občin i pa je  bilo  tud i nekaj takih, 
k i  so celo presegle občinsko raven 
zaposlovanja, med n jim i prednjači 
GG TOK Trebnje, k i je povečalo 
zaposlenost za 15 odst, potem K o
linska z M irne, k i je povečala zapo
slovanje za 10 odst. in še nekaj 
drugih.

Jasno je, da v trebanjski obč in i ne 
bodo m ogli več to liko  zaposlovati -  
ker pač ne bo novih naložb -  zato 
bo treba doseženo stopnjo zaposlo
vanja ohranjati s povečevanjem pro
izvodnje, uvajanjem novih proizvo
dnih programov in  seveda z zago
tavljanjem potrebnega repro
dukcijskega materiala. Vse to  je  po 
mnenju skupnosti za zaposlovanje 
nujno potrebno, saj sicer ne bo 
mogoče zaposlovati vsakoletnega ge
neracijskega priliva.

J. SIMČIČ

Na meji obstoja
Iskrin tozd E le k tro liti v Mo

kronogu se zaradi pomanjkanja 
deviz in manjšega uvoza spopada 
z vse večjim i težavami. Vrednost 
uvoza je  bila v prvem po lle tju  za 
58 odst. manjša k o t v enakem 
obdobju lani, težave pa so tud i z 
domačim i dobavitelji, k i ne 
zmorejo dobaviti materiala 
ustrezne kvalitete, pa še izsilje
vanje s cenami je  vsakdanja 
praksa. Tudi izvozni rezultati 
niso najbolj spodbudni, saj se na 
zahodnem tržišču povečuje p o 
nudba kondenzatorjev.

„Vse to  povzroča, da živimo 
na m eji obstoja," pravi Jožica 
Strmole, planer analitik v tem 
tozdu. „O b  že tako skromno 
zastavljenih planih smo v prvem 
po lle tju  dpsegli le 34 odst. na
črtovane proizvodnje, do konca 
leta pa bomo morda uresničili le 
70 o d s t plana. Jasno je, da je 
zaradi tega precej padel p riho
dek, dohodek pa je b il dosežen s 
komaj 49 odstotki. Za nameček 
so letos v primerjavi z lani obre
sti narasle za več k o t 70 odst., 
im eli smo oko li pet m ilijonov 
izrednih izdatkov, bremenijo nas 
tud i tečajne razlike, k i znašajo 
dodatnih 5 m ilijonov dinarjev. 
In devize, k i j ih  dobimo v lastni 
delovni organizaciji, moramo 
plačevati dvakrat dražje, k o t  
velja uradni tečaj. Povsem razu
m ljivo je , da v takih razmetali ne 
moremo ob likovati skladov."

In  v takšni stiski, se zdi, da 
vse prepočasi potekajo dogovori 
z Am eričani, k i naj bi kupovali 
kondenzatorje p ri n jih ; zato 
razmišljajo tud i o dobavah 
polizdelkov v T urč ijo  ter o ma
loobmejnem prom etu z Ita lijo .

TREBANJSKE IVERI
KONČNO M R LIŠ KA VEŽICA? 

-  Trebanjci so to liko  časa čakali na 
mrliško vežico, da b i zdaj prvemu 
uporabniku novega objekta kazalo 
podariti nagrado za potrpežljivost. 
No, č rn i humor na stran. Po mnenju 
tis tih , k i so si omenjeni objekt 
ogledali že pred uradno o tvo ritv ijo , 
je mrliška veža zelo lepo urejena in 
primerna za svoje namene.

OGORČENI R IB IČ I -  Saj ni res, 
da bi b ili trebanjski r ib ič i tako 
navdušeni pristaši tega športa samo 
zaradi lovnih užitkov. K  bolj pospe
šenemu ribolovu jih  namreč sili vse 
hujše pomanjkanje mesa, čeprav je 
trebanjska občina znana ,.rejn ica" 
živine. Toda možnosti se slabšajo 
tud i za ribolov, saj je rib  veliko 
manj, odkar v nekdanjem trebanj
skem bazenu ni več dovolj vode.

V LA D A  O Č ISTILA P A R KIR I
ŠČA -  Kar je trebanjskim m iličn i
kom uspelo šele po dolgotrajnih 
akcijah -  da so namreč oč is tili 
parkirni prostor za občino -  je 
zvezni vladi uspelo tako rekoč čez

noč. Odkar veljajo omejitve glede 
prodaje bencina, so parkirišča v 
središču občinskega centra tako 
prazna, da sploh ni več vprašanje, 
kje parkirati. Pa naj še kdo reče, da 
naša vlada ni učinkovita !

BENCINSKI VIC  ZA NOVO 
LETO Humor ponavadi n i samo 
zadnji, ampak tud i najučinkovitejši 
izhod iz še tako velike stiske. Tako 
te dni po Trebnjem kroži vic, kako 
se bodo iskali tis ti ljudje, k i ne bodo 
hoteli sami praznovati novega leta. 
Geslo naj b i b ilo : Imam prost ben
cinski bon za december.

ČRPALKARJEM  JE LEPO -  
Bencina ni dob iti tud i na bencinski 
črpalki v Trebnjem. To seveda moč
no jezi avtomobiliste, k i potujejo po 
magistralni cesti p ro ti Zagrebu. Prav 
nič pa ne veseli črpalkarjev, k i bodo 
tako manj p roda li V  promet gredo 
edino telefonski pogovori iz govoril
nice na bencinski črpalki. S črpalke 
namreč sporočajo, da se, recimo, 
po tn ik i ne bodo v rn ili v Beograd 
danes ali ju tr i,  ampak šele tedaj, ko 
bodo dob ili bencin.

TREBANJSKE NOVICE
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Meso samo za bogate občine ?
Črnomaljska dotirana občina, ne more plačevati kompenzacij za meso — i 

zadruga mora do konca leta izvoziti za 5 milijonov deviznih dinarjev bla
tetijska

V  polletju je imela črnomaljska klavnica, ena od delovnih enot 
temeljne organizacije Živinoreje črnomaljske kmetijske zadruge 
2,70 milijonov dinaijev izgube, za katero vodstvo zadruge zatrjuje’ 
da je nastala zaradi razlike med nakupno in prodajno ceno mesa 
Do sedaj je občina klavnici pokrila za milijon dinarjev te izgube ki 
pa seveda od polletja še narašča.

S kompenzacijami pa je pre
cejšnja težava, kajti črnomalj
ska občina je dotirana in iz 
proračuna ne more plačevati 
kompenzacije, medtem ko si 
razvite, bogatejše občine to lah
ko privoščijo. Odkupna cena za

POJOČI LOVCI
Prejšnjo soboto je na srečanju 

lovskih pevskih zborov Slovenije v 
Murski Soboti p rv ič nastopil 
11-članski pevski zbor belokranjske 
pevske zveze. Zbor vodi Brane Pod
gorn ik, v njem pa pojejo lovci iz cele 
Bele krajine. Pevci vadijo dvakrat 
na teden v prostorih  lovske zveze, 
če ne prej, se bodo domačemu 
občinstvu predstavili na p rired itv i v 
počastitev dneva JLA .

POCENI DO 
RAZSTAVNEGA  

PROSTORA
V  Črnom lju  nimajo primernega 

prostora za občasne razstave. Že 
res, da najdejo te razstave prostor v 
zgornji avli Kulturnega doma, a so 
razstavljeni predmeti nezavarovani. 
Poleg tega Črnom aljci ne upajo, da 
b i dob ili v doglednem času galerijo 
za razstave, ka jti obnovitev cerkvice 

Duha, k i naj b i služila tem

mlado pitano govedo znaša s 
premijo do 83 dinaijev za kilo
gram, medtem ko na sosednjem 
Hrvaškem plačujejo po 120 do 
150 dinarjev za kilogram žive 
teže, zato je zanimanje kmetov 
za prodajo kmetijski zadrugi 
toliko manjše. Za ruga v lastni 
proizvodnji na Lokvah in v Dra- 
gatušu redi 600 glav, v zaseb
nem sektorju v kooperacijski 
proizvodnji pa le okoli 250 
glav.

Črnomaljska občina, katero s 
svežim mesom oskrbuje tamkaj
šnja zadruga, pa potrebuje 40 
do 45 ton svežega mesa na 
mesec, kar gotovo ne bi bil 
problem, ko ne bi imela za
druga zelo visokih izvoznih ob
veznosti. Do konca leta morajo 
izvoziti za 5 milijonov deviznih 
dinaijev blaga, v glavnem mesa, 
nekaj pa tudi kumaric, krom- 
piija in suhih gob, če si hočejo 
iz uvoza zagotoviti potrebni

GRIBELJSKA 
GLASBENA JESEN

sv.
namenom, teče vse prepočasi, oz. se. 
je  celo ustavila. Zato je  ravnatelj 
Belokranjskega muzeja p ro f. Zvon
ko. Rus predlagal, naj b i stopnišče v 
zgornji avb Kulturnega doma lo č ili 
od  ostalega prostora s harmonika 
vrati. S tem b i z m ajhnim i sredstvi 
p rido b ili primeren razstavni prostor, 
in kar je  najpomembnejše, razsta
vljeni predmeti b i b il i veliko bo lj 
zavarovani ko t doslej. Tako b i lahko 
še več kvalite tn ih  razstav iz Belo
kranjskega muzeja tu d i neposredno 
predstavili Črnomaljčanom.

V  poletnih mesecih si je  gribeljski 
mešani pevski zbor privoščil odmor, 
sedaj pa bodo spet začeli vaditi, 
ka jti jesen je  tu  in  z njo se napove
dujejo - tu d i pevski nastopi. KUD 
N iko Zupanič je  v Zagrebu že vpla
čalo tamburice, k i j ih  v G ribljah 
pričakujejo te dni in  bo nova tam- 
buraška skupina pod vodstvom Sil
vestra M ihe lč iča , starejšega lahko 
začela vaditi. Tako bodo, ko bodo 
dovolj pripravljeni, tamburaši po
pestrili nastope pevskega zbora, 
seveda pa bodo nastopali tu d i samo
stojno.

m

JESENSKA SETEV — Te dni poteka v črnomaljski občini jesenska 
setev, ki jo je zadnje deževje malo zavilo. Tone Križan iz Gribelj je 
ia eni svojih njiv posejal ječmen.

ČRNOMALJSKI DROBIR
OBNOVLJENE STOPNICE -  

Prejšnji teden se je  krajevna skup
nost G riček lo tila  obnavljanja stop
nic, k i vodijo  od pošte do Sedeža m
n r o o « i  c l r r u ič a i r v  n r t t  c  C a r l o s u  v  e n r u t .precej skrajšajo po t s Sedeža v spod
n ji del mesta. Stopnice so bile res»JI UV> 1IIVJVU* WVV̂IUW OllV IVU
potrebne obnove, vendar je treba 
povedati, da gre obnova izk ljučno 
na stroške krajanov in  krajevne 
skupnosti Vsako gospodinjstvo 
mora prispevati 500 dinarjev in 5 ur 
dela, s č im er je pokrita  polovica 
stroškov, ostalo pa prispeva KS Gri
ček.

SKO K Č EZ LU ŽO  -  Da mladi 
rudar postane pravi rudar, mora
skozi poseben obred, k i se mu pravi 
skok čez kožo. Da gost lahko pride v

mora 
v

črnom aljski ho te l Lahinjo, pa mc 
oprav iti skok čez lužo. Zlasti . 
zadnjih deževnih dneh je prav red 
vhodom  v hote l stala velika luža, k i 
se nabira v jam i, k i je  ostala od 
kopanja za kanalizacijo. Ker hotel ni

lja li v vrsto pred črnomaljsko črpal
ko. V  V in ic i pa je  bila  pred dnevi 
kolona do mosta čez Kolpo. Ljudje 
so opazili, da so si nekateri avto
m ob ilis ti, k i so že dob ili bencin, 
oonovno postavljali v vrsto, da pa 
Jih črpalkarji ne b i prepoznali, so se 
preoblačili in celo lep ili umetne 
brke in brade. Česa vsega ne počno 
za ljub i bencin!

OTROŠKI F ILM S K I PROGRAM 
-  Črnom aljski Zavod za ku ltu rno  
prosvetno dejavnost bo z ju trišn jim  
dnem ponovno uvedel petkove pop
oldanske filmske predstave za o tro 
ke. Pet petkov zapored bodo, o troc i 
ob 16. uri lahko gledali risanke in 
otroške ter mladinske filme. To 
priložnost pa lahko izkoris tijo  tud i 
starši, saj je  znano, da so med 
najbolj vnetim i gledalci risank prav 
odrasli.

namenjen samo poskočnim gostom, 
:av, da b i to  jam o čim  prejbi b ilo  prav, 

zakrpali.

BENCINSKO SODELOVANJE -  
Zadnji etek je Metličane še posebej 
vleklo v Črnom elj: v M etlik i na 
č rpa lk i n i bilo nobene vrste (ben
cina pa tu d i ne), zato so se avto
m ob ilis ti iz sosednje občine postav-

SPOSOJENO TRNJE
— Iz elektrogospodarstva nas 

vsak dan opozarjajo, da bodo 
izključili električni tok. Bolje bi 
bilo, da bi izključili tiste, ki so 
pripeljali do takih razmer.'

(Iz Politike ekspres)

18BEE!

reprodukcijski material; tu gre 
predvsem za devizno participa
cijo za surovine za močna krmi
la pa tudi za uvoz pločevine in 
stekla za Belsad.

„Kljub težki situaciji skrb
imo, da imajo mesnice v občini 
vsak dan meso; res ga ni vseh 
vrst in tudi zmanjka ga, ampak 
je ,l< trdi direktor kmetijske za
druge Danilo Rus.

Da bi zmanjšali izgubo klav
nice, so za večje kupce mesa v 
občini — to so v glavnem tovar
niške menze -  pripravili spora
zum, po katerem naj bi 70 
odstotkov izgube pokrili kupci, 
ostalo pa zadruga. Večina teh 
večjih potrošnikov » r a je  spo
razum podpisala, kljub temu pa 
bo klavnica še vedno delala z 
izgubo, kajti 80 odstotkov mesa 
v črnomaljski občini gre v pro
daji na drobno.

A. BAR TEU

Žalostni
rekordi

V  dobrem dnevu prodali 
skoraj za cel teden ben
cina — Na črpalki red in 

mir

Medtem ko so na črnomaljski 
bencinski črpa lk i doslej pov
prečno prodaji 4 ^ 0 0  do 5.000 
litro v  bencina na dan, so ga od 
prejšnjega torka od petih  po
poldne do naslednjega dne do 
tretje ure popoldne iz to č ili 
25.000 litrov . Skoraj enoteden
ska povprečna poraba! Vsak 
avtomobilist je  dob il bencina za 
500 dinarjev, se pravi, da se je na 
črpalki v tem kratkem času 
zvrstilo 1.875 avtomobilov.

„21  le t delam pri Petrolu, od 
tega 14 let na črnom aljski črpal
k i, pa kaj podobnega še nisem 
doživel,* je  povedal vodja črpal
ke Janez Perše. ,.Doslej smole 
enkrat v enem dnevu prodali 

| 10.000 litrov , sicer pa smo v 
največji sezoni ob koncu tedna 
prodali največ po 8.000 litro v  
bencina.*

Za bencin so čakali v dveh 
neprekinjenih kolonah; ena je 
segala do tozda 1MV, druga pa se 
je  vila po M etliški cesti. , Imeli 
smo samo super bencin, če bi 
m orali to č it i še normalnega in 
nafto , ne bi zmogli. Opazili smo, 
da je  b ilo  več ko t domačih 
strank od drugje, zlasti z registr
skim i tablicami Karlovca, Oguli- 
na, Zagreba in Delnic. ‘* Čeprav 
so b ili ljudje discip lin irani, so 
črpalkarji zaprosili m iličn ike , da 
so občasno priš li na č rpa lka  
. Nismo vedeli, kako bodo ljudje 
ravnali, ko smo ob osmih zvečer 
morali črpalko zapreti, in v sre
do popoldne, ko je bencina

Janez Perše: „Najhujši naval 
na bencinsko črpalko.*

zmanjkalo, v vrsti pa je  čakalo še 
veliko avtomobilov.**

Perše pa se še dobro spominja 
drugačnih bencinskih časov. 
. Pred 20 le ti nas je  bilo na 
črpalki na O točcu zaposlenih 
12, na mesec pa smo prodali 
kakih 100 ton goriva, to liko  ko t 
danes črpalka v V in ic i. Na črno
maljski črpa lk i pa nas je  sedaj 7, 
na mesec pa povprečno iz
točim o 300 ton goriva. Ja, kaže, 
da so dobri bencinski časi za 
zmeraj m in ili; pred 20 le ti sem 
imel na Otočcu 33 ju rjev p lač:, 
napitnina mi je prinesla pa še 
štiri plače zraven. Danes pa je 
bencin drag, sedaj ga še ni, vsi pa 
gledamo na vsak dinar . .  .* je 
končal Perše.

A. B.

r  'l

DVE KOLONI- Nekaj dni prejšnjega tedna sta se po Metliki vili dve 
koloni: ena od Vinske kleti in še od dlje proti bencinski črpalki 
druga pa od bencinske črpalke in še od dlje proti Vinski kleti. 
Razlika je bila le v tem, da so se cisterne v kleti polnile, na črpalki 
pa praznile. Poslej kolon po Metliki ne bo več. Trgatve je konec 
vina bo dovolj, bencin pa na bone. (Foto: A. Bartelj)

VARČEVANJE
V  „BETI‘

Na nedavnem razširjenem ko-* s u  i i v u u i  u c i u  i u c a u j v i ‘ v . -

legiju „B e ti“  je  glavni direkt® 
Miroslav Stimac pozval vse, 
varčujejo z bencinom in naj® 
službena potovanja gredo z oSSl 
nim avtomobilom  res le v naj”1-)' 
nejših primerih, če se le da, p8.1 
vlakom, avtobusom ali pa,

kom'v isto smer, s tovarniškimi 
b iji ali tovornjaki. Ker je 
pretežno ženski in mlad kole*; 

..................................-inčt i v, b i morda prišel v poštev
avtostop, kar b i bilo gotovo m) 
ceneje. Vendar šalo na stran, 
direktorjeve besede bodo gol°l° 
padle na plodna tla, lepo P8 j* 
jih  b ilo  slišati ( in  jih  seve® 
upoštevati) tu d i kje drugje, P1®

- -  ;luib»vsem v neproizvodnih s

Kampanjske akcije ne spodbujajo
Metliški komunisti kritično o preskrbi — V  kmetijstvu dolgoročne akcije

Na seji občinske konference ZKS Metlika, ki je bila v ponede
ljek, 11. oktobra, je tekla beseda o aktualnih vprašanjih pri 
uresničevanju politike ekonomske stabilizacije, sprejeli pa so tudi 
delovni program idejno političnega usposabljanja v obdobju 1982 
— 1983.

“ TJla
Kot je poudaril Franc SaU

Prisotni so ostro ocenili teža- 
J ye v preskrbi z repromaterialom 
I in potrošniškimi dobrinami, ki 
jih  imajo tako kot drugod tudi 

|,v metliški občini. Žal pa se -  
1 tu tudi komunisti niso izjema -  

resnosti sedanjega težkega polo- 
I žaja ljudje ne zavedajo v celoti, 
I saj je vsakršno opozorilo k var

čevanju zaman. Potrošnike 
strezni šele dejansko pomanjka- 

I nJe-
Posebno pozornost so komu- 

I nisti posvetili kmetijstvu, ki se 
kljub temu da mu dajejo v 
občini prednost, ne razvija po 

| načrtih. Metliška Kmetijska

NA PROIZVODNEM
DELU

zadruga bi morala v okviru 
sozda, v katerega je vključena, 
izvoziti 20 odstotkov svojih 
artiklov, predvsem goveje živine 
in krompiija, a to zaradi manjše 
proizvodnje ni mogoče. Vzrok 
za primanjkljaj kmetijskih pro
izvodov je v tem, da se kmetje 
ne navdušujejo nad kampanjski
mi akcijami, ki jim  jih  dirigira
jo, saj so se že večkrat opekli. 
Pred leti so po priporočilih 
usmerili svojo dejavnost v vino
gradništvo, danes naj bi dajali 
poudarek živinoreji. Pri tem 
pa odgovorni pozabljajo, da je 
ravno kmetijstvo področje, na 
katerega razvoj moramo gledati 
dolgoročno, če hočemo zagoto
viti dovolj hrane.

avvi. jv  p u u u d iu  r i d i i ' '
član predsedstva CK ZKS,bl, 
morali pri občinski konferen£l 
ZKS pripraviti analizo, ki t>: 
pokazala, katere delovne < #  
nizacije uspešno vodijo bitko V 
stabilizacijo, ter opozorili n* 
tiste, katerih osnovne organiz* 
cije komunistov se že mesece if 
mesece niso sestale.

M. KRUMPAČNI* 
-   —

DRAG TELEFON  
V  SODU

Te dn i je  na proizvodnem delu 
prva skupina učenk srednje tekstilne 
šole metliške Beti. Proizvodno delo 
spoznavajo v Beti, Kom etu in novo
meškem Novoteksu. Te učenke so 
bile na proizvodnem delu že lani in 
so se v anketi pohvalno izrazile o 
tem delu pouka, zapisale pa so med 
drugim tud i, da so premalo delale in  
da b i bile rade bo lj zaposlene. G oto
vo so si n jihovi m entorji in  inštruk
to r ji to  pripombo dobro zapomnili 
in je letos ne bo več na jti na 
anketnih listih.

RAZSTAVA OB 
PRAVEM CASU

V  Belokranjskem muzeju so 
pripravili razstavo belokranjskih 
ljudskih svetilk. Razstava je  p ri
šla ravno ob pravem času, saj 
nam ob pomanjkanju energije 
grozi, da bomo ostali tu d i brez 
razsvetljave. Če nam v muzeju že 
ne bbdo mogli posoditi ene 
izmed 157 svetilk, bomo lahko 
uporabili vsaj ideje naših pred
nikov, k i se še niso spopadali z 
energetskimi težavami.

Zadruga za pet ostalih

Metliško tu ris tično  društvo i® 
letos poleti v sodu p ri Vinski kfe* 
uredilo in form ativn i turisti#1! 
b iro. Da b i delo č im  boln 
potekalo, so dali v sod napeljati tudij 
telefon, za kar so odšteli 24 tisoč*] 
kov, kar se v že tako bo lj praz”'- 
tu ris tičn i blagajni močno pozfl*’! 
zlasti letos, ko je b ilo  zaradi manjš*] 
ga turističnega prometa tud i denar; 
cev od turistične takse manj, strogi 
za dejavnost društva pa so b ili P^j 
cejšni. Tako so med drugim leto* 
postavili turističnopropagandU” 
pano v M etlik i, prispevali del den*1"' 
ja za metliško ku ltu rno  poletje itd-l 
Zato se je  društvo obrn ilo  na izvrši*1 
svet, da bi iz občinskega proračuflfj 
odobrili stroške za napeljavo telrii 
fona.

OBČINA LE S 
ŠTIRIM I 

GOSTILNAMI?
Za metliško občino je  prospe** 

slovenskih gostiln, k i je natisnjen ’ 
nemščini in dd ip i7rlala 7 v p 7A ohfnemščini in  ga je  izdaia Zveza 1 
nih združenj Slovenije, precej t° .  
m anjkljiv. Tako so na 36. & Z ,
navedene naslednje gostilne: SJ**J 
Brunskole, Branko Mežnaršič, UP-

Metliška prevozniška zadruga najmočnejša v Sloveniji -  
Polovica prevoznikov pod njenim okriljem — Pre

usmeritve
22 delavcev metliške Obrtne 

| zadruge je v preteklem letu 
ustvarila 30 starih milijard di
naijev prometa, kar je približno 
toliko, kot ga je ustvarilo vseh 
ostalih pet prevozniških zadrug 
v Sloveniji skupaj. Njihov 
recept za uspeh je kaj preprost 
za obrtnike ne opravljajo 
administrativnih del, ampak 
iščejo za svoje člane tudi delo 
na terenu.

stavništvi v Novem mestu, L jubljan i 
in Poreču razširili tu d i izven svojega 
ožjega območja. m . K.

Badovinac in A n ton  Veselič 
nec. T r i od teh, piše, nudijo 
kranjske jed i, dve pa krvavice« 
čenko, dobrote z ražnja, do*#*, 
klobase in gnjat. Po podatk i 
prospektu imajo imenovane go**"" 
325 sedežev, 33 postelj, odp*te 
od 7. do 22. ure, zaprte pa P° 
dan v tednu.

SPREHOD PO METLIKI
le

Poleg tega članstvo v o b rtn i 
zadrugi n i koristno le za člana, k i 
lahko preko zadruge tu d i lažje p ri
dobiva reprodukcijski material, 
rezervne dele, kredite, temveč je 
prav tako pomembno za združeno 
delo, ka jti zadruga lahko prevzame 
večja dela, k i presegajo zmogljivosti 
posamezne obrtne obratovalnice 

Obrtna zadruga Metlika -  nastala 
je pred trem i le ti ko t prevozniška 
zadruga, k i vključuje tud i storitveno 
obrt -  ima danes že okrog 650 
članov in kooperantov, o teg 
okrog 600 avtoprevoznikov, kar 
pomeni, da je vanjo vključen ih  več 
kot polovica prevoznikov iz območ
ja, k i ga zadruga pokriva. Čeprav bi 
v zadrugi za dela, k i j ih  prevzema, še 
vedno potrebovali 20 tovornjakov, 
skušajo avtoprevoznike preusmeriti 
v druge dejavnosti, sajj se zavedajo 
težav, k i j ih  imajo t i  z gorivom in 
reprodukcijskim  materialom. Zal pa 
odziva ni, zato želijo vp livati vsaj na 
zdomce, ki se vračajo v domovino. 
Le-ti naj b i se usmerili predvsem

DO METLIŠKEGA OBČINSKE
G A PR A ZN IK A je  še mesec in  več, 
a v ob rtn i zadrugi že pripravljajo 
razstavo ob rti, k i bo posvečena 
temu dnevu. Razstava bo v nekdanji 
kino dvorani blizu Belokranjskega 
muzeja, zato je upati, da bo vložen v 
dvorano kak dinarček, saj je  trenu t
no stanje stavbe dokaj klavrno. Če 
bo res tako, bo odigrala razstava 
dvojno vlogo, organizatorji pa si 
bodo p ridob ili v očeh krajanov 
ugled in si učvrstili položaj.

o b°ustaljene zadeve, novost P ^ jo  
,,m etliški sejem*', k i ga namer* A  
p ripraviti sredi avgusta. To bo ^  
klorna prireditev na vseh tre h j11 L  

zih. Med drugim bo nastopških trg ih. Med d ru g im ------
takrat tud i fo lk lorna skupin* 
nemškega Lauterbacha, iz kraj*«,^ 
so Dred kratk im  eostovali Metlic*.so pred kratk im  gostovali Metlic* 
M etliški sejem naj b i postal t r * * ^ ^
nalen, v mesto pa naj b i priy ičilmnožico gledalcev in nastop*)0 
Sveža zamisel, k i j i  je traba aati

NA PROČELJU M EŽNARSIČE- 
VE GOSTILNE N A  MESTNEM 
TRGU bo stala v da ljn ji prihodnosti 
spominska plošča z napisom, da so 
se v njej sestajali, se pogovarjali, 
načrtovali in se včasih tud i skregali 
mladi m etliški umetniki. V  prijazni 
gostiln i so vsak dan, bolje vsak

življenje!

KO LIKO R  2E  JE V  NASE* 
K R A JU  TURISTIČNE dejavn°sl

poletje, M 1je vsa osredotočena na poletje, M p 
n iko li ne prinese želenih sadov, IV
večkrat zaradi naše slabe organi?1̂  
nosti. V  naši tu ris tičn i p o n u d b i |  
ne bi smeli zanemariti jeseni-

- —  i vel**
večer. Pa ne gre za popivanje, ko t bi 
kdo zlobno sklepal. Mladi lite ra ti.
glasbeniki, likovn ik i in tako dalje so 
si pač našli svoj ko tiček in  naj ga 
imajo. Da bi se iz tega le kaj 
izcim ilo!

križarijo  po 
jih  je ob koncu

Č LA N I M ETLIŠKE FO LK LO R 
NE SKUPINE IV A N  N A V R A T IL  so 
sredi kovanja načrtov za prihajajočo 
sezono. Poleg tega, da bodo v k ra t
kem vpisovali nove člane, so objavi
li program prireditev in nastopov v 
letu 1983, V  glavnem gre za že

je o d  Koncu tedna in  najv  
imajo od ljud i v n jih  zasebni g ° sn. 
ci. Ne vsi, pač pa tis ti, k i z*13-)? 
imajo kaj ponuditi. Do sedaj z*” 1 
maijeno jesensko turis tično ponm
i L-: i  tbo hi kazalo poživiti, dati j i  bo tr 
in jekcijo , k i bt jo  pritiska li: lun*1 
no društvo, Integral, gostinski del; 
ci, Vinska klet, Belokranjski mu)HSR.a I U C I ,  D C lU lU t l i l ja « * *  
pa še kdo  iz občinske s tru k tu r  
Samo od sebe se ne bo n ič  napi
vilo.

■ kovinskopredelovalno in kovinsko 
galanterijo.

K o t je  povedal d irek to r O tmar 
Šturm, v m etliški zadrugi vedo, da 
morajo im eti tem večje področje 
svojega delovanja, čim  večje je 
pomanjkanje dela. Zato so si s pred-



TEŽAVE b o d o  
Re š e v a l i n a

SKUPNEM
SESTANKU

V torek, 26. oktobra, bo 
v Ribnici skupna seja razvoj
nih štabov iz ribniške občine 
® ljubljanske občine V ič— 

udnik. Na seji se bodo 
Pogovaijali o problemih, do 
katerih je prišlo v ribniškem 
ozdu ljubljanske Žičnice. 
R?t smo že pisali, ribniški 

'čuki grozi neizpolnitev 
P*anov in tudi izguba. Ker 
J®, tako vsaj kaže, prišlo do 
^ k e g a  stika na relaciji 
med tozdom in delovno 
Organizacijo, bodo občinski 
m“žje za težave poskušali 
tajti rešitev s pogovori.

V znamenju kongresa ZSMS
Na seji programsko — volilne konference v Ribnici 
izvolili novo vodstvo in delegate za mladinski 

kongres ____

Na programsko-volilni konfe
renci občinske konference 
ZSMS Ribnica so mladi pregle
dali rezultate svojega dela v pre
teklem mandatnem obdobju in 
sprejeli naloge ter obveze za 
naslednje leto.

V  zadnjih nekaj mesecih so v 
ribniški' občin i največ svoje de
javnosti posvetili pripravam na 
mladinski kongres. Predkon
gresne priprave so to  pot zajele 
vse osnovne organizacije v kra
jevnih skupnostih in organizaci
jah združenega dela. Ob kongre
su so pripravili tud i pohod mla
dine, v katerem bo sodelovalo 
13 občin  iz ljubljanske regije, 
c ilj pohoda pa je  Novo mesto,

kjer bo kongres slovenske mla
dinske organizacije.

Na programsko-volilni konfe
renci so izvo lili tu d i novo vod
stvo. Predsednik občinske kon
ference je Aleš Abrahamsberg, 
podpredsednik je Igor Petrič, 
sekretar pa Janez M ihelič. V  
predsedstvu je 14 mladincev, 
ustanovili pa so tu d i dve novi 
kom isiji za delo s p ion irji in 
konferenco mladih v kmetijstvu.

Na kongresu ZSMS bodo r ib 
niške mladince zastopali: Janko 
Debeljak, Alenka Nadler, Milan 
Asič, Bojan Novosel in Miran 
Košmrlj. Delegat na kongresu 
jugoslovanske mladine bo Ferdi
nand Nadler. M. G LAV O N JIČ

Načrti proizvodnje ostanejo isti
2adr>ji skupni seji štirih delovnih skupin ribniškega razvojnega štaba ugodno ocenili 

bi svoje delo -  Največ težav je z oskrbo, kjer pa je štab nemočen -  Manjka plina

j bi "faradi precej ugodnega položaja, v katerem je ta hip ribniško
- . QStl (V) r\ v,, i.   ,  1 * J    „  Lv /tavol MfdrtCPf!.

z oskrbo in četrta s svobodno 
menjavo dela.

rga^P^darstvo, ne predvidevamo rebalansa planov,“ je dejal predsed- 
3 tT' ribniškega izvršnega sveta Janez Lapajne in predsednik razvoj- 

nae§a štaba po petkovi seji vseh štirih delovnih skupin. , A  dela nam 
iza-rav gotovo še ne bo zmanjkalo, če drugje ne, na področju 
e iflteslirbe, kjer pa se zdi, da smo nemočni,1' pravi Lapajne.

’ Najbolj kritično je prav njem izvajanja razvojnih planov
»IlPtovo z dobavami plina, k i ga in dohodkovnih povezav, tretja

Jarno zdaj na voljo samo za 
[ .nostne odjemalce. Težava 
s Je v tem, da v nekaterih 
ptovanjih nimajo dimnikov in 

, bodo mogli uporabljati
detr® kuriv. Bojimo se, da bodo 
i * f  redukcijah električne energi- 

ar !°Sta*' nekateri štedilniki 
zdai ne v*dimo izhoda 

DČn te zagate, razen da z vsemi 
a* X nu skušamo nabaviti vsaj to- 

plina’ da bomo zadovoljili 
jJjjJSOlj kritične porabnike.“
)3dL ePrav je bilo na začetku 
pir| 0yanja razvojnega štaba 
:toiCer nekoliko pomislekov gle- 
dn:e delovanja, je vendarle prevla- 
iat'al° mišljenje, da -formalna 
itd-Prašanja ne smejo zavreti širše 
“Jetične aktivnosti za dosega- 
S®, stabilizacijskih ciljev. Da bi 

j*. štaba potekalo čimbolj
•nkovito, so v njem formirali 

,/ri skupine. Ena skupina se 
l Varja s spremljanjem tekočih 
L sPodarskih gibanj -  zaloge 

ê ie°V'n’ rePr°ntateriala, giba- 
V a  Pr°(zvodnje, izvozom in 
f  P°slenostjo, druga s spremlja-
J"

Franc Lapajne
Ker so b ili v prvem polletju 

doseženi sorazmerno dobri po
slovni in proizvodni rezultati, 
ribniški razvojni štab ni pred
videl posebnih ukrepov. Težave 
so se napovedovale le v kovin
skopredelovalni industriji, k i pa 
so jih  obravnavali na skupnem 
sestanku predstavnikov te indu
strije še v septembru. Dogovori
li so se, da bodo omenjene 
organizacije združenega dela 
same reševale vprašanja pre-

S
dV š F  *ZIJCI n a  OBISKU v  R IK U  »P retekli teden se je v 
■Hefl ”R*ku“ mudila ekipa ljubljanske televizije. Televizijci — 

0 so r*J,n,i je bil tudi znani televizijski komentator Darko Marin — 
1- (Pot Zan*ma(‘ predvsem za izvozne uspehe te delovne organizacije. 

0: L  Simčič)

ZOBOTREBCI
V RIBNIŠKEGA k r u h a  
lija r>- oktobra je ribniška peka- 
Vseh 7 Zordževski zmanjšala peke
vo>j!„Vrst kruha. Tako ga zdaj ne 

* eč  v Ortnek, Dolenjo vas, 
^ tc a *  Sv' Greg°riu  in v ribniški 
ost-i; or- Vse te kraje bo poslej 
^o ia 0'z*a s kruhom kočevska pe- 

at? Pa bo moč dob iti kruh 
ga. “ hiški prodajalni Džordževske-

,ZpGHTEL V  ENI URI -  
° b č u t v a dva meseca j e v R ibnici 
•ta. y  v i Precejšnje pomanjkanje pli- 
Za 0 Mercatorjevo prodajalno plina 
pre(j®z?Vanje in kuhanje na M laki je 
• °lič i s‘cer prispela določena
je zmna. rega goriva, toda kaj, ko ga 
ga ia?hjka!o ze v eni uri. Seveda so 
kliko dobili samo tis ti, k i so
ča^ ” sko č ili“  ponj med delovnim 
in t j  > saj ga je  zmanjkalo med 10. 

j. - uro dopoldne.

sL \ n ?Ro  o b r o d i l  t u d i  k o -
dile ." Potem ko so dobro obro- 
tna]inaajPrej češnje pa potem še 

e- borovnice, jabolka in hru-
tudi v 
obrti.

REŠETO

Kako bo s plinom?

ške, nas je narava bogato obdarila še 
s kostanjem. Po gozdovih v oko lic i 
Ribnice je  zato v teh dneh opaziti 
mnogo nabiralcev. Prihajajo iz raz
ličn ih  krajev, med n jim i je tudi 
precej Ljubljančanov, ki prihajajo 
ponj z vsemi družinskim i člani.

KUPCEV N I BILO  V ORTNEK 
-  Kmetijska zadruga že več let 
organizira prodajo živine za kupce iz 
drugih republik v Ortneku. Te dni je 
bilo v Ortneku videti veliko živine, 
toda kupcev ni b ilo na spregled. 
Škoda, so si verjetno m islili proda
ja lc i, saj kupci iz drugih republik 
bolje plačujejo živino ko t domači.

ZA V A R O V A LN IC A  SE JE PRE
SE LILA  Ker je  ribniška zavaroval
nica Triglav dobila nove prostore v 
nekdanjem zdravstvenem domu, se 
bo v njene bivše preselila kemična 
čistilnica Tekavec. Kdaj bo začela 
čistiln ica poslovati, verjetno vedo 
tisti, k i bodo preurejali prostore. Da 
pa bi bilo to  čimprej, gre veijeti, saj

Pri prodaji plina v Ribni
ci se zatika — Kdo ima 
prednost? Po ugotovit 
vah občanov naj bi bilo 
v skladišču še 25 stekle

nic

Ribnici manjka storitvene

Ce kdaj, potem bi imel po
trošniški svet v R ibnici in tudi 
inšpekcije prav zdaj največ dela. 
V  zadnjem času je namreč naj
več hude krvi vzbudilo pomanj
kanje plina za kurjavo in  kuho. 
Občani, k i so ostali brez njega, 
poskušajo na vse načine dob iti 
p lin , ko t kaže, pa to  uspe le 
najbolj spretnim, medtem ko 
občani brez zvez ostajajo brez 
njega.

Tako se je  pretekle dni v 
uredništvo oglasil po telefonu 
neki občan, k i je ugotovil, da 
plina ne prodajajo po redni poti, 
čeprav je v Ribnico prispelo 25 
plinskih steklenic več, ko t jih  
potrebujejo prednostni porab
n iki. Kakšna je usoda preostalih 
steklenic, pa menda ni b ilo  moč 
ugotoviti n it i s pomočjo inšpek
torjev.

Veliko povpraševanje po plinu 
je  razumljivo, če vemo, da sta v 
R ibnici dva bloka, k i nimata 
dimnih tuljav. Ker teh n i, vanje 
ni mogoče instalirati štedilnikov 
na drva. Tako so tamkajšnji pre-' 
bivalci v celoti odvisni od rednih 
dobav plina in elektrike. Ker se 
mnogi boje, da bodo zaradi re
dukcij elektrike ždeli ob mrzlih 
štedilnikih, so hoteli dob iti vsaj 
plin. Tega pa ni bilo moč dobiti, 
saj kaže, da je seznam prednost
nih odjemalcev za plin  v tem 
trenutku ne do kraja premišljena 
rešitev. Na tem seznamu namreč 
ni omenjenih prebivalcev teh sta
novanjskih blolšov. Ob vsem tem 
pa se zdi, da ostaja potrošniški 
svet nekako ob strani. Vemo pa, 
da bi moralo b iti tud i prodajanje 

I takih artik lov pod njegovo kon- 
trolo. J. S.

Naloge vsakemu komunistu posebej ~
V kočevski občini bodo preverjali (nedelavnost vsakega komunista posebej — Še več 

pozornosti povezovanju kmetijstva, gozdarstva in lesarstva

„Čeprav je analiza o gospodaijenju kočevskega gospodarstva 
pokazala nekoliko ugodnejša gibanja kot v preteklih obdobjih, zdaj 
prav gotovo ni čas, da bi komunisti stali križem rok. Zato smo se 
na osmi seji občinske konference ZK Kočevje dogovorili, da 
morajo komunisti temeljito obravnavati vse slabosti. Predvsem naj
ugotove, zakaj ponekod niso izpolnili planov, zakajene izvažajo 

•^mko, kot bi morali, zakaj ne spoštujejo družben 
delitvi denaija za osebne dohodke in drugo porabo

logovora o 
_ - dejal Peter

Šobar, sekretar občinske konference ZK Kočevje, po seji 11. 
oktobra.

:aKaj ne 
i ^ U c
^ N P d

skrbe. Taki dogovori naj bi bili 
sprejeti med „R ikom “  in Ž ič
nico, 1TPP naj bi izdeloval za 
ostale orodja, medtem ko Riko 
in Donit iz Sodražice ne najdeta 
skupnega jezika pri dobavi 
reprodukcijskega materiala.

Ko je posebna delovna skupi
na obravnavala delovanje inte
resnih skupnosti družbenih de
javnosti, je med drugim dosegla, 
da so znižali prispevne stopnje, 
k i so zdaj med najnižjimi v 
Sloveniji. Te so znižali za vse 
interesne skupnosti, ie za zdrav
stveno ne.

Tudi zaposlovanje v ribniški | 
občini še ne pomeni perečega 
problema. Kljub temu da je 
nezaposlenost večja kot v ena
kem obdobju lani, je vendarle 
tudi res, da se je zaposlovanje v 
združenem delu povečalo za 5 
odst., v negospodarstvu pa celo 
za 8 odst. Samo v zdravstvenem 
domu in otroškem vrtcu za več 
kot 20 odst. Potrebe po kadrih 
teh profilov so tako v glavnem 
pokrite, zato bo zaradi eno
stranske usmerjenosti ribniške
ga gospodarstva v prihodnosti 
težko najti zaposlitev za takšne 
profile kadrov.

J. SIMČIČ

„Kako se bodo teh nalog 
lo tili v posameznih osnovnih 
organizacijah, je zadeva tam- 
k ajšnjih komunistov. Vendar ne 
gre spet za dolgovezno ponav
ljanje že sprejetih sklepov. Vsa
ka osnovna organizacija bi mo
rala pripraviti konkreten pro
gram dela za vsakega komunista 
posebej. Hkrati naj bi v osnovni 
organizaciji pregledali, kateri iz
med komunistov so aktivni v 
okoljih, kjer delujejo, ali v vo
dilnih telesih. To seveda ni kaj 
novega, dejavnost komunistov 
bi morali preverjati že po statu
tu, a doslej se je dogajalo tudi 
to, da so na statut in na delov- 
nost komunistov pozabljali. 
Seveda komunisti ne bodo brez 
pomoči občinske konference. 
Člani najvišjega partijskega tele
sa v občini naj bi redno obisko
vali osnovne organizacije in po
skušali tudi pomagati pri od
pravljanju težav."

V7 skladu s sklepi, sprejetimi 
na seji konference, na kateri so 
kočevski komunisti obravnavali

BOSA KOVAČEVA  
KOBILA?

Za to, kar se dogaja v 
kočevski Mesariji, b i lahko 
uporabili znani ljudski rek o 
bosi kovačevi kobili, lahko 
pa bi to imenovali tudi 
solidarnost s someščani. Pro
t i pričakovanju se delavci 
tega tozda ZKGP p ri mali
cah ne maste ob zajetnih 
govejih in svinjskih zrezkih, 
za malico imajo večkrat le 

j piščančjo obaro, saj je v 
i Kočevju lažje dob iti kurje 
j meso kot pa goveje.

to dosegli, nameravamo že ta 
mesec sklicati aktive komuni
stov v izvršnem svetu in vod

stvih družbenopolitičnih orga
nizacij," je dejal Peter Šobar.

„Jasno je, da bomo v teh 
težkih časih opravili temeljito 
diferenciacijo med komunisti. 
Na osnovi konkretnih nalog naj 
se pokaže njihova pripravljenost 
za delo. V vseh kriznih situaci
jah je namreč prihajalo do tega,’ 
da se je preveijala pripadnost 
komunistov," je še posebej po
udaril Šobar.

J. S IM Č IČ

*

m
LESNI ODPADKI NE ZGOREVAJO ZAMAN -  Medtem ko se v 
kočevski občini šele zdaj dogovarjajo, kako čim smotrneje porabiti 
lesne odpadke od Lika, so se tamkajšnji Romi že zdavnaj zganili: 
na odlagališču v Mali gori namreč pridno pobirajo te lesne odpadke 
in jih vozijo domov, kjer jih porabijo za ogrevanje.

Kočevce bo spet grel les
V Kočevju pripravljajo projekte za ogrevanje z 
lesom — Prva kurilnica na drva in lesne odpadke v 

naselju „4. maj" ___

Peter Šobar: Pripadnost komu
nistov naj se pokaže v delu.

aktualna idejnopolitična vpraša
nja pri uresničevanju ekonom
ske stabilizacije v občini in po 
obeh tretjih  sejah CK ZKS in 
CK ZKJ, bodo največ pozorno
sti posvetili dohodkovnemu po
vezovanju kmetijstva, gospo
darstva in lesarstva. Prav na tem 
področju so namreč sprejeli 
obilo lepih sklepov, vendar jih  
niso uresničili. V  ta okvir sodi 
tudi povezovanje kmetijstva z 
živilsko predelovalno industrijo, 
poseben poudarek pa naj bi bil 
na oskrbi kočevske občine. Ker 
imamo ta hip težko energetsko 
situacijo, bodo kočevski komu-- 
nisti tudi za to pripravili po
sebno konferenco.

„Posebno skrb bomo posveti
li razvojnim planom ih njihovim 
spremembam. Plani so namreč 
temelj sleherne aktivnosti. Šele 
če bomo natančno vedeli, kaj 
hočemo, se bomo lahko pogo
varjali o dohodkovnem povezo
vanju, skupni porabi in solidar
nosti. Poleg nalog na področju 
planiranja bomo velik del po
zornosti posvetili nagrajevanju 
po delu, a ne samo v združenem 
delu, marveč tudi v družbenih 
dejavnostih, delovnih skup
nostih skupnih služb, interesnih 
skupnostih, upravnih službah in 
sfrokovnih službah družbeno
političnih organizacij. Da bi vse

Resno pomanjkanje mazuta in 
kurilnega olja sili stanovanjske 
skupnosti, da razmišljajo o ogre
vanju na trda goriva. In  ker zdaj 
manjka tu d i premoga, v kočev
ski stanovanjski skupnosti že pri
pravljajo zamisli, kako p re iti na 
porabo lesa za kurjavo in celo 
lesnih odpadkov, k i zdaj brez 
koris ti zgorevajo v Mali gori.

Veronika Trdan, referentka za 
investicije in novogradnje p ri ko
čevski stanovanjski skupnosti, je 
povedala, da nameravajo tako 
kotlovnico zgraditi za naselje „4. 
m aj", kjer bo v kratkem zgraje
nih 64 stanovanj, v drugi fazi pa 
še 120. Sprva so tam  nameravali 
zgraditi kuriln ico še za zdrav
stveni dom, Dom upokojencev 
in  Dom Dušana Remiha. Kasneje 
so razmišljali o tem, da b i top lo 
to dobivali od Melamina. Toda 
vsi t i  načrti so zaradi pomanjka
nja tekočih  goriv padli v vodo.

„Zda j pripravljamo projekte 
za izgradnjo take kurilnice. Na
rejena naj b i bila do začetka 
naslednje kurilne sezone. Ko liko  
nas bo veljala ta naložba, še ne 
vemo. Prav tako še ne vemo, 
ko liko  lesa bomo rabili. Po seda
njih  ocenah, b i zadostovalo oko
li š tiri c. tisoč p iostorninskih 
metrov d iv 7in lesnih odpadkov. 
Prav tako ne vemo, ko liko  lesnih 
odpadkov b i lahko dob ili od 
Lika. Računam o/da b i j ih  oko li 
1000 prostorninskih metrov, 
vprašanje pa je, kako bomo tis ti 
les skladiščili. Zdaj tu d i še ne

vemo, 'ko liko  mazuta b i s tem 
prihranili, pričakujemo pa, da 
bo ta način če že ne cenejši, vsaj 
bolj zanesljiv. Na območju, kjer 
živimo, les namreč ne b i smel 
b iti vprašanje," je dejala Veroni
ka Trdan.

Naj dodamo še, da je les po 
mnenju Švicarjev eno izmed naj-

Veronika Trdan

bolj primernih kuriv, saj raste v 
naravi in se obnavlja, medtem ko 
so drugi eriergetski viri, razen 
sončne energije, omejeni. Les je 
primeren za Kočevje tu d i zaradi 
tega, ker b r  manj onesnažev}i4 
ozračje ko t premog. A  vsega tega 
se tud i v Kočevju lotevajo neko
liko  pozno, saj menda šele zdai 
pripravljajo študijo, k i bo odkri
la, kolikšne so sploh zaloge lesa 
za kurjavo in ko liko  je lesnih 
odpadkov.

DROBNE IZ KOČEVJA
USTALH J SO SE -  Kočevje se 

je  z ozirom  na zunanji videz in 
prebivalstvo precej spremenilo. Po 
osvoboditvi je b ilo  tu  največ starej
ših prebivalcev slovenskih družin iz 
raznih krajev Slovenije, kasneje pa 
so se priseljevali tud i iz drugih re
publik. Sedaj se je priseljevanje sko
raj zaustavilo. Zelo veliko prišlekov 
si je tukaj ustvarilo družine in zidajo 
hiše, kai je  znak, da so se ukoreni
nili. Sprejemajo tud i nove avade.

PRVI PROCES 9. oktobra je
m in ilo  že 39 let kar je bila v 
Kočevju pred izrednim vojaškim 
sodiščem v k ino dvorani sodna 
obravnava. Obtoženih je bilo 21 
voditeljev plave in bele garde, k i so 
bili u je ti v bo jih  v Grčaricah in na 
turjaškem gradu. Dokazani so jim

b ili hudi vojni zločin i, iztečenih je 
bilo 16 smrtnih kazni. 4 so b ili 
obsojeni na prisilno delo, eden pa 
oproščen. Vložene prošnje za 
pomilostitev je IO OF dne 12. 
oktobra zavrnil in tako so bile sodbe 
pravnomočne in  izvršene. Prav b i 
b ilo , da bi kočevska kino dvorana 
dobila skromno spominsko ploščo, 
k i b i opozarjala izletnike, da je b il 
tu  9. oKtobra 1943 prvi sodni pro
ces sredi vse okupirane Evrope.

PREVIDNEJE S SADJEM 
Sadje za ozimnico pripeljejo sindi
kati nekaterih pod je tij za nase 
člane. V  gajbe pa b i b ilo  treba sadje 
ob obiranju previdno zlagati, ker se 
sider med vožnjo preveč obtolče. 
Prvi dan škode ni videti, a že čez 
nekaj dn i prično obto lčen i sadeži 
gniti.

K0&EUSKE N0UIGE
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OPOZORILO OBČANOM 
„VSI ZA POŽARNO VARNOST"

Splošno je znano, da si občani kopičijo večje količine 
lahkovnetljivih tekočin, zato opozarjamo na veliko nevar
nost kopičenja in nepravilnega shranjevanja bencina v kleteh, 
drvarnicah, stanovanjskih blokih in podobnih neprimernih 
prostorih, ter na nevarnost pretakanja bencina iz avtomobil
skih rezervoarjev v plastične kante in podobno ter obratno, 
kajti najmanjša neprevidnost lahko povzroči ogromne 
materialne škode in tudi človeške žrtve.
V situaciji, ko je splošno pomanjkanje tekočih goriv, ne 
kopičite zalog, ker s tem lahko povzročite sebi in drugim 
nepotrebno škodo, ustvarjate pa tudi dolge vrste in izgubo 
časa na bencinskih črpalkah.
Posebno sedaj, ko potekajo akcije NNNP 82, ki so posvečene 
varstvu pred požarom pod geslom VSI ZA POŽARNO  
VARNOST, smo dolžni res vsi občani prispevati za požarno 
varnost, posebno za izobraževanje in preventivo. S tem, da si 
kopičimo zaloge nevarnih snovi, tega prav gotovo ne 
prispevamo.

Občinska gasilska zveza
Novo mesto

6 8 9 /4 2 -8 2

RAZPISNA KOMISIJA PRI 
GRADBENEM PODJETJU , 
PO ŽUŽEMBERK

.gradbenik"

RAZPISUJE

na osnovi določil statuta in sklepa delavskega sveta 
prosta dela in naloge

DIREKTORJA PODJETJA

POGOJI:
— srednja strokovna izobrazba gradbene, ekonomske, 

komercialne ali kake druge sfneri in najmanj 5 let 
delovnih izkušenj na podobnih delovnih mestih

— družbeno—politične in moralno-etične lastnosti 
Kandidati naj ponudbe z dokazili o izpolnjevanju pogojev 
in kratkim življenjepisom pošljejo v 15 dneh po objavi na 
naslov GP Gradbenik PO Žužemberk.
Ponudbe naj bodo v zapečateni kuverti z oznako v levem  
kotu: „ Z A  R A Z P IS " . ^
Kandidate bom o o izbiri obvestili najpozneje v 30  dneh  
po poteku roka razpisa.
Stanovanja ni. '
Dodatne informacije se dobe na telefon 0 6 8 -8 4 -1 8 4 .  

RAZPISNA KOMISIJA: 
6 7 7 /4 2 -8 2

ZVEZA TELESNOKUL.TURNIH ORGANI
ZACIJ
OBČINE Novo mesto 
delovna skupnost

RAZPISUJE 
dela in naloge s posebnimi pooblastili in odgovornostmi

s 1/SEKRETAR ZTKO -  VODJA DELOVNE  
SKUPNOSTI

Na razpisana dela in naloge se lahko prijavijo kandidati, ki 
izpolnjujejo naslednje pogoje:
— da imajo višjo šolsko strokovno izobrazbo telesno- 
kulturne ali druge smeri
— 4 leta delovnih izkušenj, od tega vsaj 2 leti v telesni 
kulturi,
— ustrezne moralno politične vrline. 
Mandat traja 4 leta. 
Vse, ki se zanimajo za sklenitev delovnega razmerja z našo 
delovno skupnostjo in izpolnjujejo zahtevane pogoje, 
vabimo, naj svoje ponudbe z opisom dosedanjih izkušenj 
pošljejo na naslov: Delovna skupnost ZTKO, Novo mesto, 
p.p. 30, v 15 dneh po objavi.

6 8 8 /4 2 -8 2

OBVESTILO O DERATIZACIJI 
(zastrupljanju podgan in miši) 

V OBČINI TREBNJE

Po odloku o obvezni splošni deratizaciji v občini Trebnje 
(Skupščinski Dolenjski list št. 2 4 /7 6  z dne 18. 11. 1976) ter 
na podlagi odločbe skupščine občine Trebnje -  sekretariata 
za občo upravo in družbene dejavnosti št. 50—0 4 /7 0 —2 z 
dne 5. 10. 1982, s katero je določen za izvajalca deratizacije 
Zavod za socialno medicino in higieno Novo mesto, bo ta 
izvajal deratizacijo s svojimi ekipami v naseljih TREBNJE, 
MIRNA, MOKRONOG IN ŠENTRUPERT v dneh od 26. 10 
1982 do 2. 11. 1982. 

Točna navodila in opozorila bodo objavljena povsod, kjer 
bomo izvajali deratizacijo.

Zavod za socialno medicino 
in higieno Novo mesto 
Mej vrti 5, tel. 21 -2 5 3

J  684 /42  -82
V

Razpisna komisija delovne skupnosti občine 
Sevnica

O B J A V  L J A

prosta dela in naloge za

VODJO IN MATIČARJA V LOKI PRI ZIDANEM  
MOSTU

POGOJI:

— srednja izobrazba upravno-administrativne smeri
— 6 mesecev delovnih izkušenj
— poskusno delo za dobo 2 mesecev
— splošni pogoji, določeni z zakonom 

Navedena dela so za nedoločen čas, s polnim delovnim 
časom.
Rok prijave 8 dni po objavi.
Kandidati bodo o izbiri obveščeni v 30 dneh po izteku 
objave. 
Naslov za prijave: Občina Sevnica, Strokovna služba 
skupščine občine in izvršnega sveta Sevnica

6 7 8 /4 2 -8 2

UPOKOJENI OBRTNIKI

OB RAZSTAVI MALEGA  
GOSPODARSTVA NOVO
MEŠKE OBČINE, KI BO 
OD 27. 0KRO BR A  DO 31. 
O K TO B R A , ŽELIMO  
O R G A N IZ IR A TI . TUDI 
SREČANJE UPOKOJENIH  
OBRTNIKOV. Želimo do
polniti in popraviti sezname 
upokojencev, zato vas pro
simo, da sporočite vaš točen 
naslov najkasneje do 22. 
oktobra 1982.
OBRTNO ZDRUŽENJE  
NOVO MESTO, PARTI
ZANSKA 12, Novo mesto

ISKRA IEZE Ljubljana, n. sol. o. 
TOZD UPORI Šentjernej 
Tovarna uporov, n. sub. o. 
Šentjernej

objavlja javno licitacijo

tovornega avotmobila TAM 5000, letnik 1973, s cerado, v 
voznem stanju, neregistriran. Začetna cena je 100.000,00 
din.
Licitacija bo v ponedeljek^ 8. 11. 1982, ob 10. uri na 
sedežu TOZD UPORI v Šentjerneju. Sodelujejo lahko 
pravne in fizične osebe. Ogled vozila je možen 2 uri pred 
licitacijo. Udeleženci morajo pred pričetkom licitacije 
položiti 10%  varščine od začetne cene na žiro račun: 
52100—601—11417 pri SDK Novo mesto ali v gotovini 
predsedniku komisije, in sicer pred pričetkom licitacije. 
Davek na promet in ostale eventuelne stroške plača 
kupec.

6 8 0 /4 2 -8 2

POSLOVNI PAKETI 
„M A D E IN  TTG"

NOVA GORICA — Ljubljanska 
železniška organizacija za turizem, 
transport in gostinstvo (TTG) je v 
Novi Gorici odprla svojo novo _do- 
slovalnico. Novost ponudbe TTG so 
tako imenovani „poslovni paketi", v 
katere so vključeni prevozi v želene 
kraje, rent-a-car, vstopnice za raz
lične prireditve, rezervacije za po
slovna kosila ali večerje itd.

V zimski sezoni bodo organizirali 
„beli vlak". Uspešne stike pa so že 
navezali z Vojvodino.

Glede na pritožbe tujih in doma
čih turistov, da v hotelu ni mogoče 
naročiti vstopnic za prireditve in 
drugih storitev, ker hotelske recepci
je poslujejo po sistemu ..znajdi se 
sam", je premik TTG v Novi Gorici 
morda kar ..revolucionaren" v jugo
slovanskem turizmu. Glede na iz
kušnje pa se , .izvoza revolucije" ni 
bati.

ITASOVKE MED 
OSMERICO

Mlade rokometašice kočevskega 
Itasa so tud i na drugem tu rn irju  v 
Šentvidu uspešno nastopile in se 
prebile med osem najboljših mladih 
rokom etnih ko lektivov v Sloveniji. 
V  Šentvidu so premagale domačinke 
s 16:7 (10:3) in Polje s 5:4 (1:4).

ZA KOLESARJE M 
POČITKA

Čeprav se je  tekmovalna sez°® 
za kolesarje uradno že končala ® 
t i na zasluženem poč itku  v*  
decembra, ko se bodo pričeli zu® ‘ 
treningi, v novomeškem 
skem klubu ne m irujejo. Te d®1 L 
svoje vrste vpisali nove člane, 
tavne mlade kolesarje, s katen®1-  
- r ič e ti vadbo že v torek. iNovom*. , 

olesarski delavci očitno torej 
jo  tud i na ju tr i.
E

Varčnost mora postati praksa
Vsako leto je oktober proglašen za mesec varčevanja, letos pa si Ljubljanska banka še 

posebej prizadeva za uspeh v več akcijah — Nekaj ugodnosti za zasebnike in društva

m organizacij, 
poslej tudi te deležne obresti na 
njihova sredstva v banki.

Temeljna dolenjska banka v Novem mestu nudi v vseh svojih 
poslovalnicah po Dolenjskem kopico propagandnega gradiva, hkrati 
pa z več že preizkušenimi prijemi in nekaterimi novimi skuša 
pridobiti nove člane v krog varčevalcev.

Če omenimo samo brošuro ' štev in organizacij, ker bodo 
„1000 in 4 načini varčevanja" 
je to že eden povsem praktičnih 
napotkov vsakemu gospodinj
stvu in občanu, kako je možno 
varčevati pri nakupih, z energi
jo , v vsakdanjem življenju. Spri
čo cen in padca življenjske rav
ni prebivalstva so taki nasveti 
dobrodošli in primerni za širo
ko rabo.

Med propagandni del letošnje 
oktobrske akcije pa sodijo še 
nekatere razstave, lepaki in več
ja izbira hranilnikov za mlade 
varčevalce ter razna srečanja s 
pionirji in mentorji pionirskih 
in mladinskih hranilnic.

ŠORLI POVEČAL 
NASKOK

Zmagovalec rednega meseči®-?® 
šahovskega turn irja  ŠK Milan Maji*, 
iz Sevnice za mesec oktober f  
Gvido Šorli z 7 točkam i, za nji®!!, 
so se uvrstili: Povše in  Šoper 1 
točk), Blas (4) itd . V  skupne® 
seštevku je  vrstni red takšen: So® 
ima 66 točk, Povše 64, Derstvenser 
58, Blas 54 itd. .

J. »■

LOKA DALA  
DVANAJST 

FINALISTOV
Na kegljišču novomeškega gost® 

ča na Loki je b ilo  m inu li viken 
odigrano 1. ko lo republiškega ker 
Ijaškega prvenstva v dvojicah. M*“ 
31 pari si je pravico do finalne? 
nastopa v finalnem delu, k i ®r 
konec meseca v Ljutomeru, P® 
borilo  dvanajst parov, med njimi P 
ni dolenjskih zastpnikov Goleša ® 
Bartolja. Presenetljivo sta toki* 
zmagala rboveljčana G o lju f in B u lr 
medtem ko je najboljši rezultat d" 
segel Kačič, k i je podrl kar_ 9** 
kegljev. Zanimivo, da sta Strežaj® 
Smodiš končala šele na 9. mestu.

ZADOVOLJIV  
GOLESEV NASTOP

Z nastopi na kegljiščih Hidro v 
Medvodah in  Slovana v Ljub ljan i *j 
je končal sklepni nastop naj bolj s® 
slovenskih kegljačev. Ed in i dolenjsk 
predstavnik N iko  Goleš, član ti* 
banjškega Merkatorja, je v konk® 
renči .24 najboljših tekmovalcev d0‘ 
segel dober rezultat 3.507 podrt® 
kegljev, kar ga je  uvrstilo na 
mesto. Zmagal je  M iro Strežaj pl®' 
lanskim prvakom Kačičem Jr. 
Urbancem 13 najboljših se je uvrstn 
lo na državno prvenstvo, ki bo 
B ito li.

„Na knjigah” po vesoljskih prostranstvih

V mesecu varčevanja bo od
prtih tudi nekaj novih p ionir
skih hranilnic, in sicer na osnov
nih šolah Mirna in Stopiče ter 
mladinska hranilnica v metliški 
tovarni Beti. Tako v Novem 
mestu kot v Straži Metliki in 
Črnomlju pa nameravajo z orga
niziranim varčevanjem začeti že 
v predšolskih ustanovah. Razen 
vsega tega nadaljujejo že lani 
začeto akcijo med upokojenci, 
da bi se ti v čim večjem številu 
odločali za izplačilo pokojnin 
na knjižico. V ta namen bodo 
na več krajih sklicali sestanke z 
upokojenci in jim  hkrati pri 
kazali ugodnosti, k i ima taka 
odločitev. Predvsem gre za 
možnost najemanja različnih 
posojil.

Najbolj pomembno za obča
ne pa je, da je Ljubljanska 
banka oktobra, povišala obrest
ne mere za vezane dinarske in 
devizne vloge, kar je zlasti ugo
den ukrep za varčevalce nad 24 
oziroma 36 mesecev. Novost 
vpeljujejo tudi za večino dru-

,j Bogato izbiro kvalitetnega j  
{ kristala KRISTAL ZAJE- j 
J ČAR. J
: Darilo za vsako priliko po : 
j  ugodnih cenah vam nudi ! 
! BLAGOVNICA MERCA- j 
■ TOR, NOVO MESTO, OD s 
j 15. 10. do 15. 11. 1982. i 
! PREPRIČAJTE SE! 
j  v 6 6 6 /4 1 -8 2  j
I I

20 D0LENJS:

Na vprašanje, kdo so najslavnejši pisatelji znanstvene 
fantastike, bo marsikdo brez pomišljanja naštel imena: 
Asimov, Bradbury, Clarke. Zanimivo je, da sta v tej 
abecedi ZF kar dva znanstvenika. Vedeti moramo, da le 
redki znanstveniki pišejo ZF, saj se morajo naučiti še 
dodatnega poklica — pisateljevanja. Čeprav se mnogi 
izmed njih radi sprostijo ob branju te zvrsti literature, le 
redki napišejo kakšno literarno delo. Večinoma v njih 
razlagajo moralne, etične probleme znanstvenega raz
iskovanja ali na satiričen način prikazujejo svoje delo.

Vsekakor je najlažje tistim, ki pišejo knjige o 
popularni znanosti. Asimov in Clarke sta napisala 
ogromno število knjig z znanstveno vsebino na 
poljudnoznanstven način. Transformacija znanstveni
kov, ki jim  pisana beseda ni tuja, je vsekakor lažja, saj 
morajo osvojiti le še zakonitosti pisateljske.obrti. Za ZF 
dela takih pisateljev so značilne veličastne teme. 
Spomnimo se trilogije Foundation Isaaca Asimova, 
romanov Arthurja Clarka (2001, The Fountains of 
Paradise, The Rendez—vous with Rama). Veličastnost 
njihovih vizij obsega cel kozmos in do skrajnosti buri 
bralčevo domišljijo. Ni čudno, da so taka dela izredno 
popularna in da so ponatisnjena v mnogih jezikih. Tudi 
pri nas je vsa našteta dela objavila biblioteka Kentaur, 
kar nedvomno dokazuje o posebnem mestu, ki ga v 
svetu znanstvene fantastike zavzemata ta dva znanstveni
ka—pisatelja. Asimov in Clarke sta resda najslavnejša, a 
spomnimo se le Freda Hoyla, Chada Oliverja pa Roberta 
L. Forinarda, ki je lani izdal svoj prvi ZF roman 
Dragon's Egg. Taki ljudje so navadno zelo znane 
osebnosti iz javnega življenja in njihovo ime je jamstvo 
za uspeh. Na povabila urednikov pišejo uvodnike h 
knjigam, dajejo mnenja o njihB založba Davis je leta 
1977 pričela izdajati celo ZF revijo l$aac Asimov’s SF 
Magazine, kjer je popularnost Asimova nedvomno 
vplivala na zaupanje potrošnikov in tako zagotavljala 
uspešno prodajo.

Izredno popularnost pomembnejših osebnosti popu
larne znanosti in znanstvene fantastike so znali dobro 
vnovčiti tudi na televiziji. Clarke se je ob koncu leta 
1980 na britanski TV posvetil seriji oddaj o skrivnostih 
Zemlje, ki jih sodobna znanost še ni mogla razložiti. 
Serija oddaj z naslovom Arthur C. Clarke's Mysterious 
World je razdeljena na tri dele. V  prvem Clarke razlaga 
čuda prirode, kot je na primer mavrica, ki je naši 
predniki niso znali razložiti, dandanes pa nam je znanost 
postregla z logično obrazložitvijo. Drugo skupino oddaj 
sestavljajo fenomeni, za katere imamo le nekaj možnih 
razlag, v celoti pa jih ni mogoče pojasniti. Sem bi sodili 
npr. UFO, pošast iz jezera Loch Ness, zgodbe o Vetiju 
ali določena mesta na oceanih, kjer izginja veliko število 
ladij (Bermudski tiikotnik). Tretja in najbolj zanimiva 
skupina oddaj je posvečena pojavom, za katere nam 
znanost ne nudi nikakršnih razlag. Navedimo le

avtentična poročila o ljudeh, ki so brez vsakega vid 
vzroka v nekaj sekundah zgoreli. A

Založniki so hitro izkoristili Clarkovo popularno51 
kmalu se je v knjigarnah pojavila knjiga z istoiman5* j, 
naslovom, ki bo nedvomno mnogo pripomofl® 
popularizaciji znanosti in znanstvene fantastike. . s 

Eden najslavnejših znanstvenikov, ki se ukvarj®0 
popularizacijo znanosti, je nedvomno Carl Sagan. L3®1 0 
itodil televizijsko serijo z naslovom Cosmos, 
znanstvenih odkritjih, ki je stala celih osem mi!'i° ^  
dolarjev. Strokovnjaki trdijo, da so oddaje id®8 j), 
združile preprosta, laična- pojasnila o znanstV**js 
dosežkih z dvoršenimi posebnimi efekti, Serija C-°s .0 
se je rodila pred dobrimi štirimi leti, ko je v ' 
proučevanja Marsa Sagan sodeloval pri projektu V I*1 
Razočaran nad nestrokovnim poročanjem 0 n 
pomembnem dogodku je ustanovil družbo Carl 
productions, katere glavni namen je znanost prib!' 
neizobraženemu človeku. Saganovo epsko odisel0 ™ 
vesolju spremlja pravo čudo posebnih vizualnih j 
katere omogoča sistem televizijskih kamer, povezan' 
kompjuterji. 2 mikroprocesorji snemajo gibanje s* 
vesolje, kompjuterji pa razmeščajo galaksije v PraV'. .a 
medsebojni položaj. Na Odiseji skozi znanstvena odkr' . 
človeštva gledalci spoznajo legendarno knjižnico s,afke 
davne Aleksandrije, odpravijo se na pot v člov® 
možgane in v živo celico, kjer so doslej najbolj 10 ■ 
predstavljene funkcije dezoksiribonukleinske k'sllkj' 
(DNA). Sagan predstavi tudi vesoljski koledar, 
petnajst milijard let zgodovine vesolja združuje v ê  
samo leto. Čeprav je v seriji Cosmos poudarek 
lahkotnem, zabavnem sprehodu skozi znanost in ne 
suhoparnem znanstvenem delu, je Sagan prepričan, J3 I j
glede popularizacije znanosti na pravi poti. jr

Sagan je tudi zelo cenjen pisec knjig o P°!i . 
znanosti. Spomnimo se knjige The Cosmic Connecti° j 
pa Dragons of Eden, za katero je prejel celo Pulitzerje'' 
nagrado. Njegova najnovejša knjiga Cosmos, ki je seve M 
nastala po istoimenski televizijski seriji, je po- pisanj 
Publisher'5 Weeklyja bestseller sezone.

Mogoče je bilo neizbežno, da se je tudi Sarpn odlo 
napisati 2F  roman. Znanstvena fantastika mu 1 i 
vsekakor zelo blizu, saj v svojih knjigah razglablja tako 
možnostih razvoja človeške rase kot o popolnoma, 
astronomskih problemih, za kar mu je nedvomn° |  
potrehno mnogo domišljije. Vsekakor ni presenetljiv0' 
da je bil njegov ZF roman Contact odkupljen za 
velikansko vsoto 2 milijona dolarjev samo na osnovi 1 
strani dolgega sinopsisa. Da si bomo lažje predstavlja1' to j 
visoko ceno, naj povemo, da so mnogi pisatelji v ZP L 
prisiljeni prodati svoja dela že od 1000 dolarjev daljeT  
Založniki so seveda pravilno ocenili Saganovo popu®' 
nost in njegovo sposobnost podajanja vizije najširšimi 
množicam. Roman, ki bo predvidoma izšel jeseni 1982,1 
opisuje prvi stik človeka z nezemeljskimi bitji.

Št. 42 (1732) 21 oktobra



Mercator Preskrba Krško 
prireja v sodelovanju z 
znanimi proizvajalci 
Modno revijo v Hotelu 
»Sremič« Krško v soboto 
23. 10.1982 ob 20. uri.

Zabaval vas bo priznani 
ansambel
Pripravljena bo bogata 
izbira jedi in pijač

Rezervacije vstopnic v 
recepciji Hotela Sremič.

VABLJENI!

Z A H V A L A

Ob b ridk i izgubi dragega moža, očeta in  brata

MILANA BEGA
z Gor. Sušic

se najlepše zahvaljujemo vsem sorodnikom, dobrim 
sosedom, prijateljem in znancem za darovano cvetje, 
izrečeno sožalje in številno spremstvo na zadnji poti. 
Zahvaljujemo se tudi nevrološkemu oddelku novomeške 
bolnice, Gasilskemu društvu, kolektivom Novomontaže 
Novo mesto, Boru Dol. Toplice, OŠ Baza 20 Dol. Toplice 
in Trgovski šoli Brežice. Iskrena hvala duhovniku za 
obred in poslovilne besede, posebno pa govornikoma za 
ganljive besede slovesa.

ŽALUJOČI: žena s hčerkama in brat z družino 
Gor. Sušice, Novo mesto

Z A H V A L A

V 72. letu nas je  zapustila naša 
skrbna teta ®  OZIMNICA

Tudi v le to šn iem  le tu  sm o vam v ETI v Kam niku 
p rip rav ili o z im n ico  iz v ložene in pasteriz irane 
p ovrtn ine  n a -o sn o v i p red log ov  naših številn ih 
kupcev. K up ite  jo  lahko p reko  vaše osnovne o r 
gan izacije  s ind ika ta  in v trg ov inah  z živili.

Na voljo vam je 
v dveh paketih:

VINKO
VENE

Z A H V A L A

Ob nepričakovani izgubi ljubega 
brata

JOŽETA
SLAKA

iz Jordankala pri Mimi peči

se iskreno zahvaljujem vaščanom, sorodnikom, prijate
ljem in vsem, ki so mi stali ob strani in pomagali ter me 
tolažili v teh težkih trenutkih. Hvala župniku za opravlje
ni obred, pevcem iz Mirne peči, Lovski družini Mirna peč 
za spremstvo in govor, Gasilskemu društvu Gornje vrhe 
pri Dobrniču, sosedi Vidi Rajerjevi za nesebično pomoč 
ter vsem, ki ste tako številno edinega ljubega brata 
spremili k mnogo preranemu zadnjemu počitku.

ŽALUJOČA sestra Micka z družino, teta in ostalo 
sorodstvo

Jordankal, 18. 10. 1982

ANTONIJA
L1VK

Radovlja 22. Šmarješke Toplice

Iskreno se zahvaljujemo zdravniškemu in ostalemu osebju 
pljučnega oddelka novomeške bolnice za trud, sosedom 
za podarjene šopke in pomoč v težkih trenutkih ter 
župniku za opravljeni obred.

VSI NJENI 
Radovlja, 4. 10. 1982

Nenadoma nas je  v 33. letu starosti za vedno zapustil mož, oče, sin, brat in
vnuk

NIKO KUCIC
iz Kostanjevice na Krki, stanujoč v Krškem JOŽETA KASTELCA

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom in sosedom, ki so nam v težkih 
trenutkih pomagali. Zahvaljujemo se vsem za izrečeno sožalje, darovano cvetje in spremstvo 
na njegovi zadnji poti. Hvala tudi kolektivu OŠ Kostanjevica, Labodu -  tozd Libna, 
t stanjeviškemu oktetu za ganljive žalostinke, kolektivu restavracije Pod Gorjanci, 
gasilskemu društvu Kostanjevica in Krško in župniku za opravljeni obred,

ŽALUJOČI: vsi njegovi

Delavski svet Elektro Ljubljana, n. sub. o., TOZD  
Elektro Kočevje, o. sub. o.,

razpisuje prosta dela in naloge:

SPOSOJENO TRNJE
— V boju mišljenj zmagujejo 

enomisleči.
(Iz Ježa)

1. Dl REKTORJA TOZD
2. VODJE SLUŽBE OBRATOVANJA
3. VODJE SLUŽBE RAZVOJA
4. VODJE SLUŽBE PREVZEMA IN PRODAJE
5. VODJE FINANČNE SLUŽBE

Poleg splošnih, z zakonom določenih pogojev morajo 
kandidati izpolnjevati naslednje pogoje:

pod 1:
II. stopnja elektrofakultete ali višja ekonomsko-komercial- 
na šola ter 3 leta oz. pet let delovnih izkušenj pri delih s 
posebnimi pooblastili in odgovornostmi v distribuciji 
električne energije 
pod 2:
elektrofakulteta — smer energetika in 3 leta delovnih 
izkušenj ali višja oz. srednja elektro šola -  smer jaki tok 
ter 4 oz. 5 let delovnih izkušenj 
pod 3:
elektrofakulteta — smer energetika in 3 leta delovnih 
izkušenj ali višja oz. srednja elektro šola — smer jaki tok 
ter 4 oz. 5 let delovnih izkušenj 
pod 4:
elektrofakulteta — smer energetika in 3 leta delovnih 
izkušenj ali višja oz. srednja elektro šola — smer jaki tok 
ter 4 oz. 5 let delovnih izkušenj 
pod 5:
visoka ali višja oz. srednja ekonomska šola ter 3 ali 4 oz. 5
let delovnih izkušeni
Kandidati bodo imenovani za 4 leta.
Pismene prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev naj 
kandidati pošljejo v zaprti kuverti z oznako „Za razpisno 
komisijo" v 15 dneh po objavi na naslov: TOZD Elektro 
Kočevje, Cesta na Trato 6, 61330 Kočevje.
Nastop dela je možen takoj po izbiri, razen za dela pod 
točko 4, kjer je nastop dela možen aprila 1983.
O izbiri bomo kandidate pismeno obvestili v 15 dneh po 
sprejemu sklepov na delavskem svetu.
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Z A H V A L A

Mnogo prezgodaj nas je  za vedno 
zapustil naš dragi mož, oče, stari 

oče in brat

iz Podbočja 27

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, vaščanom za 
nesebično pomoč in izrečeno sožalje, OO restavracije 
Pod Gorjanci, Hotelu Sremič, Labodu -  tozd Libna za 
podarjeno cvetje, dr. Sunčiču za zdravljenje v času 
bolezni, pevcem za zapete žalostinke ter župniku za 
opravljeni obred.

ŽALUJOČI: žena Mici, hčerke Marija, Danica in Sonja z 
družinami

Še je čas za ugoden nakup!

Ob boleči

Z A H V A L A

in  nenadomestljivi izgubi našega nadvse dobrega moža, očeta, 
dedka in brata

z Gor. Sušic pri Dol. Toplicah 
borca Cankarjeve in Gubčeve brigade

se prisrčno zahvaljujemo vsem sosedom, prijateljem in sorodnikom, posebno pa Kmetovim 
za vso pomoč in Smalčevim za tolažilne besede in podarjeni venec. Hvala delovnim 
kolektivom Bor — Dol. Toplice, Novoles — tozd Žaga, Tiskarna Tone Tomšič Ljubljana, 
ZZB Novo mesto za podarjene vence in cvetje ter tov. Ivanu Janku za poslovilni govor. Hvala 
vsem za tolažilne besede in izrečeno sožalje, župniku iz Dol. Toplic pa za opravljeni obred in 
toplo slovo iskrena hvala.

ŽALUJOČI: žena Marija, otroci Milka, Filip, Peter, Anica, Štefka, Majda in Marija z 
družinami, vnukinja Mira z možem ter brat Ivan z ženo

S— --------------------------------------------------------------------------------------------\
Proizvodno podjetje „OPREMA"
KOČEVJE

Razpisna komisija in delavski svet Proizvodnega 
podjetja „OPREMA" Kočevje

razpisujeta 
dela in naloge

vodenje Splošne in kadrovske službe delovne organi
zacije

Poleg splošnih pogojev morajo kandidati izpolnjevati še 
naslednje posebne pogoje:

— višja izobrazba pravne smeri
— najmanj pet let delovnih izkušenj na takšnih ali 
podobnih delih
— družbeno politična aktivnost
— moralno politična neoporečnost
Na razpisna dela bo kandidat imenovan za dobo 4 let. 
Kandidati naj pošljejo vlogo z dokazili o izpolnjevanju 
razpisnih pogojev {kratek življenjepis, dokazilo o doseženi 
izobrazbi in o delovnih izkušnjah) v 15 dneh po objavi 
razpisa na naslov:
Proizvodno podjetje „OPREMA" Kočevje 
KADROVSKA SLUŽBA  
61330 KOČEVJE, Tomšičeva cesta 13 
s pripombo: „ZA RAZPISNO KOMISIJO"

Izbira kandidata bo opravljena v 10 dneh po poteku 
razpisnega roka.
Kandidati bodo o izbiri pismeno obveščeni.

V Kočevju, dne 14. 10. 198£
Razpisna komisija 

„OPREMA", KOČEVJE

6 8 1 /4 2 -8 2

VELIKA OZIMNICA —  
24 kozarcev 830 din
Kum arice 
Kum arice rezane 
Paprika paradajz 
Paprika file ti 
Mešana solata 
Ajvar 
Kislo zelje 
Rdeča pesa 
Kisla repa
G orčica :

6 kom 
2 kom 
2 kom
2 kom
3 kom 
1 kom  
1 kom 
5 kom 
1 kom

350 g in 120 g

Mercator

MALA OZIMNICA —  
430 din

Kumarice 
Kum arice rezane 

.. Paprika file ti 
Paprika paradajz 
A jvar
Mešana solata 
Rdeča pesa 
G orčica

12 kozarcev

3 kom 
1 kom 
1 kom 
1 kom
1 kom
2 kom 
2 kom

350 g in 120 g
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tedensK 6ledS
Četrtek, 21. oktobra Uršula 
Petek, 22. oktobra Zorislav 
Sobota, 23. oktobra -  Severin 
Nedelja, 24. oktobra Dan OZN 
Ponedeljek, 25. oktobra -  Darinka 
Torek, 26. oktobra - Lucijan 
Sreda, 27. oktobra -  Sabina 
Četrtek, 28. oktobra Simon

ameriški barvni film  V e lik i rop zla
tega voza.

KO STANJI-V IC A: 23. 10. ameri
ški film  Človek z Bogartovim obra
zom. 24. 10. ameriški film  Boby 
D irfild . 27. 10. francoski f ilm  L ju
bezen pod sumničenjem.

KRŠKO: 21. 10. film  Yanki. 23.

LU N IN E MENE

25. oktobra ob 1.08 prvi krajec

BREŽICE: 22. in 23. 10. ita lijan
ski barvni film  Žena ljubica. 24. 
in  25. 10. ameriški barvni film  Beg 
na D iv ji zahod. 26. in 27. 10.

in 24. 10. ameriški f ilm  Stekleni 
zvon. 26. 10. sovjetski film  Šahna- 
me. 27 10. italijanski film  Zena 
ljubica. 28. 10. ameriški film  Meja 
na R iu Grande.

SEVNICA: 21. 10. francoski film  
V io ličasti taksi. 22. in 23. 10. ita li
janski film  Lovec na morske pse. 24. 
10. italijanski film  Kruh in čokola
da. 27. in 28. 10. ameriški film  
Aliso ne stanuje več tukaj.

NOVO MESTO KINO JLA: 
21. in 22. 10. film  Ljubezen pred 
17. letom. 23. in  24. 10. film  
Kantoški kung. Od 25. do 27. 10. 
f ilm  Če ljubiš hladilnico, ne sanjari.

m

SLUŽBO DOBI

V  DELOVNO RAZMERJE sprej
mem strojnega ključavničarja, 
kovinostrugarja. Ivan Slapničar, 
Cegelnica 39 a, Novo mesto.

S T A N O V A N J A

NOVO MESTO KAR LOVA C!
Zamenjam dvosobno stanovanje. 
Naslov v upravi lista (4576/82).

' iOBO v Novem mestu oddam sam
skim. Telefon 22 415.

DVOINPOLSOBNO stanovanje, 
lastniško, z garažo, v L jubljan i 
zamenjam za enakovredno v 
Novem mestu. Telefon (064) 
23 -885.

SOBO, opremljeno, v Bršljinu od
dam samskemu moškemu. Naslov 
v upravi lista (4577 /82 ).

SOBO v Novem mestu, opremljeno 
a li neopremljeno, iščem. Naslov v 
upravi lista (4578 /82 ).

Motorna vozila

A d o lf Nahtigal, Prečna 77, Novo 
mesto, tel. 24 -244 .

REN AU LT 4, le tn ik 1974, prodam. 
Tel. 21 027, od 15. ure dalje.

ZASTAVO 101, le tn ik 1976, prevo
ženih 77.000 km, registrirano do 
maja 1983, ugodno prodam. Tel 
(068) 71 -420, popoldne.

ALIDI 80 L, le tn ik 1978, garažiran, 
prodam. Tel. (068) 71 -340, od 
15. ure dalje.

GOLE JGL, le tn ik 1981, prodam. 
Boris Markovič, Podturn 77, Dol. 
Toplice. Ogled vsak dan po 14. 
uri.

ŠKODO 100, registrirano do sep
tembra 1983, poceni prodam. 
Božo Buto lin , Ob Težki vodi 32, 
Novo mesto.

125 PZ prodam skupaj ali po delih. 
Stane Lipar, Vrbovce 5, Šentjer
nej.

VW 1200, starejši le tn ik, in Z 750 
po delih prodam. A n ton  Kocjan, 
Gor. Grčevje 4. Otočec.

ZASTAVO 126 P. le tn ik 1977, pro
dam. Inform acije na tel. 2 4 -810  
popoldne.

ZASTAVO 750 L, le tn ik  1978, regi
strirano do januarja 1983, krem 
barve, prodam. Merica Kržan, 
Gubčeva 8, Brežice.

PDODAM  dobro ohranjen GOLE ali 
zamenjam za Z 750, staro do dve 
le ti, z doplačilom . Oglasite se na 
naslov: Selan, Gor. Prekopa 12, 
68311 Kostanjevica.

ZASTAVO M EDITERAN, ju n ij 
1979, prevoženih 25.000 km, 
prodam. Milan Ravbar, Jurka vas 
6, Straža.

SPAČKA, le tn ik 1974, prodam. Tel.
84 530 int. 29, do 14. ure. 

ZASTAVO 750 SC, le tn ik  1980, in
125 PZ, starejši le tn ik, prodam. 
Ivanež, Gabrje 122, Brusnice, tel.
85 916, v večernih urah.

Z 101, le tn ik  1977, novo registrira
no, poceni prodam. Tel. 22 -749 . 

F IA T  750, le tn ik  1976, dobro ohra
njen, prodam po ugodni ceni. 
Hrastar, Šegova 20, Novo mesto, 
tel. 24 443, od 16: ure dalje. 

SIMCO 1301, le tn ik 1967, v nevoz
nem stanju poceni prodam. Jože 
Ivanšek, Arnovo selo 69, 68253 
A rtiče .

PRODAM ŠKODO 120 L, letnik 
1982, prevoženih 6300 km, pred
n ji del poškodovan, nevozno.

GOLE', 1979, prevoženih 42.000 
dam. 1

DOLENJSKI LIST
IZDAJA: DITC, tozd Časopis Dolenjski list, Novo mesto. 
USTANOVITELJ LISTA: občinske konference SZDL Brežice, 

Črnomelj, Kočevje, Krško, Metlika, Novo mesto, Ribnica, Sevnica in 
Trebnje.

IZDAJATELJSKI SVET je družbeni organ upravljanja. Predsed
nik: Niko Rihar. ,

UREDNIŠKI ODBOR: Ksenija Khalil (direktor in glavni urednik), 
Marjan Legan (odgovorni urednik), Ria Bačer, Andrej Bartelj, Marjan 
Bauer (urednik Priloge), Bojan Budja, Zdenka Lindič—Dragaš, Milan 
Markelj, Pavel Perc, Jože Primc, Drago Rustja, Jože Simčič, Jožica 
T<>ppey, Ivan Zoran in Alfred Železnik. Tehnični urednik Priloge: 

jšan Lazar..Ekonomska propaganda: Janko Saje, Iztok Gačnik in 
Jlarko Klinc.

IZHAJA vsak četrtek -  Posamezna številka 12 din. Letna 
taročnina 480 din, plačljiva vnaprej — Za delovne in družbene 
( rganizacije 960 din — Za inozemstvo 960 din ali 23 ameriških 
ddarjev oz. 52 DM (oz. ustrezna druga valuta v tej vrednosti) — 
Devizni račun 5 2 1 0 0 -6 2 0 -1 7 0 -3 2 0 0 0 -0 0 9 -8 -9  (Ljubljanska 
banka. Temeljna dolenjska banka Novo mesto).

OGLASI: 1 cm višine v enem stolpcu za komercialne oglase 220 
din, za razpise, licitacije ipd. 300 din, 1 cm na določeni, srednji ali 
zadnji stran) 330 din. 1 cm nd prvi strani 440 din. Vsak mali oglas do 
10 besed 100 din, vsaka nadaljnja beseda 10 din. Za vse druge oglase 
velja do preklica cenik št. 13 od 1. 11. 1981 dalje. Na podlagi mnenja 
sekretariata za informacije IS skupščine SRS (št. 421 — 1 /72  od 28. 3. 
1974) se za Dolenjski list ne plačuje davek od prometa proizvodov.

TEKO ČI RAČUN pri podružnici SDK v Novem mestu: 
5 2 1 0 0 -6 0 3 -3 0 6 2 4  -  Naslov uredništva 68001 Novo mesto, Glavni 
trg 7, p. p. 33 (telefon (068) 2 3 -6 0 6  — Naslov uprave Jenkova 1, p. 
p. 33 tel. (068) 22—365 — Naslov ekonomske propagande in malih 
oglasov: Glavni trg 3, p. p. 33, telefon (068) 23—611 — Nenaročenih 
rokopisov in fotografij ne vračamo — Časopisni stavek, filmi m 
prelom DITC tozd Grafika Novo mesto — Barvni filmi in tisk 
Ljudska pravica, Ljubljana.

Vozilo je karambolirano. Boris 
Vlaški, Kettejeva 8, Brežice. 

UGODNO PRODAM Z 750 in Z 
101, le tn ik 1977. Janez Zupet, 
Škocjan 66.

|| Kmetijski stroji ji

PRODAM TR AKTO R  UNIVER- 
Z A L  445. A lo jz Bambič, Šmalčja 
vas 27. Šentjernej.

TR AKTO R  U N IV E R ZA L v dobrem 
stanju, 600 delovnih ur, prodam. 
Naslov v upravi lista (4575/82).

PRODAM TRAKTO R HANO MA G 
R 16 s koso. Anton Lušin, Žima- 
rice 70, 61317 Sodražica.

P R O D A M

PRODAM žrebičko, staro 6 mese
cev. Neža Dragman, Polhovica 9, 
Šentjernej.

PRODAM m otor za Zastavo 101 po 
zelo ugodni ceni ter zimske veri
ge. Tel. 24 055.

H L A D IL N IK , dobro ohranjen, pro
dam. Ragovska 16 /27 , Novo 
mesto.

UGODNO PRODAM suhe hrastove 
plohe za 15.000,00 din. Tel. 
6 1 -8 6 2 .

PRODAM novo plinsko peč Super 
ser. Jože Barbič, Dol. Toplice 61.

GLISER 6370 Kvarnerpiastika, nov.
s prikolico ugodno prodam za 5

-  ' - - -  24 — -

LADO 1600, od lično ohranjeno, 
prevoženih 39.000 km , ugodno 

- prodam. Tel. 24 639 popoldne. 
ZASTAVO 850, le tn ik 1981, regi

strirano do jun ija  1982, prodam. 
Inform acije od 15. do i7 .  ure. 
Tel. (068) 23 695.

MERCEDES 11 -1 3 ., le tn ik 1969, 
prodam. V račun vzamem osebni 
avto. Tel. (063) 23 218 (dopol
dne).

starih M. Tel. (068) 24 -871 . 
ŠTED ILN IK , kombiniran (dva plin, 

š tiri elektrika) malo rabljen, po
ceni prodam. Prodam tud i peč na 
olje. _Košiček, Koštialova 30 a, 
Nova mesto.

PRODAM suhe hrastpve plohe, 
debeline 5 cm. Naslov v upravi 
lista (4572/82).

PRODAM novo peč za centralno 
ogrevanje EMO 20.000. Tel. 
24 -557 .

M ALO RABLJEN H L A D IL N IK  
Gorenje prodam. Tel. (068)
23 561.

V A R ILN I AG REG AT (500 ampe
rov), obnovljen, ugodno prodam. 
Tel. 24 -900 .

PRODAM rabljeno ostrešje, primer
no za vikend, dolžine 9 m. Jože 
Vovko, Dobravica 20, Šentjernej. 

GOSTINČI! Rabljene gostinske stro
je in opremo prod.un. Tel.
24 830, zvečer.

PRODAM dvoosno prikolico 
„Z m a j“  (4 t) kason (200 x 380 
cm). V intar, Vavta vas 30, Straža. 

PRODAM novo traktorsko prikolico 
3 t (n i kiper), nov 16-colski voz 
in imam vedno na zalogi razne 
samovlečne vozičke (šajtrge). 
Anton Zupet, 68275 Škocjan 49. 

PRODAM mladega vola za vprego.
Okleščen, Prapreče 7, Straža. 

PRODAM dirkalno kolo znamke

km , prodam. Inform acije na tel. 
(068) 71- 408 (dopoldne) in
(068) 69 176 (popoldne).

Z 100 C, le tn ik 1980, prodam.
Hašim Vrabac, G. Straža 69. 

PRODAM Z 101, le tn ik 1974, regi
striran, v voznem stgnju, celega 
ali po delih. Marjan Vovko, Nad 
m lin i 20, Novo mesto, tel. 
25 -201.

Z 101, le tn ik  1973, registrirano do 
10. 10. 1983, prodam. Tel.
21 078.

Z 101 C, le tn ik 1979, prodam. 
Brumat. Vel. Bučna vas 39, Novo 
mesto.

PRODAM ŠKODO 120 L, le tn ik 
1980, prevoženih 15.000 km.

„R o g “  na 10. prestav. Inform a-
' - -  oo~cije na te l.: 25 000.

PRODAM otroško posteljo in  staji
co. Zupančič, Segova 16, tel. 
2 4 .-064 .

POCENI PRODAM rabljeno peč za 
centralno ogrevanje (28.000 kkal) 
Rožfencvet. Potisk, Brestanica, 
tel. 79 135.

PRODAM sedežno garnituro, 
kuhinjsko mizo s štirim i sto li in 
preprogo. Je l. 25 665 od 14.30 
dalje.

PRODAM breje ovce z jan jčk i. Ja
nez Komen, Klemcjeva 11, L jub
ljana, tel. (061) 52 725 od 18. 
do 20. ure.

PRODAM trajnožarečo peč Sigma 
8. Tel. 25 913.

PRODAM sedežno garnituro. In fo r
macije dobite po tel. 24 326 od 
15. ure dalje.

POCENI PRODAM štediln ik Gibo 
(4 plin, 2 elektrika) in dve prešiti 
odeji iz puha. Žlogar, Stritarjeva 
2, Novo mesto.

K U P I M

TR AČ N O  BRUSI LKC ’ upim. Grm, 
tel. (068) 44 301.

KUPIM  kason (5 6 m) ali kiper (4
•- 5 m) s svečo. Tel. (068) 
24 -871 .

KUPIM starejšo vseljivo hišo v oko li
ci Novega mesta ali v estu. Ponud
be pismeno na naslov v upravi 
lista (4573/82).

KUPIM raztegljiv kavč in peč na 
‘ ‘ ~  25 464.trda goriva (gašper). Tel. 25 

KUPIM kravo, ki zna voziti. Naslov 
v upravi lista (4574 /82 ).

V INO G RAD, 6 let star, manjši, ali 
parcelo, najmanj 1000 m2, v 
začetni fazi urbanizacije, z Zelo 
Ipim razgledom, v b liž in i Čate- 
skih Toplic, prodam. Tel. 
61 747.

T R A V N IK  (1496 m2) in stavbišče 
(378 m2) v Gor. G lobodolu pri 
M irn i peči prodam. Pust, Gor. 
G lobodol 29, Mirna peč.

R A Z N O

Z A TE K LA  se je črna psica (vo lč
jak). Inform acije na telefon- 
21 -789, Bršljin, Novo mesto.

LO K A L  v Brežicah, nov, zamenjam 
za stavbo, primerno za preuredi
tev v delavnico srednje velikosti, 
ali ga prodam. Telefon 61 747.

JOŽEFA IN FRANC M IK L IČ , 
Cegelnica 42, Novo mesto, prepo
vedujeva C irilu  (Van ičku) Kova
č iču , Cegelnica 39, Novo mesto, 
povzročanje kakršnekoli škode na 
vrtn i ograji in njiv i. V nasprotnem 
primeru ga bova sodno preganja
la.

DRAGI M AM I IN  PRABABICI 
URŠKI TR AM TE TO VI iz Ruhne 
vasi, Šmarješke Toplice, za dvoj
no praznovanje naše iskrene 
čestitke in želje, da b i med nami 
preživela še veliko zdravili in 
zadovoljnih let. Vsi njeni.

REZKI TU R K  iz Maharovca želijo 
ob 80-letnici vse najboljše in še 
mnogo let vsi njeni!

OBVEŠČAM cenjene stranke, da 
brivsko-frizerski lokal p ri tabli, k i 
označuje Mali Slatnik, ponovno 
normalno obratuje. Lahko se na
roč ite  tu d i po telefonu 24 556. 
Se priporoča Jožica MAUSAR!

12, 13. 14, 15 in 16- eolske gumi- 
vozove, nove, prodam za konjsko, 
volovsko ah traktorsko vprego. 
Delamo tud i vse vrste traktorskih 
priko lic  in osovine za traktorske 
prikolice. Dostava na dom po
dogovoru. Priporoča se STANE 
TULC " -  " "  'BULC, Jurčkova pot 73, L jub
ljana Rakovnik.

OBVEŠČAM, da sem odprl obrt za 
izdelavo in popravila manjših lese
nih izdelkov in za oblaganje les
nih oblog. JOŽE KOCJANČIČ, 
Paderšičeva 21, 68000 Novo 
mesto, telefon (068) 24 275.

A LP IN A  VAS VABI na sejem šport
ne obutve v trgovski šoli v Breži
cah 22., 23. in 24. oktobra 1982 
od 8. do 18. ure. VABLJENI!

K V A R N E R  E X P R E S S  -  
K L J U Č  V A Š E G A  Z A D O V O L J S T V A

ZIMSKI ODDIH 1982/83 
na opatijski rivieri

7-dnevni penzioni v hotelih od 2.955 do 4.145.din: >
OPATIJA, A DM IRA L, AMBASADOR, KVARNER, 
V ILA  AM ALIA , SLAVIJA, BELLEVUE, A DR IA TIC , 
BELVEDERE I, BELVEDERE II, ROSALIA, BRI
ONI, DUBROVNIK, IMPERIAL, JADRAN, K R I
STAL, ZAGREB, PALME -  PARIŠ, REZIDENZ, 
ASTORIA, IKA, DANICA, LOVRAN, MEDITERAN; 
strokovna potovanja in.ekskurzije,

posebni prevozi z avtobusi — letalske, železniške in 
ladijske vozovnice — rent — a — car — menjalnica, - .<■ 
organiziramo potovanja za skupine.
INFORMACIJE, PROGRAMI, PRIJAVE:
KVARNER EXPRESS -  F IL IJA LA  LJUBLJANA, 
VEGOVA 2 (Pri Univerzi), tel. (061) 321 -9 8 0 , 
GLOBTOUR NOVO MESTO,
CESTA KOMANDANTA STANETA 19, NO,VO MES
TO, tel. (068) 2 5 -1 2 5 , 25 -789.

E 30 LET VAS VO D IČ  PO SVETUl!

[̂ OBVESTILA I

k
TOZD Hortikultura, plantaže, gradnje

gozdno gospodarstvo

b r e ž i c e n. so l. o.

PRODAJA OKRASNIH SADIK
Obveščamo cenjene kupce, da bomo z jesensko prodajo 

okrasnih sadik pričeli 4. 10. 1982.
Delovni čas v drevesnicah Rimš pri Krškem in v Kostan

jevici je v času od 4. 10. do 26. 11. vsak dan od 7. do 16. 
ure, ob sobotah od 7. do 14. ure.

Za nakup se priporočamo z nizkimi cenami in širokim 
izborom sadik (400 vrst). GG BREŽICE

TOZD HO RTIKULTURA  
Telefon (068) 75—507

6 5 4 /4 0 -8 2

I

I

Marija Kobe iz D o ln jih  Radencev 
dečka, Neža Hočevar iz Grmovelj 
dva dečka in Bernarda Zupevc iz 
Gorice -  Blaženko. Čestitamo!

V  času od 7. do t J. oktobra so v 
novomeški porodnišnici rodile: 
Vidica Adlešič iz Sečjega sela 
Vanjo, Zlata Leskovšek iz Gornjega 
Lakenca Urško, Radojka K it ič  iz 
Metlike Sanelo, Marica Golob s 
Sela Biserko, Katica Pevac iz 
Dolnjega Bukovca Tomislava, Ana 
Hrovat iz K orita  Roberta, Cvetka 
Tratar iz Sevnice -  Tanjo, Danica 
Janc iz Mokronoga Zvonka, Fran
čiška Sladič iz Zagorice Martina, 
Terezija Zakšek iz Amreškeg Davi
da, Zdenka Jančar iz Orehovca 
Dejana, Jožefa Skube iz Gornjega 
Ajdovca Marjana, Sonja Žagar iz 
G ornjih  Sušic Primoža, A lo jzija  
Mušič iz Črnom lja Petra, Ljubica 
Pezdirc iz Gribelj Ireno, Janika 
Kovačič s Senovega Mitja, Fanika 
Kramaršič iz Pod ho ste Martino, 
Zdenka Bahor iz Črnomlja Majo,

1? KONGHE5 ZSMS 
NCVC MESTO 

101982

ih

M O NTAŽNI DIMNIK

Z GIBLJIVO

KISLOODPORNO

O G NJESTALNO

SA M O TNO  CEVJO

tovarna oblačil

labod
novo  m e s to

Uporablja se za  
peči in kotle 
od 4 0 0 0  do 
tO O p O O  K cal/h

Proizvaja:

UGODNO PRODAM vinograd (12 
a) z zidanico v Hmeljišču. Tel 

"  23 204, Ana Murgelj, Vel. Buč
na vas 32 a. Novo mesto 

PRODAM sodobno grajeno stano
vanjsko hišo (nedokončano) ob 
vznožju Trške gore. Asfalt in 
elektrika, telefon. Inform acije na 
tel. (061) 217 404.

PRODAM njivo v Dobravi. M ik lič , 
Hudenje 1, Škocjan.

PRODAM HIŠO in delavnico v 
Krškem, Cesta krških žrtev 76, 
Zorič, v b liž in i mostu.

PARCELO 7344 m2 (gozd, travnik) 
v M irni peči prodam. Tel. (061) 
721 575.

Cenjene potrošnike obveščam 
da je industrijska prodajalna 
pri tovarni oblačil Labod 
v Novem mestu c. herojev 29 
odprta
OD 7. DO 19. URE 
ob sobotah od 7. do 12. ure

za obisk se priporočam

MONTAŽNO INDUSTRIJSKO 
PODJETJE
61000 Ljubljana, Opekarska U 
Te!.: 22-113 20-641 
Telex: 31 429 YU KIP

Prodaja
in strokovni nasveti:

OPEKARNA
ZALOG
NOVO MESTO 

Tel.: 21-403,22-291
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v S P O M I N

Z globoko bolečino v srcu se spo
minjamo prve obletnice smrti naše 

drage

MAJDE 
JERELE

Hvala vsem, k i je niste pozabili!

VSI NJENI 

Podgrad, 22. 10. 1982

/

V S  PO  M I N

11. oktobra je m in ilo  leto, odkar 
nas je zapustil mož, oče, stari oče, 

b ra t, svak in stric

LEOPOLD 
PERŠE

upokojenec z 
Dol. Suhoija 10, Vinica

Ne moremo verjeti, da te ni in te več ne bo. Za teboj je 
praznina, v naših srcih bolečina. Ostal nam boš živ v 
spominu. Hvala vsem, ki se ga spominjate in obiskujete 
njegov prerani grob.

ŽALUJOČI: žena Marija, hčerki Mimica in Anica z 
družinama in ostalo sorodstvo

m
V S P O M I N

DUŠKA
PRAZNIKA
z Vrhovega pri Žužemberku

Boleč je spomin na 23. oktober, ko bo minilo pet let, 
odkar je v cvetu mladosti komaj 16 let star s svojo 
tragično smrtjo zarezal neizbrisno globoko rano v naša 
srca naš nepozabni sin in brat. Hvala vsem, k i se ga še 
spominjate.

ZA VEDNO N EU TO LA ŽLJIV I: vsi njegovi

Z A H V A L A

Žalostni sporočamo vsem sorodnikom, da je um rl naš dragi sin, mož, brat in
stric

JOŽE ZUPANČIČ
roj. 11. okt. 1947 

na Dol. Lakovnicah

Pokopali smo ga 13. oktobra v mestu Aalenu, ZRN. Hvala vsem, k i ste nam izrekli sožalje, 
jflu darovali cvetje in pokojnika spremili na zadnji poti. Najlepše se zahvaljujemo družini 
“ Uršič, družini Švigelj in Francu Zupančiču za vso izkazano pomoč. Hvala tudi župniku za 
leP0 opravljeni obred.

ŽALUJOČI: vsi njegovi 

Dol. Lakovnice, 19. okt. 1982

Z A H V A L A

Ob boleči izgubi našega dragega moža, očeta, starega očeta, brata in strica

LOJZETA STARIHE
iz Omote 4 pri Semiču

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, vaščanom in znancem za_ nesebično 
fiomoč, izrečeno sožalje, podarjene vence in cvetje. Posebna zahvala GD Štrekljevec, 
čebelarski družini Semič, VVO Črnomelj Semič in Iskri Semič za vsestransko pomoč, 
govornikoma tov. Pavlinu in tov. Malnariču za ganljive besede slovesa, metliški godbi, 
kaplanu za opravljeni obred in vsem, k i ste ga tako številno spremili na njegovi zadnji poti. 
Še enkrat hvala vsem, k i ste nam kakorkoli pomagali!
ŽALUJOČI: žena Francka, sin Janez in hčerki Anica in Rozi z družinami, sestri Anica in

Lojzka z družino in ostalo sorodstvo 
Omota, Cleveland, Krupa, Semič, Ljubljana, 1. oktobra 1982

Z A H V A L A

Ob boleči izgubi dragega moža, očeta, starega očeta, brata in strica

JANEZA AVSCA
iz Ivanje vasi 11

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki so ga spremili na zadnji poti, z nami sočustvovali, nam 
izrekli sožalje in podarili pokojniku cvetje in vence. Posebej se zahvaljujemo govorniku tov. 
Ivanu Jakliču, pevcem ter duhovniku za opravljeni obred. Hvala tudi našim sodelavcem iz 
kolektivov Pionir, Labod in Novoteks iz Novega mesta.

VSI NJEGOVI

Z A H V A L A

Ob boleči izgubi našega dragega moža, očeta, starega očeta, brata in strica

FRANCA FRANKA
iz Velikih Brusnic 54

se iz srca zahvaljujemo vsem sorodnikom, znancem in sodelavcem, ki so pokojnega 
obiskovali v času bolezni in ga tako številno spremili k njegovemu zadnjemu počitku. Hvala 
Sob Novo mesto, IMV* Temeljnemu sodišču v Novem mestu, OS Brusnice za podarjeno 
cvetje, govornikom za pretresljive in tople poslovilne besede, zdravnikom Splošne bolnice 
Novo mesto, dežurnim zdravnikom, k i so pokojniku la jša li bolečine na domu, pevcem in 
župniku za opravljeni obred. Posebna zahvala velja dobrim sosedom in sorodnikom, k i so 
nam v najtežjih trenutkih pomagali, in tov. Brziču, k i je pokojnika z veliko pozornostjo 
obiskoval v času bolezni.

ŽALUJOČI: žena Lojzi, sin Matevž z družino v imenu vseh sorodnikov 
Brusnice, 11. oktobra 1982

Z A H V A L A

Ob težki in nenadomestljivi izgubi dobrega moža, očeta, brata in strica

KARLA ŽERTUŠA
z Zagrebške 3, Novo mesto

•

se iskreno zahvaljujemo vsem prijateljem, znancem in sorodnikom ter sosedom za pomoč v 
času pokojnikove kratke, a zelo težke bolezni. Posebno zahvalo smo dolžni zdravnikom, 
sestram in vsemu strežnemu osebju pljučnega oddelka bolnice Novo mesto, ZZB NOV 
občinski odbor Novo mesto, PD Dušan Jereb -  pevska sekcijm Novo mesto, godbi Novo 
mesto, govorniku za lepe poslovilne besede ob odprtem grobu ter Centru za socialno delo 
občine Novo mesto.

ŽALUJOČI: žena Julka in hčerka Vera z družino

Z A H V A L A

V 85. letu starosti nas je za vedno zapustil naš dobri oče, dedek in pradedek,
brat in stric s

1 JOŽEREPŠE
A  borec za severno mejo

K  iz Hinj pri Šentjanžu

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom za podarjene vence in cvetje, KOZB Šentjanž za 
Podarjeni venec, dobrim vaščanom in sosedom za podarjeno cvetje in nesebično pomoč. 
Hvala’ vsem, ki ste darovali za maše. Posebej smo hvaležni družini Repše z Brinja ter Silvi in 
Monetu Lukek s Podboršta, ki so nam v najtežjih trenutkih nudili pomoč, nosilcem praporov 
za spremstvo, govorniku za govor ob odprtem grobu, pevcem ter župniku za opravljeni obred 
m vsem, ki ste našega pokojnega pčeta v tako velikem številu spremili na zadnjo pot.

ŽALU JO Č I: hčerka Martina z družino, sin Jože z družino, brat Stanko, sestra Mici in ostalo
sorodstvo

Hinje, 13. 10. 1982

Z A H V A L A

V  84. le tu je  za vedno odšla od nas naša ljuba mama,- stara mama, sestra in  teta

MARI JA ŠUŠTARŠIČ
iz Gotne vasi •

Ob nenadomestljivi izgubi se zahvaljujemo vsem, posebno vaščanom Gotne vasi, k i so nam 
ob žalostnem slovesu pokojne izrazili sožalje, j i  darovali cvetje in jo  spremili k večnemu 
počitku. Zahvala velja tudi zdravniškemu osebju internega oddelka, sindikalnim organiza
cijam in sodelavcem Industrije obutve, Novolesu tozd BLP, Krki, tovarni zdravil, tozdu 
Tehnoservis, pevcem ter duhovniku za opravljeni obred. Posebna zahvala dr. Vodniku za 
dolgoletno pomoč in zdravljenje. Še enkrat vsem hvala!

VSI NJENI

Z A H V A L A

Ob boleči izgubi dragega moža, očeta, dedka in  strica

STANETA FINKA
pianista v pokoju iz Novega mesta

*

se prisrčno zahvaljujemo vsem, k i so nam v teh težkih trenutkih kakorkoli pomagali, 
poklonili pokojniku vence in cvetje, izrazili ustno ali pisno sožalje ter ga spremili k zadnjemu 
počitku. Posebna zahvala dr. Vodniku za zdravstveno skrb na domu, govornikoma iz 
Glasbene šole in Društvu upokojencev, novomeški godbi za izpolnitev njegove želje ob 
slovesu in pevskemu društvu iz Šmihela za zapeti žalostinki ter duhovnikom za opravljeni 
obred in izrečene tolažilne besede. Vsem in za vse še enkrat prisrčna hvala!

ŽALUJOČI: žena Francka, sin Stane in hči Karmen z družinama ter ostalo sorodstvo
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Na obljubah zaslužit milijone

ZD R A VKO
V več voz je  vprežen, 

vsakega mora vleči po drugi 
poti, od katerih pa n i no
bena asfaltno gladka in brez 
klancev. Ko sem se pogovar
ja l z njim je  dal vedeti, da 
ima vse za pomembne; vsi so 
tako a li drugače povezani z 
glasbo, k i j i  je  poklicno za
pisan.

V ravnateljski voz se je  
Zdravko Hribar vpregel pred 
dobrim i petim i le ti V Glas
beni šoli Marjana Kozine, 
kjer je že nekaj časa pouče
val, so ga pregovorili, da je  
zasedel prazen ravnateljski 
sto l Vajeti so mu zaupali, 
ko še n i dopolnil devetin
dvajsetega leta. Kmalu je  
spoznal, da to ne prinaša 
samo časti prvega moža, 
ampak tud i odgovornost, 
predvsem pa, da ga je  sila 
težko nositi v razmerah, v 
kakršnih je  bila takrat šola 
Ta se je  v najemnih sobah 
osnovne šole Katje Ruperta 
dobesedno dušila Novemu 
ravnatelju je  bilo kajpak jas
no, da je ob vseh tekočih 
pedagoških in drugih za
devah njegova glavna skrb 
nadaljevati prizadevanje za 
preselitev pod lastno streho. 
Zdaj, ko je vse to že mimo 
in poteka glasbeni pouk na 
drugem koncu Novega mesta 
(v preurejenem starem 
zdravstvenem domu, k i so ga 
dodelili tej šoli), so hude 
skrbi, glavoboli in sestanki 
že skoraj pozabljeni.

, Čisto pozabiti pa se to 
ne da,' pravi Hribar, spo
minjajoč se dni, ko se je 
večkrat poču til pritisnjenega 
ob zid in ko je začel raz
mišljati o tem, da b i iz
pregel Tega pa vendarle ni 
storil, bržkone na ljubo glas
bi, k i jo  ima neizmerno rad 
Vprašal sem ga, kaj je bilo 
pravzaprav tisto, kar ga je  
kot kmečkega sina iz Žalca 
potegnilo m  pot poklicnega 
glasbenika, ko je  vendar zna
no, da je b il študij glasbe od 
nekdaj bolj za mestne otro
ke. Odvrnil je, da je  to res 
nekaj nevsakdanjega, saj 
kmečki starši od svojih

otrok pričakujejo, da si 
bodo izbrali poklic, k i p ri
nese blaginjo. „Mene pa je  h 
glasbi vleklo že od otroških 
le t," je nadaljeval „Nekoč  
sem dolgo razmišljal, zakaj 
kosci, ko po končani košnji 
zavihtijo kose na rame, tako 
prepevajo, ko so po več
urnem trdnem delu gotovo 
na smrt utrujeni Petje, k i se 
je včasih zlilo s harmoniko, 
se mi je  zazdelo nekaj čarob
nega, ko t čudežno zdravilo, 
k i človeku vrne moč. ”  

Najprej mu je bila všeč 
narodna glasba, in že se je 
odločil za harmoniko. Prve 
skrivnosti glasbe je  začel raz
vozlavati in spoznavati, da je  
glasba vendarle nekaj več 
Kot raztegovanje kmečke 
harmonike, ko je  končal niž
jo  glasbeno šolo. Opere, sim
fonije in drugih zvrsti pa še 
ni razumel ,.Bethoven, Bach 
in drugi klasiki so m i začeli 
zvoniti v ušesih, ko sem igral 
v orkestru Marsikaj pa sem 
sploh lahko doumel po kon
čani glasbeni akademiji ”

„  Zakaj to pripovedujem 
in poudarjam? se sprašuje 
Hribar. „  Zato, ker sem spo
znal' tole: če hočeš glasbo 
ume ti, se ji moraš približati s 
študijem Saj tudi govoriti 
ne moreš, če se ne naučiš 
besed in besed povezovati v 
misel Taka je ta glasba. ” 
Meni, da tudi Glasbena mla
dina ko t gibanje n i n ič  
drugega ko t pot, k i pomaga 
mlademu človeku, da bolje 
umeva glasbo.

Seveda ima Hribar ves čas 
v mislih dobro glasbo. Slaba, 
tako imenovana skomerciali- 
zirana glasba, mu je kot trn  
v peti. Boj p ro ti taki glasbi 
bo Glasbena mladina Slo
venije še bolj zaostrila Njen 
predsednik Zdravko Hribar 
obljublja, da se bo za to še 
posebno zavzel To in druga 
stališča, sprejeta na zadnji 
konferenci Glasbene mla
dine Slovenije, bo zastopal 
tud i na kongresu ZSMS, k i 
se bo ju tr i začel v Novem 
mestu

I. ZORAN

Nekdanji poslovodia iz Mirne peči Rajko Bevc v priporu -  Starim grehom, za katere 
postopek še teče, je pridružil nove -  Obrtnik z žagami
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nekate ri se še prav dobro spo
m injajo predlanskega zapisa iz naše
ga časnika, ko smo pisali o vlože
nem zahtevku za preiskavo zoper 
Rajka Bevca, takratnega poslovodjo 
trgovine K Z  Krka v M im i peči. Za 
osvežitev spomina navrzimo, da je  
b il Bevc po takratnem zahtevku 
utemeljeno osumljen, da si je  p ri
lastil kar 1.281.263 din.

Slo je  večidel za prekupčevanje z 
zlatim  denarjem, tu jo  valuto in devi
zami, grabež, nedovoljeno trgovino 
terponared itve  in uničenje poslov
nih listin . Po do takrat zbranih 
podatkih preiskave je  Bevc kratko 
malo jem al denar od dnevnih izkup i
čkov prodajalne, od vp lač il dolžni
kov, k i jim  je blago prodajal kar na 
up, in od predplačil kupcev. Bevc je  
im el celo sklenjeno pogodbo s po
djetjem iz Slavonske Požege o doba
vi tehničnega blaga, nek« pa ga je 
uvozil kar v lastni režiji. Se bi lahko 
izpopolnjevali seznam takratnih 
Bevčevih prestopkov, ko  se je  poja
vila novica, da danes že bivši poslo
vodja, zoper katerega omenjeni po
stopek in  preiskave še nista konča
na, ponovno živi na ve lik i nogi, 
seveda na nezakonit način.

Temeljni javn i tožilec iz Novega 
mesta N iko  Bricelj nam je  tokra t 
postregel s povsem svežimi podatki. 
Rajko Bevc je  danes v priporu, ka jti 
navzlic temu da se od leta 1980 sem 
p ro ti njemu vodi obsežen postopek 
zaradi omenjenih kaznivih dejanj, je 
možakar ponovno zašel na kriva 
pota. K o t zasebni obrtn ik  z žagami 
(!) na obm očju Šmarij p ri Jelšah je z

go lju fijam i m nedovoljeno trgovino 
nadaljeval. Od kmetov je  po sladkih 
besedah in  obljubah jem al denar z 
zagotovilom, da jim  bo v današnjih 
težkih časih priskrbel zahtevano 
km etijsko mehanizacijo. N ekom u je  
ob ljub il traktor, spet drugemu ko 
silnico ali m latiln ico in podobno. Ta 
denar si je obdržal ali pa stroj prodal 
kmetu za takšno ceno, da je sam 
zraven precej zaslužil Pretental je  
celo možakarje iz KS Ambrus, za

AVTO V SAVI

V torek, 19. oktobra, je p ri Ore
hovem v sevniški občin i treščil v 
Savo beli F iat 126 P novomeške 
registracije. Deroči rečni tok  ga je 
odložil dobrih 100 m nižje. Gasilci 
so b ili 'obveščeni, da je v Savi 
avtobus. Zato je  na kraj nesreče 
urno prih ite lo  posebno vozilo krške 

'  poklicne gasilske enote, Sevničani 
pa so tam že im eli čoln. Avto  so 
brez težav dvignili iz Save. Kaj se je 
zgodilo z voznikom, do časa, ko  to 
pišemo, še n i bilo razjasnjeno.

ZAGREBŠKI 
DINAMO V  

NOVEM MESTU
Ob 60-'etnici nogometnega 

kluba Elan iz Novega mesta bo v 
sredo, 27, oktobra, ob 15. u ri na 
igrišču Bratstva in  enotnosti p ri
jateljsko nogometno srečanje 
med domačo enajsterico in  moš
tvom državnih prvakov, zagreb
škim Dinamom.

Strelci
odlično
zadevali

Najboljši je bil Anton 
Ancelj iz IM V

Plin zastrupil zaupanje
Občinski odbor Zveze rezervnih 

vojaških starešin Novo mesto je  v 
nedeljo, 17. oktobra v počastitev 
praznika občine Novo mesto 
pripravil na strelišču v Bršljinu tek
movanje v streljanju z vojaško puško 
za strelce iz vrst ZRVS, organizacij

Zasebni prodajalec plina v Trebnjem prodajal plin brez 
ustrezne evidence — Sumijo, da je plin „uhajal" po

zvezah

združenega dela, krajevnih skupno
sti in aktivov ZSMS. Udeležba je

■ # # /# # # # # /# ///# /# # //# /# # ////# # # # /# # # # /# /# ■

Pretekli teden je  v Trebnjem m i
n il v znamenju lova na plin. In  vse bi 
bilo  lepo in  prav, če bi večina 
občanov, k i p lin  potrebujejo za ku
hanje in  ogrevanje, prišla do njega. 
Toda večina je tud i to  pot ostala 
brez plina. Vse to je med občani 
povzročilo  val govoric in negodo
vanja. Upravičeno, saj se zasebni 
razpečevalec plina Ivan Starič iz 
Trebnjega, m ilo  rečeno, ni držal 
najosnovnejšega trgovskega bon
tona.

V Trebnje je namreč 11. oktobra 
prispelo 88 plinskih jeklenk. V  skla
du s sklepom izvršnega sveta o 
organiziranju in poteku prodaje p li
na naj bi b ilo  za prednostne od
jemalce na voljo 66 jeklenk, med
tem ko naj b i preostalih 22 razdelili 
drugim odjemalcem. Toda na vratih 
prodajalne je visel listek, da plina ni. 
Občani so posumili, da s prodajo 
p lina nekaj n i v redu,,zato so na 
pomoč poklica li inšpektorja uprave 
inšpekcijskih služb iz*Novega mesta. 
Inšpektor je  odkril, da je  p lin  k ljub  
listjcu na vratih ,.uhajal' iz pro
dajalne. Plin je  namreč dobilo 6 
strank, ne da bi o tem obstajala

potrebna dokumentacija, kakršno je 
predvideval sklep izvršnega sveta.

Od tu  do suma, da p lin  dobivajo 
samo privilegirani kupci, n i bilo 
daleč. In  po Trebnjem so se kmalu 
razširile govorice, da je  omenjeni 
prodajalec najbolj pomembnim kup
cem v Trebnjem sam dovažal p lin  s 
kombijem , medtem ko so „navadni“  
občani ostali brez njega. Težava pa 
je v tem, da ne obstaja dokumen
tacija, kdo je p lin  dobil; občani, ki 
so izko ris tili svoje zveze, pa tudi 
nočejo priznati, da so imeli kaj 
zraven. Rezultat lova na p lin  je  sum 
v možnost redne in tud i pravične 
oskrbe s tem pomembnim gori
vom.

J. S.

bila nad pričakovanji, strelci pa so 
se kosali v treh kategorijah.

Med ekipami ZRVS in lovskih 
družin so najboljše rezultate dosegli: 
krajevna organizacija ZRVS , Ivan 
Cankar’ ’ Mestne njive Novo n t  sto 
(Čukajne, Zupančič, Šprajcar, Pet
rov); Lovska družina Novo mesto in 
Lovska družina Tržišče.

Med ekipami organizacij združe
nega dela in  krajevnim i skupnostmi 
pa so b ili najboljši: IM V  (Malnar,
Ancelj, Gradišar, Miševič): Gozdno 
gospodarstvo Novo mesto; Krka.

Ekipe aktivov ZSMS: Srednja šola 
za gostinstvo in turizem Novo mesto 
(Blagojevič, Gunde, Zakrajšek, Mus- 
ta fič ); OO ZSMS Presna: 0 0  ZSMS 
Zagrad.

Najboljši rezultat je  dosegel tek
movalec novomeške tovarne IM V 
Anton Ancelj, k i je  od 100 možnih 
nastreljal 87 krogov. Pri ženskah je 
bila najboljša Jožica Grubar (ZRVS 
Birčna vas), p ri mladih strelcih pa 
Sonja G orn ik in A dm ir Mustafič.

I. P.

katero je  priskrbel m la tiln ico , ven-' 
dar je  v ceno vračunal tu d i svoj 
zaslužek. Da pa n i šlo za tako 
majhne in nedolžne zneske, pove 
številka, da so mu kmetje izročali 
tud i po več deset starih m ilijonov 
dinaijev naenkrat Seveda gre v vseh 
teh primerih le za utemeljen sum, k i 
ga bo morala p o trd it i še preiskava, 
za katero je  b il te dni vložen za
htevek.

B. B.

•PORUŠILI SO PROGO IN  MOST — ,,Vod TO v diverziji na 
železniško progo in komunikacije” pod tem naslovom je bila v 
soboto dopoldan v Birčni vasi pri Novem mestu ogledna vaja za vse 
rezervne starešine občinskih organizacij ZRVS iz vse Slovenije. V  
dobro pripravljeni učni uri so starešine spoznali in praktično 
preizkusili tehnike miniranja mostu, telefonskih drogov in načine 
aktiviranja eksplozivnih sredstev. Ogledno vajo je pripravila OK 
ZRVS občine Novo mesto v sodelovanju z vojaki in krajevno 
organizacijo ZRVS Birčna vas. (Foto: J. Pavlin)

Igla se 
za mi

Zgodba o indijske  ̂
trgovcu in obrtnici 
Muhaberja pri Novein 

mestu i  
*Čeprav je  slišati neverjetno^

bo zapis morda spominja! ‘r  
pravljice o bogatih šiviljah 
trgovcih v sanjskih deželah, f  
zgodba vendarle resnična, W  
dogajanja pa n it i ne tako °* 
daljen: Muhaber p ri Novem 1®* 
stu. .

Težko je reč i, kdaj se jetrir 
skup« začelo, ka jti preiskA 
zoper obrtn ico tekstilne stm» 
L judm ilo  Bevc z Muhaberja J 
tačas še v polnem razmahu, ve® 
darle bomo po doslej zbran 
podatkih, dobljenih iz P'ŝ  
temeljnega javnega tožilca iz N°" 
vega mesta, skušali na k ra *  
povzeti zgodbo. .

Začenja se s podatkom, d® J® 
imela omenjena obrtnica -  sir 
mu krogu javnosti docela nezn^.
na -  v enem samem lotu
m iljardo ( ! )  starih dinarjev pr*”

ostalo,hodka, „čistega”  pa j i  je 
denimo v lanskem letu, pr®K 
200 starih m ilijonov. Le kako, 
ko pa se s takim  poslovanjem ® 
more pohvaliti nobena, še tako 
organizirana organizacija tekstu 
ne stroke? . j

Na kratko. Bevčeva je bila 
„navezi“  z nekim  indijski® 
trgovcem, k i j i  je  pošiljal tam
kajšnje izdelke: rute, obleke »“ • 
O brtn ic i z Muhaberja n i Pre0St*.
10 drugega, k o t da je  iz obla 
strgala oznake in izdelke ko 
svoje preko novomeške obrtne 
zadruge Hrast prodajala Intertra 
du v L jub ljan i. Zaslužek pri te®1 
so im eli v s i Dobiček je nemalo 
k ra t za 2- ali 3-krat prekašal 
osnovno ceno, za katero so dela
11 ubogi In d ijc i

Komentar n i potreben, saj *  
nam, k i se vsakodnevno peham0 
za mesečni zaslužek, ponuja 
sproti ob branju. O vsem osta
lem , izigravanju zakonskih pred
pisov, številnih deviznih 
malverzacijah (morda celo zako
n it ih !)  in še čem pa, ko bo javni 
tožilec zoper tiste, k i so sodelo
vali v tej dobičkonosni igri, s\o-\ 
ž il obtožni predlog.

B. BUDJA

PESA KOT IZ  PRAVLJICE 
Pesa, ki jo drži deklica, je zfa . 
v novem vinogradu Poldeta M  
ka iz Gabija. Rajkovi pravij®; 
da tehta 12 kilogramov. Puj'j 
so jo najbrž vsi, od hčerke “ 
dedka, ker je hčerka HeleHCj 
rekla; „Saj jo  jaz 
dvignem!” (Foto; M. Luzar)

Kipi iz železnih odpadkov
Anton Kranjc iz Dolenjega Boštanja zdaj vari kip „Bohor 

žari", ki bo stal v spominskem parku v Tišini

Antona Kranjca iz Dolenjega Boš
tanja ljudje ne poznajo le ko t ob rt
nika in inovatorja, temveč tudi ko t 
kiparja samouka. O tovrstni njegovi 
dejavnosti govorijo skulpture, k i jih  
je razpostavil oko li montažne hiše in

, BOHOR 2A R I“ — Tale Kranj
čeva skulptura z žaro na'vrhu 
bo od dneva mrtvih dalje stala v 
spominskem parku v Tišini, kjer 
lahko pokažejo celo ' opeko iz 
H iroš ime in tri omorike, ki jih  
je zasadil Tito.

SPOSOJENO TRNJE

— Niso minila še štiri deset
letja, odkar je bila zrušena me
ščanska morala, a že je na 
dnevnem redu vprašanje sociali
stične morale.

(Iz Ježa)

— Svoj čas je narod pripove
doval bajke, zdaj jih posluša.

(Iz Pavlihe)

delavnice, več njegovih del pa si je 
moč ogledati še drugod, npr. po
nekod v Prekmurju in celo v Novem 
Sadu.

Zdaj ustvarja blizu dva metra 
visoko skulpturo, pod menom „Bo- 
hor žari“  bo stala v spominskem 
parku v T iš in i; o d k rili jo  bodo ob 
dnevu m rtvih in na njenem vrhu 
prižgali žaro.

Tudi ta Kranjčev kip bo izdelan 
iz železnih odpadkov. Pri sestav
ljanju si pomaga s posebnim varil
nim aparatom, k i je ena cd njegovih 
inovacij. Vsakdanje delo mu ne do
pušča, da bi se temeljiteje posvečal 
svojevrstnemu likovnemu izpovedo
vanju, pravi a, da ima nagnjenje k 
temu že od malih nog, saj se je že 
kot o trok  poskušal v bakrotisku.

A 7

DO BENCINA KAR PO TELEFONU:
Sedel sem v svoji zeleni 

stoenki in topo strmel skozi 
šipo. Pred menoj je bilo ka
kšnih trideset avtomobilov, 
šest tovornjakov, dvanajst mo
pedov, trije sinovi privatnikov 
s hondami in štirinajst kra
janov s kamistri. Od ljudi s 
kantam i^m  poznal le Tineta 
R. zato, ker stanuje nekaj 
metrov od mene in je edini v 
bližnji in daljnji soseski brez 
avtomobila. Takšni ljudje pa 
so kot gaijavi, celo vsak cucek 
jih  oblaja, ko gredo mimo 
bajte.

Vrsta se je počasi pomikala 
proti bencinski črpalki. Nekaj 
zaradi lenih prodajalcev, ki so 
se gladko malo požvižgali na 
to, da se ljudem mudi, nekaj 
pa zaradi ljudi s kantami, ki 
so kot padalci vpadali med 
šofeije. Tine R. je z upognje
no desno ramo odvlekel prvi 
polni kamister ob devetih.

Čez deset minut je bil že 
nazaj, jaz pa sem se pomaknil 
komaj za dva avtomobila.

Ob pol desetih je Tine R. 
spet izginil iz mojega zornega 
kota. Kmalu se je spet pojavil 
na moji mrežnici: zasopel, a 
vedrega obraza.

„Le kaj mu bo toliko ben
cina? “ je zavrtal črv v moje 
možgane, od čakanja lene in 
prazne.

V  modri kombinezon oble
čeni črpalkar je vlil v re
zervoar mojega avtomobila z 
ukrepi določeno količino 
bencina natanko ob dvanaj
stih, trideset minut in dva
najst sekund. Tine R. je odha
jal tedaj že desetič s polnim 
karnistrom in zdelo se mi je, 
da se je nasmehnil ob postrani 
pogledu name. Nasmehnil ci
nično, pomilovalno.

Že ko sem odklepal svoje 
stanovanje, sem zaslišal zvoni
ti telefon. Cinglja! je zoprno,

vsiljivo, segajoče do kostnega 
mozga.

— Halo? Da, jaz sem. Želi
te?

— Tukaj Tine R. Saj se 
poznava, kajne? Skoraj sose
da sva.

— Le kaj vasje prignalo, da 
ste me poklicali?

— Videl sem vas na bencin
ski črpalki.

— Da. In kaj potem?
— Ponujam vam bencin v 

neomejeni količini. Po petde
set dinaijev za liter. Ge vas 
zadeva zanima, se oglasite . . .

Prijelo me je, da bi izpulil 
telefonsko slušalko, jo  vrgel v 0  
krop, jo  zavrel in požrl name- f

«

#

#

#

sto kosila. Pa nisem storil
tega, ker me je prižgani radio •  
informiral, da so pričeli varče- •  
vati z bencinom tudi Japonci, #  
ki bodo imeli zavoljo tega ob 0  
nedeljah zaprte vse bencinske f  
črpalke. _ 0

TONI GASPERIČ



„Po mojem problem ni v tem, kaj bomo mi 
naredili z mladimi, ampak v tem, kaj bodo 
mladi storili z nami," je duhovito pripomnil 
neki angleški minister in morda tudi zato kar 
dolgo ostal na svojem stolčku. Nedavno tega je 
bilo v Kumrovcu posvetovanje o družbenem 
položaju, vlogi in perspektivah mlade generacije 
v Jugoslaviji, na katerem je sodelovalo nekaj 
desetin politikov in drugih, ki se ukvarjajo s 
problemi mladih Jugoslovanov. Zbor, ki ga je 
pripravilo predsedstvo Zveze socialistične mla
dine Jugoslavije, ni bil sklican samo zaradi 
republiških in zveznega mladinskega kongresa, 
ampak tudi zato, ker je jugoslovanska mlada 
generacija v življenju in delu jugoslovanske 
družbe vsak dan bolj navzoča. Tudi s svojimi 
problemi.

Dosedanji najbolj pogost očitek mladim je 
tako imenovana družbena neaktivnost. Ko to 
trditev soočimo z dejstvom, da so tretjina vseh 
zaposlenih v Jugoslaviji mladi, pade na (ne)- 
aktivnost kaj čudna luč. V  Kumrovcu je bilo 
med drugim rečeno, da je dokaj težko najti 
področje, na katerem mladi ne bi bili v podreje
nem položaju. Teže dobe delo, opravila so 
velikokrat najtežja in najslabše plačana, stano
vanje so samo sanje. Vse to se kaže tudi v tako 
imenovani vodstveni strukturi. Takoj po vojni 
so bili številni ministri, generali in direktorji 
največjih tovarn tako rekoč mladinci, pa so 
kljub temu zgradili to Jugoslavijo. Danes vse 
statistike kažejo, da mladih ni več na vodilnih 
mestih. To je oguljena tema, zato jo raje 
komentirajmo z naravnim zakonom. Življenje je 
vse daljše, vendar je pri nas podaljšana starost in 
ne mladost! Jugoslovan živi v povprečju 70 let, 
do 27. leta je uradno mlad. To pomeni, da naši 
državljani kar 40 odstotkov svojega življenja 
sploh niso odrasli.

Poleg tega sociologi trdijo, da generacije, ki 
dozorevajo v osemdesetih letih, rastejo v manj 
ugodnih pogojih kot generacije pred njimi. 
Njihove neposredne življenjske perspektive niso 
več tako zanesljive kot nekoč. Srdjan Vrcan, 
sociolog iz Splita, v prispevku, napisanem za 
Kumrovec, trdi, da je danes bržkone potrebno 
izdelati drugače naglašene miselne okvire razis
kovanja mladine in njenih problemov. To so 
lahko okviri, ki bodo predvsem upoštevali, da 
gre za pokolenje, ki živi in deluje v družbi, ki so 
jo doletele številne težave, krizni procesi in celo 
stagnacija. Na ravni vsakodnevnega življenja ne 
prednjačijo več vprašanja hitrejšega razvoja, 
zanesljivega napredka in delanje prostora za 
samoupravno demokracijo, ampak problemi sta
bilizacije, konsolidacije in ohranitve doseženih 
revolucionarnih pridobitev. Mladina je torej vse 
bolj izpostavljena stiskam, odrekanju in bre
menom. Tak proces teče tudi v svetu.

Po mnenju strokovnjakov, ki se ukvarjajo z 
mladimi in družbo, v kateri žive, pa je poleg 
takih ali drugačnih posledic šolske reforme, ki

pa še niso dovolj raziskane, najbolj kritična 
točka današnje jugoslovanske mlade generacije 
delo, zaposlitev. Maja lani je pri nas iskalo delo 
800.000 ljudi, maja letos skoraj 850.000, od 
tega prvič 575.000. Med njimi jih je bilo 41.000 
s končano fakulteto ali višjo šolo, mladih 
srednješolcev, visoko kvalificiranih in kvalifici
ranih delavcev pa je na seznamih zavodov za 
zaposlovanje 360.000. Med tistimi, ki iščejo 
delo in z njim kruh, je kar 70 odstotkov mlajših 
od 27 let. Poleg tega je treba vedeti, da dela v 
zahodnoevropskih državah še 300.000 mladih 
jugoslovanskih zdomcev. Vsi ne bodo ostali 
tam.

Popolnoma jasno je, da človek brez dela bolj 
kritično ocenjuje družbo kot tisti, ki ima mesto 
pod soncem. Mlade je težko pridobivati s še 
tako svetlimi zgodovinskimi zgledi, če se boj za 
takšno ali drugačno opredelitev vodi na ravni 
gole življenjske eksistence. Eden od govornikov 
v Kumrovcu je nazorno rekel, „da mladina 
sprejema družbeni sistem, če družbeni sistem 
sprejema mladino. Temeljni pokazatelj tega 
sprejemanja, te integracije pa je združitev". Po 
načrtih Kraigherjeve komisije bomo problem 
nezaposlenosti rešili do leta 2.000. Verjetno bo 
potrebna kakšna bolj radikalna rešitev.

Morda še nekaj o sami mladini, oziroma 
njenem združenju — Zvezi socialistične mladine 
Jugoslavije. Mnenje je, da bi bili mladi Jugoslo
vani v precej boljši koži, če bi bila njihova 
organizacija sposobnejša, kot je. Očitajo ji med 
drugim, da kopira starejše po metodah dela, da 
razpravlja o nepomembnih stvareh, o pomemb
nih pa sprejme pitijska ali deklerativna stališča, 
da mladi voditelji z mercedesi obiskujejo bazo, 
da je njihov funkcionarski košček kruha začin
jen z visoko plačo, stanovanjem in udobnim 
delovnim mestom po izteku mandata itd. Žal 
tega načeloma nihče ne zanika. Tudi mladinci, 
ki imajo take ugodnosti, ne. Odgovore z dokaj 
preprostim vprašanjem: „Ste prepričani, da to 
velja samo za ZSM? "

Vprašanje je tudi, koliko je ZSM sploh 
organizacija mladih. In to ne samo zaradi tega, 
ker so njeni najvišji vodje pogostoma starejši od 
27 let. Član predsedstva ZSMJ Goran Radman 
je celo rekel, da ima njihova organizacija vse 
bolezni starejših družbenopolitičnih organizacij. 
..Včasih je videti, da naša organizacija ni usmer
jena na reševanje problemov mladih, ampak na 
sodelovanje z ..oblastmi" na vseh ravneh."

Navrgli smo nekaj žgočih predkongresnih in 
pokongresnih problemov. Sestanek v Kumrovcu 
je, če drugega ne, pokazal, da v naši družbi ne 
gre več za reševanje nekakšnih odmaknjenih, 
specifičnih mladinskih vprašanj in problemov, 
ampak za proces pridobivanja mlade generacije 
pri reševanju odločilnih družbenih in (njenih) 
problemov.

MARJAN BAUER
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Kuha: Pater Bevc

KRUHI
DOMAČE DRO ŽI •

Namesto kvasa uporabljajo po
nekod droži, ki jih pripravljamo 
doma. Kruh, pečen z drožmi, 
ostane v poletnem času dalj časa 
svež in nepokvarjen. Če so droži 
prekisle, vzamemo polovico droži, 
polovico kvasa. Domače droži pri
pravimo tako, da postrgamo iz 
posode zadnje peke testo, ga izo- 
oblikujemo hlebček, denemo na 
desko ali krožnik, potresen z 
moko, in na zraku posušimo. Na 1 
kg moke računamo približno 3 
dkg droži. Za vinske droži zme
šamo rženo in proseno moko s še 
kipečim vinskim moštom, testo, 
narejeno v hlebčke, posušimo na' 
zraku, ne na soncu.

KRUH z  DROŽMI

5 kg ržene moke, 1 kg koruzne 
moke, 1,50 I mlačne vode, 18 dkg 
droži, 5 dkg soli, malo kumine ali 
janeža. Dobra mešanica za kruh je 
ržena moka, ki ji dodamo nekaj 
krušne in malo koruzne moke. Za
mesimo z drQŽmi. Kruh odišavimo 
s kumino ali janežem. Zvečer pred 
peko presejemo vso moko v veliko

skledo. Čez noč naj bo na toplem. 
Droži zmešamo z mlačno vodo, 
solimo in zlijemo v jamico, ki 
smo jo napravili v sredini moke. 
Ako so droži prek iste, jih vza
memo nekaj manj in dodamo sve
žega kvasa. Naslednji dan, ko so 
droži vzhajane, pridenemo še po
parjeno koruzno moko in kumino 
ter testo zgnetemo, da je lepo 
gladko. Ob straneh ga postrgamo 
od posode, nato ga pomokamo in 
pustimo da vzhaja. Ko ga je še 
enkrat toliko, ga pregnetemo, na
pravimo iz njega hlebčke in jih 
damo v peharje, da ponovno vzha
ja. Ko se to zgodi, ga damo v 
krušno peč, kjer naj se peče vsaj 
poldrugo uro. Pečeni kruh pokri
jemo, da se počasi ohladi. Kruh 
hranimo na hladnem prostoru.

DOMAČI KRUH

2 kg ržene moke, 1 kg pšenične 
moke, 4 dkg kvasa, malo vode, 4 
dkg soli, kumina ali janež.

Rženo in pšenično moko pre
sejemo v skledo in postavimo na 
hladno. Zdrobljeni kvas zmešamo 
z manjšo količino mlačne vode in 
nekaj žlicami moke ter ga damo 
vzhajati. Vzhajanega prilijemo 
moki. Ko kvas v moki ponovno 
vzhaja, ga vanjo zamešamo, do
damo še sol, janež ali 'kumino. Za 
ostalo vodo zgnetemo moko v 
testo. Ko je testo gladko, ga po
krijemo s prtom in pustimo, da 
vzhaja. Iz vzhajanega zgnetemo 
dva hletička ali dve štruci. Pekač 
polijemo z mrzlo vodo, ga od
cedimo in ne obrišemo, ter de
nemo narije pripravljena hlebčka. 
Ko ponovno naraseta, ju pečemo 
v pečici poldrugo uro. Če pa 
imamo krušno peč, denemo testo 
v peharje, da tam vzhaja, nato pa 
ga vsadimo v razgreto peč.

AJDOV KRUH

3 /4  kg bele moke, 1 /4  kg 
ajdove moke, 5 dkg droži ali 
kvasa, sol, voda. Za ajdov kruh 
jemljemo raje droži, zamešen s 
kvasom je rad špehat. Droži na
močimo v 1 /4  litra vode in jih 
vlijemo v sredino moke. Drugi dan 
ali čez nekaj ur zamesimo testo. 
Moki prilijemo poleg kvasa še to
liko mlačne vode, da dobimo glad
ko testo, ki se da dobro mesiti. 
Vodi primešamo potrebno sol. 
Ajdov kruh mora vzhajati počasi, 
a temeljito. Ko je testo vzhajano, 
ga pregnetemo in napravimo štru
co. Ko ponovno vzhaja, ga spe
čemo kot vsak drug kruh.

KORUZNI KRUH

0,5 kg koruzne moke, 1-50 kS 
bele moke, sol, 4  dkg kvasa, vre e 
voda. Krušno moko presejemo v 
skledo in jo postavimo na topo- 
da se pogreje. Kvas zmešamo z 
malo mlačne vode in malo moke- 
vse dobro pregnetemo in pustimo 
da vzhaja. Vzhajan kvas vtDemov 
sredo pripravljene krušne moke- 
Čez nekaj ur primešamo sol, P° J 
parjeno koruzno moko in tok 0 
mlačne vode, da dobimo l®P° 
gladko, čvrsto testo. Temelj1*0 
pregneteno testo nazadnje P*® 
krijemo s prtom in pustimo, 
vzhaja. Iz vzhajanega testa izobli
kujemo dva hlebčka ali štruce- 
Koruznega kruha ne pečemo o® 
prevroči pečici.

KROMPIRJEV KRUH
1 kg moke, sol, 2,1/2 del 

mleka, 4 dkg kvasa, 0 , 5 0  kg km*0 
pirja, 7 dkg sladkorja, 2 jajci- 
dkg masla ali margarine, pest r0 
zin.

Iz moke, soli, mleka in vzh8)®" 
nega kvasa napravimo gladko teste 
in ga dobro stepemo. Nato za 
mešamo v to testo kuhan in P*®" 
tlačen krompir, sladkor, jajci, P®f 
rozin, če jih imamo, in nazadni® 
še maslo. Testo na deski dobf® 
pregnetemo, napravimo iz njefl® 
2—3 hlebčke, katere pustimo d® 
ponovno vzhajajo, jih namažemo 
jajci in spečemo.

BUHTELJNI

0,50 kg moke, 1 /4  1 mleka. 
rumenjaka, 1 jajce, 10 dkg slad
korja, 3 dkg kvasa, žlička soli-

limonina lupinica, 10 dkg masi®' 
15 dkg marmelade, 4 dkg mat9®' 
rine, vaniljev sladkor.

Iz mlačnega mleka, rumeni® 
kov, jajca, sladkorja, soli, limonin® 
lupine, masla, presejane moke 111 
vzhajanega kvasa pripravimo kv® 
šeno testo. Ko je dovolj vzhajan0' 
ga denemo na pogreto in z m°k° 
potreseno desko, razvaljamo z® 
prst na debelo in zrežemo n® 
8 —10 cm široke kvadrate. Na vsak 
kvadrat damo z žličko toplo m8*' 
melado. Zvijemo in pomažemo o° 
straneh z raztopljenim maslom, d® 
se buhteljni, ko jih zložimo dr°' 
gega poleg drugega na pomaz®0 
pekač, ne sprimejo. Ko buhtelj0' 
na pekaču vzhajajo, jih spečemo k 
enakomerno vroči pečici. Pečen® 
vzamemo narazen, potresemo z 
vaniljevim sladkorjem in še topi® 
serviramo.

Za moški spol med 32. in 39. letom življenja 
so norme naslednje: 100 metrov morate preteči 
v 12,4 -  13,5 sekunde, 1000 metrov v 3,10,0 —
3.35.0, 1500 metrov v času med 4,50,0 in
5.45.0, napraviti med 8 in 14 zgibov.

Moški med 40. in 46. letom mora še vedno 
imeti odlično telesno pripravljenost, preveri pa

jo z nekaj dobre volje, metrom in štoperico. 
Odlično oceno dobi, če preteče 60 metrov v 
času med 7,6 in 8,55 sekunde, 100 metrov v 
času 12,7 in 14,0 sekunde, 1000 metrov v času
3,15,0 in 4,15,0, 1500 metrov v času 5,00,0 in
6,23,0, v daljavo mora skočiti med 390 in 520 
cm ter napraviti 6 do 13 vzgibov.

Kar zahtevno, mar ne?

SODOBNA
BABICA

Pleten komplet po zadnji modi 
nikakor ni samo za mlade, ampak 
si kaj takega povsem lahko pri
vošči sodobna babica. K belim 
lasem in tudi k močnejši postavi 
pristaja naj si bo svetel ali temno 
pleten dvodelni kostim. Krilo je 
pleteno kot plise, zgornji del pa 
ima norveški vzorec, ki pa mora 
biti zavoljo oblin take vrste, da 
lepotnih napak ne poudarja, nam
reč skrije.

DREVO 
V SOBI?

Žakaj pa ne, če imate radi 
zelenje in cvetje! Ker v spalnici ni 
priporočljivo imeti cvetja v lonč
kih ali vazah, si omislite suhi vrt, 
ki pa ne bo nič manj lep kot svež. 
Večje odrezane drevesne veje na
mestite v pleteno košaro in spodaj 
obtežite, na veje, ki so lahko tudi 
prebarvane s poljubno ban/o, pa 
razobesite suho cvetje. Taka reši
tev je priporočljiva tudi za tiste, ki 
se z gojenjem cvetja še ne znajo 
baviti. Tudi v dnevni sobi bi bil 
tak suhi aranžma lep.

Rekreacija je dosegla zmago. Povsod po 
svetu, o čemer pričajo številne manifestacije, 
članki, knjige, posvetovanja zdravnikov in 
športnih strokovnjakov, je vse več ljudi, ki so 
dojeli, da sta šport in rekreacija nujnost sodob
nega življenja. V ZDA so pred kratkim objavili 
vest, da so zabeležili v zadnjih letih za petino 
manj srčnih obolenj in bolezni ožilja. Znanstve
niki in zdravniki se še niso Sporazumeli, ali je 
manj bolezni srca in ožilja posledica vse večjega 
zanimanja Američanov za telesne aktivnosti in 
rekreacijo, nekaj pa je gotovo na tem.

Vse več pristašev „jojinga” je tudi pri nas, da 
o drugih oblikah aktivne rekreacije niti ne 
govorimo. Vse bolj pogosti so pozivi na najrazli
čnejša tekmovanja, predvsem v tekih. Cilj tek
movanj niso odličfa, ampak medalje v obliki 
boljšega zdravja. Boljše zdravje pa je tudi boljša 
delovna in obrambna sposobnost.

Družba je ustvarila precej možnosti za ukvar
janje s športom in rekreacijo, ne more pa

VOJAŠKI KOTIČEK

MEDAUA 
V OBLIKI ZDRAVJA

prisiliti posameznika, da se bi ukvarjal s telesno 
aktivnostjo. Človek mora torej sam dojeti in 
spoznati koristnost športa, poiskati obliko, ki 
mu je najbolj primerna in ki mu poleg telesne 
aktivnosti prinaša tudi osebno zadovoljstvo in 
razvedrilo.

Podoba telesnih zmogljivosti mladih fantov 
ob vstopu v JLA je dokaj klavrna. Med služen
jem roka se mladeniči kajpak okrepe, a kaj, ko 
se večina po prihodu domov več ne zmeni za 
svojo telesno in s tem tudi zdravstveno kondici
jo.

Nikar ne zamahnite z roko, češ da nisem v 
formi. Pripravili smo namreč test, ki bo na 
večino moških deloval kot hladen tuš. Če ne 
verjamete, poskusite.

Objavljamo enega od testov za preverjanje 
telesne zmogljivosti. Je blizu testu, s katerim 
tehtajo telesno pripravljenost aktivnih starešin 
JLA.

Če ste stari manj kot 32 let, potem morate za 
odlično oceno (torej za res dobro telesno 
pripravljenost) doseči naslednje norme: preteči 
razdaljo 60 m v času od 7,4 — 8 sekund, 100 
metrov v času 12,2 do 13,3 sekunde, 1000 
metrov v času od 3 minute 5 sekund do 3 
minute 30 sekund, 1500 metrov v 4,45, 0—5, 
22,5, skočiti morate v daljavo 480 do 560 cm 
in napraviti 15 zgibov.
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NI MLADINSKIH IN 
NEMLADINSKIH PROBLEMOV

Nekateri naši sociologi trdijo, da današnja 
mlada generacija pri nas ni najbolj srečna gene- 
racija, in razlagajo tudi zakaj. Medtem ko je v 
sedemdesetih letih imela razmeroma dober stan
dard, kar jo je tudi nekoliko uspavalo, so 
današnje gospodarske težave na hitro bistveno 
poslabšale položaj in možnosti mlade generacije. 
Tipično mladinski problemi, brezposelnost, izo-
j*azeyanje, stanovanjska problematika itd., se vse 
polj zaostrujejo. 11. kongresslovanske mladine, ki 
p° od jutri do nedelje v Novem mestu, bo brez 
dvoma ponovno opozori! na vse to, in kakor 

aze, bojkuša! poiskati tudi rešitve. Pred kongre
som smo se o položaju mladine, o njenih pro- 
pemih in možnostih, o mladinski organizaciji in 
se o čem pogovarjali z Darjo Colarič, predsednico 
republiške konference ZSMS.

•  Mineva eno leto, kar ste na krmilu sloven- 
s. f  mladinske organizacije. Kakšne so vaše iz
kušnje in opažanja o položaju ZSMS p ri nas, o 
odnosu drugih družbenopolitičnih organizacijah 
'n sPloh vse družbe do mlade generacije in njenih 
Problemov; o mladini?

.»Potrdilo se je, kar sem že dolgo vedela in 
Poznala, saj sem dolgoletna mladinska aktivistka 
m delavka. Položaj je od okolja do okolja 
različen. '• So šole, delovne organizacije in 
rajevne skupnosti, kjer si je mladinska organi

zacija priborila status, ker se je pokazala z delom, 
o tudi okolja, kjer so se mladi hoteli pokazati z 

delom, a si niso nič priborili; kjer je ZSMS le 
organizacija za izvedbo manifestativnih nalog, ki 
? °,za druge družbenopolitične organizacije ne- 

ako manj pomembne, hkrati pa jih ne vključu- 
)ei°  v načrtovanje in izvedbo drugih nalog, v 
samoupravljanje. Tako je povsod po Sloveniji.

orej ni le delo tisto, s čimer se da podpreti. So 
seveda tudi osnovne organizacije, kjer mladinsko 
delo res ni hvalevredno. A to je tudi odgovornost 
drugih družbenopolitičnih organizacij, saj je nji
hovo delo odsev dela ZSMS. „Starejši tovariši" 
pravijo, da so se tudi oni borili za status, ko so 

i mladi. Namesto da izgorevamo v tem boju za 
ŝ Pj status, bi bilo bolje, da bi šli skupaj v akcije, 
k! bi jih tako hitreje in lažje izpeljali."

•  Pa položaj republiškega mladinskega vod
stva?

..Republiška konferenca ZSMS ima bolj kot ne 
enakovreden status z vodstvi drugih organizacij, 
Ceprav se včasih še vedno nanjo pozablja."

P Koli ko so se mladi pripravljeni vključevati v
in f  v MmouPravljanje, delegatski sistem

kolikšne možnosti imajo?
Dot H°*8 mnenie< k' se včasih tepe, še večkrat pa 
m! h Z opravlienim' raziskavami, je, da se je 

a generacija pripravljena vključevati v 
Vs'8^ ^  • s'stem' spi°h v vse in se tudi vključuje.

* skupaj pa moramo stremeti za tem, da imamo 
posobljen kader. Velikokrat namreč delamo 

tla * -da samo zarad' številk in odstotkov 
PrpCim? I)UĈ  v neM .  Pa ce so pripravljeni aii ne. 
mV °  naredifno, da bi pridobili koga, ki še 

n' vključen. Če ni, to še ne pomeni, da je 
" absa kvaliteta". Razumljivo je, da se boji 
, govornosti nastopa, konfrontacije s starejšimi, 

i 'zkušenimi v nekem organu. Zato je tako 
™a*bna usposobljenost. Izkušnje kažejo, da 

in ^*ovek dobi voljo, če ga pri njegovem delu 
Pobudah upoštevamo. Mladina je z najrazlič- 

t J Si.mi akcijami že neštetokrat dokazala, da je 
v d0)| pripravliena stopiti v akcijo, da čuti, kaj je 
p | pčenem trenutku potrebno in pomembno, 
km 8̂ e .sec*ai samo, kako so se lotili pobiranja 
. ,^ 'j f^ 'h  sadežev. Mislim, da tudi danes povsem 

. 1 kitova trditev, da se domovini s tako 
adino nj trejja jjatj zg prjhodnost. A treba ji je 

dat' možnost!
bj|^°da Jeta po 10. kongresu so drugačna, kot so 

a prejšnja. Spremenjeni družbenoekonomski 
32ai nakaj pogojuje. Mladina je bolj odprta, 

htevna, revolucionarna, išče možnosti rešitve v 
J ^ t n i  gospodarski situaciji, iz problemov. Npr. 

daj zaposlovanje. Za mladega človeka je to 
* £ * e n  problem kot za starejšega, ki ima 

oot ^ azprave 0 tem bodo na kongresu ZSMS 
9° ovo povsem drugačne, bolj žive in konkret- 
?v 0<̂  razPrav 0 'st' problematiki na kongresu 

,eze komunistov in sindikata. Razmere po- 
9®Juiejo akcijo. Ni pa zato treba gledati, da ta 

adina samo zahteva. Saj nihče noče takoj 
anovanja, avta, vikenda in še česa. Mlad človek 

e zaposlitev, da ne bo izločen iz dela, 
°čanja; hoče ustvarjati. Konec koncev mlad 

faPVak ni kriv, da je končal ravno to ali to šolo, 
Kulteto, s katero sedaj ne dobi dela. Ni kriv, saj 

9 nismo usmerjali. Ni kriv, da ni planov za- 
sit °Va.nia' poleg tega pa je vprašanje, če jih v tej 

naciji sploh lahko imamo. Veliko je takšnih 
ari, ki vplivajo na mlado populacijo, na njeno 
nanje in  obnašanj e."

# /z tega torej izhaja tudi svojevrstna mladin
ska kultura, svojevrstno izražanje. Koliko so 
upravičeni o č itk i mladinski organizaciji zaradi 
punka in podobnih sedanjih izrazovmladih?

/.Zaradi sprejemanja različnih kulturnih vpli
vov, zaradi različnega izražanja mladina še ni 
slaba, pokvarjena. Sedanja moderna glasba, punk 
besedila itd. so neka vrsta množične kulture, 
odsev težav in razmer, kar drugi delajo z dolgimi 
govori. V vseh kulturnih izrazih mladine danes 
zasledim opozarjanje na probleme in tudi že 
iskanje rešitev zanje. So tudi slabi primeri, a 
nesramno je, da jih posplošujejo na vso mladino. 
In če imamo slabe primere, ni samo mladinska 
organizacija kriva za to, saj se večji del vzgoje in 
izobraževanja odvija drugje. In ni samo ZSMS 
poklicana za njihovo reševanje, ne more biti. 
Naravnost žalostna so vprašanja o posameznih 
izpadih, češ „kje pa je ZSMS". Jasno je, da 
aktivisti, ki so pripravljeni delati v ZSMS, ntso 
strokovnjaki; da je to delo v glavnem povsem 
ljubiteljsko. Neumno je misliti, da bo ZSMS 
držala roko nad vsem."

a V zadnjem času je zelo pogostno mišljenje, 
da mlade generacije, k i se zaveda tega, da je 
mlada generacija, p r i nas ni. Ka jti ta zavest 
nastaja v realnem družbenem konflik tu , k i pa ga 
p ri nas ne priznavamo ko t pozitivno obliko 
reševanja nasprotij v družbi. Potemtakem tudi 
generacijskega konflikta ni. Kako je zdaj z vsem 
tem, koliko je pomembno strogo definiranje?

„S tem se ukvarjajo znanstveniki, raziskovalci. 
Prav, kar naj se. Mislim, da ni posebno važno, 
kako imenujemo mladino. Strinjam pa se, da 
mladinskih in nemladinskih problemov ni, čeprav 
je čuda stvari, ki so v življenjskem interesu 
mladega človeka (npr. zaposlitev, stanovanje), za 
starejšega pa so iste stvari že tabu, odmaknjene; s 
tem se je ukvarjal, ko je bil mlad. Mlad človek ne 
more govoriti in ravnati enako kot starejši, že 
popolnoma oblikovan, z rešenimi življenjskimi 
vprašanji oz. problemi. Poglejmo samo proteste 
ob nedavnem pokolu Palestincev. Protestno pis
mo smo podpisali vsi, a mladina je čutila, da to ni 
dovolj, da je potrebno še nekaj: shod, javen 
protest."

a V zadnjih mesecih se vsi družbenopolitični 
forum i in organizacije vge pogosteje ukvarjajo z 
mlado generacijo, z mladinsko problematiko, če 
lahko tako rečemo. Je k temu pripomogel b ližn ji 
kongres ZSMS, ali je to prava, resna skrb za 
prihodnost mladine?

„Gotovo je čas, torej kongres, vplival na to, da 
so družbenopolitične organizacije v svoje delovne 
programe vključile ZSMS, čeprav bi to morala 
biti njihovaprioritetnanaloga, saj so mladi bodoči 
člani drugih družbenopolitičnih organizacij. Vso 
stvar, kaže, smo še popestrili s predlogi kongres
nih dokumentov, ki so drugačni od drugih, da ne

rečem revolucionarni, čeprav sedaj ocene niti 
niso tako slabe. Dokumenti so bili tudi z nekate
rimi napakami in pomanjkljivostmi, zato pa je 
bila razprava veliko bolj pestra in ustvarjalna, kot 
bi bila sicer. In v nekaterih osnovnih organizaci
jah so vodili zelo dobre razprave, pa tega ni bilo 
čutiti, ni bilo odmeva, kar ponovno kaže na 
položaj ZSMS in odnos do nje. „Boom" je bil 
šele takrat, ko so dokumente dobile v roke druge 
družbenopolitične organizacije."

•  Po zelo različnih ocenah in nekaj hude krvi 
sedaj prevladuje mnenje, da so kongresni do
kumenti zelo dobro in pogumno napisani. V čem 
je  čar in zakaj so se nekateri „z a p ič ili"  v 
posamezne dele gradiv?

„Ze sam pristop k oblikovanju dokumentov 
je bil nov.Pisani so v jeziku mladih, odkrito in 
neposredno opozarjajo na probleme in kažejo pot 
v prihodnost. To je vzbudilo precej polemik že 
med mladimi, še več pa v drugih družbenopoliti
čnih organizacijah. To pa nikakor ni slabo. V 
javno razpravo smo šli dovolj zgodaj pravaaradi 
tega. Osnovne organizacije so dale dosti pripomb 
in zanimivo je, da se pripombe ostalih pokrivajo z 
mladinskimi. V vseh materialih se izogibamo 
tutorskega odnosa in dela ostalih družbeno
političnih organizacij in delavcev, naš interes je 
delati enakopravno z drugimi. ZSMS je organiza
cija s svojimi nalogami in enakovreden partner. 
Smo za mentorstvo, za pomoč nekoga z večjimi 
izkušnjami, ne pa za skrbništvo. Prav zato skuša
mo med mentorje vključiti že same mlade, ki pa 
le morajo imeti nekoliko več izkušenj. ZSMS 
dobi zelo mladega človeka, pri 14, 15 letih. Če ga 
v začetku razočaramo, je to lahko konec z njim v 
mladinski organizaciji. Vsaka osnovna organi
zacija bi morala imeti svoje programe, pisane na 
kožo članov, kar ni najlažje, saj tako pisane in 
raznolike organizacije skoraj ni. V ZSMS so 
učenci, dijaki, študenti, mladi delavci, matere in 
očetje z različnimi problemi in interesi. Če je v 
programu neka stvar, ki ga zanima, bo mladinec 
prišel, pa ne zato, da bi iskal koristi od mladinske 
organizacije. Sploh ne! Pri tem bi nam starejši 
morali pomagati, dajati nasvete. In moramo 
vedeti, da mlad človek ne bo samo delal, da 
potrebuje tudi zabavo; da prostor, ki jim ga kdo 
odstopi, ne bo samo za resne sestanke. In če 
mladina uživa ob moderni muziki, pač naj. Z 
nekoliko strpnosti bi se dalo marsikaj rešiti. 
Sploh pa mladi gojijo vso kulturo, folkloro, 
risanje, petje itd.

Da se vrnem k dokumentom. Nismo hoteli v 
ogromno poročilo, v ogromne smernice, saj 
preokupirani s konkretnimi stvarmi niso tudi 
mladi več pripravljeni brati zajetnih, gradiv. Sli 
smo v analizo stanja, ki je hkrati poročilo in 
smernice za naprej. Gotovo v resoluciji ni vsega.

Poudarili smo najbolj pereče točke, kjer bi 
mladina morala in mogla po kongresu najbolj 
zastaviti. Hoteli smo čimbolj kratek, jasen, jedr
nat in nevsiljiv dokument, brez ponavljanja vsega, 
kar smo rekli v štirih medkongresnih letih. Vse to 
pa je skupaj z resolucijo osnova akcijskega 
programa. Da bi vsi prebrali, smo šli z objavo 
predloga ključnih usmeritev v časopise.

Precej hude krvi pa je bilo okrog vprašanja 
revolucionarnih tradicij. Storili smo napako in 
takoj, ko smo videli to napisano, smo vedeli, da 
bodo problemi. Šlo je pravzaprav za en sam 
stavek. Kdor je prebral samo to, je morda res 
dobil vtis, da smo mladi proti obujanju tradicij 
NOB, kar sploh ni res. Zato smo nekoliko 
nerodno formulacijo popravili, stvar nekoliko 
bolj natančno razložili in dopolnili. Na načelih 
pa smo ostali in tudi dobili podporo. Smo proti 
temu, da se NOV prikazuje kot farsa, smo proti 
pravim kavbojkam o revolucionarnih dogodkih, 
ki se zdaj delajo in predvajajo. S to „napako" pa 
smo prisilili praktično vse, mlade in stare, da so 
prebrali cel dokument, ki ga drugače marsikdo ne 
bi. In čeprav so mnogi potem brali, da bi našli še 
kaj spornega, so vsaj brali! Da bi dobili sliko, ali 
je ta dokument „tisto pravo", smo z republiške 
konference veliko hodili po občinskih konferen
cah na razprave. Namen je bil najboljši in mislim, 
da se nismo ušteli."

•  Mimo nalog ZSMS v prihodnjem obdobju 
ne moremo. Katere so najvažnejše, v kaj mora 
mladinska organizacija po kongresu najbolj usme
r i t i  svojo aktivnost?

..Prioritetno je gotovo zaposlovanje, iz tega 
izhaja vse; nato kadrovska politika in tudi štipen
diranje. O tem smo že neštetokrat govorili in tudi 
v združenem delu v sedanjih razmerah ni enostav
no. A brez tega ne bo šlo. Dalje je izredno 
pomembno stanovanjsko vprašanje, predvsem 
gradnja družbenih stanovanj. Ker sedaj kategorije 
mlade družine ni več/je toliko pomembnejše, da 
osnovne organizacije in občinske konference 
poskušajo, da bo v pravilnikih zajeta mlada 
populacija. Sedaj je moč videti vse mogoče: 
delovne organizacije, kjer imajo naravnost nred- 
potopne pravilnike, pa tudi druge, ki udajo 
neprekinjeno. Tu je usmerjeno izobraževanje. Na 
neki način je treba izboljšati, revolucionirati 
pouk, da bo učenec subjekt učnega procesa. 
Mladinska organizacija je v razpravah o usmerje

nem izobraževanju zamudila vlak, premalo smo 
sodelovali in vplivali na oblikovanje programov. 
Mislim pa, da nikoli ni prepozno. Poseben po
udarek je seveda dan tudi stabilizaciji. To je že 
„šlager sezone", a iz tega izhaja vse, je odvisno 
marsikaj. So seveda še mnoge druge stvari, ki so 
že tako del dela ZSMS: od obujanja revolucionar
nih tradicij, kjer nismo niti doslej odrekli do 
mladinskih delovnih akcij, kjer je še dosti odprtih 
vprašanj in neizpolnjenih nalog iz družbenega 
dogovora in samoupravnega sporazuma. Ne iz
polnjujejo ga starejši, kar pa vpliva na končno 
realizacijo programov."

•  Vse kaže, da se mladinska vodstva starajo, 
leta aktivnih v osnovnih organizacijah pa nižajo. 
To je  očitno tudi ob sedanji lis ti kandidatov za 
prihodnje predsedstvo slovenske mladine. Kako 
to, da manjka dijakov, delavcev, kmetov in 
študentov, k i b i lahko zaobjeli vso raznolikost 
interesov članov ZSMS, k i so iz vseh teh kategorij 
mlade generacije?

„lz predloga novega vodstva je res vidno, da so 
v povprečju nekoliko starejši, vsi pa imajo preko 
20 let. Tudi profesionalci po občinskih konferen
cah, kolikor jih je, niso tako rosno mladi. Ob 
vsem tem moram reči, da vsi predlogi prihajajo iz 
občin in da smo imeli veliko težav, ko smo 
posredovali za mlajše kandidate. Velikokrat ima
mo že mi morda nezaupanje vmladega človeka in 
njegove sposobnosti. Več bi jih morali vključiti v 
delo. A ne gre pozabiti, da ima mlad človek 
velike obveznosti do šole in da je to tudi njegova 
osnovna naloga. Poleg tega v republiški konferen
ci kot neprofesionalni član organov ni lahko 
delati. Zahteva veliko časa in določene sposobno
sti. Veliko momentov vpliva, da se leta vodstev 
višajo. Sicer pa je tako usmeritev, da niti študen
tov brez končanega študija ne bi volili na 
profesionalne funkcije. Študij bi potem malokdo 
končal in problem zaposlitve ob koncu mandata 
je tako še večji. Ne moremo podpirati trenutno 
morda dobrih rešitev, ki bi kasneje ustvarjale 
probleme. Po občinah pa se dogaja, da se mlad 
delavec težko odloči za funkcijo. Raje dela in 
napreduje v tovarni. Poleg tega se je že dogajalo, 
da so bili nekateri v času opravljanja profesio
nalne funkcije odkritejši, morda včasih tudi 
mladostno nestrpni, pa so potem zaradi tega 
imeli velike težave z zaposlitvijo."

ZDENKA L IN D IČ -D R A G A Š
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SRČIKA 
TEHNOLOGIJE

Ta mesec so na Gospodarskem razstavišču v 
Ljubljani pripravili razstavo, ki spada med naj
starejše slovenske še nadaljujoče se razstave z 
velikim mednarodnim ugledom, ki je še toliko 
pomembnejši, ker ta specializirana razstava ni 
strel v prazno, marveč postaja vse bolj prikaz 
tistega, brez česar si ni več mogoče zamisliti 
razvoja in napredka. Gre za elektroniko in 
razstavo Sodobna elektronika.

Letos je bila devetindvajseta, s svojimi izdelki 
pa je sodelovalo 540 razstavljalcev iz 21 držav, 
med njimi kar 155 domačih. Razstava in sprem
ljajoči strokovni seminarji ter posvetovanja so 
bila prava priložnost, da so naši strokovnjaki 
zmerili dolžino koraka, s katerim naša elektron
ska industrija, razvojni inštituti in druge razisko
valne ustanove slede svetovnemu napredku. Mo
goče je reči, da na nekaterih področjih prav nič 
ne zaostajamo za svetovnim razvojem, na nekate
rih pa sta zaostanek in odvisnost od tujega znanja 
povsem razumljiva. Nedvomno pa je največ vred
no to, da se je izkazalo, da v Jugoslaviji razume
mo silni pomen, ki ga Ima in ga bo imela še bolj 
elektronika na vseh področjih gospodarskega in 
družbenega razvoja.

V sedanjem času, ko je izvoz življenjskega 
pomena za našo državo, je razvijanje in izpopol
njevanje tehnologij še kako^omembno, če hoče
mo doseči večjo storilnost in boljšo kvaliteto 
proizvodov, saj bomo le tako konkurenčni na 
svetovnem trgu. Hitrejšo in uspešnejšo uporabo 
znanja ter tehnoloških dosežkov pa omogoča 
prav uporaba elektronika, kot je dejal predsednik 
Gospodarske zbornice Slovenije Marko Bulc ob 
otvoritvi „Sodobne elektronike 82".

Nobenega dvoma ni več, da danes obvladujeta 
svet energija in znanje in da je naj večji monopol 
bogatih prav znanje oziroma tehnologija. Srčika 
tehnologije pa je elektronika. Uvajanje elektroni
ke v tehnološke procese in sisteme upravljanja je 
prava svetovna revolucija.

Hiter in nesluten razvoj elektronike je dobil 
odločilen pospešek z mikroelektroniko, ko so 
sicer koristne, a nerodne in težke elektronske 
naprave ter elemente zamenjali skrajno majhni, 
lahki in zlahka vgradljivi vsepovsod. Mikro

elektronika je postala infrastruktura ne le elek
tronske in drugih industrij, marveč celotnega 
razvoja.

Mikroelektronika je povezana s telekomuni
kacijskimi sistemi, z računalništvom, informa

tiko, z avtomatizacijo in robotizacijo proizvodnih 
procesov, prometa in energetike, nepogrešljiva je 
za računalništvo krmiljenje v industriji, brez nje 
ni t.i. zabavne elektronike, omogoča vrhunske 
dosežke v merilnih tehnikah, skratka, na vseh 
področjih dela, izobraževanja pa tja do izrabe 
prostega časa se vse premika naprej po stezah 
mikroelektronike.

Dejstvo je, da danes, jutri pa še bolj, ne bo 
opravila, pri katerem ne bi naleteli na elektroniko 
tako ali drugače, začenši s -prebujanjem ob 
elektronski budilki, do ure, ko se pogreznemo v 
sen ob prijetni glasbi, ki jo elektronska naprava 
sama izključi čez čas. Mikroelektronika ni stopil 
z odločnimi koraki le v gospodarstvo, marveč na 
vsa področja. Se posebno izrazit je Vdor v 
medicino, ki postaja iz dneva v dan bogatejša za 
kakšno novo napravo, pa naj gre za super 
moderne diagnostične naprave, s katerimi je 
mogoče pogledati v notranjost človeškega telesa, 
ne da bi se ga dotaknili, ali za najrazličnejše 
proteze in spodbujevalce telesnih organov.

Vse to je bilo mogoče zaslutiti tudi nestrokov
njaku na razstavi Sodobna elektronika 82 v 
Ljubljani. Ker je v tem zapisu nemogoče našte ti, 

kaj vse je novega pokazala domača in tuja 
elektronska industrija, omejimo zapis le na prO' 
izvode, s katerimi sta se predstavila dolenjska 
predstavnika: Iskrina tovarna potenciometrov in 

. hibridnih 'vezij iz Šentjerneja in Tovarna konden
zatorjev iz Semiča.

Šentjernejčani so se predstavili s hibridnim1 
vezji s, klasičnimi in miniaturnimi elementi, z 
večplastnimi hibridnimi vezji v hermetičnih 
okrovih, s keramičnimi čipkondenzatorji in dru
gimi hibridi.

Semiška tovarna pa je predstavila a v to m a ts k i 

navijalni stroj ANM 236. Iskrina tovarna v 
Semiču je znana tudi po tem, da sama konstruira 
in izdeluje navijalne stroje za s v o jo  o s n o v n o  
proizvodnjo kondenzatorjev z metalpolipro- 
pilenskim dielektrikom. Vse operacije stroja od 
začetka do konca krmili računalnik Iskra 1680. 

»Gre torej za računalniško krmiljen industrijski 
robot. V računalniku so shranjeni podatki za 
navijanje vseh vrst zvitkov. Naprava skrbi tudi za 
kontrolo napak, saj na posebnem kazalniku vsako 
odkrito napako izpiše. Navijalni stroj ANM 236 
pOmeni prvo takšno uspešno konstrukcijsko po
vezavo navijalnega stroja z mikroprocesorskim 
računalnikom.

MiM

KOGAR NI STRAH, 
LAŽE, 
JE NEUMEN 
ALI OSOJE

ki je količkaj resen poznavelc našega speedwaya 
Krčanom sploh ne oporeka.

Zlasti ljubitelje tega športa drznih mož pa 
zanima, kakšne so možnosti krškega in sploh 
jugoslovanskega speedwaya na svetovnem prozo- 
rišču. Takoj je treba povedati, da o kakšnem 
nenadnem skoku navzgor proti svetovni eliti 
sploh ni stvarno razmišljati, saj je kakovostna 
razlika kljub očitnemu napredku našega speed- 
waya z vsakim letom večja. Sploh pa ne vzdrži 
primerjava gmotnih in organizacijskih razmer pri 
nas in v tujini. V Jugoslaviji je le okrog 35 
tekmovalcev, ki tekmujejo na sedmih dirkalnih 
stezah, medtem ko so številne, denimo v Zagre

Le sistematično delo in zagotovljeni pogoji 
lahko prispevajo, da bomo imeli v Jugoslaviji, 
kjer sicer počasi, a žal vse bolj očitno zamira 
speedway, dobre tekmovalce. „Tovarna invalidov 
ne smemo biti, torej je-nenehna vadba nujnost," 
običajno poudarja tudi trener krškega moštva 
Cveto Bergant, ki je letos po daljšem premoru 
spet sedel na jeklenega konjička in priboril 
„zlate" odločilne točke Krčanom, da so Zvone 
Gerjevič, Krešo Omerzel in Jože Žibert ter njihov 
trener ravno ob letošnjem srebrnem jubileju 
krškega speedwaya in 35-letnici domačega avto 
-moto društva osvojili lovoriko državnih moštve
nih prvakov. Po doglih in sušnih, enajstih letih so 
vitrine društva bogatejše za še en naj višji naslov. 
Je to znamenje preporoda krškega speedwaya ali 
gre uspeh pripisati zgolj naključju? V tem 
zahtevnem, dragem in precej nevarnem športu so 
sicer posamična presenečenja možna (denimo, če 
odpove muhasta tehnika), gotovo pa je za dobre 
dosežke na „daljšo stezo", potrebnega veliko yeč 
znanja in poguma, kot sreče. S tem smo opravili 
razmišljanje o zasluženosti osvojene zadnje titule,

bu, Varaždinu, Crikvenici in drugod, žal opušče
ne. To govori v prid trditvi, da v našem speedvva- 
yu razmere sploh niso urejene, kot radi rečemo -  
sistemsko. Znani poljski trener Josef Aleniček, ki 
je lam prišel za nekaj tednov pomagat v 
Jugoslavijo, praktično ni mogel narediti ničesar, 
v čudeže pa tako že dolgO ne verjamemo. Poljak 
se, denimo, ni mogel načuditi, da naši dirkači ne 
morejo trenirati tudi dopoldne. Na Poljskem in 
sploh na Vzhodu so že zdavnaj uredili položaj 
speedwayistov. Mirno lahko zapišemo, da je 
prevladal profesionalizem, podobno kot na Za
hodu. Krešo Omerzel in Zvone Gerjevič, ki sta 
eno sezono tekmovala v prvi, oziroma drugi ligi 
na Poljskem, kjer je okrog 300 tekmovalcev, 
pravita, da niso nikoli pričeli treninga, če ni bilo 
na stadionu rešilca in zdravnika. Taka zahteva bi 
pri nas izzvenela že kar nekako utopično, čeprav 
gre za varnost tekmovalcev. Zanimiva je še 
podrobnost, da si najboljši profesionalci lahko 
privoščijo za vsak drugi štart novo gumo Pireili, 
ki stane okrog 2 tisočaka, naši dirkači pa šele po 
dveh dirkah, to je običajno po dvajsetih vožnjah. 
Svetovna prvaka Ivan Mauger in Ole Olsen pa 
tudi drugi kot za šalo menjujejo šobe za karbura- 
tor in imajo posebne svečke, tako da glede na 
temperaturo in vlažnost zraka dosežejo najboljšo 
zmes goriva; seveda motor potem bolje „vleče". 
Profesionalci se na prireditvah prelevijo še v 
drobne trgovce. Mauger je, na primer, na zadnji 
dirki za zlato čelado v Lendavi prodajal rabljene 
dele, jugoslovanski tekmovalci so seveda iz svo
jega žepa kupili to in ono, pa čeprav po 
..nedeljskih" — višjih cenah.

..Ponosni smo na obnovljeni Stadion Matije 
Gubca z novimi tribunami za 1300 gledalcev. 
Takega ni v Jugoslaviji. Imamo nove stroje in 
upam, da bo imelo združeno delo tudi poslej 
posluh za špeedway. V društvu, ki šteje 403 
člane in 110 mladih v podmladku, imamo še 48 
športnih funkcionarjev. Tako smo se lahko lotili 
tudi organizacije največjih tekmovanj v speed- 
wayu, kot je bilo leta 1980 svetovno prvenstvo

parov. Veseli smo, da slišimo pohvale ne le zaradi 
vzornih prireditev, ampak tudi na račun uspešnih 
nastopov naših fantov," je dejal predsednik AMD 
Krško Edo Komočar. Ob nedavnem sprejemu za 
tekmovalce in ’ avtomehanike pa je predsednik 
krške - občinske skupščine Branko Pirc izrazil 
prepričanje, da bodo pogumni možje na jeklenih 
konjičkih povrnili zaupanje širše skupnosti za 
naložbe v objekte in samo dejavnost. Vse bolj 
polne tribune Stadiona Matije Gubca so dokaz, 
da tradicionalno zanimanje za speedway v Po- ’ 
savju in Zasavju še narašča. j i

Res pa je, da bi morali več' narediti tudi za 
vzgojo gledalcev. Ni jih malo, ki pravijo, da dirka 
ni dobra, če nihče ne pade. „Se gledalcu ni 
lahko, če domači tekmovalec vozi slabo, kako je 
šele tekmovalcu," razmišlja Cveto Bergant in 
nadaljuje: „Vsak gledalec bi bil zmagovalec,
marsikdo bi še bil slab tekmovalec, tekmovalec, 
ki se je poškodoval, pa noče biti nihče. Toda m 
ga, ki bi hotel biti hkrati eno in drugo. Pri moto 
športu mora ukazovati glava, ne srce. Kdor pravi, 
da ga ni nikdar strah, je neumen ali laže ali pa 
oboje." Bergant zatrjuje, da morata biti motor in 
tekmovalec celota. Tekmovalec mora verjeti v 
motor. Čeprav še vsi Krčani bolj ali manj 
spoznajo na motorje in se veliko ukvarjajo z 
njimi, je na tekmovanjih nepogrešljiva pomoč 
avtomehanikov Staneta Debeljaka, Alojza Mav
sarja in Jožeta Kranjčeviča. Marsikdaj so cel« 
noči pripravljali motorje, da so tekmovalcu lahko 
ponudili zanesljiv stroj. Našim tekmovalcem pa 
manjka predvsem dirk, ne le treningov in dobre 
opreme, zato bodo imeli poslej mehaniki in 
organizatorji dirk v Krškem še več dela. M 
letošnjem jubilejnem letu po besedah pred
sednika športne komisije Staneta Žiganteja snu
jejo najmanj šest dirk. Gledalci, ki so nekoč 
prihajali na Stadion Matije Gubca zavoljo več
kratnih državnih prvakov Franca Babiča in Ivana 
Molana, vidijo v Zibertu, Omerzelu, Gerjeviču in 
Bergantu nov preporod.

PAVEL PERC
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KO JE BIL 
Gr a d n ik  š e  
Me r il o  r e d a

M artina<ja »- o Ferlič, zdaj 86-letna upokojena
uradnica, je še ena redkih živih kronik 

anjega življenja v Novem mestu. Spomin ji 
n,ič ne peša, le oči in pa noge. In začudo: 

ko ljudje v teh letih navadno tožijo nad 
se Ferličeva glede tega prav nič ne 
sama v prvem po vojni zgrajenem 

nasPr°ti drevoreda. Vsak dan ima obiske. 
e n' dežja, gre sama na kosilo v zadružni bife 

|̂ Q en Cerove,gostilne, ob večerih pa običajno do 
časCa ^ eda televizijski program Tudi dnevno 

°Pisje redno prebira, čeravno z lupo.
_Je*ei ie bila vajena družabnega življenja in še 

f et anes ima krog znank. Dobivajo se ob 
na , ža| zac|nje čase ne hodim več redno 

e sestanke, ker gredo ženske predaleč. Če pa 
^O dločijo  za bližnja gostišča, se rada pri-

dru|^.'*a se >e 27. januarja 1896 v gostilničarski
v kateri je bilo pet otrok. Znana

pomagala, vendar je imela svoj poklic. Celih 37 
let je bila uradnica na davčni upravi. Prav iz tistih 
časov so za današnjo generacijo morda najbolj 
zanimivi spomini:

„Davkar je bil nekdaj oseba, ki se je je vsak 
bal. Kdor ni plačal davkov, je doživel rubež. Naši 
izterjevalci so često zarubili živino, pa tudi 
kmetije so šle na boben, kot smo temu rekli. 
Nemalokrat sem bila priča žalostnih dogodkov, 
ko so ljudje prišli na davkarijo jokat in prosit. . . 
Dolga so se ljudje prejšnje.čase najbolj bali in se 
ga izogibali, danes pa se vsak zadolžuje, kolikor le 
more."

Kot se spominja Ferličeva, je bilo tudi življenje 
uradnikov bistveno drugačno od današnjega. „Mi 
smo imeli službo od 8. do 12. ure in popoldne od
14. do 18. ure. Prihajati smo morali točno in še

^  ceva gostilna je obstajala še po zadnji vojni 
C S ! v ki "  je zdaj zavarovalnica, še prej pa je 

farn bencinska črpalka. Martina je bila ena 
treh Ferličevih deklet, ki je kajpak doma tudi

na misel ni nobenemu prišlo, da bi kakšno 
minuto prej odšel. Tudi kave nismo kuhali in 
odmora za malice nismo imeli. Vsak je prinesel s 
seboj kakšno jabolko ali žemljo in jo mimogrede 
pojedel. Če pa smo se le kdaj čez mize pošalili in 
razklepetali, je šef takoj opomnil: , Lahko se 
šalite, ampak ne med uradnim časom!" Med 
zadnjo vojno je bila kot članica partizanske 
družine tudi zaprta in nekaj časa ob službo na 
davčni upravi, po osvoboditvi pa je spet delala 
vse do upokojitve leta 1950.

Martina Ferlič tudi .zatrjuje, kako je bilo 
življenje včasih v Novem mestu prijetno. .,Sem 
vesele narave, zato sem rada hodila na izlete in 
veselice. Maškarade pa so bile sploh moje 
največje veselje. Brez mene noben pust ni minil. 
Večkrat sem organizirala skupine, s katerimi smo

na sokolskih maškaradah zabavali sebe in d^uge. 
Najraje se spominjam kmečke ohceti, bila sem 
tudi beli severni medved, pa akrobatka v cirkusu 
itd. Včasih sem v enem pustnem večeru menjala 
dve maski, da me nihče ni spoznal.' '

V  osnovno šolo je Ferličeva Martina hodila v 
Novem mestu, nato k nunam v Šmihel, potem še 
v Ljubljano, kjer je končala trgovski tečaj. Vsa 
leta potem pa je bila v eni službi, na davkariji.

Da so včasih otroke v šoli tepli, ve tudi 
Ferličeva, samo v njenem razredu tega ravno niso 
doživljali, „Pač pa so poredne večkrat poslali v 
kot ali pa klečat. To se nam ni zdelo ntč take 
hudega. Je spadalo k šoli."

Potovanja in izletništvo ima v krvi že iz mladih 
let. Najdlje pa je bila šele 1970, in sicer pri sestri 
v Torontu. ..Amerika m i,ni posebno všeč. Šla 
sem na obisk k svojim, ostala mesec dni,, ampak 
dlje ne bi bila. Zame je tam preveč tuje okolje in 
za stalno iz Novega mesta nikdar nisem želela iti. 
Žal mi je le to, da je čedalje manj mojih' 
vrstnikov. Ko ‘sedim v bifeju sredi mesta pri 
kosilu in opazujem ljudi okrog sebe, nikogar ne 
poznam. Kot da bi bila v tujem kraju."

Kljub letom je še dovzetna za vsako šalo in 
nasmeh ji ni izginil z lica. Pravzaprav ne pove 
daljšega stavka, pri katerem se konec ne bi iztekel 
v glasen smeh. Pa jo sploh kaj razjezi?

„ 0 , pač! Televizijski programje včasih tak, da 
postanem besna. Streljanja in nasilja ne prenesem 
niti na ekranu. Življenje je že tako dovolj 
žalostno.' '
, Ko sva brskali po njenih škatlah s fotografija

mi, je ob vsaki vedela povedati, kdo je na sliki in 
kje je bila fotografija posneta. Ena takih je pri 
kegljišču njihove gostilne Ferlič. Martina je na 
desni, sedi njena sestra Lojzka, zraven pa je še 
Smoletova Mija. ,.Zdi se mi, kot da bi bilo 
včeraj," je rekla Martina Ferlič.

R IABAČER

Na Bizeljskem najbrž ne bodo nikoli več lupili 
lv, čeprav so jantarno rumene prinele odlična 

Poslastica celo za najbolj razvajene sladokusce, 
pradi obilice ročnega dela je tako predelovanje 

. Iv Zel° drag postopek. Zanj na vasi ni več ne 
oasa ne ljudi.
t ^ 'varjenje je v tem delu Slovenije izumrlo, 
_ooa slivarke in slivarji so še med nami. Z 
P novi m sodelovanjem je Posavski muzej v Breži- 
an lani obnovil predelavo sliv. Celoten delovni 

Potek zdaj nazorno prikazuje razstava, ki je ta 
®s odprta v galeriji brežiškega gradu. Krajani 

jskega so zadovoljni, da sov občini pokazali 
zurnevanje za to akcijo in jo finančno podprli, 
redvsem so hvaležni etnologinji Ivanki Počkarje- 

A saj je z raziskavo siivarstva obogatila slovensko 
® nologijo z izsekom skoraj pozabljenega življenja 

'zeljancev v času pred trgatvijo. Domačine in 
 ̂ . kovalce m<Jzeja iz drugih krajfev ta čas navdu- 
if fazstava o slivarjih, ker živo ponazarja 

kra“h* Ẑ °  Cen*eno Postransko dejavnost v teh

-Začelo se je s fotografijo slivarjev, na katero 
e ie opozorila tov. Stiplovškova, „pripoveduje 

" al mlada etnologinja Ivanka Počkar iz Po- 
avskega muzeja v Brežicah. ..Poiskala sem sliko v 

r. vu. Takrat sem vedela samo to, da je z 
“ 'zeljskega. Šla sem po njenih sledovih. Na 

'zeljskem sem najprej zavila k Šekoranju, ker v 
. tilnah navadno največ zvem. Gostilničarka mi 
N J6-S ta^  Poveda,a tekaj priimkov slivaric.

eN  so jih  mimogrede dodali še gostje in na 
L13”  sem imela pri roki skoraj dvajset naslovov, 

apetek je bil zelo obetaven. Marca lani sem 
, iska la  prve slivarice in ob koncu svojih te
denskih obhodov sem nanizala v beležnici pogo 
0fe z več kot 100 ljudmi na Bizeljskem in v 
rogih vaseh brežiške okolice. Medtem sem spo- 

^nala, da j e slivarstvo v tem delu Slovenije
°mogočalo prebivalstvu dober postranski zaslu
žek.

Zenske so imele slivarske čase v lepem spc.ni- 
no- vse navdušene so bile. To je bil del njihove 
j71 adosti. Slive so lupile do konca petdesetih let 
T1 takrat so bile stare dvajset do petindvajset let. 
Zaslužile so dobro, bolje, kot če bi kopale v 
ynogradu. Delale so od jutra do večera, in čeprav 
h l luP,ienie enolično opravilo, se niso nikoli 
olgočasile. Doigi delavnik so si krajšale z bese- 

, s petjem. Delo jih je zbliževalo in jim nudilo 
Pnioznost za živahnejše družabno življenje. Med

w m so se v e lik o  Ša lili' saj so b il i zraven tu d i
zapeli ^reden so se zvečer razšli, so skupaj

tucfT '*60*6 $*'V SO s' Prihaiali ogledovat k njim 
iia I. ,li d*e. iz drugih krajev Slovenije (od Črn.om- 
sp ° .. .arib°ra in Ljutomera) z namenom, da bi 

N r tUdi pri njih.
G o r '1 ? 6^ 0 so s*'varstvo prinesli prebivalci 
od F ^ rC*’ 3 ®r'c' so se luPUenia sliv naučili 
°brt -rai?cozov. Napoleonovih vojakov. Slivarska 
Bricih razširjena tudi na Dolenjskem, saj so 

k° t  potujoči lupilci sliv našli pot do vseh

vasi, kjer so slive bogato rodile. Bizeljski slivarji 
imajo Brice kot organizatorje te obrti v dobrem 
spominu in Ivanka Počkar je iz njihovih ust 
večkrat slišala, da so se lepo razumeli, da so bili 
dobri ljudje, saj bi se celo župnik znal bolje 
zlagati kot oni.

Pridna slivarka je na dan olupila od 80 do 120 
kilogramov sliv ali 1400 kilogramov v sezoni. S 
prisluženim denarjem si je lahko kupila teličko, 
če je primaknila nekaj zraven, pa kravo. Zaslužek 
od sliv so ženske največkrat porabile za obleko za 
družino. Bizeljanke so bile navihane in so rade 
goljufale, malo zares, malo za šalo. Slive so jim 
pred lupljenjem stehtali in čim več so jih pojedle, 
tem manj jih je bilo treba olupiti. Tudi v žepe 
predpasnikov so jih skrivale, jih potikale za deske 
na stranišču in na drugih čudnih krajih, toda, če 
so jih odkrili, niso odnehali, dokler take preme- 
tenke niso našli.

Lupljenje sliv je bilo vabljivo predvsem zaradi 
družabnosti, saj je bilo primerno za ljudi vseh 
starosti. • Tam so se srečevali mladi in stari. 
Najmlajši so dopolnili komaj sedmo leto, najsta
rejši so imeli po sedem križev in še kako leto 
povrhu.

Za prinele namenjenih sliv niso nikoli tresli, 
ker bi se obtolkle. Lupili so le obrane sadeže, ki 
so jih nato žveplali, po žveplanju pa tri dni sušili 
na soncu in zraku. Potem so pobrali iz njih 
koščice, stisnili po dva sadeža skupaj, jih po
novno zažveplali, naložili na lese in jih sušili na 
soncu, dokler niso zašelestele pod rokami. Tako 
posušene so zložili v požveplane zabojčke, oblo
žene s povoščenim papirjem.

Če so prinele pravilno shranjene, zadržijo lepo 
barvo in okus po eno leto ali dve. Najboljše so 
čez pol leta, ko jantarno rumeno barvo narahlo 
prekrije sladkor. Po okusu spominjajo na mareli

ce. Včasih so jih prodajali v delikatesnih trgovi
nah v Ljubljani in Zagrebu ter na živilskih trgih 
obeh mest. Največ prinel so izvozili v tujino, 
predvsem v Nemčijo, Anglijo, Skandinavijo in 
ZDA. Zdaj jih tudi v teh deželah ne poznajo več. 
Iz Anglije so etnologinji Počkarjevi letos odgovo
rili, da se takih sadežev spominjajo in da so jih 
prodajali okoli božiča. Prinele so bile vedno 
precej drage. Po zadnji vojni so jih prodajali 
približno štirinajstkrat dražje kot slive. Ogromno 
dela je bilo vloženega vanje, zato res niso mogle 
biti poceni.

V lanski ppnovitvi nekdanjih slivarskih sezon' 
so jih slivarji in slivarke na Bizeljskem nalupili 
400 kilogramov in iz njih nasušili 60 kilogramov 
prinel za rastavo in za poskušnjo obiskovalcem na 
otvoritvi. Ljudje so si radi postregli z njimi, saj so 
jih mnogi poskusili prvič in zadnjič v življenju.

JOŽICA TEPPEY



Slovenski

KREPAK MOST 
OB
NAJBOLJ
ODPRTI MEJI
NA SVETU

Ko se je z vso silo in nečloveškim klanjem 
razbesnela prva svetovna vojna tam okrog Dober
doba, se je v Goriških Brdih rodil Zorko Maraž. 
Po koncu druge svetovne vojne je bil kot njegov 
oče in ded še vedno le kolon. Spolovinarju je v 
najboljšem primeru ostalo le pol tistega, kar si je 
moral v potu svojega obraza in družine deliti z 
zemljiškim gospodom, kateremu se takrat seveda 
ni bilo treba mučiti po slabo rodnih sadovnjakih. 
Daries je Maražov sin Franc eden od krepkih 
stebrov devetčlanske števerjanske Vinogradniške 
zadruge Brda.

Pri njih in drugih poštenih Slovencih onstran 
meje se je v času bratve (kot je znano poteka v 
Brdih dosti prej kot pri nas) ustavil poln avtobus 
sevniških vinogradnikov. Tajnik Kulturnega druš
tva iz Števerjana je goste iz matične domovine 
pričakal že kar na novem mejnem prehodu v 
Vrtojbi. Vsekakor ni želel zamuditi nobenega 
trenutka tega snidenja, da jih tudi med kratko 
vožnjo med s soncem obsijanimi in z grozdjem 
obloženimi briškimi goricami ne bi opozoril na 
številne zanimivosti. Kajpak je avtobus posta! 
tudi pred spomenikom padlim partizanom v 
Števerjanu. Na spomeniku je vklesanih kar 84 
imen žrtev) kolikor jih je terjal krvni davek iz vrst 
350 partizanov male števerjanske občine. Da, 
danes šteje vsega 850 ljudi.

Ob odločni podpori Slovenske gospodarske 
zveze iz Trsta imajo naši rojaki v Steverjanu za 
svoje otroke slovensko celodnevno šolo. Italija
nov je kratko malo premalo, da bi lahko imeli 
svoj razred. V vseh petih razredih je 65 otrok 
naših Bricev, v višje razrede -morajo v Gorico. 
Tam imajo tudi druge šole, kajpak se najde vse 
več sinov in hčera, ki nadaljujejo študij bodisi na 
univerzi v Trstu ali celo na naši v Ljubljani.

Njihovo kulturno društvo je nekaj več, kot si 
znamo običajno predstavljati pod imeni naših 
društev. Iz besed predsednika Riharda Miženta je 
bilo mogoče razbrati, da je društvo krepko 
ognjišče številnih naprednjakov klenega rodu 
onkraj meje. Člani tega društva so večinoma le 
pripadniki naprednih strank, celo italijanske ko
munistične partije. Velika skrb dvanajstčlanskega 
odbora Kulturnega društva Števerjan je seveda

NOVICA 
VSEH NOVIC: 
KAPITULACIJA 
NEMČIJE

Moša Pijade, član CK KP Jugoslavije in Vrhov
nega štaba NOV in POJ, je 5. novembra 1943 v 
Jajcu ustanovil Telegrafsko agencijo nove Jugo
slavije — Tanjug. Njena glavna naloga je bila, da 
svetovno javnost obvesti o sklepih II. zasedanja 
Avnoja, pozneje pa, da redno posreduje domači 
in tuji javnosti informacije o dogodkih v Jugosla
viji, domači javnosti pa tudi vesti o dogajanjih v 
tujini.

Da bi agencija zares delovala na federativnem 
načelu, sp bile še pred koncem druge svetovne 
vojne v vseh republikah ustanovljene podružnice 
Tanjuga. Ni naključje, daje bila zibelka slovenske 
podružnice, ustanovljene oktobra 1944, v 
osvobojeni Beli krajini, saj je v Mihelji vasi pri 
Semiču, v hiši Antona Bukovca, že od aprila 
1944 deloval kot radijska poslušalnica agitprop 
centralnega komiteja. Oktobra se je torej agit
prop preimenoval v podružnico Tanjuga, s tem pa 
se je tudi razširil in dobil vrsto novih nalog. 
Tehnični oddelek Tanjuga, kakor se je agencija 
uradno imenovala, je bil med vojno osrednji 
posredovalec vesti o svetovnih in domačih dogod
kih ter s tem glavni informator za vse republiške 
in vojaške organe ter še posebej za partizanski 
tisk, ki je izhajal na osvobojenem ozemlju, zlasti 
pa v Beli krajini.

Zaradi prostorske stiske, ki je nastala pri 
Bukovčevih, ko se je ekipa številčno okrepila, so 
se mladi tanjugovci preselili v hišo na obrobju 
Dolenje vasi pri Črnomlju, ki je bila sicer prazna. 
To je bila njihova zadnja tehnična baza, od koder 
so aprila 1945 odšli v Ajdovščino in Trst. Prav ti 
novinarji, prevajalci, telegrafisti, stenografi in 
drugi sodelavci, ki so poskrbeli, da so šle v svet

ohranjanje naše besede, še posebno med mladino. 
Videvali pa smo se predvsem z mladimi! Ne uide 
jim npr. Prešernov ali kakšen drug pomemben 
kulturni praznik. Prav prisrčno je običajno okrog 
1. maja. Zadnji dve leti imajo vse tesnejše stike s 
škofjeloško Iskro in tamkajšnjimi pevci. Preko 
nekdanjega člana zbora slovenskih študentov v 
Zagrebu in tenorja, sedaj dipl. veterinarja Alojza 
Miheva iz Sevnice, so našii pot k njim tudi 
Sevničani. V števerjanskem društvu imajo tudi 
pevski zbor in vnete športnike. Njihova dolgolet
na želja je povečati obstoječi dom. Posebno 
pogrešajo dvorano za razne priložnosti. Preuredit
ve se nameravajo lotiti prav po slovensko: pre

težno z udarniškim delom in prošnjami za gmot
no pomoč!

Napredni možje v tem društvu so bili tudi 
poborniki njihove vinogradniške zadruge. Lične 
buteljke njihovega rujnega tokajca imajo na 
etiketi mastno natiskano po slovensko: Števerjan. 
Ime zadruge je nato izpisano dvojezično, kot so 
tod tudi vsa krajevna imena. Pravzaprav ni opaziti 
razlike med napisi tostran ali onstran meje, le da 
so morda naše table za spoznanje večje. Kmet 
Franc Maraž je bil pred časom blagajnik te 
zadruge. Preden so se naši rojaki tudi gospodar
sko okrepili, jim je trda predla. „Borni sadovnjaki 
in razne druge kulture niso zagotavljali obstoja

slovenskemu kmetu," je pripovedoval Maraž  ̂
šim kmetom. Italijanski jug jih je namreč zasip® 
val s cenenim, predvsem pa boljšim sadjem, 
pa ni veljalo za vina. Revna briška zemlja, j**' 
klima na povprečno 278 metrih nadmom 
višine, znoj, predvsem pa umno gospodarje111 
naših ljudi z njim znano vztrajnostjo je preokre11 
njihov današnjik. Briška vina so dandanes na tr? 
bolj jskana ob drugih znanih italijanskih vinjj 
Maraževi — svoj rod iahko brez težav sledijo 3' 

gojijo na štirih hektarjih okrog 7-°
Maraževi
let nazaj   „ „ lv,a .
trsov vinske trte. Mladi kmet, sicer kmetij* 
tehnik, Janez Lipar iz Boštanja je vztrajno vrt3' 
Franca Maraža z vprašanji o ekonomskem rači"1' 
usmeritve zgolj v vinogradništvo, vlaganje v strrf 
in predvsem drage kletarske naprave. Gospodar? 
skoraj ne poslužuje herbicidnega uničeva11!' 
plevela. Uporabljajo razne kultivatorje na gose"1 
čarju, le izjemoma frezo. Lopatice ali plug' * 
samodejno, s pomočjo hidravlike, ogibajo tršo"1: 
tako da skoraj ni ročnega dela. Trte rastejo do^ 
prosto, obešene večinoma le na eno višjo Ž'®? 
Kot zanimivost so sevniški vinogradniki opâ , 
da ponavadi raseta po dva trsa skupaj, na v®3, 
strani stebra po eden. Verjetno je razloge za* 
iskati tudi v predpisu italijanske države, ki str0? 
nadzira vinogradnike, da iz posameznega trsaj1! 
naberejo grozdja za več kot pet litrov mošta! n* 
še, da bi kar sproti kuhali žganje iz tropin ^  
naši Brici tostran meje! Žganjekuha je tako' 
Italiji kot tudi Avstriji državni ali vsaj podjetni 
monopol.

Kmet Maraž in ostah udje slovenske Vinogr? 
niške zadruge Brda v Steverjanu -imajo za v®'1 
cilj izgradnjo skupne polnilnice. Seveda najde^ 
tudi že močne slovenske vinogradnike z lep'*1® 
pridelovalnimi obrati. Enega takih, s sodo*3̂  
vinsko kletjo, pravzaprav pravcato industrij5̂  
dvorano, ki jo ob vhodu krasi dvoje vel'*0' 
nemških ležečih stiskalnic, je gostoljubno f f  
kazal Boris Pintar. Za svoja vrhunska vina i1*1.. 
stalne odjemalce v Rimu, polni jih v SV« 
polnilnici. Med številnimi priznanji je tudi dv°ie 
zlatih medalj z Ljubljanskega vinskega sejma. I"1 
svojo obrambo pred točo z raketami? Seved3' 
Na okrog 30 hektarih vinogradov nabere kij11 
zakonski omejitvi (pet litrov na trs) 1.200 hekt°' 
litrov mošta. Ko grozdje pride iz vinogradov, ^  
pride več na svetlo, do kupice. Svoje oprav')0 
razne črpalke in betonski zoriini tanki z nerjave' 
čimi vratci. Naši vinogradniki in kletarji n'?0 
prezrli zanimive plastične posode na koncu spo?* 
Ijive dvojne vrste betonskih tankov za vino. ToJe 
namreč posebna naprava, nekakšen sod brez dna, 
saj je vedno poln, čeprav gospodar iz njega toč' 
vino za priložnostne kupce. Skratka, nobenega 
truda s pretakanjem iz večjega v manjši sod, ker 
bi se sicer večal kvarni dotik z zrakom v prazneč' 
se posodi. Vinogradnik Pintar -  na drugem hrib0 
gospodari tudi oče — je tudi sicer na tekočem z 
vsemi novostmi. Tako je govoril o sodobnih 
pnevmatskih prešah, če jih je sploh še mogoče 
tako imenovati, saj iztiskajo mošt iz grozdja 
pnevmatsko, brez kakršnihkoli trdih delov.

Pintarjeva žena je našim vinogradnikom, kot se 
za klet tudi spodobi, prizadevno polnila kozarce- 
Govorila je v lepi slovenščini. Šele od drugih smo 
kasneje izvedeli, da je po rodu Italijanka. Naši 
Brici so torej krepak most med obema narodoma 
ob najbolj odprti meji na svetu.

a . Ž e l e z n ik

vesti o najpomembnejših dogodkih tega časa s 
področja Slovenije, sp se pred dnevi po tridesetih 
letih znova srečali v Črnomlju.

Mnogo lepih spominov jih veže na tiste čase, 
ko so živeli kot velika, složna družina, in poslu
šalec, ki ni okusil vojne vihre, dobi vtis, da so bili 
v njihovo skupno življenje vtkani le lepi trenutki. 
Kajti tudi tanjugovci se držijo načela, da ohran
jajo v spominu le dobro, slabo pa pozabljajo. A 
vendar! Kot rdeča nit se je skozi njihovo pri
poved vlekla pripoved o hrani, ki jo za mlade 
želodce ni bilo nikoli dovolj. Do konca decembra 
so bili odvisni od lastne iznajdljivosti, predvsem 
pa iznajdljivosti svoje kuharice. Nekoliko boljše 
je bilo šele, ko sojih začela oskrbovati zavezniška 
letala.

Agencija, ki jo je vodil Milan Magušar, je imela 
izredno primitivna sredstva za sprejemanje in 
oddajanje vesti. Kljub temu pa so imeli vrsto 
oddelkov, tako oddelek za vesti, stenografski, 
razmnoževalni, prevajalski, pisarniški, tehnični 
oddelek, oddelek za izdajanje biltenov in eko- 
nomat. Njihova glavna naloga je bila, da so 
selekcionirali vesti, ki so jih sprejemali od drugih

svetovnih agencij, AP, UPI, REUTER, v glavnem 
pa od sovjetske agencije TASS. Prevajalec, k i j e  
svoje delo opravljal brez slovarjev ali kakšnih 
drugih pripomočkov, je prevajal kar iz štirih 
jezjkov, iz francoščine, angleščine ruščine in 
nemščine.

Jesno so bili povezani tudi z Znanstvenim 
institutom s sedežem v Črnomlju, ki je zbiral 
material za mirovno konferenco in pravice Slo
vencev v inozemstvu in z radiom Svobodna 
Jugoslavija, za_ katerega so v Tbilisi, od koder se 
je oglašal, pošiljali vse svoje vesti. Prav tako je 
bila agencija pomemben vir informacij za radio 
OF, vsakodnevno pa je na 40 straneh izhajala 
Dnevni vestnik, uradni bilten Tanjuga, ki je bil 
namenjen SNOS, CK, glavnemu štabu ter inozem
skim misijam.

Nekdanji sodelavci Tanjuga se radi spominjajo 
dneva, ko so vse aparature zložili na tovornjak ter 
se peš napotili skozi Stari trg ob Kolpi v Gorski 
kotar. Ker jim je grozila vojna nevarnost, so 
morali na Ravni gori počakati osem dni. Prav v 
tem času so sprejeli do takrat gotovo najbolj 
razveseljivo novico: kapitulirala je Nemčija. S

tovornimi, avtomobili so nadaljevali pot v Ajd*' 
ščino, kjer je bila dve uri pred njihovim P1' 
hodom izvoljena slovenska vlada, ter nap'®!
Trst. Za kratek čas so prevzeli v svoje f°,! |
agencijo Stefani, ki je bila veliko sodobni ,
opremljena kot Tanjugova podružnica, a se 
iu napotili v osvobojeno Ljubljano. Tu 50 ? i
njihove poti začele razhajati in mnogi so sePr{“ i
kratkim v Črnomlju srečali prvič po vojni. . «

Med udeleženci srečanja sta bila tudi hčerka i; (
sin Antona Bukovca iz Mihelje vasi, pri ketere 
je pol leta „gostoval" agitprop Centralnega j*J ;
miteja. Nekdanjih obveščevalcev se spomini3, \
kot dobrih, prisrčnih ljudi. Z njimi so |
prostor v hiši, predvsem pa mizL Ko so odšli«̂  ,
se počutili domačini znova osamljeni, zdelo* |
jim je, da odhaja od njih del njihove dru#1** (
Anton Bukovec je v NOB izgubil štiri svoje sine? 1 
— partizane, zato je vedel, kaj pomeni nud 
zatočišče ljudem, ki se borijo proti okupatod3 |

Danes je na Bukovčevi hiši vzidana spomin^1 (
plošča o delovanju Tanjuga na osvobojen®1* |
ozemlju.

MIRJAM KRUM PAČP ,
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prebrali smo
ljubavne
povesti

Pred desetimi leti, ko je Mar- 
0 Svabič izdal prvo knjigo 

novel pod skopnim naslovom 
j' °nce sonce sonce", so besedi- 
a tega slovenskega pisatelja po

d arja la  drzno, a še zmeraj 
j^rejemljivo igračkanje z jezi- 

Ote. Pristaši tedaj modnega 
■'udizma" so prisegali, da je 
2b|rka dokaz, do kakšnih po
vednih vrednot se lahko do- 

oplje tisti, ki ni docela zavrgel, 
emveč se je z novim, mestoma 

prav šokantnim načinom pri
povedovanja le posmehoval Li. 
tradicionalistom.

Po „Soncu. . . "  o Švabiču na 
'terarnem torišču desetletje 
0|go ni bilo ne duha ne sluha, 

Pred kratkim pa je Mladinska 
nl'ga izdala njegove „Ljubavne 

Povesti". Gre spet za posmeho- 
oje, za vnovično, morebiti še 

oslednejše besedno igranje? 
t ak> dobili smo za sto- 
( 9semdeset stopinj zasukanega 
i vabiča, pisatelja, ki bo ugajal 
( vudi tisti dušebrižnici, ki se od
i ^asa do časa razhudi nad „po-

„k?rj®n?i"' ^i na naslovnicah 
tevljajo podobe razgaljenih 

' e se ne motim, razen
ene Pičke v knjigi ni nobene

druge nespodobne besede, na 
prvi pogled pa se vseh pet po
vesti zdi, ko da bi jih potegnili iz 
literarnega naftalina, ko da bi 
bile po naročilu spisane za časo
pis, ki ga zvečine jemlje v roke 
ljubezenskih zgodbic željno 
žensko bralstvo.

Pod to navidezno namemb
nostjo Švabičevih povesti pa je 
kajpak vse kaj drugega, bistvo 
besedil, namreč ni v njihovem 
domala jurčičevskem načinu 
pripovedovanja, temveč v tem, 
pod kakšen skupni imenovalec 
je pisatelj spravil različne usode 
junakov. Slednji so povsem da
našnji, so iz študentskega ali 
igralskega okolja, so direktorji 
in obrtniki, uradniki in tehno
krati pa še kaj. Spremljamo 
socialne in moralne posebnosti 
njihovih življenj, ta so na
ravnana v glavnem potrošniško, 
temu primerno hlinjajoča ne
kakšno srečo ob uspešnosti — a 
vse to le do tedaj, ko se jim tla 
pod nogami zatresejo zaradi lju
bezni. Ljubezen je skupni ime
novalec, junakom odpre oči, da 
ugledajo, kako so dotlej živeli 
namoč zgrešeno; nekdaj ne
sporne vrednote nenadoma po
stanejo svoje nasprotje. Izhod je 
na poti k drugim ljudem, k 
ljubezni, v okrilju katere naj bi 
vzniknile nove, prave vrednote 
življenja. A pot ni lahka, pra
viloma se na njej kot neizogibna 
skala znajde ljubosumje, to pa 
privede do nevsakdanjih raz
pletov, od perverznega mašče
vanja z ljubljenjem prek samo
mora do nekakšnega izpuhtenja 
v „bosno in hercegovino".

Navsezadnje je o Svabičevi 
knjigi mogoče reči tudi tole. Ni 
prva, ki prinaša povesti v večer- 
niški obleki, še manj je prva, ki 
govori o ljubezni, kaže pa, kako 
se lahko pisatelj ..spreobrne". V 
dobrem ali slabem pomenu? Za 
ene tako, za druge drugače, 
vsekakor pa je ta spreobrnitev 
svojevrsten piščev posmeh tis
tim, ki še zmeraj vztrajajo pri 
nekakšnem šokantnem „ludiz- 
mu", pa tudi tistim, ki s prezi
rom gledajo na vse novo in 
prisegajo le na preverjene pri
povedne šablone. Najvažnejše

pa je, da je švabičevski šund 
duhovito, po glavni povedni iz
točnici dovolj zanimivo branje.

D. RUSTJA

v znamenju D
Knjiga „V znamenju D" (De- 

utschland) je zanesljivo doslej 
najtemeljitejše publicistično 
delo o “Zvezni republiki Nem
čiji. Tako je v Naših razgledih 
sklenil svojo oceno novinar 
Slavko Fras, temeljit po
znavalec nemških razmer, več
letni dopisnik iz Bonna in pred
sednik tamkajšnjega združenja 
tujih časnikarjev.

Resnično, njegov kolega in 
naslednik na dopisniškem mes
tu „Dela" v Bonnu Anton 
Rupnik bolj koristno ni mogel 
izrabiti bivanja v ZRN. Napisal 
je knjigo, v kateri je vsestransko 
dokumentirano razgrnil pred 
bralca politični profil dežele, 
razjasnil njeno razvojno pot od 
„ure nič", ko se je zrušil ..tretji 
raj h" in je na Reichstagu v 
Berlinu zapla;ola!a sovjetska za
stava, pa do današnjih dni, ko je 
ZRN postala nesporna gospo
darska sila prvega razreda z zelo 
delikatnim političnim polo
žajem.

Bralec bo to knjigo, ki je 
izšla v zagrebški založbi Globus 
najprej v srbohrvaščini, pred 
kratkim pa še v slovenščini, z 
zanimanjem prebiral ne le zato, 
ker bo lažje dojemal, kaj se 
danes dogaja v Zvezni republiki 
Nemčiji in okoli nje.marvečtudi 
zato, ker je — kratko rečeno — 
novinarsko napisana. V njej je 
res tisto, kar imenujemo dober 
žurnalizem, pri tem pa ne po
zabimo, da izraz „dober" v tej 
stroki veliko pomeni. Sijajnega 
tako in tako skorajda ne po
znamo, že zaradi minljivosti te
ga početja in trdnih tal, ki se ih 
mora novinar držati. Fantazija 
sme razpeti krila le v literaturi. 
Rupnik zna bralca držati v na
petosti. Sivino hladnega ustroja 
politične realnosti popestri z 
duhovito anekdoto, jasnim gra
fikonom, zanimivo fotografijo, 
dokumentom, predvsem pa z

r~

Petič: tihožitje
Galerijski fond, ki ga ustvarja novomeška tovarna 
ravil s prirejanjem svobodnih slikarskih akademij, 

e le povečal za devet umetniških del. Od minulega 
etrtka, ko seje iztekla že peta, jubilejna akademija, 
°  v inventarni knjigi vpisane naslednje slike: „šmar- 

'Jlca Jožeta Cente, „ Laboratorijska tihožitja III"  
ureta Cihlarja, „Trave I I I"  Štefana Hauka, „Žar 

k tfa . * ladina Lanca, ..Tihožitje z jabolkom" Jožeta 
^ otfrla, „Brez naslova II I"  Sama Kovača, „Jesen ob 

' Darinke Pavletič—Lorenčak, ..Tihožitje s 
*rpom I" Milaa Rijavca in „Krka" Vide Slivni-
ker-Be lantič.

Te slike, pretežno gre za akvarele in sorodne 
tehnike, so avtorji, udeleženci letošnje akademije, 
podarili „Krki" v skladu s pravilnikom. Kulturno 
Umetniško društvo te delovne organizacije je odkupi- 
o še štiri dela. Ustrezne nagrade so dobili: Aladin 

za ..Drhtenje voda", Darinka Pavletič-Loren- 
J-ak za „Na oknu", Milan Rijavec za ..Ropotarnico" 
'o Vida Slivniker—Belantič za „Polja". Vsa ta dela si 
le poleg ostalih 56, ki so razstavljena v avli in drugih 
Prostorih Krkine poslovne stavbe v Ločni, moč 
°9tedati (in jih tudi kupiti) od prejšnjega tedna 
Poslej vsak dan.

Razstava v celoti pomeni, kot je na slovesni 
otvoritvi poudaril slovenski'umetnostni kritik Janez 
Mesesnel, kvalitetno bero pete svobodne slikarske 
akademije, ubrane na predpisano temo ..Tihožitja" 
oziroma ..Dolenjska tihožitja". Gotovo pa to ni vse, 

r ie ustvarjalcem nastalo od 6. oktobra, ko se je 
akademija začela; prenekateri je odnesel domov 
Poino skicirko krokijev in zasnov za kasnejšo obdela
jo- A čefbdi tega ne bi bilo, je občudovanja vredno 
2e to, kar se je slikarjem posrečilo dokončati v 
Pobrem tednu in kar so razstavili: vsak povprečno 
0Sem del, posamezniki pa od najmanj šest do največ 
deset. Tolikšna bera je presenetila celo organizatorje, 
SaJ So morali, po besedah inž. Janeza Bulca, akade
mijo zavoljo stabilizacije precej priškrniti. Bila je 
teaPj dni in z manj udeleženci kot prejšnje. Po svoje 
|°  ie zagodlo tudi vreme, saj je moral zaradi dežja, ki 
le več dni lil, marsikateri udeleženec spremeniti

načrt, s katerim je prišel na akademijo. Tako je 
nastalo kar lepo število nenačrtovanih sobnih, ven
dar le malo aranžiranih tihožitij.

„Ko je že beseda o tem, je treba povedati, da so 
današnja, in tukaj nastala, tihožitja vse kaj drugega 
od tistih, denimo, iz 17. ali 18. stoletja. Tedaj so 
slikarji slikali divjačino in druge jedi za imenitno 
pojedino, vse je bilo vnaprej pripravljeno, urejeno. 
Dandanes pa pojmujemo tihožitje širše, lahko je to 
del pokrajine, tisti iztrgani košček nje, ki se zdi 
slikarju najbolj zanimiv oziroma dražljiv. Ne gre 
torej za nekakšno odslikavo danega, marveč za 
ustvarjalen odnos do motiva. V luči teh spoznanj in 
dognanj je želela tudi tokratna svobodna slikarska 
akademija priti do tihožitij, do dolenjskih tihožitij," 
je obiskovalcem pojasnjeval kritik Mesesnel.

V deveterici je novomeške barve zastopal Jože 
Kotar, član Likovne skupine Vladimira Lamuta, 
Med akademskimi slikarji je bil edini, ki se slikarstva 
ni učil na akademiji. Toda ni igral podrejene vloge, 
ni bil nekakšen ..nebogljeni amater". Dela, ki jih je 
naslikal, so ga postavila v isto vrsto z drugimi. „Zdaj 
sem menda dokazal, da sem slikar, ne ljubitelj," je 
prepričljivo govoril skupini obiskovalcev. „Sem tudi 
ljubitelj," je pristavil, ,,recimo ljubitelj vsega lepega, 
nikakor pa tega ni moč reči za ustvarjalca." Njegovi 
akvareli so postali slikarsko čisti, z njimi je*prav 
gotovo najbolj napredoval od vsega, s čimer se 
ukvarja kot slikar. Kot udeleženec akademije je 
naslikal-kakih dvanajst del, osem so jih sprejeli na 
razstavo. Slikal je popoldne, zvečer, saj je ves čas 
opravljal tudi svojo službo v Šentjerneju. Vsekakor 
pohvalno.

S peto prireditvijo je prišla svobodna slikarska 
akademija na razpotje, na katerem se organizatorji v 
„Krki" in umetniški vodja sprašujejo, kako naprej. 
Dejstvo je, da je ostalo zelo malo neuresničenega, 
kar si je akademija zastavila za poglavitno nalogo. 
Preokretnica je vsekakor nujna, če naj manifestacija 
obdrži doseženo kvalitetno raven. Izkušnje drugih 
kolonij povedo, da po petih, šestih letih nastopi 
obdobje, ko se, če ni pravih in pravočasnih posegov, 
začne utrujanje, pot navzdol. Zato bo prihodnja, 
šesta ..Krkina" slikarska akademija, tako obljubljajo, 
v vsebinskem pogledu osvežilna novost.

I. ZORAN

iz izložbe
Pavle Zidar je letos slavil dva pomembna 

dogodka: dopolnil je petdeset let življenja in 
ob srečanju z Abrahamom poslal med bralstvo 
že svojo petdeseto knjigo. Malokateri pisatelj, 
ki s svojim delom brani dober ugled .tega 
poklica, se lahko pohvali s tem, da ima toliko 
let življenja kot izdanih knjig, pri tem pa 
zvečine ne gre za slabša dela, čeprav je 
razumljivo, da ves čas ni mogoče pisati na 
ustvarjalnem vrhu.

Petdeseta Zidarjeva knjiga „Solveigina pe
sem" (izdala jo je Cankarjeva založba) je v 
vseh svojih plasteh pravo Zidarjevo delo, 
napisano z zanimivimi slogovnimi prijemi, 
miselno zapleteno in ves čas presegajoče 
stvarne življenjske izkušnje.

V osnovi romana je skrivnostna povezanost 
vsega, kar se v življenju z ljudmi dogaja. V  
avtorju se slutnja te povezanosti prebudi 
nekega dne, ko posluša Griegovo skladbo 
„Solveigina pesem". Pesem se mu zazdi na 
nenavaden način povezana s smrtjo šestnajst
letnega dekleta, katero je v dolenjski vasici 
Apno ubil njen ljubi zaradi zgrešene domneve, 
da je dekle z njim noseče. Avtor začuti, da se 
v tej smrti skriva pomembna življenjska res
nica, zato se odpravi na pot iskanja motiva za 
ta čudni umor. Na več ravneh semu raz
grinjajo elementi te resnice, pa naj mu za 
razgrinjanje služijo dogodki iz samostana, 
razgovori z znanci in prijatelji, njihove živ
ljenjske izkušnje in avtorjeva doživetja iz 
mladosti. Ko ukoma vdira v skrivnostni motiv 
smrti neznanega dekleta, prehaja od metafizi
čnih odkritij (človek lahko s svojim mišljen
jem spremeni tok usode) do psiholoških raz
kritij zapletene povezanosti ljubezni in smrti v 
moškem čustvovanju in mišljenju.

„V  Solveiginl pesmi je v glasbi izražena

SOLVEIGINA
PESEM

/

Je Zidar

ljubezen, na katero ste vsi moški ljubosumni; 
to so zvoki neutešenega hrepenenja po vsem 
tistem, kar nikoli ne mine," pravi avtorju 
arhitektka Anita, katere življenjsko izkušnjo 
postavi Zidar na konec romana kot nazorno 
podobo končne rešitve vprašanja, ki ga je 
zastavil kot gonilo pripovedi. Ljubosumje do 
otroka se glasi psihološki ključ.

Vendar ne gre za ključ sam; kot v vsakem 
pisanju, je ves čar v hoji k cilju, ne sam cilj. In 
Zidarjeve hoje za življenjskimi ključi so vselej 
zanimivo in dobro branje.

M. MARKELJ

osebnim naporom, da bi raz
svetlil tisto, kar se ne vidi na 
površju, kar „skriva ledena gora 
pod gladino morja".

Nazadnje še oseben razlog 
imam, da me je knjiga pri
tegnila. Kot študent praktikant, 
delavec na polju in cesti, sem 
imel v začetku šestdesetih let 
priložnost več počitnic pre
živeti med nemškimi ljudmi. 
Nemec tistega asa, ko je ZRN  
šele iskala svojo identiteto in 
kradoma tudi svoj prostor na 
političnem odru, je bil izrazito 
nepolitičen, vase in v svoje delo 
zazrt človek. „Uns geht gut", 
nam gre dobro in politike ne 
potrebujemo. Toda takrat se je 
že začel razcvetati Erhardov 
».gospodarski čudež" in ZRN se 
je vse težje zadovoljevala z vlo
go politične pritlikavke, razpete 
med Vzhod in Zahod, med dve 
nasprotujoči si ideologiji. Ob 
ambicijah je bledel občutek 
krivde in moralni dolg, ki ga je 
drugim narodom naredil nemški 
narod skozi zločinski Hitlerjev 
režim. Rupnikova knjiga proni
cljivo odstira politično dogaja
nje in prizadevanje, ki je sprva 
tako malo ogrelo povprečnega 
nemškega človeka, s svojo 
vztrajnostjo in mirovnimi zu
nanjepolitičnimi pobudami, ki 
jih je dajala zlasti socialno 
demokratska stranka z Willyjem 
Brandtom na elu, pa vendarle 
vodilo do tega, da je danes 
Zvezna republika Nemčija to, 
kar je.

M. LEGAN

ljubezenske
noči

je za predlogo vzela nemško 
zbirko E. Littmanna, ki je po 
mnenju poznavalcev 1921 po
stregel z najbolj izvirniku zvesto 
„Tisoč in eno nočjo". Tako 
prek Littmanna v slovenščini 
lahko beremo 17 zgodb, pre
ostalih deset pa je dodanih iz 
drugih priredb, saj jih je nemški 
prevajalec zaradi rahlo poltene 
vsebine prezrl, dandanašnji pa 
nič ne motijo.

Knjigi prinašata slabo deseti
no celotne orientalske zbirke, 
zgodbe so razvrščene v takem 
zaporedju, kakor si sledijo v 
izvirniku. A ker so izluščene le 
ljubezenske, med njimi ni prave 
povezave, kateri daje ton okvir
no Šeherezadino pripovedovan
je. Gre za docela samostojne lite
rarne tvorbe, po zdajšnjih me-

Sto let je od tedaj, ko je L. 
Haderlap „za slovensko ljudstvo 
priredil" zgodbe iz „Tisoč in 
ene noči" in v 11 zvezkih na 
več ko tri tisoč straneh poskrbel 
za doslej najpopolnejšo sloven
sko izdajo znamenite oriental
ske zbirke; v poznejših knjigah 
je zgodb običajno le za ščepec, 
zajetnejši izbor pa prinašata šele 
knjigi, ki sta pred kratkim izšli 
pri Cankarjevi založbi v zbirki 
Okrogle povesti. Opraviti ima
mo z „ Ljubezenskimi zgodbami 
iz Tisoč- in ene noči".

Najbrž še za dolgo ne bo
možnosti, da bi zgodbe, ki so
na širšem območju Jutrovega/ 
nastajale skozi poldrugo tisoč
letje od začetka našega štetja 
dalje, v slovenščino dobili iz 
izvirnika, to je iz arabščine.
Tudi pričujoči izbor je posre
den, prevajalka Stanka Rendla

rilih so nekatere že kar romani, 
druge novele pa črtice in še kaj. 
Skupno izhodišče vsem je lju
bezen, za kakšne sorte ljubezni 
gre, kje in med kom se odvijajo 
usodni zapleti in razpleti — 
pisanje o tem bi nas privedlo v 
nepomembno naštevanje. Kot 
napotilo k branju, ki dejansko 
nudi obilo užitkov (nikakor ne 
namigujemo na morebitno ce
neno opolzkost ali kaj podob
nega), naj dodamo, da je pre
vajalka po Littmannovem zgle
du ohranila ritmiziranost be
sedil, skupaj s Severinom Šali- 
jem pa sta se potrudila in po 
vzoru izvirne arabske metrike v 
slovenščino prestavila tudi šte
vilne verze. Za nameček pa 
knjigi pomensko dopisujejo še 
izvrstne ilustracije J. A. Ušina, 
ruskega slikarja, čigar likovno 
podoživljanje „Tisoč in ene no
či" so si pred desetletji sposo
dili tudi na Hrvaškem.

D. R.

poetika
V antiki je bila sicer po

znana, a nekako v senci drugih 
Aristotelovih del ..Poetika" ni

imela večjega vpliva na takratno 
literaturo. Nato je bila dolga 
stoletja pozabljena, v srednjem 
veku je malokdo vedel zanjo, 
pravcati pohod tega znameni
tega literarnoteoretičnega dela 
v evropsko literaturo pa se je 
začel z renesanso. Odtlej noben 
resnejši premišljevalec razno
vrstnih prvin literarnega, dela 
kot takega ne more mimo „Po- 
etike", o tej knjižici je bilo 
spisanih na kupe razprav, ne 
manjka različnih razlag o tem, 
na kaj je meril antični filozof 
npr. s pojmoma mimesis in kat- 
harsis, potem ko je razčlenil 
pesniške vrste in nakazal bistve
ne razločke med poezijo in 
zgodovinopisjem.

Naj povzamemo le najpo
membnejše: Aristotel v na
sprotju s Platonom zelc ceni 
umetniško tvornost, predvsem 
tragedijo, katere prava vrednost 
se po njegovem kaže s tem, da 
omogoča katarzo, ki očisti in 
oplemeniti gledalčevo dušo. 
Tudi za Aristotela je umetnost 
posnemanje same narave, le da 
posameznih pojavov ne pri
kazuje tako, kot so se, temveč 
kakor bi se morali razviti v vsej 
svoji popolnosti. In zato je 
umetnost pomembnejša od zgo
dovinopisja, ki kaže samo tisto, 
kar se je dejansko zgodilo.

Za razliko od več stoletij 
trajajočih evropskih in drugih 
modrbvanj o literaturi v luči 
..Poetike" in o tem delu samem 
pa Aristotelov spis na Sloven
skem do pred nekaj desetletji ni 
budil večje pozornosti. Kmalu 
zatem, ko je slovenska liter
arnoteoretična in kritiška misel 
za izhodišče svojih razglabljanj 
posegla tudi po „Poetiki", smo 
1964 dobili tudi prvi prevod; 
oskrbel ga je Kajetan Gantar, 
Cankarjeva založba pa je r e- 

. davno tega ponudila dru jo, 
dopolnjeno izdajo tega, z iz
črpnim uvodom in opombami 
opremljenega dela.

D. R.
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OD AJDE 
DO 
DIVJE JAGE

V rumenilu jesenskega sonca je na hribu nad 
vasjo vse tiho. Sliši se le hrstanje nabrušenega 
srpa, ki se tik nad zemljo spopada z rjavordečimi 
stebli slovenske kraljične poljščin. Hrbet se 
enakomerno upogiba in se kdaj pa kdaj zravna, 
da bi roke napravile povezelj, da bi se oči spočile 
na obzorju in da bi pljuča prišla do sape. Starka 
žanje ajdo.Prastara podoba slovenskega podeželja. 
V tišini nedeljskega popoldneva kar prepričljiva. 
Že jutri pa se bodo oglasili stroji, zahroplo bo v 
pljučih bližnjega mesta in zabrnelo bo na košeni- 
cah nekaj sto metrov stran. Rakasta mestna rana 
sega že do ajdovega polja.

Vas je Škrjanče. Prvič je omenjena leta 1264 v 
listini, s katero je Ulrik s Prežeka podaril stiške- 
mu samostanu osem kmetij. Tukaj je imela 
pozneje svoja posestva plemiška družina Schvve- 
iger, ki si je po tej vasi dodala priimku tudi 
Lerchenfeld. Se danes ni v vasi kaj dosti več 
gospodinjstev. Tljih število se je pač ravnalo po 
naravnih zmožnostih, ki jih je dajala dolina, 
skoraj okrog in okrog obdana z gozdom. Le proti 
mestu je polje odprto in tu je tista ranljiva točka. 
Novo mesto je že pogoltnilo Kandijo, Drsko, 
Brod, Regerčo vas in Šmihel na tej jugozahodni 
strani. Sedaj preko Regerških košenic, kjer že 
brnijo gradbeni stroji za novo stanovanjsko soses
ko, trka na škrjanške njive. Železnica je tisti jez, 
ob katerem se je umirila .betonska stihija. Toda za 
koliko časa? Bomo znali reči: do tod in ne dalje, 
ali pa bo zopet kakšen arhitekt postavljal sebi na 
plodni zemlji spomenik, za katerega nikoli ne bo 
klican na odgovor?

Ženica je Roza Vesel, posestnica na Škrjančah. 
Skozi njene roke je šlo v sedemdesetih letih nič 
koliko snopov žita. Tudi ajde, saj so jo včasih 
sejali vsi kmetje. Pred nekaj desetletji so jo v 
okolici Novega mesta skoraj povsem opustili. 
Kmečko delo in pridelki so izgubili na vrednosti, 
ajda, ta občutljiva gospodična, ki ima po ljud
skem pripovedovanju toliko sovražnikov kakor 
pes, se pravi vročino, sušo, dež in mraz, pa je bila 
premalo donosna za napredka željno kmečko 
mladino. In napredek se je zoril na obzorju v 
obliki tovarniškega dimnika. Kot magnet je iz
praznil dolenjske vasi in polja.

Pred oseminsedemdesetimi leti_ se je Roza 
rodila na Malem Vinjem vrhu nad Šmarjeto. Oče 
je bil krojač, mama pa bolehna in je kmalu 
umrla. Roza se je niti ne spominja. Bolj pa se 
spominja mačehe v Žalovičih, kamor se je po 
materini smrti priženil oče in s sabo vzel tudi 
hčerko. Mačeha je bila tista prava iz pravljice in 
na mali Roziki je šiba pela ob Svetku in petku.

Tudi delati je morala, kar so zmogle male ročice 
in nožiče. Oče je dvakrat preplul Atlantik, da bi 
prislužil za preživljanje družine in plačilo dolgov. 
Ko je prišel iz Amerike drugič, njegovo snidenje z 
družino ni bilo dolgotrajno. Že en teden po 
povratku ga je našel poziv za mobilizacijo. Pričela 
seje prva svetovna vojna in cesar je rabil sveže 
slovenske krvi. Nekaj tednov je oče s fronte v 
Galiciji pridno pisal, potem pa so pisma pre
nehala prihajati. Pozneje so zvedeli, da je oče 
umrl strašne smrti v živem blatu, kamor so Rusi 
zavedli cel avstrijski bataljon. Menda se je takrat 
rešil le en avstrijski vojak.

Ko je oče odšel na vojsko, je bilo Rozi deset 
let. Ostala je sama, brez bližnjih sorodnikov. 
Tako se je pričela njena dolga pot za kruhom. 
Pomagala je na okoliških kmetijah pri živini, pri 
senu, pri žitu. Vse je morala delati, vse znati. 
Tako je hitro postala postavno in močno dekle in 
marsikje so jo hoteli ostareli kmetje posvojiti. 
Ona pa je že okusila toliko svobode, da je hotela 
ostati samostojna. Služila je pri več gospodarjih v 
Brezovici, na Selih in tudi v mlinu v Holmu. Tam 
se dobro spominja gospe klevevške, ki ji je v 
zgodnjih jutranjih urah, ko je Rozika že hitela po 
svojih opravilih, prigovarjala: „Tako mlada si še. 
Spati bi morala, ne pa že zgodaj delati!" Kaj je 
grajska gospa vedela o tegobah in stiskah kmečke 
sirote.

Nekako pred šestdesetimi leti je prišla Rozika 
za deklo na Hrib, v gostilno nad Škrjančami. Tu 
se je seznanila z domačinom ‘Jožetom in se 
primožila na kmetijo. S tem pa njenemu trudu ni 
bilo konec. Rodila je deset otrok — šest jih je še 
živih — še petnajst let po poroki pa je poleg dela 
na lastni kmetiji hodila še kelnarit nazaj v 
gostilno na Hrib.

Še kot otrok, ko je ob večerih sedela družba 
ob brljivki in pripovedovala razne zgodbe, je 
Rozika rada prisluhnila. Bile so to zgodbe o 
coprnicah, strahovih, prikaznih in podobnih do
godivščinah, ki so burile domišljijo preprostih 
kmečkih ljudi. Vsi so verovali vanje, bile so 
vsakdanji spremljevalec življenja in so se stalno 
obnavljale. Znano je namreč, da že močno 
verovanje samo prikliče prikazni, ki naj bi to 
verovanje potrdile. Tako se iz svojih mladih let 
Veselova Roza živo spominja pripovedovanj o 
divji jagi, ki so jo doživljali še njeni sovaščani. 
Temne sence so se podile ponoči okoli, da so v 
strahu cvilili psi. Sence so bile duše divjih lovcev, 
ki tudi ob nedeljah niso mogli ukrotiti svojih 
lovskih strasti. Po smrti pa so njihove duše včasih 
le ušle iz večne teme na divjo jago in gorje 
tistemu, na kogar so zunaj naletele.

V rumenem jesenskem soncu žanje starka ajdo 
za vasjo. Daleč je še noč in divja jaga, Veselova 
Roza pa pripoveduje tako živo, da se vidi: v njej 
je še ostalo nekaj starih verovanj. Pa naj. Nekaj 
starega še lahko ostane. Kot je ta ajda, ta starka, 
te njive. Brneči gradbeni stroji so ponekod že 
preveč na hitro podrli vse, tudi tradicijo, ki bi 
nam pomagala živeti bolj skladno s sabo in z 
naravo okoli nas.

TONE JAKŠE

Res je, da naši ljudje še znajo uporabljati 
pamet in roke, kot je bilo rečeno na Sloven
skem obrtnem sejmu v Celju, toda pravih 
učinkov od tega ni, kljub zagotovilom pred
stavnikov gospodarske zbornice. Pavle Zupan
čič s Ponikev pri Trebnjem, ki se že štirinajst 
let ukvarja z obrtjo, kjer ne sledi samo 
konjunkturnemu povpraševanju, ampak se 
precej ukvarja tudi z inovativno dejavnostjo, 
je že tak, da od teh zagotovil nima nič.

Že leta 1974 je patentiral majhen traktor 
minior, v njegovi delavnici je nastala mizarska 
kombinirka, sodeloval je pri razvoju mešal
nega stroja, toda vsa ta leta s svojimi izumi ni 
prerasel drobne obrtniške proizvodnje. Na 
leto izdela komaj 10 takih traktorjev in 
ravno toliko mizarskih kombinirk. Zanimivo 
je, da je treba take stroje sicer uvažati, toda 
doslej ni še nobena delovna organizacija po
kazala resnega zanimanja za njihovo izdelavo. 
Tega ni doživel niti v domači občini, kjer so že 
zdavnaj pripravili program o razvoju drobnega 
gospodarstva, kjer imajo kraje, ki naravnost 
hlepijo po tem, da bi imeli majhno tovarno.

„Zakaj ne grem v POZD? Pri dosedanjem 
delu sem se že tako izčrpal, da bi ne zmogel 
več zapletenega vodenja take organizacije. Ce 
pa bi se za moje delo zanimala kakšna delovna 
organizacija, sem ji pripravljen prodati svoje 
patente. Toda doslej sem se resneje pogovarjal 
samo z neko tovarno iz Makedonije, vendar se 
kasneje ni ogrela za izdelavo traktorjev. To je 
res škoda; vsaj 2000 traktorjev bi lahko 
izdelalo samo sto delavcev, zaposlenih v taki 
tovarni, s tem pa bi bila prihranjena marsi
katera deviza. Moji stroji, naj bo traktor ali 
mizarska kombinirka, so namreč v celoti 
izdelani iz domačih materialov, ki niso nič 
slabši od tujih."

Pavle Zupančič, ki tudi sicer prizadeto 
razmišlja o razmerah v gospodarstvu, je že

pred leti zaslutil, da ne bomo mogli večno 
uvažati vseh strojev. Zato je leta in leta 
razmišljal, kako bi doma izdelal stroje, ki jih 
je sicer dobiti samo na tujem trgu. Spodbudo 
za izdelavo malega traktorja, ki ga poganja 
domači Tomosov motor, je dobil na svoji 
njivi. Potem se je v okolici nekako zvedelo, da 
se Zupančič temeljito spozna na stroje. Kma
lu je dobil naročilo, naj bi izdelal stroj za 
izdelavo cementnih izdelkov. Toda ustvarjalna 
žilica mu ni dala miru, dokler ni izdelal stroja, 
ki deluje avtomatsko in je uporaben za vrsto 
izdelkov. Kot je dčjal, bi lahko s takimi stroji 
opremil ves Strešnik v Dobruški vasi, toda 
nihče ni pokazal zanimanja za kaj takega. 
Podobno je bilo tudi z betonskim mešalni; 
kom, ki je po mnenju poznavalcev celo boljši 
od tujih.

Velika prednost njegovih strojev je tudi ta, 
da so vsestransko uporabni. Traktor je pri; 
meren za oranje, nanj je mogoče priključiti 
žago, mlin za sadje, smučarsko vlečnico in še 
kaj. Podobno je z mizarsko kombinirko, ki 
pride prav zunanjim obratom, kjer so potreb
na drobna popravila lesnih delov. Tudi beton
ski mešalnik po potrebi meša krmila ali kaj 
drugega.

„Povpraševanje po mojih strojih je veliko. 
To kaže, da je na trgu potreba po njih. Toda 
za večje količine bi bilo treba opraviti tržne 
raziskave, potrebno bi bilo pripraviti serijsko 
proizvodnjo za vsaj 2000 kosov. Jaz pa tega 
ne zmorem. Trgovanje me pravzaprav ne 
zanima, saj bi rad še nadaljeval S svojo 
dejavnostjo."

Kritično spregovori tudi o vrednotenju 
ustvarjalnega dela. Za dobrega strokovnjaka, 
ki je uporaben v njegovi delavnici, je potrebna 
precej dolga učna doba. Zdaj pa v šoli mladi 
sploh ne dobe dosti prakse. Tudi v vsak
danjem življenju se dogaja tako, da, recimo, 
telefon prej dobi vikendar, ki ga potrebuje 
enkrat na mesec, kakor pa kmet ali obrtnik, ki 
sta od njega življenjsko odvisna. Po njegovem 
mnenju bi se moralo v naši družbi marsikaj 
spremeniti v vrednotenju ustvarjalnega dela, ki 
še nima prave cene.

Ravno tiste dni se je v Trebnjem končala 
prva obrtniška razstava, Pavle Zupančič pa se 
je že pripravljal na celjsko. Toda tudi z 
razstavami ni zadovoljen. Te so namenjene 
samo paradiranju, ne da bi bil od njih očiten 
ekonomski učinek. Razstave bi morale biti 
namenjene sklepanju poslov, seznanjanju jav
nosti, kaj obrtniki sploh zmorejo izdelati.  ̂
Tako pa se dogaja, da mnogi niti ne vedo, kaj* 
Zupančič vse dela, čeprav se lahko pohvali, da 
je s svojimi izdelki prodrl tudi v druge 
republike.

,,Za naše delo bi se morali bolj zanimati že 
v občinskem merilu, pa pri Gospodarski zbor
nici. Tudi na patentnem uradu v Beogradu bi 
lahko bolj pohiteli s podeljevanjem patentov," 
pravi Zupančič. In pri tem ne pozabi omeniti, 
da je bil doslej pri podeljevanju nagrad za 
inovacije redno pozabljen, sploh pa ne ve, 
kako deluje raziskovalna skupnost, ki bi mora
la tudi kakšno reči o obrtnikih, ki precej 
svojih umskih moči porabijo za razmišljanje o 
novih izdelkih.

J. SIMČIČ


